
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4980 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. Ε. Κασιµάτη, κ. Α.

Καββαδά, κ. Μ. Αντωνίου, σελ. 4864 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 8ο Γυµνάσιο Αχαρνών, το Δηµοτικό Σχολείο
των Εκπαιδευτηρίων Αργυρή-Λαιµού, το  Δηµοτικό Σχολείο
Πολυδενδρίου Αττικής, το  5ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστε-
ρίου, το 4ο Γυµνάσιο  Άνω Λιοσίων,  το 19ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Λαµίας, το 48ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας, το Δηµοτικό
Σχολείο Νίκαιας Λάρισας, το Μουσικό Σχολείο Λευκάδας
και από το Γενικό Λύκειο Θεσπρωτικού Πρέβεζας, σελ.
4873, 4875, 4876, 4879, 4882, 4888, 4891, 4894, 4900, 4903,
4905 

4. Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας
και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρόταση για
τη σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής µε θέµα: «Τη διερεύ-
νηση του εγκλήµατος των Τεµπών και όλων των πτυχών που
σχετίζονται µε αυτό, σύµφωνα µε το άρθρο 68 παράγραφος
2, εδάφια γ' και δ' του Συντάγµατος σε συνδυασµό µε το
άρθρο 144 παράγραφος 5, εδ. Β' του Κανονισµού της Βου-
λής. , σελ. 4864-4869 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4839, 4861, 4864,
4870, 4871, 4873, 4879, 4881, 4882, 4884, 4886, 4888, 4889,
4890, 4891, 4892, 4894, 4897, 4898, 4900, 4901, 4903, 4904,
4905, 4909, 4980 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 501 έως 558,

σελ. 4840-4855 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

4856-4860 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i .µε θέµα: «Τραγικές καθυστερήσεις υλοποίησης του

έργου τµήµατος ΠΑΘΕ Πολυκάστρου-Μαλγάρων και µέτρα
αποτροπής τροχαίων δυστυχηµάτων», σελ. 4861 

ii. µε θέµα: «Απένταξη των συµπληρωµατικών έργων Ταµι-
ευτήρα Μπραµιανών, αντιπληµµυρικών έργων Γρα  Λυγιάς
και Φράγµατος Μύρτου Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Λα-
σιθίου Κρήτης από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας», σελ. 4862 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Η Επιτροπή του Απολογισµού και του Γενικού Ισολογι-

σµού του Κράτους και Ελέγχου της Εκτέλεσης του Προ-
ϋπολογισµού του Κράτους καταθέτει την  Έκθεσή της στα
σχέδια νόµων του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών: α) «Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικο-
νοµικού έτους 2021».β) «Κύρωση του Ισολογισµού και των
λοιπών Χρηµατοοικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής
Διοίκησης, περιόδου αναφοράς 1.1.2021 έως 31.12.2023».,
σελ. 4871 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί των σχεδίων νόµων του
Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών: 

α.  Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού
έτους 2021, σελ. 4871-4905 

β. Κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικο-
νοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου
αναφοράς 1/1/2021 έως 31/12/2021, σελ. 4871-4905, 4909 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4892 - 4980
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4879 - 4892
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4839 - 4879

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4892, 4894, 4897, 4898, 

4899, 4900, 4901, 4903, 
4904, 4905, 4909, 4980

ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 4904
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4881, 4882, 4884, 4886, 

4888, 4889, 4890, 4891
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 4904
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 4898, 4899, 4900, 4904, 
4905, 4909, 4980

ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 4900, 4904
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4839, 4861, 4863, 4864, 

4870, 4871, 4873, 4879

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 4861
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 4862, 4863
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 4861, 4862, 4863, 4864

Γ. Επί του σχεδίων νόµων του Υπουργείου Οικονοµίας
και ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4877

ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 4879
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 4893
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 4881
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 4889
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 4886
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4901, 4902, 4903
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 4892
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 4884, 4896, 4905
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 4880, 4904
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 4873, 4875, 4904, 4905
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 4897, 4898, 4899, 4900, 
4905, 4980

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 4888, 4889
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 4875
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 4871, 4900
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 4882, 4884
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 4890, 4891, 4896, 4898
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α. , σελ. 4876, 4888, 4903
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 4894
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 4895, 4897, 4899, 4900
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 4891

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’

Τετάρτη 8 Νοεµβρίου 2023



Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 4897, 4898, 4899
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 4891, 4902
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4864
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4889, 4897



Αθήνα, σήµερα στις 8 Νοεµβρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.33’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Σπυρίδωνα Κουλκουδίνα, Βουλευτή Πιερίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’

Τετάρτη 8 Νοεµβρίου 2023



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

4840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4841



4842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4843



4844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4845



4846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4847



4848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4849



4850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4851



4852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4853



4854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4855



4856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4857



4858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4859



4860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Με την παρούσα επιστολή σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη
συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων ότι στο πλαίσιο του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου την Τετάρτη 8 Νοεµβρίου 2023 θα συζητη-
θούν οι επίκαιρες ερωτήσεις µε αριθµό 333/5-11-2023 και µε
αριθµό 334/6-11-2023, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαο Ταχιάο. 

Παρακαλούµε, όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προ-
κειµένου να ενηµερωθούν τόσο ο προεδρεύων της διαδικασίας
όσο και οι ερωτώντες Βουλευτές.».

Κατόπιν τούτου, προχωρούµε στη συζήτηση της πρώτης µε
αριθµό 333/5-11-2023 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών, µε θέµα: «Τραγικές καθυστερήσεις υλοποί-
ησης του έργου τµήµατος ΠΑΘΕ Πολυκάστρου - Μαλγάρων και
µέτρα αποτροπής τροχαίων δυστυχηµάτων».

Κύριε Παραστατίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε την υπ’ αριθ-

µόν 687/12-9-2023 ερώτησή µου προς το Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών και προς το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη,
µε θέµα τις τραγικές καθυστερήσεις στην υλοποίηση του έργου
του αυτοκινητόδροµου Πολυκάστρου - Μαλγάρων αλλά και την
πληµµελή λήψη µέτρων αποτροπής πολυάριθµων δυστυχηµάτων
στην ως άνω οδό, υπέβαλα προς το Υπουργείο τέσσερα ερωτή-
µατα.

Τα τρία πρώτα εξ αυτών αφορούσαν τις αιτίες καθυστέρησης
του έργου, την πορεία υλοποίησης και την εκτίµηση ολοκλήρω-
σής του. Το τέταρτο αφορούσε τη λήψη µέτρων ασφαλείας για
την αποφυγή ατυχηµάτων. Αντί ουσιαστικής απαντήσεως από το
Υπουργείο, έγινα αποδέκτης µιας επιστολής της εταιρείας
«ΕΓΝΑΤΙΑ ΟΔΟΣ Α.Ε.», η οποία στο πρώτο σκέλος του ερωτήµα-
τος δήλωσε αναρµόδια να απαντήσει και στο δεύτερο έχει παρα-
θέσει µια σειρά µέτρων ασφαλείας που έχει λάβει η διαχειρίστρια
εταιρεία, χωρίς ωστόσο να προβεί σε οποιαδήποτε αποτίµηση
για την αποτελεσµατικότητα των µέτρων που έχει λάβει. 

Είναι αξιοσηµείωτο ότι το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
στη δική του έγγραφη απάντηση δίνει ιδιαίτερη έµφαση στην το-
ποθέτηση διαχωριστικών στηθαίων ασφαλείας ανάµεσα στα δύο
ρεύµατα, µέτρο που κατ’ επανάληψη και εγγράφως έχουν ειση-
γηθεί και η Διεύθυνση Αστυνοµίας Κιλκίς αλλά και η Τροχαία
Θεσσαλονίκης ως το πλέον ενδεδειγµένο µέτρο αποτροπής τρο-
χαίων ατυχηµάτων. Ωστόσο στο δικό της έγγραφο και στην πα-
ράθεση των ενεργειών της για τη λειτουργία, συντήρηση και
βελτίωση του οδικού τµήµατος που αφορούν την αναβάθµιση της
παρεχόµενης ασφάλειας, η «ΕΓΝΑΤΙΑ ΟΔΟΣ» δεν κάνει αναφορά
σε τοποθέτηση διαχωριστικών στηθαίων ασφαλείας ανάµεσα στα
δύο ρεύµατα κυκλοφορίας µε σκοπό, βεβαίως, την πρόληψη των
τροχαίων ατυχηµάτων. 

Ερωτάστε, λοιπόν, ποιοι είναι οι λόγοι καθυστέρησης του
έργου, ποια η πορεία υλοποίησης και πότε εκτιµάται ότι θα ολο-
κληρωθεί και, βεβαίως, ποιος ο λόγος της µη τοποθέτησης στη-
θαίων ασφαλείας ανάµεσα στις λωρίδες κυκλοφορίας του
τµήµατος ΠΑΘΕ Μαλγάρων - Πολυκάστρου, παρ’ ότι το µέτρο
αυτό το έχουν εισηγηθεί κατ’ επανάληψη η Διεύθυνση Αστυνο-
µίας Κιλκίς αλλά και η Τροχαία Θεσσαλονίκης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νίκος Ταχιάος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε και κύριοι Βουλευτές, καληµέρα. 
Ευχαριστώ για την ερώτηση. Είναι η δεύτερη φορά, βεβαίως,

που απαντάω σε επίκαιρη ερώτηση για το ίδιο ζήτηµα και όλως
τυχαίως χθες πέρασα τον συγκεκριµένο δρόµο, ερχόµενος από
το Πολύκαστρο, που είχα επισκεφθεί τη σιδηροδροµική γραµµή

προς την Ειδοµένη, το εν εκκρεµότητα έργο.
Πραγµατικά, τα γεγονότα έχουν όπως τα περιγράφετε. Δη-

λαδή, είναι ένας δρόµος µε σηµαντική επικινδυνότητα. Είναι πολ-
λοί αυτοί οι οποίοι θεωρούσαν στο παρελθόν ότι ο συγκεκριµένος
δρόµος είναι ένας δρόµος όπου µπορείς να πας και να αναπτύ-
ξεις ταχύτητα και για πλάκα ακόµη, διότι έχει κάποια χαρακτηρι-
στικά τα οποία είναι δεδοµένα, δηλαδή είναι ένας πολύ ανοιχτός
δρόµος, είναι µεγάλες ευθείες και, κατά συνέπεια, ευνοούν την
ανάπτυξη ταχυτήτων. 

Ποιο είναι, όµως, το πρόβληµα; Γιατί δεν έχουµε προχωρήσει
στην τοποθέτηση των στηθαίων για τα οποία κάνετε την ερώτησή
σας;

Όπως σας έχει απαντήσει η «ΕΓΝΑΤΙΑ ΟΔΟΣ Α.Ε.», έχουν λη-
φθεί κάποια µέτρα, κυρίως αυτά που αφορούν τα στηθαία στις
εισόδους των τεχνικών έργων. Νοµίζω ότι αυτή ήταν η σχετική
απάντηση που πήρατε. Αυτή είναι η πάγια απάντηση που δίνει η
«ΕΓΝΑΤΙΑ ΟΔΟΣ». Όµως, το πραγµατικό πρόβληµα είναι άλλο. 

Όπως ξέρετε, η Εγνατία Οδός είναι υπό παραχώρηση. Μέσα
στις υποχρεώσεις του επόµενου παραχωρησιούχου, ο οποίος θα
αναλάβει τη λειτουργία της Εγνατίας Οδού, είναι η κατασκευή
δεύτερου κλάδου του ίδιου δρόµου, ώστε αυτός ο κλάδος να λει-
τουργήσει ως κλάδος καθόδου από το Πολύκαστρο προς τη Χα-
λάστρα και τη Θεσσαλονίκη. 

Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι ο χρονισµός όλων των ενεργειών,
ώστε να µην υπάρξουν τζάµπα χρηµατοδοτήσεις -το καταλαβαί-
νετε αυτό-, να µην υπάρξουν λεφτά τα οποία θα πέσουν για µια
υποχρέωση η οποία είναι υποχρέωση του αναδόχου της παρα-
χώρησης. Ο παραχωρησιούχος, δηλαδή, υποχρεούται να κάνει
έναν δεύτερο δρόµο, παράλληλο προς αυτόν, που θα ανεβαίνει
προς το Πολύκαστρο και αυτό να τον κρατήσει ως κλάδο καθό-
δου. 

Άρα αυτό που µας απασχολεί είναι το πώς το ΤΑΙΠΕΔ θα προ-
χωρήσει πολύ γρήγορα την παραχώρηση να µην επιβαρυνθεί το
ελληνικό δηµόσιο µε µια δαπάνη, την οποία δεν µπορεί να την
αφαιρέσει από το τίµηµα της παραχώρησης, διότι είναι πάρα
πολύ δύσκολο αυτή να εκτιµηθεί οικονοµικά. Υπάρχει καθυστέ-
ρηση στην παραχώρηση της Εγνατίας Οδού. Αυτή είναι που δη-
µιουργεί το πρόβληµα. Κάνουµε αλλεπάλληλες συσκέψεις µε την
εταιρεία, ώστε να διευκολύνουµε το ΤΑΙΠΕΔ να προχωρήσει στην
παραχώρηση. Για παράδειγµα, µία από αυτές θα γίνει αύριο το
πρωί και ήταν ανεξάρτητο από την ερώτηση την οποία κάνατε.

Όµως, σε κάθε περίπτωση η αλήθεια είναι ότι πρέπει, κυρίως
µε µέτρα αστυνόµευσης αυτή τη στιγµή, να ελεγχθεί ο δρόµος,
ώστε να µην υπάρχουν υπερβάσεις των ορίων ταχύτητας και να
µην υπάρχουν και αυτές οι παράνοµες προσπεράσεις που γίνο-
νται. Μου έκανε εντύπωση ότι χθες υπήρχε µπλόκο της Τροχαίας
στη συγκεκριµένη οδό την ώρα που κατέβαινα προς Θεσσαλο-
νίκη. 

Νοµίζω ότι επί του παρόντος και µε την προοπτική ότι µέχρι
τέλος του έτους θα κλείσει το θέµα της παραχώρησης της Εγνα-
τίας Οδού η αστυνόµευση µπορεί σε κάποιο µέτρο να ανατρέψει
τα ζητήµατα της οδικής επικινδυνότητας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον Υφυπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Παραστατίδης για τη δευτερολογία του. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, να επισηµάνω

ότι δεν καταθέτω την επίκαιρη ερώτηση και δεν επανέρχοµαι για
λόγους αντιπολιτευτικού οίστρου. Δεν είναι αυτός ο λόγος που
το κάνω ούτε βεβαίως γιατί θέλω να χαϊδέψω αυτιά. 

Έχω και εγώ µια προσωπική αγωνία, όπως και οι πολίτες του
Κιλκίς έχουν µια πολύ µεγάλη αγωνία, γιατί ξέρετε περνούν οκτώ
εκατοµµύρια οχήµατα κάθε έτος από αυτόν τον δρόµο και έχουν
χαθεί πάνω από πενήντα ανθρώπινες ζωές τα τελευταία είκοσι
χρόνια και έχουν γίνει ατυχήµατα και έχουµε πάνω από εκατόν
πενήντα σοβαρά τραυµατίες. Και εγώ διασχίζω αυτόν τον δρόµο
κάθε βδοµάδα. Είναι ο δρόµος µέσω του οποίου πηγαίνω στο
σπίτι µου. Αυτόν τον δρόµο διασχίζω και, µάλιστα, προ δύο εβδο-
µάδων ήµουν και µάρτυρας ενός νέου ατυχήµατος. 

Έχει µεγάλη σηµασία να έχουµε γνώση του χρονοδιαγράµµα-
τος και, βεβαίως, µέχρι την υλοποίηση του έργου να πάρουµε τα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4861



µέγιστα δυνατά µέτρα για να µπορέσουµε να προστατεύσουµε
τις ανθρώπινες ζωές. Κατανοώ το θέµα το οικονοµικό, κατανοώ
το θέµα τού να εξοικονοµήσουµε, βεβαίως, χρήµατα και να βρού-
µε την καλύτερη δυνατή λύση, αλλά πρωτίστως θα πρέπει να
προστατέψουµε τις ανθρώπινες ζωές. Μπορεί να συµβεί αύριο,
την επόµενη εβδοµάδα. 

Υπάρχουν γονείς που αγωνιούν γιατί τα παιδιά τους µετακινού-
νται κάθε µέρα στη Θεσσαλονίκη για εργασία και διασχίζουν
αυτόν τον δρόµο. Έχει πολύ µεγάλη σηµασία σε αυτούς να δώ-
σουµε µια απάντηση για ένα σχέδιο, το οποίο θα έχει ένα συγκε-
κριµένο χρονοδιάγραµµα και µέχρι την υλοποίησή του θεωρώ
απαραίτητα τα στηθαία στις διαχωριστικές γραµµές, γιατί πρά-
γµατι θα σωθούν ανθρώπινες ζωές. 

Προσωπικά θέλω να το τονίσω αυτό, γιατί το θεωρώ εξόχως
σηµαντικό. Και, βεβαίως, από εσάς περιµένουµε την υλοποίησή
του. Έχει µεγάλη σηµασία γιατί και η Τροχαία Θεσσαλονίκης
αλλά και η Αστυνοµική Διεύθυνση Κιλκίς το έχει επισηµάνει στην
απάντησή της ή στην εισήγησή της προς την «ΕΓΝΑΤΙΑ», αλλά
και προς εµάς ως απάντηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερο-

λογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Το καταλαβαίνω αυτό που λέτε, κύριε Βουλευτά. Πραγµα-
τικά δεν σας κρύβω ότι είναι ένας από τους δρόµους που έµαθα
να οδηγώ, γιατί πραγµατικά προκαλεί αυτός ο δρόµος να τρέξεις
και όταν είσαι νέος, το τραβάει λίγο ο οργανισµός σου!

Θα σας πω το εξής: Δεν είµαι βέβαιος ότι είναι τόσο απλό το
θέµα της εγκατάστασης των στηθαίων στα σηµεία µεταξύ Χαλά-
στρας και Πολυκάστρου, όπως το ζητάει η Τροχαία, για τον πολύ
απλό λόγο ότι η διατοµή µίας συν µία λωρίδας, έστω και µε ΛΕΑ,
δεν είναι πάρα πολύ σίγουρο ότι µπορεί να δεχθεί µια άκριτη κα-
τασκευή των στηθαίων χωρίς να δούµε την πραγµατική µελέτη
του δρόµου. Δεν είναι τόσο απλό όσο ακούγεται. 

Εν πάση περιπτώσει, θα σας πω ότι ο βασικός προσανατολι-
σµός του Υπουργείου είναι ότι πρέπει να προχωρήσει η παραχώ-
ρηση της Εγνατίας Οδού και να προτεραιοποιηθεί το έργο της
κατασκευής του δεύτερου κλάδου και παράλληλα της απόδοσης
αυτού µε ασφάλεια στην κάθοδο προς Θεσσαλονίκη. Αυτό είναι
το βασικότερο. 

Ο στόχος είναι αυτό το οποίο το ΤΑΙΠΕΔ σε απάντηση που µου
έστειλε την προηγούµενη εβδοµάδα, ότι σκοπεύει µέχρι τέλος
του έτους να κλείσει τη σύµβαση µε τον παραχωρησιούχο, µε τον
προτιµητέο επενδυτή σήµερα. Ο στόχος είναι να διευκολυνθεί το
ΤΑΙΠΕΔ σε αυτόν τον προγραµµατισµό. Αυτό κινούµαι αυτή την
εποχή. Προσπαθούµε όλες οι εκκρεµότητες οι οποίες υπάρχουν
να κλείσουν σε ό,τι αφορά την Εγνατία Οδό τουλάχιστον από τη
µεριά του Υπουργείου Υποδοµών. 

Νοµίζω ότι θα πρέπει να κάνουµε µια συνάντηση και µε την
Τροχαία Θεσσαλονίκης και µε την Τροχαία του Κιλκίς τουλάχι-
στον ως Υπουργείο Υποδοµών, ώστε να συζητήσουµε την κατά-
σταση, να δούµε αν υπάρχουν κάποια µικρά µέτρα τα οποία µπο-
ρούµε να πάρουµε, µικρού κόστους, γιατί δεν µπορούν να επεν-
δυθούν λεφτά κάπου που µετά από έναν χρόνο, ενάµισι-δύο χρό-
νια θα ξηλωθούν τα στηθαία και να δούµε αν µπορούµε µε πολύ
περιορισµένης έκτασης παρεµβάσεις, µε περιορισµένες δαπά-
νες, να µπορέσουµε στο µέτρο του δυνατού να βελτιώσουµε την
κατάσταση από άποψη οδικής ασφάλειας στον συγκεκριµένο
δρόµο. 

Θέλω να είµαι απόλυτα ειλικρινής. Καταλαβαίνω το πρόβληµα,
αλλά πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι το γεγονός ότι πολλοί από
εµάς -βάζω και τον εαυτό µου µέσα- βλέπουµε ανοικτό δρόµο και
ξεσαλώνουµε, γιατί συνήθως τα περισσότερα δυστυχήµατα γί-
νονται από την υπερβολική ταχύτητα και από την εκτροπή προς
το ρεύµα κυκλοφορίας, δεν σηµαίνει ούτε ότι πρέπει να υπάρξει
ένας αστυνοµικός πίσω από τον καθένα µας, βέβαια, ούτε ότι για
τον καθένα µας πρέπει να επενδύονται άπειρα λεφτά επειδή απο-
φασίζουµε να µην τηρήσουµε τον ΚΟΚ. Καταλαβαίνω το πρό-
βληµα, αλλά νοµίζω ότι πρέπει να το προσαρµόσουµε στην
πραγµατικότητα που είναι ότι µόνο µε την κατασκευή του οδικού

κλάδου θα εξασφαλίσουµε τα επίπεδα ασφαλείας τα οποία χρει-
αζόµαστε στον συγκεκριµένο δρόµο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υφυπουργό.
Προχωρούµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 334/6-11-2023 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λασιθίου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής» κ. Αι-
κατερίνης (Κατερίνας) Σπυριδάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Απένταξη των συµπληρωµατικών
έργων Ταµιευτήρα Μπραµιανών, αντιπληµµυρικών έργων Γρα Λυ-
γιάς και Φράγµατος Μύρτου Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Λα-
σιθίου Κρήτης από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας».

Ορίστε, κυρία Σπυριδάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, είναι σηµαντικό το γεγονός ότι είστε εδώ

για να δώσουµε απάντηση σε ένα τόσο ζωτικής σηµασίας θέµα
για την τοπική κοινωνία της Ιεράπετρας.

Και µιλώντας για την Ιεράπετρα και το Λασίθι θα ήθελα να θίξω
δύο ζητήµατα. Το πρώτο είναι η παρατεταµένη ξηρασία, η οποία,
όπως όλοι καταλαβαίνουµε, επηρεάζει τόσο την αγροτική παρα-
γωγή όσο και την τοπική οικονοµία και την οικονοµία της χώρας
µας και προφανώς επιτάσσει την ανάγκη στοχευµένων αρδευτι-
κών έργων στην περιοχή και σε δεύτερο χρόνο έχουµε τις κατα-
στροφικές συνέπειες από τα ακραία καιρικά φαινόµενα που µας
έπληξαν πέρσι στη Σητεία και φέτος την προηγούµενη εβδοµάδα
στα χωριά δυτικά της Ιεράπετρας. Αυτές οι φυσικές καταστρο-
φές απαιτούν την κατασκευή αντιπληµµυρικών έργων.

Τα δύο αυτά, λοιπόν, ζητήµατα οδηγούν στην πρόβλεψη του
έργου κατασκευής συµπληρωµατικών έργων Ταµιευτήρα Μπρα-
µιανών, αντιπληµµυρικών έργων Γρα Λυγιάς και Φράγµατος Μύρ-
του. Και τι έχουµε αυτή τη στιγµή; Ένα έργο το οποίο το κυνη-
γάµε χρόνια και µία Κυβέρνηση, την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, να µας δεσµεύεται τα εξής: Μας δεσµεύεται τον Αύγου-
στο του 2021 ότι το έργο θα µπει στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, µας δεσµεύεται τον Ιούλιο του 2022 ότι θα µπει στο
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Τον Οκτώβριο του 2022
µας ενηµερώνει για το ποσό ύψους 53.500.000 ευρώ που έχει δε-
σµευτεί από τον προϋπολογισµό για αυτό το έργο και µας ορίζει
ως καταληκτική ηµεροµηνία δηµοπράτησης την 28η Δεκεµβρίου,
ηµεροµηνία που έρχεστε και αλλάζετε, κύριε Υπουργέ, δύο
φορές, όχι εσείς, στην Κυβέρνηση αναφέροµαι, εσείς δεν ήσα-
σταν. Και προς έκπληξή µας τον Μάρτιο του 2023 διαπιστώνουµε
ότι ο τότε Υπουργός Υποδοµών κ. Καραµανλής δεν έχει καν υπο-
γράψει τον διαγωνισµό.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, τον Μάιο του 2023 ο Πρωθυπουργός
κατά την προεκλογική του εκστρατεία -προς άγραν ψήφων προ-
φανώς- µας ενηµερώνει ότι το συγκεκριµένο έργο είναι ένα εκ
των δύο από τα εννέα έργα υποδοµής σύµπραξης δηµοσίου -
ιδιωτικού τοµέα που αφορούν αρδευτικά έργα και γίνονται εδώ
στο Λασίθι. Τον Ιούλιο του ίδιου έτους ο Υπουργός το βάζει στις
δέκα προτεραιότητες του Υπουργείου και ακόµη και εσείς στις 3
Αυγούστου -διά ζώσης- µας διαβεβαιώνατε ότι όλα βαίνουν
καλώς. Όµως, αντ’ αυτού τον Αύγουστο το έργο απεντάσσεται
από το Ταµείο Ανάκαµψης και η τοπική κοινωνία το µαθαίνει Οκ-
τώβριο. Αυτό συνιστά ανακολουθία και προκαλεί στην τοπική κοι-
νωνία αγωνία.

Οπότε ερωτάστε, κύριε Υπουργέ -ερώτηση πρώτη- αν δε-
σµεύεστε ρητά ενώπιον των πολιτών της Ιεράπετρας που µας πα-
ρακολουθούν και του Κοινοβουλίου ότι το συγκεκριµένο έργο θα
υλοποιηθεί κατά τη διάρκεια της δικής σας κυβερνητικής θητείας.
Ερώτηση δεύτερη: Με ποιον συγκεκριµένο τρόπο έχετε σκοπό
να χρηµατοδοτήσετε το συγκεκριµένο έργο και µε ποιο χρονο-
διάγραµµα ανά φάση υλοποίησής του;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ.
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Κυρία Βουλευτά, ξέρω και τα Μπραµιανά. Βεβαίως, δεν έχω
λύσει ακόµα αν είναι ο Μπραµιανός ή τα Μπραµιανά, γιατί το
βλέπω να γράφεται µε πολλούς τρόπους. Επισκέφτηκα την πε-
ριοχή όντως, ξέρω πολύ καλά και σε τι εξυπηρετεί το συγκεκρι-
µένο φράγµα. Υπάρχουν -νοµίζω, αν δεν κάνω λάθος- δεκαεπτά
χιλιάδες στρέµµατα θερµοκηπίων στην περιοχή της Ιεράπετρας,
τα οποία περιµένουν να αρδευτούν από τη συγκεκριµένη εγκα-
τάσταση.

Και όντως εγώ θα σας πω κάτι το οποίο δεν έχει βγει στις κά-
µερες. Όταν ο Πρωθυπουργός στη διάρκεια της θητείας της πα-
ρούσας Κυβέρνησης έκανε τις πρώτες επισκέψεις στα
Υπουργεία, ένα από τα πρώτα ζητήµατα τα οποία µας ρώτησε
είναι τι γίνεται µε το φράγµα των Μπραµιανών.

Το φράγµα των Μπραµιανών δεν απεντάχθηκε από το Ταµείο
Ανάκαµψης µε επίσπευση του Ταµείου Ανάκαµψης γιατί ελέγ-
χθηκε και για κάποιον λόγο απορρίφθηκε, απεντάχθηκε από το
συγκεκριµένο χρηµατοδοτικό εργαλείο µε απόφαση δική µας, δη-
λαδή του κ. Σταϊκούρα και δική µου, για τον πολύ απλό λόγο ότι
µέσα στις δεσµεύσεις του Ταµείου Ανάκαµψης υπάρχει υποχρέ-
ωση στις 31-12-2025 να έχει παραδοθεί το έργο. Είναι πάρα πολύ
δύσκολο να τελειώσει ένα φράγµα µέχρι τις 31-12-2025, ακόµα
και αν συµβασιοποιηθεί τώρα, αν συµβασιοποιείτο και τον Σε-
πτέµβριο ακόµα, είναι πάρα πολύ δύσκολο. Και ακόµα πιο σηµα-
ντικό είναι να γεµίσει ο ταµιευτήρας, ο οποίος θέλει και µια µακρά
χρονική περίοδο. Ο λόγος, λοιπόν, για τον οποίο απεντάχθηκε το
έργο από εκεί είναι ότι αποφασίσαµε να το εντάξουµε σε άλλο
χρηµατοδοτικό εργαλείο.

Μόλις πριν από µία βδοµάδα, λοιπόν, δηµοσιεύθηκε µία πρό-
σκληση του Υπουργείου Ανάπτυξης για χρηµατοδότηση ύψους
260 εκατοµµυρίων ευρώ για έργα αντιπληµµυρικής προστασίας.
Τα τέσσερα έργα αντιπληµµυρικής προστασίας τα οποία υπήρ-
χαν στο Ταµείο Ανάκαµψης και τα οποία απεντάξαµε δεν είναι
µόνο τα Μπραµιανά, το συγκεκριµένο έργο, είναι και το Ωραι-
όκαστρο της Θεσσαλονίκης, το οποίο έχει συµβασιοποιηθεί και
το Λουτράκι και επίσης και το «Άκτιο - Αµβρακία». Και τα τέσσερα
αυτά έργα θα υποβληθούν στη συγκεκριµένη πρόσκληση για να
χρηµατοδοτηθούν από το συγκεκριµένο χρηµατοδοτικό εργαλείο
του ΕΣΠΑ. Αυτό είναι η πρόθεσή µας.

Σε ό,τι αφορά το έργο για το οποίο ενδιαφέρεστε, υπάρχει εν
εξελίξει διαγωνισµός. Αυτή τη στιγµή είµαστε στη φάση του ελέγ-
χου της υψηλής έκπτωσης του αναδόχου. Αυτό κάνει η Επιτροπή,
έχει υποβληθεί µία έκπτωση η οποία εκρίθη υψηλή και ο υποψή-
φιος ανάδοχος ελέγχεται για αυτή του την προσφορά. Είναι µία
διαδικασία εν εξελίξει. Το γεγονός ότι απεντάχθηκε από το χρη-
µατοδοτικό εργαλείο του Ταµείου Ανάκαµψης δεν σηµαίνει ότι
θα υπάρχει καθυστέρηση γιατί υπάρχει και το θέµα της ωρίµαν-
σης της σύµβασης, του ελέγχου από το Ελεγκτικό Συνέδριο, όλα
αυτά. Πιστεύουµε ότι θα χρονιστεί πολύ καλά µε την ένταξη στο
ΕΣΠΑ, ώστε να προχωρήσει το έργο.

Ξέρω ότι υπάρχει αγωνία στην τοπική κοινωνία. Θυµάµαι τον
Πρόεδρο του ΤΟΕΒ, τον κ. Παπαδάκη -αν δεν κάνω λάθος- ο
οποίος αγωνιούσε πάρα πολύ για το συγκεκριµένο έργο. Είναι
από τα έργα εκείνα τα οποία έχουµε προτάξει και για τα οποία
πολύ σύντοµα θα έρθουµε στην περιοχή σας -άλλωστε ενδιαφέ-
ρει και τον Πρόεδρο σήµερα- για να µπορέσουµε να ανακοινώ-
σουµε ότι το έργο παίρνει τον δρόµο του και όταν λέω ότι παίρνει
τον δρόµο του, εννοώ ότι εγκαθίσταται εργολάβος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό.

Ορίστε, κυρία Σπυριδάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Σας ευχαριστώ για
την απάντησή σας, κύριε Υφυπουργέ, αλλά καταλαβαίνετε ότι
πάλι µιλήσαµε για κάτι όχι ιδιαίτερα συγκεκριµένο. Και το λέω
αυτό και για δύο λόγους: Ο πρώτος είναι ότι οι πολίτες της Ιερά-
πετρας αυτή τη στιγµή έχουν θυµό και δεν νιώθουν καµµία ασφά-
λεια να εµπιστευθούν αυθαίρετα λόγια, θέλουν κάτι πιο
συγκεκριµένο. Και όχι µόνο από εσάς, αλλά και από άλλα κυβερ-
νητικά στελέχη ακούσαµε ότι δεν προλαβαίνει το έργο να υλο-
ποιηθεί µέχρι το τέλος του 2025 και γι’ αυτό απεντάσσεται από
το Ταµείο Ανάκαµψης.

Και είναι δύο τα τινά: Είτε γνωρίζατε κατά τον σχεδιασµό του
έργου ότι δεν προλαβαίνει να υλοποιηθεί, το οποίο είναι τραγικό
γιατί ορίζει ότι συνειδητά είπατε ψέµατα στους πολίτες του Λα-
σιθίου προεκλογικά, είτε, δεύτερον, ότι κατά τον σχεδιασµό πι-
στεύατε ότι το χρονοδιάγραµµα είναι επαρκές, αλλά κάποιες
δικές σας χρονοτριβήσεις έβγαλαν το έργο εκτός. Οπότε, στο
δικό µου µυαλό είναι δύο τα τινά: Είτε µας λέγατε ψέµατα ως Κυ-
βέρνηση προεκλογικά είτε είστε ανεπαρκείς, οπότε αυτός ο τρό-
πος αυτή τη στιγµή απαιτεί κάτι λίγο πιο συγκεκριµένο όσον
αφορά την υλοποίηση.

Διότι βλέπουµε πέρα από αυτό το δικό σας επιτελικό κράτος
να λειτουργεί µε τρεις ασυνέπειες: Δεν υπάρχει συνέπεια µεταξύ
των Υπουργείων, όταν αλλάζει η ηγεσία. Δεν υπάρχει επικοινωνία
µεταξύ των συνεργαζόµενων Υπουργείων, µιας και 2 του µήνα το
Υπουργείο Πολιτισµού έστειλε επιστολή στην Εφορεία Αρχαι-
οτήτων Λασιθίου, µε την οποία την καθιστά υπεύθυνη επιτήρησης
του έργου το οποίο συνεχίζει να χαρακτηρίζει ως ενταγµένο στο
Ταµείο Ανάκαµψης, στις 2 Νοεµβρίου. Και, τρίτον, δεν υπάρχει
καµµία διασύνδεση του Πρωθυπουργού µε τα Υπουργεία του,
αφού εκτίθεται µεταξύ προεκλογικών του λόγων και µετεκλογι-
κών σας πράξεων. Κάτι τέτοιο στο δικό µου µυαλό, στη δική µου
λογική αποτελεί ένα χάος το οποίο, όµως, είναι εις βάρος του
λαού, ο οποίος αγωνιά, δοκιµάζεται, προσδοκά και δεν θέλει να
πάψει να ελπίζει και κάνατε ό,τι µπορούσατε για να του στερή-
σετε αυτή την ελπίδα.

Ας βάλουµε, λοιπόν, όλοι σαν ορόσηµο στο µυαλό µας ότι η
µέρα των εκλογών δεν είναι το τέλος του αγώνα, αλλά η αρχή.
Και αν για σας η νίκη στις εκλογές σηµαίνει εφησυχασµό, για µας
σηµαίνει ευθύνη και δέσµευση. Γι’ αυτό και είµαι εδώ αυτή τη στι-
γµή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Εγώ καταλαβαίνω και τη δυσπιστία του κόσµου, όπως κα-
ταλαβαίνω ότι δεν είστε και υποχρεωµένοι να δεχτείτε και τις
διαβεβαιώσεις τις οποίες δίνω. Το αν είµαστε ανεπαρκείς θα κρι-
θεί εκ του αποτελέσµατος, διότι πάντα η νεκροψία φέρνει την
απάντηση, κάτι που ξέρετε. Εγώ πιστεύω ότι θα πετύχουµε.

Από εκεί και πέρα τώρα σε ό,τι αναφέρατε σχετικά µε το επι-
τελικό κράτος, για να τα βάλουµε σε µια σειρά, αυτή τη στιγµή
επισήµως δεν έχει απενταχθεί από το Ταµείο Ανάκαµψης -που το
Ταµείο Ανάκαµψης δεν είναι ένας ελληνικός θεσµός, εδώ υπάρχει
µόνο η ΕΛΣΤΑΤ, είναι ένας ευρωπαϊκός θεσµός- το έργο. Είναι
κάτι το οποίο ζητήσαµε και κάτι το οποίο εµείς έχουµε ανακοινώ-
σει, αλλά η τελική αναθεώρηση του Ταµείου Ανάκαµψης, το τι θα
υπάρξει επισήµως από τη µεριά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα
µας έρθει στο τέλος του έτους. Και είναι η τελευταία αναθεώ-
ρηση που γίνεται. 

Εµείς ήµασταν ξεκάθαροι στις προθέσεις µας. Προφανώς το
Υπουργείο Πολιτισµού δεν έχει επίσηµη απάντηση. Μάλιστα, και
µε βάση το σηµείωµα που έχω από τις δικές µου υπηρεσίες, από
τις υπηρεσίες του Υπουργείου, λένε ότι εµείς ακόµα δεν έχουµε
µάθει ότι απεντάχθηκε επισήµως από το Ταµείο Ανάκαµψης, διότι
όντως δεν υπάρχει τέτοια απόφαση. Κατά συνέπεια δεν θα πρέ-
πει να µπλέκουµε τα πάντα. 

Εδώ θέλω να τονίσω το εξής. Υπάρχει συνέχεια στη διακυβέρ-
νηση του Μητσοτάκη. Εµείς, δηλαδή, όντως παίρνουµε το νήµα
από την προηγούµενη κυβέρνηση και συνεχίζουµε τα έργα κατά
βάση µε τον τρόπο µε τον οποίο είχαν σχεδιαστεί. Όταν γίνεται
ένας διαγωνισµός, είναι προφανές ότι ο διαγωνισµός µπορεί να
τύχει πολλών καθυστερήσεων, µπορεί να πέσει σε εµπόδια, τα
οποία ακόµα και η πιο επιµελής αναθέτουσα αρχή να µη µπορεί
να ελέγξει, να µη µπορεί να τα προσδιορίσει εξαρχής. Αυτό συ-
νέβη και στην περίπτωση του φράγµατος των Μπραµιανών, διότι
υπήρξαν τα ζητήµατα των πολύ υψηλών εκπτώσεων. Και ξέρουµε
πολύ καλά πώς είναι τιµολογηµένα τα συγκεκριµένα έργα. Η επι-
τροπή εργάζεται πολύ σκληρά για να µπορέσει να αξιολογήσει
την προσφορά που έχει υποβληθεί και η οποία µας δίνει τον προ-
σωρινό ανάδοχο συν το γεγονός ότι υπάρχουν και άλλες εµπλο-
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κές, οι οποίες δεν είναι τώρα του παρόντος να εκτεθούν στη
Βουλή, έχουν να κάνουν µε υπηρεσιακά θέµατα, όχι του Υπουρ-
γείου, αλλά µε εξωγενή θέµατα, µε θέµατα τα οποία κρίνονται,
δηλαδή, και στο τεχνικό συµβούλιο των δηµοσίων έργων. 

Πρέπει να γίνει σαφές ότι εµείς δεν αλλάζουµε τον σχεδιασµό.
Πάντα αυτό που υπάρχει µπροστά µας είναι ο σκοπός. Και ο σκο-
πός είναι ότι το φράγµα των Μπραµιανών και τα αντιπληµµυρικά
έργα αποτελούν πρώτη προτεραιότητα. Και δεν σας κρύβω ότι
τα αντιπληµµυρικά έργα αποτελούν γενικώς προτεραιότητα.
Όταν αναλάβαµε το Υπουργείο, είχαµε καταλήξει µε τον κ. Σταϊ-
κούρα ότι αυτό που έχει σηµασία είναι ότι έχουµε αφήσει πίσω
µας σε έναν µεγάλο βαθµό τις συντηρήσεις των έργων. 

Μετά τη Θεσσαλία, λοιπόν, προέκυψε ότι υπάρχουν κάποια
έργα τα οποία συνήθως η «πολιτική» τα θεωρεί ως «αχάριστα»,
ότι δεν της αποφέρουν άµεσα αποτελέσµατα. Αυτά τα άµεσα
αποτελέσµατα περιµένετε κι εσείς, γιατί πολύ σωστά υποστηρί-
ζετε τις απαιτήσεις, τις προσδοκίες, αν θέλετε, των ψηφοφόρων
σας.

Η Θεσσαλία, λοιπόν, µας προσγείωσε στο ότι πραγµατικά τα
αντιπληµµυρικά είναι τέτοια έργα, είναι έργα στα οποία πρέπει
να επενδύσουµε. Οπότε, δεν υπάρχει περίπτωση να αφήσουµε
πίσω ούτε ένα από αυτά τα έργα, είτε αυτό αφορά τη Θεσσαλία
-που έχει δοκιµαστεί µε αυτόν τον πολύ σκληρό τρόπο µε τον
οποίο δοκιµάστηκε- είτε αφορά περιοχές της Κρήτης, όπου, δόξα
τω Θεώ, δεν είχαµε αντίστοιχα φαινόµενα. Ωστόσο, θα πρέπει να
αποτρέψουµε τέτοια φαινόµενα και στο µέλλον. Αυτή είναι η πρα-
γµατικότητα. Θα αναµετρηθούµε µε τη δυσπιστία σας και πι-
στεύουµε ότι νικητές θα βγούµε εµείς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Επιτρέψτε µου κι εµένα µια µικρή αναφορά, γιατί έχει γίνει

πολύς λόγος για το συγκεκριµένο ζήτηµα. Νοµίζω ότι ο κύριος
Υπουργός σήµερα ήταν απολύτως σαφής. Είπε, δηλαδή, ότι το
έργο θα υλοποιηθεί, µε δεδοµένο ότι αλλάζει χρηµατοδοτικό
πρόγραµµα, περνάµε δηλαδή πλέον από το Ταµείο Ανάκαµψης
στο ΕΣΠΑ. Ήδη ο κ. Ζερβός, ο Ειδικός Γραµµατέας, έχει εκδώσει
-µπορώ να σας τη δώσω- και τη σχετική πρόσκληση για την υπο-
βολή προτάσεων όχι µόνο του συγκεκριµένου έργου, του εµπ-
λουτισµού του φράγµατος των Μπραµιανών και της αντιπληµµυ-
ρικής προστασίας της Γρα Λυγιάς, αλλά και όλων των αντιπληµ-
µυρικών έργων που είχαν απενταχθεί από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Εποµένως αυτό το έργο θα υλοποιηθεί. Υπάρχει συγκεκριµένο
χρηµατοδοτικό πρόγραµµα και φυσικά είναι ένα έργο το οποίο
µας ενδιαφέρει ως Νοµό Λασιθίου. 

Και στο σηµείο αυτό, κυρία Σπυριδάκη, αγαπητή Κατερίνα, θα
ήθελα να σε διορθώσω λίγο. Όταν ο Πρωθυπουργός αναφέρ-
θηκε στα δύο από τα εννέα εγγειοβελτιωτικά έργα, αναφέρθηκε
στο φράγµα του Αγίου Ιωάννου. Άρα είναι το φράγµα του Αγίου
Ιωάννη συν τη λιµνοδεξαµενή της Ζου. Είναι δύο από τα εννέα
ΣΔΙΤ, τα οποία θα ενισχύσουν σε πολύ σηµαντικό βαθµό την ανα-
πτυξιακή και κοινωνική συνοχή του νοµού µας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Αυτό δεν είναι…(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι, αυτό δεν είναι.

Το φράγµα των Μπραµιανών ήταν Ταµείο Ανάκαµψης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι έχουµε

τρία αιτήµατα Βουλευτών για άδεια απουσίας στο εξωτερικό.
Πρόκειται για την κ. Κασιµάτη, για τον κ. Καββαδά και για την κ.
Αντωνίου. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Θα ολοκληρώσουµε, λοιπόν, το πρώτο µέρος µε µία ανακοί-

νωση. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας και οι Βουλευτές του κόµµατός
του κατέθεσαν πρόταση για τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής
µε θέµα: «Τη διερεύνηση του εγκλήµατος των Τεµπών και όλων
των πτυχών που σχετίζονται µε αυτό», σύµφωνα µε το άρθρο 68
παράγραφος 2, εδάφια γ’ και δ’ του Συντάγµατος σε συνδυασµό
µε το άρθρο 144 παράγραφος 5, εδ. Β’ του Κανονισµού της Βου-
λής. 

Η πρόταση αυτή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης, θα τυπωθεί και θα διανεµηθεί στους κυρίους Βου-
λευτές, όπως προβλέπει ο Κανονισµός. 

(Η προαναφερθείσα πρόταση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Στο σηµείο αυτό θα
κάνουµε µία ολιγόλεπτη διακοπή, πριν περάσουµε στη συζήτηση

του νοµοσχεδίου της σηµερινής ηµερήσιας διάταξης.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι η Επιτροπή του Απολο-

γισµού και του Γενικού Ισολογισµού του Κράτους και Ελέγχου
της Εκτέλεσης του Προϋπολογισµού του Κράτους καταθέτει την
έκθεσή της στα σχέδια νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών:

α) «Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους
2021».

β) «Κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονο-
µικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου αναφο-
ράς 1.1.2021 έως 31.12.2023».

Κατόπιν τούτου εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί των σχεδίων νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:

α. Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους
2021.

β. Κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονοµι-
κών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου αναφοράς
1/1/2021 έως 31/12/2021.

Η συζήτηση του απολογισµού και του ισολογισµού του κρά-
τους γίνεται όπως ορίζει ο Κανονισµός της Βουλής, µε ανάλογη
εφαρµογή των άρθρων 122, 123 παράγραφος 8, 107 και 97. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το άρθρο 107, που εφαρµόζεται αναλό-
γως, η Διάσκεψη των Προέδρων στη συνεδρίασή της στις 2 Νο-
εµβρίου 2023 αποφάσισε να διεξαχθεί η συζήτηση σε µία συ-
νεδρίαση, µε οργανωµένη συζήτηση. Ειδικότερα, στη σηµερινή
συνεδρίαση θα τοποθετηθούν οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές,
οι Υπουργοί και όσοι τυχόν οµιλητές εγγραφούν ηλεκτρονικά. Δι-
καίωµα δευτερολογίας στη διαδικασία αυτή έχουν µόνο οι ειση-
γητές και οι ειδικοί αγορητές µετά την ολοκλήρωση της οµιλίας
του τελευταίου οµιλητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώνη-

σε. 
Παρακαλώ να ανοίξει το ηλεκτρονικό σύστηµα εγγραφής των

οµιλητών.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριος

Μαρκόπουλος για δεκαπέντε λεπτά.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συ-

νάδελφοι, το σηµαντικότερο στοιχείο, η µεγαλύτερη διαφορά της
δηµοκρατίας έναντι των υπολοίπων πολιτευµάτων είναι η λογο-
δοσία, η διαδικασία του απολογισµού. Και αυτό σήµερα ερχόµα-
στε εδώ να κάνουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο, δηλαδή να κά-
νουµε τον απολογισµό ενός έτους καµπής, ενός κρίσιµου για τα
δηµόσια οικονοµικά αλλά και συνολικά για την πορεία της χώρας
έτους, του έτους 2021. 

Είναι ένα αυτονόητο πολιτικό, κοινοβουλευτικό και, προφανώς,
κοινωνικό µας καθήκον. Και λέω «κοινωνικό», καθώς το 2021
υπήρξε ένα από τα κρισιµότερα έτη, λόγω απρόοπτων συµβά-
ντων όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά και σε όλον τον πλανήτη, το
οποίο καθόρισε την πορεία και των επόµενων προϋπολογισµών
που κατατέθηκαν, για να µην πούµε κιόλας καλά-καλά ακόµα και
της σηµερινής οικονοµικής κατάστασης της χώρας. 

Θα ξεκινήσω σήµερα µε κάποια δηµοσιεύµατα και µια κριτική
που παρακολουθούµε από τον Τύπο και κυρίως από τα αντιπολι-
τευόµενα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, γιατί συνδέεται ευθέως µε
τη συζήτησή µας για τον απολογισµό - ισολογισµό του 2021, ανα-
φορικά µε τις απευθείας αναθέσεις και τις επισηµάνσεις του Ελε-
γκτικού Συνεδρίου, το οποίο µάλιστα µας παρουσίασε χθες και
µια σειρά θέσεών του στην αρµόδια επιτροπή. 

Βλέπω, λοιπόν, ότι κάποιοι, µιλώντας για απευθείας αναθέσεις,
ξεχνούν τον λόγο. Και ο λόγος ήταν ένας, µία λέξη µε παγκόσµια
ισχύ και εµβέλεια, δηλαδή «COVID». Όσοι δεν το έχουν καταλάβει
µάλλον -εδώ κολλάει- ζούσαν σε άλλον πλανήτη το 2021, όχι σε

άλλη χώρα, αλλά σε άλλον πλανήτη. Έχουν εκτοξευτεί σε άλλους
γαλαξίες. Όσοι δεν κατανοούν την ανάγκη την τότε να στηθεί ένα
κράτος εκτάκτου ανάγκης σηµαίνει ότι πραγµατικά ζουν στον
δικό τους χωροχρόνο. Και οι απευθείας αναθέσεις τις οποίες
αναφέρουν δεν είναι απευθείας αναθέσεις µεταξύ κολλητών και
φίλων. Μία ανάλυση στα ίδια τα δηµοσιεύµατα τα οποία σήµερα
παρουσιάζονται αποδεικνύει ότι ήταν αναθέσεις για φάρµακα,
για υλικά, για υπηρεσίες αναγκαίες ώστε το κράτος να µπορέσει
να βοηθήσει τις χιλιάδες συµπολίτες µας να αντεπεξέλθουν σε
µια πρωτόγνωρη και πρωτοφανή υγειονοµική κρίση, που όµοιά
της ο πλανήτης δεν είχε ξαναδεί. Ας σοβαρευτούµε, επιτέλους,
σε αυτή τη χώρα. 

Και επειδή πολλοί µε µεγάλη ευκολία επικαλούνται τα διεθνή
παραδείγµατα, θα τους προκαλούσα να δουν και τις πρακτικές
άλλων ευρωπαϊκών κρατών. Κράτη εκτάκτου ανάγκης -για να το
ξεκαθαρίζουµε- υπήρξαν σε όλον τον πλανήτη. Και αποφάσεις
εκτάκτου ανάγκης υπήρξαν σε όλον τον πλανήτη, σε όλον τον
αναπτυγµένο κόσµο. Τώρα, εάν κάποιοι ήθελαν οι πολίτες να πε-
θαίνουν στους δρόµους, χωρίς να υπάρξει µέριµνα, χωρίς να
υπάρχουν υγειονοµικά υλικά, χωρίς τα νοσοκοµεία µας να µπο-
ρέσουν να αντεπεξέλθουν σε αυτή την πίεση, να βγουν να το
πουν, γιατί η κοινωνία από αυτή την Κυβέρνηση κρατήθηκε όρθια.
Αυτός είναι, αν θέλετε, ο ουσιαστικός απολογισµός του 2021. Και
κριθήκαµε κιόλας και γι’ αυτό. Μη νοµίζετε ότι στην εξίσωση των
προηγούµενων διπλών εκλογών δεν µπήκαν και οι τρόποι αντιµε-
τώπισης της πανδηµίας. 

Να περάσουµε, λοιπόν, στον απολογισµό για το έτος του 2021.
Στα βασικά του µεγέθη ο απολογισµός δείχνει σαφώς επηρεα-
σµένος από αυτό που είπα και πριν, δηλαδή από τη διαδικασία
να υπάρξει ένα κράτος το οποίο θα αντιµετώπιζε έκτακτες ανά-
γκες, τον COVID. Η έκτακτη αυτή συνθήκη, όπως όλοι διαπιστώ-
νουµε, επηρέασε όλες τις λειτουργίες του δηµοσίου. Παρακο-
λουθούµε, για παράδειγµα, µια υπέρβαση των στόχων του προ-
ϋπολογισµού. Αν θέλετε την άποψή µου, εκτός από φυσιολογική,
είναι και στο µέτρο των συγκεκριµένων καταστάσεων συγκρατη-
µένη. Είναι µία υπέρβαση η οποία είχε συγκεκριµένα και ορατά
αποτελέσµατα στους πολίτες. Μείναµε όρθιοι οι πολίτες. Δεν εί-
δαµε ούτε την ανεργία το 2021 να ανεβαίνει. Θυµάµαι ότι κάποιοι
τηλεοπτικά -και γι’ αυτό δεν ντρέπονταν να το λένε- φώναζαν:
«Να δούµε τώρα τι θα κάνετε που η ανεργία θα πάει πάνω από
20% λόγω του COVID.»! 

Η οικονοµική δηµοσιονοµική πολιτική της Κυβέρνησης και του
οικονοµικού επιτελείου το 2021 ήταν αυτή η οποία εµπόδισε την
αύξηση της ανεργίας, εµπόδισε την αύξηση των λουκέτων, κρά-
τησε ανοιχτές τις επιχειρήσεις και σήµερα έχουµε αυτό το υλικό
και µπορούµε πλέον να κοιτάζουµε µε τα µάτια ευθεία και να λέµε
ότι µπορούµε να πετύχουµε και µονοψήφιους δείκτες ανεργίας.
Υπενθυµίζω ότι κάποιοι άλλοι άλλα έλεγαν το 2021, δηλαδή:
«Ετοιµαστείτε για πρωτόγνωρο κύµα ανεργίας». 

Η οικονοµία µας το έτος αιχµής, το 2021, παρέµεινε λοιπόν
όρθια, έστω και µε τις αναγκαίες από τις συνθήκες παρεµβάσεις.
Μην ξεχνάµε, εξάλλου, πως τα όποια ελλείµµατα ή αποκλίσεις
από τους εθνικούς προϋπολογισµούς ακολούθησαν την ευρω-
παϊκή, για να µην πούµε και την παγκόσµια, πεπατηµένη, µια διε-
θνή πρακτική για να στηριχθούν οι κοινωνίες, η οποία τελικά
απέδωσε, αν δούµε πως η οικονοµία δεν εισήλθε στον φαύλο
κύκλο µιας τεράστιας ύφεσης, όπως κάποιοι φοβούνταν. 

Επίσης δεν πρέπει να ξεχνάµε στιγµή το γεγονός ότι η χώρα
µας πάλι το 2021 -γι’ αυτό και το χαρακτηρίζω έτος σηµαντικό
και έτος καµπής- δέχθηκε µία υβριδική επίθεση στα βορειοανα-
τολικά της σύνορα στον Έβρο από την Τουρκία, από την εργα-
λειοποίηση του δράµατος χιλιάδων µεταναστών. Μην ξεχνάµε τις
πιέσεις από το µεταναστευτικό, που δηµιούργησαν νέα δεδοµένα
και στην ελληνική οικονοµία και µην ξεχνάµε την ανάγκη που
υπήρξε για επανεξοπλισµούς της χώρας αναγκαίους, οι οποίοι
έφτασαν σε µεγαλύτερα ποσοστά από αυτά τα οποία είχαν προ-
ϋπολογιστεί. 

Το να δώσουµε κοντά στα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ για νέους
εξοπλισµούς, όπως είναι ο απολογισµός της οικονοµικής χρονιάς
του 2021, δεν ήταν κάτι το οποίο το κάναµε επειδή θέλαµε να δα-
πανήσουµε τα χρήµατα του ελληνικού λαού. Μάλιστα θυµάµαι
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και τις αστειότητες που είχαν ακουστεί από την Αριστερά τα τότε
χρόνια, ότι «βούτυρο θέλει ο κόσµος, ψωµί θέλει, δεν θέλει κα-
νόνια». Να δω τι έχουν να πουν σήµερα όλοι αυτοί οι δήθεν φι-
λειρηνιστές -γιατί όλα αυτά είναι δήθεν, δεν είναι πραγµατικά,
όλοι είµαστε φιλειρηνιστές-, όταν συµβαίνουν όλα αυτά που συµ-
βαίνουν µε τον πόλεµο στη Γάζα. 

Τότε, λοιπόν, το 2021 δώσαµε 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, συ-
γκριτικά µε τα 530 εκατοµµύρια ευρώ, αν δεν κάνω λάθος, που
είχαµε δώσει την προηγούµενη χρονιά, για να θωρακίσουµε την
ελληνική οικονοµία, για να µπορούµε να κοιτάµε τον πολίτη στα
µάτια και να νιώθει ασφάλεια. Και το ψωµί αντί κανονιών, κύριε
Παππά, ήταν µια λάθος στρατηγική και, αν θέλετε τη γνώµη µου,
πρέπει να αναστοχαστείτε πάνω σ’ αυτό, ιδιαίτερα σε αυτή τη συ-
γκυρία. 

Το 2021, λοιπόν, υπήρξε το έτος που ξεκίνησε η υγειονοµική,
αµυντική και διπλωµατική θωράκιση της χώρας µας και αυτό δυ-
στυχώς στις σύγχρονες κοινωνίες δεν είναι χωρίς κόστος. Έπρε-
πε λόγω αυτών των συνθηκών και του µεταναστευτικού τέσσερις
φορές να αναθεωρηθεί ο προϋπολογισµός µας. Όχι πως αυτό
κρύβει κάτι. Οι τέσσερις αναθεωρήσεις του προϋπολογισµού κρί-
θηκαν αναγκαίες γιατί οι καταστάσεις ήταν κρίσιµες, γιατί οι κα-
ταστάσεις δηµιούργησαν ανάγκες.

Να διατρέξουµε λίγο και κάποια νούµερα. Ας µπούµε στην
αποτίµηση της γενικής εικόνας. 

Συγκεκριµένα, στο σκέλος των καθαρά εισπραχθέντων εσόδων
παρουσιάζεται µια εικόνα υπέρβασης. Αυτή αγγίζει το ποσοστό
του 3,69%, δηλαδή από 52,97 δισεκατοµµύρια ευρώ, που είχαν
προϋπολογιστεί, τα καθαρά εισπραχθέντα έσοδα έφτασαν στα
54,92 δισεκατοµµύρια, απόκλιση εκ του τεθέντος στόχου της
τάξης του 1,95 δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Στα έξοδα, εξαιρουµένων των χρηµατοοικονοµικών συναλλα-
γών, βλέπουµε να υπάρχει µια αντίστοιχη εικόνα, µε αυτά να φτά-
νουν στα 67,81 δισεκατοµµύρια ευρώ, από στόχο 64,92 δισεκα-
τοµµυρίων, δηλαδή µια απόκλιση της τάξης του 2,58%. Δεν βλέ-
πετε τεράστιες αποκλίσεις, στις τάξεις των µονοψήφιων ποσο-
στών κινούνται, όµως πρέπει να τις επισηµάνουµε. 

Σε ό,τι αφορά το έλλειµµα, να πούµε πως αυτό παρουσιάστηκε
µικρότερο κατά 8,26 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι του 2020 και
διαµορφώθηκε στα 14,50 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Στο σηµείο αυτό θέλω να κάνω κι ένα σχόλιο για την πορεία
των ληξιπρόθεσµων και απλήρωτων υποχρεώσεων του ελληνικού
δηµοσίου. Επρόκειτο για µια µεγάλη επί χρόνια πληγή, που ήταν
τα ληξιπρόθεσµα, κάτι που επηρέασε τη λειτουργία επιχειρή-
σεων, νοικοκυριών και συνολικά της οικονοµίας. Στα χρόνια του
ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων να θυµίσουµε ότι οι επι-
χειρήσεις είχαν πληγεί από τη µη πληρωµή υποχρεώσεων του
κράτους σε αυτές. Και θέλω να πω επίσης ότι συνολικά εµείς κά-
ναµε και µια πολύ µεγάλη τοµή, η οποία έχει τη βάση εκκίνησής
της στο 2021. Τότε µπήκαν τα θεµέλια για τη στρατηγική ταχύτε-
ρης αποπληρωµής των συντάξεων και για έναν νέο ΕΦΚΑ. Μας
παραδώσανε έναν ΕΦΚΑ δυσλειτουργικό και αυτή τη στιγµή, το
2023, κοιτάζουµε στα µάτια τον Έλληνα συνταξιούχο και του
λέµε ότι δεν θα παίρνει τη σύνταξή του τρία, πέντε ή επτά χρόνια
αργότερα. Και αυτό είναι µία επιτυχία η οποία τα θεµέλιά της τα
έχει στο 2021 και πρέπει να το πιστώσουµε στο οικονοµικό επι-
τελείο.

Επίσης θα πρέπει να επισηµάνουµε τη µεγάλη προσπάθεια που
συντελείται αθόρυβα αλλά αποτελεσµατικά από τις υπηρεσίες
που υποστηρίζουν τη δηµόσια οικονοµική ζωή της χώρας, όπως
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και την ΑΑΔΕ, για την αντιµε-
τώπιση µιας σειράς δυσλειτουργιών. Για παράδειγµα, στους εσω-
τερικούς ελέγχους, σε θέµατα GDPR, σε ζητήµατα δηλαδή στα
οποία έχουν κατά το παρελθόν καταγραφεί καθυστερήσεις, έχει
γίνει µεγάλη προσπάθεια και προφανώς αναγνωρίζουµε και πρέ-
πει να ενταθεί η προσπάθεια στελέχωσης αυτών των υπηρεσιών
µέσω του ΑΣΕΠ. Στο µέτρο, λοιπόν, του δυνατού θα πρέπει να
συνεχιστεί αυτή η προσπάθεια. 

Στην ανάλυση του φορολογικού αποτυπώµατος για το 2021,
διαπιστώνουµε µια µεγάλη συµµετοχή του ΦΠΑ στα έσοδα. Φτά-
νει στα 15,02 δισεκατοµµύρια ευρώ, ποσοστό 34,79% επί των ει-
σπραχθέντων εσόδων. Καταγγέλλει η Αντιπολίτευση και λέει «οι

έµµεσοι φόροι…», «ο ΦΠΑ…» κ.λπ.. Και εµείς ερχόµαστε και προ-
τείνουµε ένα νέο νοµοσχέδιο πάταξης της φοροδιαφυγής, για να
βρούµε νέους πόρους. Αντίδραση και εκεί! Και αντίδραση για
ποιον λόγο; Αντίδραση για την αντίδραση!

Εδώ στο νοµοσχέδιο για τη φοροδιαφυγή θα µετρηθούµε όλοι.
Γιατί πετάει την «καραµέλα» πάγια το πολιτικό σύστηµα στο σύ-
νολό του και οι εκάστοτε αντιπολιτεύσεις ότι δεν πάταξε κανένας
τη φοροδιαφυγή. Να την κοιτάξουµε κατάµατα, να τη δούµε τη
φοροδιαφυγή σε βάθος; Δεν µπορεί να πηγαίνει ο Έλληνας πο-
λίτης για να πάρει µια υπηρεσία από έναν ελεύθερο επαγγελµα-
τία και στις δεκαπέντε επισκέψεις να µην του έχει κόψει ο ελεύ-
θερος επαγγελµατίας ούτε µία απόδειξη. Μην πέφτουµε συνέ-
χεια σε αυτή τη χώρα από τα σύννεφα. Μην κατηγοριοποιούµε
µεν και µη λέµε για κοινωνικές και επαγγελµατικές οµάδες, αλλά
εδώ πέρα κάνουµε όλοι ότι είµαστε ανήξεροι, ότι δεν ξέρουµε!
Πέφτουµε από τα σύννεφα διαρκώς σε αυτή τη χώρα! Ας κοιτά-
ξουµε, λοιπόν, το πώς θα κάνουµε εκκίνηση στην πάταξη της φο-
ροδιαφυγής. Μη στρέφουµε συνεχώς τα προβλήµατα και τα
βάζουµε κάτω από το χαλί. Είναι λάθος. 

Οι έµµεσοι φόροι, κακά τα ψέµατα, είναι οι πιο άµεσα και εύ-
κολα εισπράξιµοι. Ακούω όµως και µε µια ευκολία να λέµε το πα-
ράδειγµα της Ισπανίας για την ακρίβεια. Μα, η Ισπανία τα µέτρα
αυτά τα πήρε πίσω. Δεν απέδωσαν. Η ίδια η προηγούµενη κυβέρ-
νηση του κ. Τσίπρα, ο κ. Τσίπρας το 2018 έλεγε «δεν µειώνουµε
τον ΦΠΑ στα τρόφιµα, γιατί είναι µια µείωση η οποία δεν θα πε-
ράσει στον καταναλωτή». Τώρα τι άλλαξε; Απλά άλλαξε η κυβέρ-
νηση και λέµε ό,τι µας κατέβει µε µεγάλη ευκολία; Σε κάθε
περίπτωση πρέπει οι προσεγγίσεις µας να είναι ρεαλιστικές και
όχι λαϊκιστικές.

Γυρνώντας πίσω στα δεδοµένα του κρατικού ισολογισµού ως
προς το 2021, θα τονίσω πως και στο επίπεδο του φόρου εισο-
δήµατος η Ελλάδα κινήθηκε περίπου στον µέσο ευρωπαϊκό όρο,
δηλαδή πέριξ του 30% επί των εισπραχθέντων συνολικών φορο-
λογικών εσόδων, αγγίζοντας τα 13,31 δισεκατοµµύρια.

Ως προς τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στην ενέργεια, στα
6,65 δισεκατοµµύρια ευρώ που καταγράφονται συµπεριλαµβά-
νονται και οι ειδικές συνθήκες που υπήρξαν λόγω COVID. Να
πούµε και για όσους παρακολουθούν και τα διεθνή ενεργειακά
ότι η εικόνα πίεσης από την Ουκρανία είχε ξεκινήσει κάποιους
µήνες πριν, δεν έπεσε σαν κεραυνός εν αιθρία ο πόλεµος στην
Ουκρανία. Εδώ λοιπόν -κύριε Κουκουλόπουλε, ξέρω ότι εσείς τα
παρακολουθείτε τα ενεργειακά- υπήρξε µια πρώτη επίδραση και
το 2021.

Μεγάλη και διαχρονική είναι επίσης η συζήτηση αναφορικά µε
την κατοικία. Ο τακτικός φόρος στα ακίνητα άγγιξε τα 2,62 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Μην ξεχνάµε πως ο εµβληµατικός φόρος του
ΕΝΦΙΑ µειώθηκε από τη δική µας την Κυβέρνηση. 

Στα έξοδα του προϋπολογισµού οφείλουµε να ξεχωρίσουµε
τις παρεµβάσεις στήριξης του ιδιωτικού από τον δηµόσιο τοµέα
µε ποσό άνω των 13 δισεκατοµµυρίων ευρώ, για να κρατηθεί ζω-
ντανή η επιχειρηµατικότητα, για να κρατηθεί ζωντανός ο ιδιωτι-
κός τοµέας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σε δύο λεπτά ολοκληρώνω. 
Θα µου επιτρέψετε επίσης στο σηµείο αυτό να κάνω και µια ει-

δικότερη αναφορά ως προς την πορεία του δανεισµού, των δα-
νείων. Η Ελλάδα επί σειρά ετών υπέφερε από τις δανειακές της
επιβαρύνσεις. Το 2021 και επιβεβαιώνοντας µια πορεία ανάπτυ-
ξης της χώρας που σφραγίστηκε προ ολίγων ηµερών µε την ανά-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας -µια τεράστια επιτυχία, που,
όσο και να προσπαθούν κάποιοι προφανώς µε µεγάλη, ογκώδη
άγνοια των οικονοµικών να την υποβαθµίσουν, δεν υποβαθµίζε-
ται- θα πρέπει να θυµίσουµε ότι ξεκίνησε το 2021, λοιπόν, η πρό-
ωρη αποπληρωµή των δανειακών υποχρεώσεων της χώρας, µια
πολιτική στην οποία πάτησε το οικονοµικό µας επιτελείο για να
φέρει την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας. 

Γιατί τι κάναµε µε το 2021 και τη στρατηγική της πρόωρης απο-
πληρωµής δανείων; Δηµιουργήσαµε θετική εικόνα, δηµιουργή-
σαµε όρους βιωσιµότητας σε ό,τι αφορά τον δανεισµό µας,
δώσαµε την καλή έξωθεν µαρτυρία ότι η Ελλάδα ανακάµπτει. Και
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για όποιον δεν το πιστεύει τον παραπέµπω στα δηµοσιεύµατα της
τότε εποχής. Οι εγκυρότερες εφηµερίδες, τα σηµαντικότερα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης στον χώρο της παγκόσµιας οικονο-
µίας έγραφαν για τη µεγάλη ανάταξη δυνάµεων της χώρας µας.

Να πούµε ότι το 2021 υπήρξε ένα σηµαντικό έτος στις αποκρα-
τικοποιήσεις. Το Ελληνικό προχώρησε, όπως και οι αποκρατικο-
ποιήσεις στην Αφάντου στη Ρόδο, στις µαρίνες Αλίµου και Χίου.
Γίνεται δουλειά και σ’ αυτό το επίπεδο. 

Τέλος, στο επίπεδο των ταµειακών διαθεσίµων να πούµε πως
η χώρα µας έχει ήδη δηµιουργήσει µια µεγάλη ζώνη ασφαλείας,
ένα «µαξιλάρι» 37 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο τα προηγού-
µενα χρόνια ήταν απολύτως αναγκαίο για να κτίσουµε αξιοπιστία.
Με την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας και µε την προώθηση
σειράς σοβαρών µεταρρυθµίσεων µετά το 2019, η χώρα, κακά
τα ψέµατα, έχει δώσει τις εξετάσεις της µε επιτυχία. Μάλιστα θα
λέγαµε πως η επενδυτική βαθµίδα δίνει και άλλα, πρόσθετα πε-
ριθώρια. Οπωσδήποτε η διατήρηση αυτών των ταµειακών διαθε-
σίµων έχει το δικό της κόστος, αλλά πρέπει να επισηµάνουµε πως
η Ελλάδα έχει πλέον και άλλα «χαρτιά» και άλλα δηµοσιονοµικά
εργαλεία που της προσδίδουν αξιοπιστία, πέραν του «µαξιλα-
ριού» των 37 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2021 υπήρξε ένα έτος-σταθ-
µός, ένα κοµβικό έτος για την εξέλιξη των οικονοµικών πραγµά-
των της πατρίδας µας, ένα έτος δοκιµασίας αλλά και επιτυχίας.
Υπήρξε το έτος που η κοινωνική συνοχή δοκιµάστηκε, αλλά κα-
τορθώθηκε να µείνουµε όρθιοι. Η ανεργία δεν εκτοξεύτηκε, αλλά
µειώθηκε. Οι επιχειρήσεις δεν έκλεισαν, αλλά ανέκαµψαν. Η Ελ-
λάδα είναι πλέον σε έναν αδιαµφισβήτητο δρόµο προόδου, έναν
δρόµο που ως έτος εκκίνησης είχε το 2021. Είναι µία κατάκτηση
όλων µας. Είναι όµως και µία νίκη της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας, της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα δύο
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 8ο

Γυµνάσιο Αχαρνών. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το ΠΑΣΟΚ

- Κίνηµα Αλλαγής, στον κ. Πάρι Κουκουλόπουλο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ορθά επισηµάνθηκε από

τον προλαλήσαντα συνάδελφο, η επικαιρότητα σήµερα περιλαµ-
βάνει, µεταξύ άλλων, το ζήτηµα των απευθείας αναθέσεων που
θέτει το Ελεγκτικό Συνέδριο. Ακούσαµε την κυβερνητική εκδοχή
από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας. 

Αγαπητέ συνάδελφε, θα συµφωνήσετε, πιστεύω, µαζί µου ότι
στη Βουλή πρέπει να προσπαθήσουµε πάρα πολύ όλοι µας, όλες
οι πτέρυγες, όλα τα κόµµατα να διαφοροποιήσουµε την ποιότητα
και τον τρόπο του λόγου και τον τρόπο µε τον οποίο απευθυνό-
µαστε στους πολίτες, να µην έχουµε τη λογική των εντυπώσεων
της στιγµής ή της ηµέρας. Αν ισχύει αυτό που είπατε για τις
απευθείας αναθέσεις όσον αφορά τα νοσοκοµεία, ότι δηλαδή ο
COVID, η πανδηµία ήταν αυτή που επέβαλε τις απευθείας ανα-
θέσεις, θα το δούµε και του χρόνου. Αν αυτό συνεχιστεί και το
2022 -θα δούµε τι θα µας πει και το Ελεγκτικό Συνέδριο-, τότε
υπάρχει ένα ζήτηµα. Νοµίζω ότι συµφωνείτε µαζί µου.

Όµως γενικότερα µιλώντας για τις απευθείας αναθέσεις, επει-
δή το Ελεγκτικό Συνέδριο αναφέρεται και στους ΟΤΑ, υπάρχει
ένα θέµα που ήρθε στην επικαιρότητα µε έναν τραγικό τρόπο.
Αναφέροµαι στη Θεσσαλία. Έχουν δει το φως της δηµοσιότητας
πρακτικές του Β’ βαθµού αυτοδιοίκησης σε συγκεκριµένες πε-
ριοχές της Θεσσαλίας. Κοιτάξτε, δεν είναι έτσι. Μην «ξανοίγε-
στε». Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Το 2020 είχαµε τον «Ιανό». Κη-
ρύχθηκε, ορθά, σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης µια µεγάλη πε-
ριοχή της Θεσσαλίας. Αυτό επιτρέπει φυσικά και ένα καθεστώς

απευθείας αναθέσεων, υιοθέτησης κατεπειγουσών διαδικασιών
και όλα αυτά. Αυτό το καθεστώς διατηρήθηκε δύο ολόκληρα χρό-
νια µε συνεχείς παρατάσεις. Μάλιστα φέτος τον Μάρτη, επειδή
είχε λήξει η διετία, υπήρξε καθεστώς έκτακτης ανάγκης από ένα
ψιλόβροχο σε έναν µικρό δήµο της Καρδίτσας, για να γίνει εκεί
µια νέα ανάθεση στον γνωστό όµιλο, ύψους άνω των 30 εκατοµ-
µυρίων ευρώ.

Δεν είναι, λοιπόν, όλα τα ζητήµατα ίδια και από την άλλη όλο
αυτό το καθεστώς είχε ένα αποτέλεσµα το οποίο κρίθηκε από
ένα πρωτοφανές στην έντασή του καιρικό φαινόµενο. Δεν υπάρ-
χει διαφωνία σε αυτό. Από την άλλη, όµως, ο απολογισµός των
έργων πραγµατικής αντιπληµµυρικής προστασίας είναι πενιχρό-
τατος, παρά τη διευκόλυνση των δύο βαθµών αυτοδιοίκησης µε
ένα καθεστώς έκτακτης ανάγκης, άρα και τη δυνατότητα απευ-
θείας αναθέσεων.

Όσοι έχουν ασκήσει διοίκηση ξέρουν πολύ καλά, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, ότι το ζήτηµα της διευκόλυνσης δηµοσίων αρχών σε
περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης -που περιλαµβάνει, µεταξύ των
άλλων, και τις απευθείας αναθέσεις ή εν πάση περιπτώσει τις συ-
νοπτικές διαδικασίες για να κάνουν τη δουλειά τους- πρέπει να
χρησιµοποιείται µε πολλή φειδώ, µε πολλή επιµέλεια, µε πολλή
προσοχή και πραγµατικά εκεί όπου υπάρχει µόνον έκτακτη ανά-
γκη και όχι γενικά να αντιστρέφονται τα πράγµατα και µε επί-
κληση αυτού του γεγονότος να γίνονται πράγµατα τα οποία δεν
πάνε µπροστά την κοινωνία µας, δεν πάνε µπροστά τις δηµόσιες
υποθέσεις και δηµιουργούν τεράστια ερωτήµατα για τη διαχεί-
ριση δηµοσίου χρήµατος. 

Δεύτερο ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, που θέλω να θέσω, πριν µπω
στο κύριο µέρος της εισήγησής µου, είναι αυτό που θέσαµε
εχθές πριν από την έναρξη της διαδικασίας στην επιτροπή. Το
2021 υπήρξε η κρατική ενίσχυση στην αεροπορική εταιρεία «AE-
GEAN» µε 120 εκατοµµύρια ευρώ µε έναν ορισµένο τρόπο, µε τα
warrants, µε ένα δικαίωµα προαίρεσης του δηµοσίου, που το δη-
µόσιο µπορούσε να το ασκήσει µέχρι τον Ιούλιο του 2026. Το δη-
µόσιο το άσκησε την προηγούµενη Παρασκευή, παίρνοντας πίσω
85 εκατοµµύρια ευρώ. Το ποσό ανάκτησης του δηµοσίου έχει
απόλυτη συνάφεια, απόλυτη συνάρτηση, συσχέτιση µε την τιµή
της µετοχής της «AEGEAN». Έτσι είναι η συµφωνία που είχε
κάνει το κράτος µε την αεροπορική εταιρεία. 

Ποια είναι τα δεδοµένα που έχουµε;
Το πρώτο δεδοµένο είναι ότι οι µεγάλες εταιρείες κατασκευής

αεροσκαφών ήδη δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις παραγγε-
λίες αεροσκαφών, γιατί το πτητικό έργο γενικότερα σε παγκό-
σµιο επίπεδο έχει επανέλθει στα προ πανδηµίας επίπεδα και
διαρκώς αυξάνεται. 

Το δεύτερο δεδοµένο που επηρεάζει τη µετοχή ενός τέτοιου
οµίλου είναι η κίνηση του τουρισµού, για την οποία οι προβλέψεις
οι κυβερνητικές για το 2024 λένε ότι θα ανέβει αισθητά. Αυτό
είναι µια βασική υπόθεση εργασίας στην οποία βασίζεται ο προ-
ϋπολογισµός και οι στόχοι του, που θα συζητήσουµε σε έναν
µήνα από σήµερα. 

Με βάση αυτά τα δεδοµένα, προφανώς το ιστορικό υψηλό που
πέτυχε η συγκεκριµένη εταιρεία, ο συγκεκριµένος όµιλος πριν
από λίγες εβδοµάδες, δεν σηµαίνει ότι είναι και ένα ρεκόρ το
οποίο δεν θα επαναληφθεί. Εκτός και αν η Κυβέρνηση, κύριε
Υπουργέ, ξέρει κάτι που δεν ξέρουµε εµείς, ότι δηλαδή θα πάρει
την κατρακύλα η µετοχή. Σε αυτή την περίπτωση φυσικά όλα
αυτά δεν ισχύουν, αλλά δεν νοµίζω να υπάρχει κάτι τέτοιο.

Όπως σας είπα και χθες, πρέπει να πάρετε πίσω την απόφαση,
γιατί υπάρχει βλάβη του δηµοσίου, ύψους τουλάχιστον 35 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Λίγη υποµονή αν δείχναµε, αφού µπορούµε να
περιµένουµε ως δηµόσιο µέχρι τον Ιούλιο του 2026, θα µπορού-
σαµε να έχουµε ανάκτηση του συνόλου του ποσού και ακόµα µε-
γαλύτερου ποσού, ενδεχοµένως και εντόκως όπως είπατε χθες,
κύριε Υπουργέ. Η απόφαση πρέπει να παρθεί οπωσδήποτε πίσω
και νοµίζω ότι η Κυβέρνηση δεν πρέπει να επιµένει σε τέτοιες
λανθασµένες αποφάσεις.

Έρχοµαι στο θέµα που συζητάµε σήµερα, κύριε Πρόεδρε.
Ο ισολογισµός και ο απολογισµός του κράτους του 2021 µοι-

άζει σε µια πρώτη ανάγνωση ότι είναι κατά µία έννοια ένα θέµα
ρουτίνας, ας µου επιτραπεί να πω. Και όµως δεν είναι έτσι. Έχει
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τρεις παραµέτρους µια τέτοια συζήτηση. 
Η πρώτη είναι ότι εδώ συζητάµε όχι εν θερµώ, αλλά µε την

άνεση του χρόνου πια, µιας και έχουµε απολογισµό. Συζητάµε
για να κρίνουµε την αξιοπιστία της Κυβέρνησης και των κοµµά-
των. Τι είπαµε, δηλαδή, όλοι µας στον προϋπολογισµό του 2021,
όταν συζητούνταν τον Δεκέµβρη του 2020, και ποια είναι τα τε-
λικά αποτελέσµατα; Πού πήγαν οι προβλέψεις του καθενός από
εµάς; Είναι πολύ σηµαντικό ζήτηµα. 

Δεύτερον, είναι µια καλή αφορµή για να συζητήσουµε για τα
µεγάλα ζητήµατα της χώρας, γιατί πάντοτε ο προϋπολογισµός
και ο απολογισµός µάς φέρνουν µπροστά στη µεγάλη εικόνα της
χώρας, σε µεγάλα ζητήµατα, σε µεγάλα προβλήµατα. 

Και το τρίτο βέβαια είναι η έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου
που συνοδεύει τον ισολογισµό - απολογισµό. Η δικαστική εξου-
σία είναι µια ανεξάρτητη αρχή και κατά συνέπεια έχει µια ιδιαί-
τερη πραγµατικά σηµασία σε ένα καθεστώς φιλελεύθερης δηµο-
κρατίας αυτή η συζήτηση, γιατί υπάρχει κι αυτή η έκθεση. 

Επειδή είµαστε σε µια εποχή που είτε µε τα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης είτε µε µια έντονη µονοµέρεια που εµφανίζουν τα µέ-
σα ενηµέρωσης σχεδόν, που στο σύνολό τους καλύπτονται προ-
ωθώντας µόνο την κυβερνητική εκδοχή των πραγµάτων σε πάρα
πολλά κρίσιµα ζητήµατα επικαιρότητας, έχει µεγάλη σηµασία,
όπως είπα και στην αρχή, χωρίς το άγχος της επικαιρότητας να
ανταποκριθούµε σε ένα ερώτηµα που προκύπτει σήµερα, να συ-
ζητήσουµε ήρεµα και σοβαρά, να κάνουµε αντιπαράθεση σε ένα
επίπεδο πολιτικού πολιτισµού για συγκεκριµένα ζητήµατα, µε-
γάλα, µεσαία και µικρά, που αφορούν τους πολίτες. 

Στο πρώτο πεδίο, λοιπόν, περί του τι είπε ο καθένας µας και
για να θέσω εδώ αµέσως και τη στάση µας είναι προφανές, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, όπως είχαµε καταψηφίσει τον
προϋπολογισµό, θα καταψηφίσουµε και τον απολογισµό - ισολο-
γισµό. Δεν είναι δυνατόν να τον ψηφίσουµε, γιατί είχαµε καταψη-
φίσει τον προϋπολογισµό, µε εξαίρεση τις αµυντικές δαπάνες,
όπως πράττουµε εδώ και δεκαετίες ως ΠΑΣΟΚ. Και το ερώτηµα
είναι ένα: Ποιες είναι οι βασικές µας προβλέψεις; 

Όσον αφορά στον προϋπολογισµό του 2021, ήµασταν σε συν-
θήκες πανδηµίας, θυµίζω -και ορθά επισηµάνθηκε νωρίτερα- στα
τέλη του 2020, έχει έρθει η µετάλλαξη «Δέλτα», έχουµε πολλές
απώλειες ανθρώπινων ζωών, κυρίως στη βόρεια Ελλάδα, έχουµε
όλη αυτή τη φοβερή κατάσταση που ζούσαµε, το lockdown διαρ-
κείας που κράτησε περίπου έξι µήνες, ξεκινώντας από τη δυτική
Μακεδονία, την πατρίδα µου, που είχε κρατήσει έναν µήνα πε-
ρισσότερο, ήταν καταστάσεις πρωτόγνωρες αυτές που ζήσαµε
πραγµατικά.

Σε εκείνο το σκηνικό, λοιπόν, του 2020 η αείµνηστη Φώφη Γεν-
νηµατά, µιλώντας εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ, είχε βάλει τρεις µεγά-
λες προτεραιότητες, οι οποίες θα ήταν το κριτήριο, όµως, για όλη
την επόµενη χρονιά. Δυστυχώς τα τραγικά γεγονότα που ακο-
λούθησαν δεν της επέτρεψαν στον προϋπολογισµό του 2022 να
κάνει τον δικό της απολογισµό επί των πεπραγµένων του 2021.
Έγιναν όµως από την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα µετά.

Είπε, λοιπόν, η Φώφη Γεννηµατά τότε: «Το µεγάλο γεγονός της
πανδηµίας πρέπει να µας οδηγήσει σε µια ριζική ανασυγκρότηση
και ανόρθωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και αυτό δεν το
βλέπω, κύριε Πρόεδρε, στον προϋπολογισµό». Το βλέπουµε
µήπως σήµερα ή µήπως βλέπουµε στοιχεία κατάρρευσης σε
πάρα πολλά σηµεία που συγκροτούν το οικοδόµηµα του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας; Μάλλον το δεύτερο ισχύει.

Το δεύτερο ζήτηµα που έθεσε η αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά
ήταν το ζήτηµα των ανισοτήτων. Σε πρόσφατη συζήτηση για τους
δείκτες -γιατί πάµε σε προϋπολογισµούς στόχων- πρότεινα στον
αρµόδιο Υφυπουργό που είναι και σήµερα παρών να συµφωνή-
σουµε να πάµε σε ένα κοινά συµφωνηµένο επιστηµονικό δείκτη
που αποτυπώνει τις ανισότητες, όχι για να καβγαδίζουµε, αλλά
για να βλέπουµε πώς εξελίσσονται, αν διευρύνονται ή µειώνονται,
και να κάνουµε ενδιαφέροντα διάλογο υπέρ των πολιτών. Διότι
γι’ αυτό µας στέλνουν εδώ οι πολίτες, για να βελτιώσουµε τη ζωή
τους, όχι για κανέναν άλλο λόγο. Δεν πιστεύω να διαφωνεί κανείς
σε αυτό.

Και οι ανισότητες εµείς λέµε, µε βάση τα διαθέσιµα στοιχεία,
ότι διευρύνθηκαν και το 2021, όπως εξακολουθούν να διευρύνο-

νται και τα 2022-2023 και σήµερα και θα τα πούµε και στον προ-
ϋπολογισµό του 2024.

Το τρίτο ζήτηµα που έβαλε η αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά -κι
εδώ ολοκληρώνω την αναφορά στην αείµνηστη Πρόεδρό µας-
ήταν το ζήτηµα της στέρεης, της σίγουρης ανάπτυξης, της πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας µε καλά αµειβόµενες θέ-
σεις εργασίας. Εδώ και αν επιβεβαιώθηκε η αείµνηστη Φώφη Γεν-
νηµατά και ο πολιτικός µας λόγος!

Η Κυβέρνηση πρόσφατα ανακοίνωσε ότι έχουµε πάει κοντά
στο 10% στην ανεργία, φτάσαµε δηλαδή στα προµνηµονιακά επί-
πεδα για να πάµε επιτέλους στην απελευθέρωση των τριετιών.
Την ίδια ώρα, όµως, το Υπουργείο Εργασίας σε µια υποσηµείωσή
του έλεγε ότι ως ποσοστό µεν φτάνουµε την απασχόληση που
είχαµε στην προµνηµονιακή περίοδο, αλλά µε τριακόσιες χιλιά-
δες λιγότερους εργαζόµενους. Διότι το brain drain από τη µία και
αυτή η βραδεία, αλλά τεράστια απειλή που λέγεται δηµογραφικό,
δηλαδή η µείωση του πληθυσµού -είτε από φυσικούς λόγους είτε
λόγω του brain drain- το οποίο συνεχίζεται αυξοµειούµενο χρόνο
µε τον χρόνο τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, µας οδηγεί σε µια
τέτοια κατάσταση. Δηλαδή µειώνεται η ανεργία, αλλά µειώνεται
γιατί µειώνεται η απασχόληση και όχι γιατί αυξάνονται οι θέσεις
εργασίας σε απόλυτο αριθµό. Προσέξτε πόσο σηµαντική είναι
αυτή η παρατήρηση.

Έτσι λοιπόν έρχοµαι στο δεύτερο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, που αφορά τα µεγάλα ζητήµατα της χώρας. Τα µεγάλα ζη-
τήµατα της χώρας αιτιολογούν βέβαια και την ψήφο µας. Η
ψήφος µας ήταν τότε αρνητική για τους τρεις µεγάλους λόγους
που είχε θέσει η Πρόεδρός µας τότε, αλλά είναι ακόµα παρα-
πάνω αρνητική για συγκεκριµένα µεγάλα θέµατα, τα οποία εµπε-
ριέχονται στον απολογισµό.

Πρώτον, το 2021 είναι ένας χρόνος στον οποίο χωρίς καµµία
αιτιολογική βάση, παρά από µια εµµονή και ιδεοληψία και από
µια γαλαντόµα διάθεση υπέρ των ολίγων, υπέρ των κατεχόντων
πλούτο, η Κυβέρνηση άνοιξε την ψαλίδα µεταξύ έµµεσης και άµε-
σης φορολογίας, ενισχύοντας ευθέως τις ανισότητες.

Δεύτερον, το καθεστώς επιστρεπτέας προκαταβολής που σε
έναν βαθµό, όντως, λειτούργησε στηρίζοντας επιχειρήσεις -δεν
έχουµε καµµία αντίρρηση σε αυτό- δεν είχε κανένα µέτρο. Πα-
ράδειγµα κλασικό τα Airbnb. Τι δουλειά είχε µια βραχυχρόνια µί-
σθωση να επιδοτείται µέσω της επιστρεπτέας προκαταβολής,
γεγονός που δυστυχώς συνέβη εκείνο το διάστηµα;

Υπήρξε µια τεράστια δηµοσιονοµική επέκταση µε αµφίβολο
δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα, διότι η Κυβέρνηση το συνηθίζει αυτό
επί δικαίων και αδίκων, «πάρε, κόσµε», είχε και ποσοτική χαλάρω-
ση, τη δυνατότητα της χαλάρωσης του προϋπολογισµού από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και τη διαχείριση και µε έναν τρόπο όχι υπεύ-
θυνο.

Είχαµε το ενεργειακό στο οποίο η Κυβέρνηση άργησε πάρα
πολύ να αντιδράσει. Κύριε συνάδελφε, έχετε δίκιο για την Ου-
κρανία, αλλά η ενεργειακή κρίση, επειδή ασχολούµαι πραγµατικά
χρόνια µε την ενέργεια, ξεκίνησε αυτοτελώς το 2021, γιατί αυτές
είναι οι ωδίνες της µετάβασης, αυτοί που εµπορεύονται ορυκτά
καύσιµα γενικά, είτε στέρεα είτε το φυσικό αέριο, βλέποντας ότι
υπάρχει ηµεροµηνία λήξης, προσπαθούν να κερδοσκοπήσουν
νωρίτερα. Αυτή είναι η µεγάλη εικόνα σε παγκόσµιο επίπεδο. Θα
δούµε και άλλα τέτοια επεισόδια σε αυτό το έργο.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, το 2021 ήταν µια χρονιά κατά την οποία
ήρθε στη Βουλή η σύµβαση για την αµυντική θωράκιση της
χώρας µε τα αεροσκάφη και τις φρεγάτες. Μπήκαµε σε µια δια-
δικασία που εµείς στηρίξαµε -είναι αυτονόητο τι κάνει το ΠΑΣΟΚ
σε ζητήµατα αµυντικής θωράκισης, δεν τα διαπραγµατεύεται-,
έχουµε, όµως, το δηµοσιονοµικό ζήτηµα.

Θέσαµε από τότε την εξαίρεση αυτών των δαπανών από το δη-
µόσιο έλλειµµα και σε δεύτερο χρόνο προτείναµε την ανάληψη
µιας εθνικής προσπάθειας, την οποία πρέπει να συµµετέχουµε
όλοι, έτσι ώστε αυτές οι δαπάνες να αναλαµβάνονται σε έναν µε-
γάλο βαθµό και από τον ευρωπαϊκό, τον κοινοτικό προϋπολογι-
σµό, γιατί δεν αφορούν µόνο την Ελλάδα. Τα σύνορά µας είναι
σύνορα όλης της Ευρώπης και όχι µόνον της Ελλάδας.

Το έθεσα προχθές -µαζί µε τον κ. Μαρκόπουλο ήµασταν και
άλλους δύο συναδέλφους- ως κεντρικό ζήτηµα στην παρέµβαση
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που έγινε από την πλευρά µας στη διακοινοβουλευτική συνέ-
λευση η οποία έγινε στη Μαδρίτη πριν από δύο εβδοµάδες.

Θέλω να πω όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Κυβέρ-
νηση το έθεσε και αυτή στο ECOFIN διά του Υπουργού κ. Χατζη-
δάκη, αλλά πιστεύω ότι λίγο καθυστέρησε. Όταν έπεφταν οι
υπογραφές µε τους εταίρους µας ,γιατί είναι από ευρωπαϊκές
χώρες αυτοί οι εξοπλισµοί, έπρεπε να µπει πιεστικά, πιστεύω,
από τότε αυτό το ζήτηµα µε το έλλειµµα κ.λπ.. 

Εν πάση περιπτώσει, ποτέ δεν είναι αργά. Εµείς δεν µένουµε
µεµψιµοιρώντας, προτείνουµε να αναληφθεί µια εθνική προσπά-
θεια από όλους. Διότι το 2022 η Ελλάδα πλήρωσε για αµυντικές
δαπάνες 3,54% του ΑΕΠ και είναι η πρώτη χώρα στο ΝΑΤΟ. 3,4%
έχουν οι Ηνωµένες Πολιτείες και 3,54% έχουµε εµείς ως ποσοστό
δαπάνης σε σχέση µε το ΑΕΠ για τις αµυντικές δαπάνες και θα
συνεχίζεται αυτό µέχρι τα τέλη του 2029.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε, µε αυτό.

Έχουµε πει πολλές φορές στον κύριο Υπουργό ότι το 2032 δεν
είναι ένα ορόσηµο για να κινδυνολογούµε ή για να χάσουµε την
ηρεµία µας, αλλά δεν είναι και πολύ µακριά.

Πρέπει να βάλουµε την κλεψύδρα δίπλα, γιατί µέχρι τότε
έχουµε χαµηλή γενικότερα εξυπηρέτηση χρέους, ακόµα και µε
αυτό το δεδοµένο που είπα νωρίτερα και πρέπει να βρούµε έναν
τρόπο να σπάσουµε έναν φαύλο κύκλο χαµηλής ανάπτυξης, που
προβλέπουν όλα τα µακροοικονοµικά µοντέλα, και αυτό είναι το
κεντρικό σηµείο και αυτός είναι ο βασικός περιορισµός για τον
οποίο είµαστε µέσα.

Τέλος, η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, κύριε
Πρόεδρε -και µε αυτό ολοκληρώνω- θέτει αρκετά ζητήµατα.
Εµείς θέλουµε να υπογραµµίσουµε δύο θέµατα, που µοιάζουν τε-
χνικά, αλλά δεν είναι. Είναι το ζήτηµα των λογιστικών προτύπων
και της ενίσχυσης διαδικασιών εσωτερικού ελέγχου σε όλα τα
Υπουργεία.

Είναι ζητήµατα που πρέπει οµόθυµα και οµόφωνα να υιοθετή-
σουµε όλοι και να πιέσουµε την Κυβέρνηση να προχωρήσει µε
γρήγορα βήµατα σε αυτούς τους δύο τοµείς, γιατί είναι για το
καλό της χώρας. Ό,τι βελτιώνει τη διαχείριση, ό,τι προσθέτει δια-
φάνεια στα δηµόσια οικονοµικά, είναι για το καλό της χώρας και
για το καλό των συµπολιτών µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 8ο Γυµνάσιο Αχαρνών (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να κλείσει ο κατάλογος των οµιλητών.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εισηγητή από τον ΣΥΡΙΖΑ – Προ-

οδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπο Μαµουλάκη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσω µε

τις ευχές µου στην Ελληνική Αεροπορία, ελέω και της σηµερινής
ηµέρας, Μιχαήλ Αρχαγγέλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάθεση της έκθεσης του
Ελεγκτικού Συνεδρίου επί του απολογισµού για την εκτέλεση του
προϋπολογισµού του 2021 είναι µια αφορµή για να θυµηθούµε
τις βασικές κριτικές που είχαν ασκηθεί από την µεριά της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ, προς την
ασκούµενη οικονοµική πολιτική της πρώτης τετραετίας της κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη. Τι έλεγε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ; Τι κριτική ακού-
σαµε επί του προϋπολογισµού του 2021; Και τι λέει σήµερα το
ίδιο το Ελεγκτικό Συνέδριο, δικαιώνοντας ή καταρρίπτοντας τις

ανησυχίες και τους ισχυρισµούς µας;
Τότε λέγαµε ότι η Κυβέρνηση συµπεριφερόταν δηµοσιονοµικά

ανεύθυνα, όσον αφορά την παροχή έκτακτων ενισχύσεων, ενι-
σχύσεων που υποτίθεται ότι θα απευθύνονταν στα κατώτερα ει-
σοδηµατικά στρώµατα, ενώ στην πραγµατικότητα κατευθύνθη-
καν σε ολιγοπωλιακούς δρώντες µε αφορµή την πανδηµία.

Τι λέει λοιπόν σήµερα; Τι µας είπε και το Ελεγκτικό Συνέδριο
χθες; Ότι η βελτίωση του λόγου χρέος προς ΑΕΠ, το καθαρό
χρέος της χώρας, σηµείωσε δυσθεώρητη αύξηση της τάξεως
των 14 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε ένα µόλις έτος, κάνοντας το
χρέος της χώρας να προσεγγίσει για το 2021 τα 388,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από τα 374 δισεκατοµµύρια ευρώ της προηγού-
µενης χρονιάς. Αυτό αναφέρεται ρητά στη σελίδα 64.

Παράλληλα, στην έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου για το
2021 αναφέρεται ότι τα καθαρά εισπραχθέντα έσοδα ανέρχονται
σε 54,92 δισεκατοµµύρια ευρώ, ήτοι 1,95 δισεκατοµµύριο και
3,69% πάνω από την αρχική πρόβλεψη του προϋπολογισµού του
ίδιου έτους.

Επίσης αναφέρεται ότι ο ΦΠΑ –προσέξτε το αυτό γιατί νοµίζω
ότι γλαφυρά αποτυπώνει ακριβώς την ανισονοµία και την αδικία
που συντελείται- κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέρχεται στο πο-
σοστό του 34,79% επί των εισπραχθέντων φορολογικών εσόδων,
όταν το αντίστοιχο ποσοστό του φόρου εισοδήµατος των νοµι-
κών προσώπων είναι µόλις 5,96%. Εξαπλάσια είναι η είσπραξη
µέσα από τους έµµεσους φόρους, σε σχέση µε αυτούς που επι-
βάλλετε στη φορολόγηση των νοµικών προσώπων. Τα ποσοστά
αυτά αποδεικνύουν τον βαθµό της άδικης φορολογικής πολιτικής
που ασκεί η Νέα Δηµοκρατία.

Τι άλλο έλεγε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ; Ότι η ελληνική κυβέρνηση προ-
σπαθούσε να καλυφθεί πολιτικά για τη συρρίκνωση των πραγµα-
τικών εισοδηµάτων των λαϊκών στρωµάτων µέσα από αλόγιστη
δηµοσιονοµική επέκταση, που διοχετεύονταν σε έκτακτες, ad hoc
θα έλεγα, ενισχύσεις.

Τι λέει, λοιπόν, η σηµερινή έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου;
Ότι µόνο το 2021 ψηφίστηκαν τέσσερις έκτακτοι προϋπολογισµοί
συνολικού ύψους 4,75 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή το 7% επί
του ψηφισµένου προϋπολογισµού, εκ των οποίων τα 4,25 δισε-
κατοµµύρια ευρώ περίπου αφορούσαν αποκλειστικά στην αντι-
µετώπιση της πανδηµίας µέσω αναγκαίας δηµοσιονοµικής επέ-
κτασης.

Ωστόσο η µορφή των ενισχύσεων δεν είχε µόνιµη µορφή στην
κατεύθυνση δηµιουργίας ενός ισχυρού δηµοσιονοµικού συστή-
µατος υγείας, την ενίσχυση των µεταφορών, της παιδείας κ.λπ.,
αλλά είχαν τον χαρακτήρα των έκτακτων µέτρων.

Τι έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2020 ή το 2021; Ότι η Κυβέρνηση δεν είχε
αρκούντως προετοιµαστεί για τις αλλαγές που έπρεπε να γίνουν
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ώστε να θωρακίσει τη δηµόσια υγεία
και τον πληθυσµό της χώρας.

Τι διαβάζουµε στον απολογισµό του Ελεγκτικού Συνεδρίου;
Ότι η Κυβέρνηση είχε προϋπολογίσει, για παράδειγµα, την επι-
χορήγηση στον ΕΟΠΥΥ 300 εκατοµµύρια ευρώ και σηµείωσε
απόκλιση –προσέξτε- 376 εκατοµµύρια ευρώ, ήτοι 125% παρα-
πάνω από το προϋπολογισθέν ποσό µετά από δύο διαδοχικές
χρονιές, που σηµειωνόταν απόκλιση από 75% έως και 300%.
Αυτό αναφέρεται ρητά στη σελίδα 35. Δηλαδή ότι η Κυβέρνηση
τότε συστηµατικά υποεκτιµούσε τη δηµοσιονοµική επιβάρυνση
που προέκυπτε από το κόστος διαχείρισης της πανδηµίας και την
ανάγκη της χώρας µας να προετοιµαστεί κατάλληλα γι’ αυτήν.
Τις συνέπειες τις ξέρουµε πλέον όλες και όλοι. Εκατοντάδες νε-
κρών, ειδικά το 2021.

Τι έλεγε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ για τη µετάβαση της οικονοµίας στην
µεταπανδηµική συνθήκη; Ότι η κυβέρνηση βιάστηκε να κηρύξει
το τέλος της πανδηµίας και να περιορίσει την έκταση των µέτρων
ενίσχυσης της εργασίας.

Τι λέει σήµερα το Ελεγκτικό Συνέδριο; Ότι η Κυβέρνηση βιά-
στηκε να περιορίσει την επιδότηση της εργασίας ακόµα περισ-
σότερο και απ’ ό,τι είχε εκτιµήσει στον αρχικό προϋπολογισµό
του κράτους, σηµειώνοντας απόκλιση 526 εκατοµµύρια ευρώ,
έναντι του αρχικού προϋπολογισθέντος ποσού των 644 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. 

Τι άλλο έλεγε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ για την «παρδαλή» εξωτερική και
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αµυντική πολιτική της χώρας; Ότι η κυβέρνηση προβαίνει σε τε-
ράστιους στρατιωτικούς εξοπλισµούς, έξω από οποιαδήποτε λο-
γική µακροχρόνιου αµυντικού σχεδιασµού της χώρας, µε βάση
εφήµερους υπολογισµούς στην εξωτερική πολιτική µας.

Τι λέει σήµερα το Ελεγκτικό Συνέδριο; Ότι η υπέρβαση κατά
την εκτέλεση του προϋπολογισµού για την αγορά οπλικών συ-
στηµάτων πλησιάζει το 2021 τα 2,27 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Τι άλλο έλεγε τότε και λέει και σήµερα το κόµµα της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης; Ο ΣΥΡΙΖΑ τότε και τώρα λέει ότι η Κυβέρ-
νηση έχει µια αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην απορρόφηση
των πόρων του Ταµείου Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης. Σήµερα
οι λιµνάζοντες πόροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπολογίζο-
νται σε 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Από τα υποτιθέµενα 6,6 δις
πληρωµών µόνο τα 2,5 αφορούν πραγµατικές πληρωµές προς
την οικονοµία. Δηλαδή σήµερα, τρία και πλέον ολόκληρα χρόνια
µετά, έχει απορροφηθεί λογιστικά µόλις το 22% των πόρων του
Ταµείου Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης και πραγµατικά µόλις το
8%.

Τι έλεγε, όµως, τότε το Ελεγκτικό Συνέδριο; Μήπως τα µο-
χλεύει ο ΣΥΡΙΖΑ τα στοιχεία του Ταµείου Ανθεκτικότητας και Ανά-
καµψης για να παρουσιάζονται µειωµένα; Όχι. Το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο, λοιπόν, επιβεβαιώνει την τάση αυτή από τότε. Αναφέρει
ότι σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του 2021 οι πιστώσεις υπό
κατανοµή υπολείπονται κατά 2,33 δισεκατοµµύρια ευρώ, οφειλό-
µενες εξ ολοκλήρου στη µη υλοποίηση των δράσεων που περι-
λαµβάνονται στο Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης, ήδη από
τα πρώτα στάδια της υλοποίησής του.

Ο ΣΥΡΙΖΑ τότε έλεγε, οµοίως µε την περίπτωση των έργων του
Ταµείου Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης, έτσι και τα έργα του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων σηµείωναν σηµαντικές
καθυστερήσεις στην εκτέλεσή τους.

Τι λέει σήµερα η έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου; Ότι τα
έξοδα για έργα χρηµατοδοτούµενα αµιγώς από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων, σηµείωσαν υστέρηση σχεδόν 2,4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, πάνω δηλαδή από 60% του τελικού προϋπο-
λογισµού για το εν λόγω έτος.

Αυτά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, λένε για εµάς ότι οι
φόβοι µας για την ασκούµενη οικονοµική πολιτική δυστυχώς επι-
βεβαιώθηκαν και ότι η έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που σή-
µερα συζητάµε, είναι ένα καµπανάκι γι’ αυτά που έρχονται, γι’
αυτά που έπονται.

Για να µην πλατιάζουµε όµως, για να µη φεύγουµε από το αντι-
κείµενο της σηµερινής συζήτησης εδώ σε επίπεδο Ολοµέλειας,
που άπτεται φυσικά της έγκρισης του απολογισµού για το 2021,
της σηµερινής συζήτησης, επιτρέψτε µου να υπογραµµίσω και
µερικές ακόµα παρατηρήσεις της παρούσας έκθεσης, της δια-
δήλωσης ουσιαστικά, που αναφέρει το Ελεγκτικό Συνέδριο. Η έκ-
θεση καλεί τη διοίκηση, δηλαδή την Κυβέρνηση, να συµµορφωθεί
σε µια σειρά από προβληµατικές πρακτικές κατά τη σύνταξη του
τακτικού προϋπολογισµού του κράτους, παρατηρήσεις για τις
οποίες θα θέλαµε να γνωρίζουµε αν η Κυβέρνηση τις έχει εν τέλει
λάβει υπ’ όψιν της κατά την άσκηση της τρέχουσας οικονοµικής
της πολιτικής.

Παράδειγµα πρώτον: Η έκθεση αναφέρει ρητά ότι η Κυβέρ-
νηση συστηµατικά υποεκτιµά τις υποχρεώσεις που προκύπτουν
από την εκτέλεση δικαστικών αποφάσεων. Ξέρετε πάρα πολύ
καλά ότι σωρεύονται οι δικαστικές αποφάσεις και δηµιουργούν
µια υποχρέωση του κράτους απέναντι σε οφειλέτες, ή σε ανθρώ-
πους, ή σε επιχειρήσεις που έχουν δικαιωθεί. Τι συµβαίνει µε
αυτό;

Δεύτερον, αναφέρει τον ελλιπή εσωτερικό έλεγχο των Υπουρ-
γείων, κοµβικής για εµάς σηµασίας ζήτηµα, που το αναφέραµε
και στις επιτροπές, κύριε Υπουργέ. Αναφέρει λοιπόν τον ελλιπή
εσωτερικό έλεγχο των Υπουργείων από τις αδύναµες και υποστε-
λεχωµένες, αφυδατωµένες στελεχιακά υπηρεσίες, που µπορούν
να αποτελέσουν -και δυστυχώς αποτελούν- εστία κακοδιαχείρι-
σης.

Τρίτο παράδειγµα: Αναφέρει την απουσία µητρώων υποχρεώ-
σεων που πηγάζουν από χρηµατοπιστωτικούς κινδύνους, όπως
για παράδειγµα τα ρίσκα που αναφέραµε για τις καταπτώσεις εγ-
γυήσεων, οιονεί καταπτώσεις εγγυήσεων, που πηγάζουν από

προγράµµατα όπως ο «ΗΡΑΚΛΗΣ 1» ή «ΗΡΑΚΛΗΣ 2» για τα δη-
µόσια οικονοµικά.

Τέταρτον, αναφέρει ότι το σύνολο των απλήρωτων υποχρεώ-
σεων της κεντρικής διοίκησης στις 31-12-2021 ανήλθε σε 270,14
εκατοµµύρια ευρώ, παρουσιάζοντας αύξηση σε ποσοστό 98,98%
έναντι του προηγούµενου έτους.

Και βέβαια αναφέρει ότι, πέµπτον, το σύνολο των ληξιπρόθε-
σµων υποχρεώσεων κατά την ίδια ηµεροµηνία ανήλθε σε 37,89
εκατοµµύρια ευρώ, παρουσιάζοντας αύξηση σε ποσοστό 27,89%,
σε σχέση πάντοτε µε το προηγούµενο έτος.

Και φυσικά, εν κατακλείδι, ένα έκτο σηµείο, που, όµως, έχει ιδι-
αίτερο συµβολισµό και ουσία, είναι ότι η έκθεση του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, σηµειώνει σε ξεχωριστό µάλιστα κεφάλαιο, την καθυ-
στέρηση που σηµειώνεται στην ολοκλήρωση της λογιστικής µε-
ταρρύθµισης της κεντρικής διοίκησης. Στη σελίδα 68 το ανα-
φέρει µε τον πιο γλαφυρό τρόπο.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι για τη συµµόρφωση της διοίκησης µε όλες
αυτές τις υποδείξεις θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να ενηµερω-
θούµε κατά πόσον υπάρχει βούληση ενσωµάτωσης αυτών των
παρατηρήσεων. Διότι παίζουν έναν καθοριστικό και για εµάς κοµ-
βικό ρόλο στην εύρυθµη λειτουργία της διοίκησης εν γένει, αλλά
φυσικά και του ελέγχου από πλευράς του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Δεδοµένου λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της καταψή-
φισης του προϋπολογισµού του 2021 από την πλευρά µας αλλά
και µετά τη συζήτηση γύρω από την έκθεση του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου, που άπτεται του απολογισµού του ίδιου έτους 2021, η
τοποθέτηση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι στο να κατα-
ψηφίσει τον εν λόγω απολογισµό.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε και για την τήρηση του χρόνου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται το γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό
Σχολείο των Εκπαιδευτηρίων Αργυρή - Λαιµού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κύριος Υπουργός για µία σύντοµη πα-
ρέµβαση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό
µόνο, να απαντήσω λίγο σε δύο σχόλια, και του κ. Κουκουλόπου-
λου και του εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ.

Να πω κατ’ αρχάς για τη λογιστική µεταρρύθµιση ότι σωστά
το θίγετε και είναι και δική µας προτεραιότητα να προχωρήσει.
Ήδη έχουν εκδοθεί λογιστικές πολιτικές, έχει οριστικοποιηθεί το
ηλεκτρονικό τιµολόγιο για τις πληρωµές στο δηµόσιο, είναι ήδη
εδώ, και τώρα προχωράµε στο τεχνικό µέρος, στο «Gov-ERP».
Τελείωσε η πρώτη φάση των επτά µελετών. Αρχίζει µέσα στον
µήνα η πιο κρίσιµη φάση, τα «blueprints» που λέµε, οι τεχνικές
προδιαγραφές, ώστε να αρχίσουν στο τέλος του 2024 αυτά που
λέµε «user acceptance tests», δηλαδή οι δοκιµές µε τους χρή-
στες, ώστε το 2025 να µπει σε εφαρµογή. Πιο κρίσιµο σε αυτό
είναι και το µητρώο παγίων, που το αναφέραµε χθες στις επιτρο-
πές. Μεγάλο έργο να αποτιµηθεί η υπηρεσιακή κατάσταση του
δηµοσίου και σίγουρα είναι πάρα πολύ κρίσιµο, συµφωνούµε όλοι
σε αυτό.

Ο κ. Κουκουλόπουλος έθιξε πάλι το θέµα της «AEGEAN». Νο-
µίζω ότι χθες το αναλύσαµε πάρα πολύ. Είναι θέµα ρίσκου. Κα-
νείς δεν ξέρει αν θα ανέβει ή θα κατέβει η τιµή της µετοχής του
χρόνου. Το εξασκήσαµε σε µια στιγµή που ήταν σε ιστορικό
ρεκόρ η τιµή. Να πω ότι µετά την εισβολή στο Ισραήλ λίγο έπεσε
η τιµή, οπότε ευτυχώς που το εξασκήσαµε νωρίς. Θα δούµε. Κα-
νείς δεν ξέρει. Οι χρηµατιστηριακές τιµές έχουν 50% πιθανότητες
να ανέβουν, 50% πιθανότητες να πέσουν. Αλλά υπάρχει και το
κόστος του χρήµατος. Όσο καθυστερείς, υπάρχει ο τόκος, 4%
είναι το κόστος δανεισµού του δηµοσίου. Είναι κανείς σίγουρος
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ότι του χρόνου θα είναι 4% πάνω από το ιστορικό ρεκόρ; Μπορεί
να είναι, αλλά δεν το ξέρει κανείς. Αλλά δεν µπορούµε να ρισκά-
ρουµε τα δηµόσια οικονοµικά.

Τέλος, για τον εσωτερικό έλεγχο συµφωνούµε όλοι. Είναι προ-
τεραιότητα και δική µας να ενισχυθεί περαιτέρω. Και για τις ανι-
σότητες συµφωνούµε απολύτως και δεσµευόµαστε στο σχέδιο
του προϋπολογισµού. Στον προϋπολογισµό επιδόσεων θα υπάρ-
χει ειδικό κεφάλαιο για τις ανισότητες κατόπιν της πρότασής σας.
Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ.

Βασίλειος Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, ξεκινώντας από

τον απολογισµό, που αφορά τη δεύτερη ολόκληρη χρήση της
Νέας Δηµοκρατίας και στην περίοδο της πανδηµίας. Ουσιαστικά
αφορά στην κορύφωση της τραγικής διαχείρισής της, µε την
απαράδεκτη κοινωνική καταστολή και µε µια απίστευτη δηµοσιο-
νοµική σπατάλη, και όλα αυτά µε δανεικά.

Αυτή ακριβώς η δηµοσιονοµική σπατάλη, την οποία προσπαθεί
σήµερα να καλύψει η Κυβέρνηση µε νέους φόρους, όπως µε τη
διατήρηση των ίδιων συντελεστών στις αυξηµένες τιµές και µε
τα απαράδεκτα τεκµήρια για τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
που δεν ήταν στο προεκλογικό της πρόγραµµα – το τονίζω- οδή-
γησε, σε κάποιο βαθµό, στην πληθωριστική µείωση του δηµοσίου
χρέους, κάτι που συνεχίζεται, αφού ο πληθωρισµός αυξάνεται
ξανά.

Ο απολογισµός κατατέθηκε στη Βουλή σχετικά έγκαιρα, δη-
λαδή έναν χρόνο µετά το τέλος της χρήσης, πέρυσι, στις 15-12-
2022. Εντούτοις, υποβάλλεται προς συζήτηση σήµερα, ενδεχο-
µένως, επειδή η Κυβέρνηση θεωρεί ότι οι πολίτες έχουν εγκρίνει
πολιτικά τα πεπραγµένα της µε το 41% που πήρε στις εκλογές.

Για εµάς, όµως, η πολιτική ευθύνη προϋποθέτει ενδελεχή
έλεγχο των εφαρµοσµένων οικονοµικών και πολιτικών, όπως της
σπατάλης, της πανδηµίας, του εγκλήµατος των Τεµπών, των πυρ-
καγιών, των πληµµυρών και των υποκλοπών µε εξεταστικές επι-
τροπές.

Η πρώτη µας παρατήρηση τώρα, όσον αφορά στον ισολογι-
σµό, είναι, όπως κάθε χρόνο, η αρνητική θέση των πολιτών, στα
πλην 352 δισεκατοµµύρια το 2021, από πλην 340 δισεκατοµµύρια
το 2020, πλην 318 δισεκατοµµύρια το 2019 και πλην 217 δισεκα-
τοµµύρια το 2018, όπου ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία. Δηλαδή αυ-
ξάνεται συνεχώς η αρνητική καθαρή θέση των πολιτών. Τι
σηµαίνει; Σηµαίνει πως αν ξεπουλήσουµε ό,τι έχουµε και δεν
έχουµε, θα µείνουµε χρεωµένοι µε 352 δισεκατοµµύρια, κάτι που
ασφαλώς δεν ισχύει. 

Έχουµε, λοιπόν, µια κατακόρυφη αύξηση της αρνητικής καθα-
ρής θέσης κατά 135 δισεκατοµµύρια σε τέσσερα χρόνια, κάτι
που είναι αρκετό για να µην εγκρίνουµε ούτε τον απολογισµό
ούτε τον ισολογισµό. Δεν θα υπογραφούν πράγµατα που δεν
ισχύουν. Αυτό είναι εύλογο, φυσικά, αφού έχουµε άλλες επιδιώ-
ξεις για την Ελλάδα και άλλες εκτιµήσεις όσον αφορά στην αξία
της και στην καθαρή θέση των πολιτών, ενώ, εκτός αυτού, υπάρ-
χουν θέµατα και σηµαντικές ασάφειες σε κάποιες εγγραφές,
όπως στις απαιτήσεις, στα πάγια περιουσιακά στοιχεία και στις
συµµετοχές.

Επιπλέον παραµένουν αρκετές λογιστικές αδυναµίες, οι οποίες
εκµηδενίζουν τη χρησιµότητα του παρόντος ισολογισµού. Όπως
αναφέρει το Ελεγκτικό Συνέδριο, ο απολογισµός είναι σε ταµει-
ακή βάση, ενώ οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις -ο ισολογι-
σµός δηλαδή- καταρτίστηκε, εν µέρει, µε ένα είδος διπλογραφι-
κού λογιστικού συστήµατος, που, όµως, δεν καλύπτει όλα τα κον-
δύλια. Κάποια καλύπτει και κάποια δεν καλύπτει.

Υπάρχουν, επιπλέον, κάποιες διαφορές µεταξύ των στοιχείων
του απολογισµού και της κατάστασης ταµειακών ροών, παρά το
ότι και τα δύο δείχνουν ταµειακές ροές, καθώς επίσης της κατά-
στασης χρηµατοοικονοµικής επίδοσης ή των αποτελεσµάτων
χρήσης και του απολογισµού, αφού είναι σε διαφορετική βάση.
Η χρήση, πάντως, του λογιστικού πλαισίου της γενικής κυβέρνη-
σης, µε βάση τα διεθνή λογιστικά πρότυπα, επιχειρείται από το

2014. Έχουν περάσει σχεδόν δέκα χρόνια από τότε και δεν έχει
γίνει απολύτως τίποτα. Η καταληκτική ηµεροµηνία δε για την ολο-
κλήρωση της λογιστικής µεταρρύθµισης ήταν η 1η Ιανουαρίου
του 2023, ενώ δόθηκε παράταση έως την 1η Ιανουαρίου του 2025
όπου υποθέτουµε πως δεν θα τηρηθεί ξανά, όπως όλες οι προ-
ηγούµενες. 

Το πιο σηµαντικό όµως είναι ότι παραµένει η µη καταγραφή
των παγίων, όπως σηµειώνει και το Ελεγκτικό Συνέδριο στο συ-
µπέρασµά του. Ο Υπουργός, βέβαια, µας είπε ότι θα κατατεθεί
τώρα κάποια εγκύκλιος για να αρχίσει η καταγραφή κάποτε -το
έχουµε ακούσει από το 2019 συνεχώς- δεν πιστεύουµε ότι θα
συµβεί.  Δεν έχουν, λοιπόν, αποτιµηθεί ούτε τα πάγια ούτε οι συµ-
µετοχές, που όµως συνεχίζουν να ξεπουλιούνται, κάτι που είναι
απαράδεκτο και ανεπίτρεπτο. 

Συνεχίζοντας, όπως έχουµε ήδη αναφέρει, η καθαρή θέση επι-
βαρύνθηκε µε 11,9 δισεκατοµµύρια ή µε τα µισά περίπου, σε
σχέση µε τα 22,5 δισεκατοµµύρια του 2020. Αυτή η κάποια βελ-
τίωση οφείλεται στα εξής: 

Πρώτον, στην αύξηση των εσόδων από φόρους στα 45,4 δισε-
κατοµµύρια από 40,9 δισεκατοµµύρια, επειδή λειτούργησε
κάπως η οικονοµία και ξεκίνησε ο τουρισµός, µε κύρια πηγή τον
ΦΠΑ –τι άλλο- και τον φόρο των επιχειρήσεων. Επίσης, δεύτερον,
στην πρόσθετη ροή 1,29 δισεκατοµµύρια από τα ANFA.

Όσον αφορά στους φόρους, µια τάξη µεγέθους των επιµέρους
εισροών δίνεται στην εκτέλεση του προϋπολογισµού που έδωσε
η Κυβέρνηση σε ταµειακή βάση και έχει διαφορετικά νούµερα.
Προσπαθούµε να καταλάβουµε, πάντα βλέπουµε διαφορετικές
µεθόδους, διαφορετικά νούµερα. Φαίνεται δε µια περαιτέρω ανά-
λυση της προέλευσης των εσόδων από φόρους, δηλαδή από τον
ΦΠΑ και από τις επιχειρήσεις. Από αυτήν προκύπτει ότι σε σχέση
µε το 2020 είχαµε περισσότερα, 2,4 δισεκατοµµύρια από ΦΠΑ και
1,4 δισεκατοµµύρια από φόρους νοµικών προσώπων. Πάντως, µε
βάση τον απολογισµό του Ελεγκτικού Συνεδρίου, επιτεύχθηκε
ουσιαστικά ο στόχος για τα έσοδα από φόρους, µε µικρή από-
δοση -λιγότερα δηλαδή- 406 εκατοµµύρια.

Όσον αφορά στις δαπάνες είχαµε σε επίπεδο χρηµατοοικονο-
µικών καταστάσεων αύξηση 2,5 δισεκατοµµύρια από το 2020 στα
68,1 δισεκατοµµύρια από 65,8 δισεκατοµµύρια, που οφείλεται
κυρίως στην αύξηση των αποσβέσεων, ενώ στα λοιπά κονδύλια
δεν είχαµε µεγάλες διαφορές σε σχέση µε το 2020. 

Οφείλουµε να σηµειώσουµε εδώ ότι κατατέθηκε συµπληρωµα-
τικός προϋπολογισµός ύψους 4,75 δισεκατοµµύρια το 2021 όπου
από αυτά τα 4,25 αύξησαν τις δαπάνες για την πανδηµία, ενώ τα
150 εκατοµµύρια προορίζονταν για τους πληγέντες από τις πυρ-
καγιές και τα 350 εκατοµµύρια για το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Εποµένως, οι δαπάνες της πανδηµίας διατηρήθη-
καν στα ίδια επίπεδα µε το 2020, αν και είχε προβλεφθεί µια µικρή
µείωσή τους. Υπενθυµίζουµε πως ο «Ιανός» είχε συµβεί το 2020,
ενώ είχαν δοθεί για πληµµυροπαθείς από τον έκτακτο προϋπο-
λογισµό µόλις 84 εκατοµµύρια, σε ένα σύνολο συµπληρωµατικού
προϋπολογισµού λόγω COVID ύψους 14,9 δισεκατοµµυρίων. Στα
14,9 δισεκατοµµύρια δόθηκαν για τον «Ιανό» µόλις 85 εκατοµµύ-
ρια. 

Προφανώς, λοιπόν, τα ποσά για τον «Ιανό» -µε 82 εκατοµµύ-
ρια- συγκρίσιµα µε τις εκταµιεύσεις για τον «Ντάνιελ» έως τις 17
Οκτωβρίου του 2023 ήταν πάρα πολύ λίγα, όταν σπαταλήθηκαν
τεράστια ποσά στην πανδηµία µε απευθείας αναθέσεις -κάποια
από αυτά- ενώ τα αντιπληµµυρικά δεν έγιναν. 

Ακόµη χειρότερα δόθηκαν πολύ λίγα για παραγωγικούς σκο-
πούς στην πανδηµία, όπως στον πρωτογενή τοµέα. Από τα 50 δι-
σεκατοµµύρια της πανδηµίας µόλις 183 εκατοµµύρια, σε σύγκ-
ριση µε τα 50 δισεκατοµµύρια που δόθηκαν για την πανδηµία και
που χρηµατοδοτήθηκαν φυσικά µε δανεικά. 

Αναφέρω τώρα σε ορισµένες επιµέρους δαπάνες τα εξής: 
Πρώτον, οι δαπάνες για εξοπλιστικά ήταν 2,53 δισεκατοµµύρια,

έχοντας αυξηθεί σηµαντικά σε σχέση µε το 2020. Δεύτερον, στα
νοσοκοµεία δόθηκαν 1,54 δισεκατοµµύρια και ενώ είχαν προϋπο-
λογιστεί 1,31 δόθηκαν λιγότερα. Δόθηκαν, επίσης, στον ΕΟΠΥΥ
για παροχή υπηρεσιών υγείας 676 εκατοµµύρια, για αγορές υγει-
ονοµικού υλικού 186 εκατοµµύρια και για αγορές εµβολίων 234
εκατοµµύρια, το οποίο δεν είναι χαµηλό ποσόν. Συνο- λικά για τα
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νοσοκοµεία και την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στον προϋπο-
λογισµό του 2021 υπήρχε πρόβλεψη εξόδων 2,79 δισεκατοµµυ-
ρίων από 2,7 δισεκατοµµύρια, λίγο παρακάτω δηλαδή από το
2020, ενώ τελικά αυξήθηκαν στα 3,2 δισεκατοµµύρια.

Ουσιαστικά, δηλαδή, οι δαπάνες της πανδηµίας -14,9 δισεκα-
τοµµύρια το 2020 και ανάλογα το 2021- ήταν περισσότερο ενι-
σχύσεις διαφόρων κλάδων, παρά της υγείας. Για παράδειγµα
δόθηκαν τα παρακάτω, σύµφωνα µε την έκθεση του Εθνικού Συµ-
βουλίου: 

Πρώτον, 2,6 δισεκατοµµύρια σε φορείς τα οποία ήταν κατά 2,1
δισεκατοµµύρια παραπάνω από τον προϋπολογισµό του ίδιου
έτους. 

Δεύτερον, 2,73 δισεκατοµµύρια για επιστρεπτέα, που δεν είχαν
προβλεφθεί, ενώ το µεγαλύτερο µέρος της επιστρεπτέας τελικά
δεν εισπράχθηκε. Εάν καταλαβαίνω καλά από τα 8,5 περίπου δι-
σεκατοµµύρια επιστράφηκαν ή θα επιστραφούν -δεν έχουν επι-
στραφεί ακόµη- µόλις τα 3 δισεκατοµµύρια. 

Τρίτον, κάποια µικρά επιδόµατα πρόνοιας ύψους 146 εκατοµ-
µύρια για θέρµανση, 163 εκατοµµύρια, από πρόβλεψη 79 εκα-
τοµµύρια, παρά τις τότε χαµηλές τιµές καυσίµων, αφού δεν είχε
ξεκινήσει ακόµη ο πόλεµος της Ουκρανίας.

Τρίτον, στους ΟΤΑ δόθηκαν 2,75 δισεκατοµµύρια, ενώ γενικό-
τερα οι µεταβιβάσεις σε ΟΤΑ έχουν αυξηθεί σε επίπεδα προ µνη-
µονίων, αυτό µας έχει κάνει ιδιαίτερα µεγάλη εντύπωση. Εύλογα,
λοιπόν, ρωτήσαµε πού οδηγούνται όλα αυτά τα χρήµατα στους
ΟΤΑ, ειδικά όταν έχουµε ελλείψεις σε αντιπληµµυρικά στη Θεσ-
σαλία και αλλού.

Τέταρτον, στα µέσα µαζικής µεταφοράς -ΣΤΑΣΥ, ΟΑΣΑ και
ΟΣΥ- δηλαδή στο µετρό και στα λεωφορεία της Αθήνας δόθηκαν
236 εκατοµµύρια ενώ είχαν προϋπολογιστεί 148 εκατοµµύρια, γε-
γονός που θεωρούµε απαράδεκτο, αφού ο ΟΑΣΑ και ο ΣΤΑΣΥ
είναι ευθύνη του Υπερταµείου όχι του δηµοσίου. 

Οι ελλείψεις πάντως στα µέσα µαζικής µεταφοράς δεν σχετί-
ζονται µε την πανδηµία, αλλά µε συσσωρευµένες αδυναµίες υπό
τη διοίκηση του ζηµιογόνου και αναποτελεσµατικού Υπερταµείου
-το Υπερταµείο είναι ζηµιογόνο και αναποτελεσµατικό- το Υπερ-
ταµείο των ξένων που όλοι γνωρίζουµε ότι µας επιβλήθηκε µε τα
µνηµόνια τα οποία υπέγραψαν και τα τρία κόµµατα που σήµερα
ονοµάζονται τρόικα εσωτερικού. 

Πέµπτον, µεγάλο πρόβληµα είναι το κλασικό, το ότι, δηλαδή,
χρησιµοποιήθηκε αποθεµατικό για να κλείσουν «τρύπες», όπως
πολύ σωστά επισηµαίνει, ως µη ενδεδειγµένο, κάθε χρόνο λέει
το Ελεγκτικό Συµβούλιο ότι το µέτρο αυτό -τα αποθεµατικά- δεν
πρέπει να χρησιµοποιούνται µε αυτόν τον τρόπο. 

Τέλος, µάς έκανε εντύπωση το µέγεθος των εισπράξεων από
δάνεια και εξοφλήσεις δανείων στην κατάσταση ταµειακών ροών,
τα οποία ανέρχονται σε 1,13 τρισεκατοµµύρια και 1,12 τρισεκα-
τοµµύρια αντίστοιχα. Τρισεκατοµµύρια όχι δισεκατοµµύρια. 

Πρόκειται για repos µέσω των καταθέσεων των οργανισµών
του δηµοσίου, ύψους περίπου 48 δισεκατοµµυρίων, όπως µας
είπε το Ελεγκτικό Συµβούλιο, τα οποία όµως σχεδόν διπλασιά-
στηκαν και γι’ αυτόν τον διπλασιασµό δεν µας δόθηκε καµµία
απάντηση. 

Περαιτέρω, στα πάγια είχαµε µια µικρή αύξησή τους που δεν
γνωρίζουµε πού οφείλεται, ενώ συνεχίζουν να µην καταγράφο-
νται, όπως σηµειώνει το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Στις ιδιωτικοποιήσεις τώρα: Το κυριότερο έσοδο του 2021 ήταν
από τη µεταβίβαση του Ελληνικού στη «LAMDA» ύψους 253 εκα-
τοµµυρίων. Εδώ ρωτήσαµε γιατί δεν εισπράχθηκαν τα 300 εκα-
τοµµύρια όσο ήταν ο προϋπολογισµός. Γιατί δηλαδή εισπράχθη-
καν 253 εκατοµµύρια αντί για 300 εκατοµµύρια; Πιθανόν να µας
απαντήσετε σήµερα. Χθες δεν µας απαντήσατε. 

Συνολικά τα έσοδα από τις αποκρατικοποιήσεις ήταν µόλις 647
εκατοµµύρια ευρώ, ενώ γενικότερα συνολικά στο πρόγραµµα
έως το 2021 -από το 2011 αν θυµάµαι καλά που ξεκίνησε- έχει
αποδώσει από τις αποκρατικοποιήσεις 6,52 δισεκατοµµύρια από
τα 50 δισεκατοµµύρια που έλεγε ο Σόιµπλε και από τα 300 δισε-
κατοµµύρια που έλεγε το 2010 το ΔΝΤ αναφερόµενο σε λευκή
τρύπα. Πρόκειται, λοιπόν, για πλήρη αποτυχία, ενώ εκτός του ότι
δεν απέδωσε έσοδα δεν βοηθάει καν την οικονοµία. Μόλις 6,52
δισεκατοµµύρια από τόσα χρήµατα που έλεγαν οι άλλοι οργανι-

σµοί. 
Όσον αφορά στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, είχαν

αυξηθεί τα ποσά στα 9,35 δισεκατοµµύρια που το θεώρησαν τότε
σωστό, αλλά τελικά καταβλήθηκαν λιγότερα, περί τα 8,6 δισεκα-
τοµµύρια, όπου δυστυχώς δεν διατέθηκαν για επενδύσεις αλλά
και αυτά, ένα µεγάλο µέρος τους, απλά για να καλύψει τρύπες. 

Στις συµµετοχές και στο µητρώο παγίων δεν έχει νόηµα να
αναφερθούµε, αφού δεν διενεργείται µια κανονική αποτίµηση
όλα τα τελευταία χρόνια, αλλά µόνο στις αλλαγές που σηµει-
ώθηκαν το 2021 όπως στις εξής:

Πρώτον µείωση της αξίας του ΕΤΕΑΝ στα 543 εκατοµµύρια,
από 1,01 δισεκατοµµύριο. Και εδώ ρωτήσαµε γιατί έγινε αυτή η
µείωση, αυτή η διαγραφή, αλλά ούτε εδώ πήραµε απάντηση. 

Δεύτερον στα ΕΑΣ, αύξηση κεφαλαίου κατά 42,5 εκατοµµύρια
το 2021 και καταγράφεται µε κεφάλαιο τελικά 64,2 εκατοµµύρια.
Σωστό αυτό, αφού είχαν µείνει µε συσσωρευµένες ζηµιές και
πρέπει να δραστηριοποιηθούν τώρα και λόγω της Ουκρανίας που
πρέπει να στέλνουµε όπλα. 

Τρίτον, στην ΕΑΒ είχαµε αύξηση κεφαλαίου 60,49 εκατοµµύρια
και καταγράφεται στο ίδιο ποσόν, αφού καταγραφόταν πριν µε
µηδενική αξία. Και εδώ είναι σωστό γιατί η ΕΑΒ είναι σηµαντική. 

Προβληµατικά τώρα είναι τα εξής: 
Πρώτον το ΤΧΣ, το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας

µε τα 5,14 δισεκατοµµύρια που εκτιµάται, τα οποία όµως εξαϋ-
λώνονται µετά την αύξηση της Πειραιώς. 

Δεύτερον το Υπερταµείο µε τα 3,09 δισεκατοµµύρια, χωρίς
αποτίµηση παγίων και συµµετοχών, κάτι εντελώς απαράδεκτο
επειδή λειτουργεί δήθεν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια και ελέγ-
χεται από ορκωτό λογιστή, ο οποίος παραδόξως το δέχεται και
υπογράφει. 

Τρίτον τα λιµάνια µας, που καταγράφονται σε αξίες πολυκα-
τοικίας στα Σεπόλια ενώ ξεπουλιούνται. Πουλάµε δηλαδή πάγια,
χωρίς να γνωρίζουµε καν πόσο αξίζουν. Όσο τύχει. 

Τέταρτον η ΕΛΒΟ καταγράφεται µε µηδενική αξία που παρα-
χωρήθηκε και που παραµένει αδρανής. 

Πέµπτον η «ΕΓΝΑΤΙΑ» που καταγράφεται µε 6,12 δισεκατοµ-
µύρια που προορίζονται για παραχώρηση όµως στην «ΤΕΡΝΑ»
για πολύ λιγότερα, το ξέρουµε, ως συντήρηση 1,5 δισεκατοµµύ-
ριο. Όµως, από ότι φαίνεται η «ΤΕΡΝΑ» δεν µπορεί ακόµη να εκ-
ταµιεύσει το ποσό. 

Και τέλος ο ΟΣΕ µε 97,8 εκατοµµύρια ευρώ που συνεχίζει να
συσσωρεύει ζηµιές. Δώσαµε στους Ιταλούς την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και
συσσωρεύουµε τώρα ζηµίες στον ΟΣΕ. 

Περαιτέρω, το συνολικό ποσό των απαιτήσεων είναι 112,8 δι-
σεκατοµµύρια. Αλλά τα 108,8 δισεκατοµµύρια θεωρούνται µη ει-
σπράξιµα, οπότε στην ουσία οι πολίτες οφείλουν στο κράτος
µόλις 4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Γιατί δεν τους το λέει αλήθεια η
Κυβέρνηση, για να τους χαρακτηρίζει δηµόσια ως φοροφυγάδες;
Χρωστάνε 4 δισεκατοµµύρια στο κράτος. 

Στο δηµόσιο χρέος τώρα. Το χρέος της κεντρικής διοίκησης
αυξήθηκε. Κάθε χρόνο αυξάνεται κατά 14,3 δισεκατοµµύρια ευ-
ρώ στα 388,4 λιγότερα από προηγουµένως. Όµως το ΑΕΠ αυξή-
θηκε ονοµαστικά σε 181,68 δισεκατοµµύρια από 165,4 το 2020,
οπότε µειώθηκε κάπως ο λόγος χρέος προς ΑΕΠ από 226,1% στα
213,8%.

Στα θετικά είναι η µεγάλη µέση διάρκεια αποπληρωµής του
χρέους στα 18,7 έτη, που όµως µειώνεται συνεχώς και το µέσο
επιτόκιο στο 1,57% που όµως αυξάνεται και έχει πλέον ξεπεράσει
το 3,5%. Στα παράγωγα είχαµε πληρωµές 2 δισεκατοµµυρίων και
επιβάρυνση των αποτελεσµάτων, ενώ συνολικά οι κρατικές εγ-
γυήσεις ήταν 28,84 δισεκατοµµύρια από τις οποίες οι εγγυήσεις
του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» ανέρχονταν στα 18,56 δισεκα-
τοµµύρια –τώρα θα έχουµε και «ΗΡΑΚΛΗΣ ΙΙΙ»- µε τις τράπεζες
σήµερα να έχουν αποθρασύνει εντελώς και να χρεώνουν ό,τι θέ-
λουν. Εδώ µας είπε ο Υπουργός ότι δεν πρόκειται να εκπέσουν
εγγυήσεις. Όµως, εµείς έχουµε διαβάσει ότι οι µεγάλες τράπε-
ζες, κάποιες από τις τράπεζες, θέλουν να πληρωθούν 2 δισεκα-
τοµµύρια ως δόση των εγγυήσεων. Θα το δούµε. 

Στα ταµειακά διαθέσιµα ήταν 20,8 δισεκατοµµύρια έναντι 18,8
δισεκατοµµύρια το 2020, ενώ αναφέρεται ότι µπορεί να υπάρ-
χουν κι άλλα. 
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Συµπερασµατικά, κλείνοντας πρόκειται για έναν ακόµη αναξιό-
πιστο ισολογισµό που δεν καταρτίζεται µε διπλογραφικό λογι-
στικό σύστηµα και δεν αποτυπώνει την καθαρή θέση των πωλη-
τών, αφού δεν καταγράφονται και δεν αποτιµώνται τα πάγια,
όπως συµβαίνει επίσης στο Υπερταµείο που είναι εκτός δηµοσίου
και όπως είπαµε, ελέγχεται από ορκωτούς που δυστυχώς υπο-
γράφουν τέτοιες καταστάσεις. 

Επρόκειτο για µια ακόµη ζηµιογόνο χρήση, όπου δαπανήθηκαν
τεράστια ποσά για την πανδηµία, όχι όµως για νοσηλείες αλλά
για τη στήριξη εταιρειών και για αναθέσεις που δεν ξέρουµε πού
πήγαν και πρέπει οπωσδήποτε να ελεγχθούν όλα αυτά µε µια συ-
γκεκριµένη επιτροπή. 

Γενικότερα η διαχείριση της πανδηµίας ήταν εγκληµατική, µε
πολύ περισσότερους νεκρούς συγκριτικά µε άλλες χώρες και µε
κοινωνικό διχασµό, ενώ δεν επιδοτήθηκαν οι παραγωγοί, ο πρω-
τογενής τοµέας και η εργασία, αλλά υπηρεσίες όπως η εστίαση
και ο τουρισµός, καθώς επίσης η µη απασχόληση αντί να επιδο-
τηθεί η εργασία. Δεν ενισχύθηκε δε καν το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, το οποίο ακόµη νοσεί και βρίσκεται σε πολύ άσχηµη κα-
τάσταση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαοχτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Πολυδενδρίου Ατ-
τικής. 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδ-
ρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δε-
καέξι µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός συνοδός
τους από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστερίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νίκη, κ. Ανδρέας Βο-
ρύλλας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σε συζήτηση περί της κύρω-
σης του απολογισµού του κράτους οικονοµικού έτους 2021 και
την κύρωση του ισολογισµού και των λοιπών χρηµατοοικονοµι-
κών καταστάσεων της κεντρικής διοίκησης περιόδου αναφοράς
1η Ιανουαρίου 2021 έως 31η Δεκεµβρίου /2021.

Η θέση της Νίκης είναι ότι το κράτος µας πρέπει να καταρτίζει
αξιόπιστες οικονοµικές καταστάσεις που θα παρουσιάζουν την
πραγµατική χρηµατοοικονοµική κατάσταση της χώρας, χωρίς ου-
σιαστικά ευρήµατα από το Ελεγκτικό Συνέδριο.

Η έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου αναφέρει στις σελίδες 60,
61 ότι κατά τον διενεργηθέντα έλεγχο επί της ορθότητας και της
αξιοπιστίας των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων του έτους
2021 προέκυψαν σηµαντικά ευρήµατα, τα οποία συνοψίζονται ως
εξής:

Δεν καταγράφονται τα πάγια περιουσιακά στοιχεία στον ισο-
λογισµό. Δηλαδή, όλη η ακίνητη και κινητή περιουσία του κρά-
τους είναι εκτός ισολογισµού. Κρατικές ιδιοκτησίες, εδαφικές
εκτάσεις, ακίνητα, νησιά και νησίδες, δάση, έργα υποδοµών, ό-
πως δρόµοι, γέφυρες, λιµενικές, εγκαταστάσεις, τεχνητές λίµνες,
φράγµατα, αρχαιολογικοί χώροι, θαλάσσιες ζώνες, µεταλλευτι-
κές ζώνες, πάσης φύσεως οχήµατα, τεχνικός εξοπλισµός απου-
σιάζουν παντελώς από τον ισολογισµό. Είναι σαν να µην υπάρ-
χουν.

Το παραπάνω αποτελεί οµολογία ότι τα πάγια περιουσιακά
στοιχεία δεν έχουν απογραφεί σε ένα ενιαίο µητρώο παγίων και
δεν έχει αποτιµηθεί η εύλογη αξία τους, δεν ελέγχονται για απα-
ξίωσης και καταστροφές, δεν αποσβένονται σε ετήσια βάση.

Μετά από δεκαετίες το γεγονός και µόνο ότι το κράτος µας

δεν έχει καταφέρει να καταγράψει την ακίνητη και κινητή περιου-
σία του, εγείρει ερωτηµατικά για ποιους λόγους συµβαίνει αυτό:
Αν η δηµόσια περιουσία προστατεύεται επαρκώς από καταπατή-
σεις, κλοπές και φθορές. Ας παραδεχτούµε ότι είναι µία διαχρο-
νική αποτυχία του δηµοσίου τοµέα και του πολιτικού µας
συστήµατος.

Οπότε η πληροφόρηση που λαµβάνουµε, διαβάζοντας τις οι-
κονοµικές καταστάσεις του έτους 2021, είναι ότι το κράτος µας
δεν γνωρίζει την πάγια περιουσία του, δεδοµένου ότι το σχετικό
κονδύλι είναι µηδέν. Η επιµέτρηση ορισµένων περιουσιακών στοι-
χείων και υποχρεώσεων γίνεται µε το προηγούµενο λογιστικό
πλαίσιο, δηλαδή δεν εφαρµόζεται πλήρως το υφιστάµενο λογι-
στικό πλαίσιο αλλά και το προηγούµενο. Βασική αρχή της λογι-
στικής επιστήµης είναι ότι η κατάρτιση οικονοµικών καταστάσεων
γίνεται µε την πλήρη εφαρµογή ενός και µόνο λογιστικού πλαι-
σίου. Δεν είναι δυνατόν να εφαρµόζουµε κατά το δοκούν το νέο
και το παλαιότερο λογιστικό πλαίσιο. Η χρήση δύο διαφορετικών
λογιστικών πλαισίων είναι µη αποδεκτή και προφανώς έχει επί-
πτωση στην αξιοπιστία των οικονοµικών καταστάσεων.

Δεν αναγνωρίζονται στον ισολογισµό προβλέψεις για χρηµα-
τοοικονοµικούς κινδύνους, παραδείγµατος χάριν καταπτώσεις
εγγυήσεων, καθώς δεν έχει καταρτιστεί λογιστικό σύστηµα πα-
ρακολούθησης των σχετικών ζηµιών και υποχρεώσεων. Ενδει-
κτικά αναφέρουµε ότι δεν έχουν αναγνωριστεί τυχόν προβλέψεις
για εγγυήσεις του ελληνικού δηµοσίου σε ανεξόφλητα δάνεια
ποσού 28,84 δισεκατοµµύρια ευρώ, σελίδες 80, 81, 82. Το µεγα-
λύτερο µέρος των εγγυήσεων ποσού 18,56 δισεκατοµµύρια ευρώ
αφορά εγγυήσεις τιτλοποίησης δανείων στα πλαίσια του προ-
γράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και τη στήριξη των τραπεζών.

Αντιλαµβανόµαστε, γενικότερα, για δάνεια µε εγγυήσεις του
ελληνικού δηµοσίου υπάρχει σοβαρός λόγος να µην αποπληρω-
θούν από τους οφειλέτες, οπότε να έχουµε κατάπτωση εγγυή-
σεων και τελικά, να πληρώσει το ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή ο
Έλληνας φορολογούµενος. Ο ισχυρισµός περί ανυπαρξίας κιν-
δύνου κατάπτωσης εγγυήσεων ή έστω µέρους αυτών δεν γίνεται
αποδεκτός από το Ελεγκτικό Συνέδριο, φυσικά ούτε από τη Νίκη.

Καθυστέρηση υλοποίησης λογιστικής µεταρρύθµισης, µέσω
της οποίας θα επιτευχθεί η ουσιαστική αναβάθµιση της χρηµα-
τοοικονοµικής πληροφόρησης. Παρ’ όλες τις προσπάθειες βελ-
τίωσης της χρηµατοοικονοµικής πληροφόρησης, είναι φανερό
πως η δηµόσια διοίκηση υστερεί ξεκάθαρα στην κατάρτιση αξιό-
πιστων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων και για το έτος 2021.
Πιστεύουµε ότι η λογιστική µεταρρύθµιση θα επιτευχθεί ταχύ-
τερα ως εξής: Με τη συνεργασία µε φορείς που έχουν ειδίκευση
στη λογιστική και ελεγκτική επιστήµη, όπως η Επιτροπή Λογιστι-
κής Τυποποίησης και Ελέγχων, το Οικονοµικό Επιµελητήριο Ελ-
λάδος, το Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών και οι ελεγκτικές εταιρείες.
Με την εκπαίδευση στελεχών της δηµόσιας διοίκησης στα διεθνή
λογιστικά πρότυπα δηµοσίου τοµέα ΕΨΕΣ. Με την αξιοποίηση
νέων τεχνολογιών. Με τη συνεργασία µε τα ελληνικά πανεπιστή-
µια και τους νέους επιστήµονες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Καλούµε την Κυβέρνηση να λάβει σοβαρά υπ’ όψιν της την έκ-
θεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου και να επιταχύνει τις διαδικασίες
για τη διόρθωση των ευρηµάτων που αναφέρονται και κυρίως,
την πλήρη καταγραφή της ακίνητης και κινητής περιουσίας του
κράτους και επιτέλους, να καταρτίσουν οικονοµικές καταστάσεις
που να παρέχουν αληθή και εύλογη εικόνα από κάθε ουσιώδη
άποψη όλων των περιουσιακών στοιχείων και των υποχρεώσεων
της χώρας µας. 

Με τα ευρήµατα που µας παρουσιάζει το Ελεγκτικό Συνέδριο
στην έκθεσή του και σεβόµενοι το κύρος του θεωρούµε ότι οι οι-
κονοµικές καταστάσεις δεν παρέχουν αληθή και εύλογη εικόνα
από κάθε ουσιώδη άποψη, οπότε η Νίκη δεν µπορεί να δώσει την
έγκρισή της για την κύρωση του απολογισµού του κράτους οικο-
νοµικού έτους 2021 και την κύρωση του ισολογισµού και των λοι-
πών χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων της κεντρικής διοίκησης,
περιόδου αναφοράς από 1ης Ιανουαρίου 2021 έως 31ης Δεκεµ-
βρίου 2021. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευ-

τική Οµάδα των Σπαρτιατών, ο κ. Κόντης Ιωάννης. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε τον απολογισµό και τον ισολο-

γισµό του 2021 διαβάζω κάποια πράγµατα από την έκθεση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου. Βγάζουµε σαν συµπέρασµα ότι οι έµµεσοι
φόροι στην ουσία είναι σε µεγάλο βαθµό µεγαλύτεροι από τους
άµεσους και βασικά, βλέπουµε ότι το κράτος βασίζει ένα µεγάλο
µέρος των εσόδων του, τελικά πάντα, στους καταναλωτές, το
ΦΠΑ κ.λπ.. Βλέπουµε ότι οι µεγάλες επιχειρήσεις και οι µεγάλοι
όµιλοι δεν συνεισφέρουν τόσο πολύ στον προϋπολογισµό µας,
στα έσοδά µας.

Το αποτέλεσµα του προϋπολογισµού από δραστηριότητες -
πλην χρηµατοοικονοµικών συναλλαγών- διαµορφώθηκε σε έλ-
λειµµα 14,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, έναντι περίπου του ιδίου
ποσού των 14,84 δισεκατοµµυρίων ευρώ που ήταν ο στόχος. Σί-
γουρα είναι µικρότερο από το προηγούµενο έτος. Όµως από τον
έλεγχο της ορθότητας και αξιοπιστίας του απολογισµού, βλέ-
πουµε ότι υπάρχει παρέµβαση των αρχών της καθολικότητας και
της ειλικρίνειας και ακρίβειας, λόγω µη συµπερίληψης ορισµένων
εσόδων και εξόδων, σε συνδυασµό µε την επανειληµµένη προ-
εκτίµηση των προβλέψεων του προϋπολογισµού ως προς το
ύψος επιµέρους εξόδων που έχουν πάγιο επαναλαµβανόµενο χα-
ρακτήρα, λέει το Ελεγκτικό Συνέδριο.

Επίσης, βλέπουµε πληµµελή χρήση των πιστώσεων τακτικού
αποθεµατικού για τη χρηµατοδότηση δαπανών φορέων της κε-
ντρικής διοίκησης που δεν είναι συµβατές µε τον κατά νόµο προ-
ορισµό του, καθώς και υψηλά αδιάθετα υπόλοιπα σε ορισµένους
από τους φορείς που ενισχύθηκαν κατά τη λήξη της χρήσης. Αύ-
ξηση των απλήρωτων και ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων της κε-
ντρικής διοίκησης σε σχέση µε το προηγούµενο έτος και
πληµµελή τήρηση από ορισµένους φορείς του µητρώου δεσµεύ-
σεων, στο οποίο δεν καταγράφονται ορθά τα πραγµατικά υπό-
λοιπα των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων, µε αποτέλεσµα να µην
είναι ακριβείς οι δηµοσιονοµικές αναφορές στο Γενικό Λογιστή-
ριο.

Η ύπαρξη αδρανών ή µε ελάχιστες κινήσεις λογαριασµών δια-
χείρισης ενσήµων και υλικού ορισµένων ΔΟΥ, πράγµα που εγκυ-
µονεί κινδύνους απώλειας φθοράς των αντικειµένων διαχειρί-
σεων. Επίσης, η οργάνωση, στελέχωση και λειτουργία των Υ-
πουργείων, που εκτιµάται ότι θα συµβάλλει ουσιωδώς στην εγκα-
θίδρυση της νοµιµότητος δηµοσιονοµικά και στην αποτροπή δη-
µοσιονοµικών κινδύνων, δεν είναι επί του παρόντος επαρκής σε
τέτοιο βαθµό, ώστε να είναι αποτελεσµατική.

Στην κατάσταση των ταµειακών ροών µε την οποία να παρέχο-
νται πληροφορίες, τα στοιχεία χάριν των οποίων έγιναν πληρω-
µές κ.λπ., βλέπουµε ότι υπάρχουν κάποιες ασυµβατότητες.

Η περίοδος αναφοράς, σύµφωνα µε την κατάσταση χρηµατο-
οικονοµικής επίδοσης, ήταν ελλειµµατική ως προς το ποσό των
12 δισεκατοµµυρίων -11,92 δισεκατοµµύρια συγκεκριµένα- που
αποτυπώθηκε στο συσσωρευµένο έλλειµµα της κεντρικής διοί-
κησης και αυξήθηκε ισόποσα, µε επακόλουθο την επιβάρυνση
της καθαρής θέσης των πολιτών, η οποία παρέµεινε αρνητική µε
αυξητικές τάσεις, από στα 340 δισεκατοµµύρια την 31η Δεκεµ-
βρίου 2020 στα 352 δισεκατοµµύρια.

Οι συνολικές υποχρεώσεις αυξήθηκαν σηµαντικά σε σχέση µε
την προηγούµενη χρήση. Ανήλθαν σε 418 δισεκατοµµύρια από
400 δισεκατοµµύρια το προηγούµενο έτος. Και το δηµόσιο
χρέος, επίσης, το χρέος της κεντρικής διοίκησης, ως ποσοτικό
µέγεθος, αυξήθηκε σηµαντικά κατά την περίοδο αναφοράς, στο
ποσό των 14,5 δισεκατοµµυρίων, σε ποσοστό 3,84%, παρότι εδώ
αναφέρει ότι η σχέση του χρέους προς το ΑΕΠ βελτιώθηκε ου-
σιωδώς, κυρίως λόγω της µεγάλης αύξησης του ΑΕΠ, η οποία
είναι συζητήσιµη και αυτή για τον τρόπο που προσµετράται.

Τα σηµαντικότερα ευρήµατα είναι ότι υπάρχει καθυστέρηση
υλοποίησης της λογιστικής µεταρρύθµισης της κεντρικής διοίκη-
σης, µέσω της οποίας εκτιµάται ότι θα επιτευχθεί η ουσιαστική

αναβάθµιση της ποιότητας της παρεχόµενης χρηµατοοικονοµι-
κής πληροφόρησης. Ως προς τα πάγια στοιχεία, εξακολουθούν
να µην καταγράφονται ακίνητα, υποδοµές κ.λπ. στον ισολογισµό
και επηρεάζει αρνητικά το ύψος των περιουσιακών στοιχείων και
η µέτρηση ορισµένων περιουσιακών στοιχείων δεν διενεργείται
µε βάση τη λογιστική πολιτική.

Το θέµα είναι ότι, διαβάζοντας όλα αυτά, βλέπουµε ότι υπάρ-
χουν θέµατα γενικά στην κατάρτιση του απολογισµού, τα οποία
παραδέχεται το Ελεγκτικό Συνέδριο και στη ζωή µας δεν βλέ-
πουµε κάποια εισφορά των χρηµάτων που βλέπουµε ότι έχουµε
εισέλθει σαν έξοδα από το κράτος. Στις συγκοινωνίες, ας πούµε,
που έχουµε ένα ποσό γύρω στα 500 εκατοµµύρια, αν θυµάµαι
καλά, από το κράτος, δεν είδαµε τίποτα ούτε επιπλέον λεωφο-
ρεία που είχαµε πει ότι κατά την περίοδο της πανδηµίας θα αγο-
ράζαµε -εγώ θυµάµαι κάτι ουγγρικά λεωφορεία, που τελικά
νοικιάστηκαν µάλλον- ούτε βλέπουµε καλυτέρευση στις µεταφο-
ρές, για να µην αναφερθώ και στο θέµα των Τεµπών, που θεω-
ρητικά θα έπρεπε να έχουν γίνει µε το συγχρηµατοδοτούµενο
σκέλος επενδύσεις, οι οποίες είναι περίπου 481.775.000 ευρώ.

Βλέπουµε σε άλλους τοµείς, ας πούµε στην υγεία, να µην
υπάρχει κάποια βελτίωση, αλλά να βλέπουµε κάθε χρόνο και χει-
ροτέρευση των νοσοκοµείων, των υπηρεσιών που προσφέρονται
στους πολίτες. Πλέον, τα νοσοκοµεία µας είναι σε µια κατάσταση
για την οποία δεν θα πρέπει να λέµε κάθε µέρα πόσο κακή είναι.
Την αντιµετωπίζουµε. Κάποιος θέλει να κλείσει ραντεβού να κάνει
µια εξέταση και µπορεί να περιµένει και έξι µήνες, αν πρόκειται
για ειδικές εξετάσεις, όπως µαγνητικές, αξονικές κ.λπ.. Συνωστί-
ζονται στις εφηµερίες πολίτες µε άµεσα προβλήµατα και δεν µπο-
ρούν να επιλυθούν και πάρα πολλοί πεθαίνουν εκεί.

Επίσης, αντίστοιχα, βλέπουµε πολύ µικρές εισφορές του κρά-
τους, πολύ µικρές επενδύσεις σε τοµείς οι οποίοι είναι αναγκαίοι
σε µια πολιτεία, όπως είναι ο πολιτισµός και ο αθλητισµός. Βλέ-
πουµε ότι τα ποσά έχουν µειωθεί πάρα πολύ, άσχετα αν βλέ-
πουµε ότι στον αθλητισµό, θεωρητικά, έχουµε 420 εκατοµµύρια
ευρώ σε σύνολο.

Στο συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος βλέπουµε, επίσης, ένα
ποσό 11 εκατοµµυρίων ευρώ για τον αθλητισµό και 620 εκατοµ-
µυρίων ευρώ στο Παιδείας και Θρησκευµάτων. Νοµίζουµε ότι θα
µπορούσε να γίνει µια κατανοµή κάπως καλύτερη, ώστε να πη-
γαίνουν χρήµατα στον πολιτισµό και στον αθλητισµό. Διότι τα παι-
διά µας µπορούν µέσω του αθλητισµού να ξεφύγουν από πολ-
λούς κινδύνους που ελλοχεύουν σήµερα και καταστρέφουν τις
νέες ζωές. Αντί να στρέφονται στη βία και να ξεσπούν, όπως βλέ-
πουµε καθηµερινά πλέον, να αθλούνται σε χώρους οι οποίοι θα
τους προσφερθούν και να µην αθλούνται στους δρόµους, χτυ-
πώντας κατά οµάδες η µία οµάδα την άλλη. Η βία πλέον έχει µπει
στη ζωή τους από τότε που περιορίστηκε η συµµετοχή τους στον
αθλητισµό.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι, όπως στο Υπουργείο Ναυτιλίας θα µπο-
ρούσε να υπάρχει µια µεγαλύτερη προσέγγιση στις επενδύσεις
στις δηµόσιες σχολές µας, οι οποίες έχουν υποβαθµιστεί από την
εποχή που σπούδασα εγώ σε µια αντίστοιχη σχολή του Ασπρο-
πύργου, των πλοιάρχων. Θα έπρεπε να υπάρχει µεγαλύτερη προ-
σοχή, ειδικά για τους νέους µας.

Τέλος, µας κάνει εντύπωση -εγώ δεν συµµετείχα σε επιτροπές,
γιατί αντικατέστησα τον εισηγητή µας σε ένα πρόβληµα που είχε-
εάν σηµειώνετε, τελικά, όλα αυτά τα ποσά που πληρώνουµε, ένα
σύνολο περίπου 300 εκατοµµυρίων ευρώ από το Μετανάστευσης
και Ασύλου και δεν ξέρουµε ακριβώς πού πηγαίνουν αυτά. Μέσα
σε αυτά περικλείονται τα επιδόµατα που τους δίνουµε -γιατί είναι
χρήµατα από τον προϋπολογισµό µας- ή είναι τα περίφηµα προ-
γράµµατα «ΗΛΙΟΣ», «ΣΤΕΓΑΣΗ» κ.λπ.; Θα ήταν πολύ ενδιαφέρον
να τα γνωρίζουν αυτά οι Έλληνες, γιατί υπάρχει η εντύπωση στον
κόσµο ότι τα έχει αναλάβει όλα η Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι ότι
επιβαρύνεται αυτών των θεµάτων. Βλέπω µέχρι το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας ότι συνεισφέρει στο θέµα των µεταναστών. Είναι
τρία-τέσσερα Υπουργεία µαζί και στο σύνολο πληρώνουµε χρή-
µατα χωρίς να γνωρίζουµε τι γίνεται τελικά µε αυτά τα χρήµατα.

Με όλα αυτά εµείς θεωρούµε ότι, παρ’ ότι αφορά στο έτος
2021, δεν µπορούµε να υπερψηφίσουµε αυτόν τον ισολογισµό
και το κλείνουµε εδώ, µε αυτόν τον τρόπο.
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Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει -και κλείνει ο κύκλος των εισηγητών και ει-

δικών αγορητών- από την Πλεύση Ελευθερίας ο κ. Καζαµίας Αλέ-
ξανδρος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2021 κα-

ταρτίστηκε εν µέσω της πανδηµίας του κορωνοϊού, αλλά εφαρ-
µόστηκε σε µια περίοδο όπου είχαν αρχίσει να υποχωρούν τα
περιοριστικά µέτρα υγείας που επηρέασαν τη δραστηριότητα της
οικονοµίας. Γι’ αυτό, σε αντίθεση µε το 2020, έτος κατά το οποίο
η ελληνική οικονοµία συρρικνώθηκε κατά 9,2% του ΑΕΠ, το 2021,
παρ’ όλο που είχαµε ξανά ελλειµµατικό προϋπολογισµό, η οικο-
νοµία αναπτύχθηκε κατά 8,4%, ακριβώς διότι το έλλειµµα αυτή
τη φορά δεν συνοδεύτηκε από εξίσου αυστηρά µέτρα περιορι-
σµού της οικονοµικής κυκλοφορίας και διακίνησης.

Βεβαίως, το 8,4% ήταν αυτό που οι οικονοµολόγοι αποκαλούν
«bounce growth», δηλαδή ανάπτυξη αναπηδήσεως. Αυτό σηµαί-
νει ότι το 8,4% της ανάπτυξης δεν οφείλετο κυρίως σε νέες δρα-
στηριότητες της οικονοµίας, αλλά σε παλαιές δραστηριότητες
που το 2020 είχαν ανασταλεί λόγω των περιοριστικών µέτρων του
κορωνοϊού και οι οποίες επανήλθαν το 2021.

Προς τιµήν του, ο κύριος Υφυπουργός εχθές, στην αρµόδια
επιτροπή, αποδέχθηκε αυτή την ανάλυση.

Το 2021, η Πλεύση Ελευθερίας δεν ήταν στο Κοινοβούλιο.
Όµως, διατυπώσαµε θέσεις για την οικονοµία και τον προϋπολο-
γισµό τόσο µε τις ετήσιες παρεµβάσεις της επικεφαλής µας, της
κ. Κωνσταντοπούλου, στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης όσο και
µε αρθρογραφία στον Τύπο. Αφ’ ενός, θεωρήσαµε ότι ο ελλειµ-
µατικός προϋπολογισµός του 2021 συνέβαλε στο να επιτευχθεί
µια γρήγορη επιστροφή προς το τέλος της πανδηµίας κοντά στα
επίπεδα που είχε το ΑΕΠ δύο χρόνια πριν, αν και θεωρούµε ότι
το έλλειµµα του προϋπολογισµού του 2021 θα µπορούσε να είχε
συγκρατηθεί σε ελαφρώς χαµηλότερα επίπεδα. Αφ’ ετέρου, το-
νίσαµε ότι αυτή η επιστροφή δεν στηρίχτηκε σε νέα ανάπτυξη,
όπως άφηνε τότε να εννοηθεί η προπαγάνδα της κυβέρνησης.

Αντιθέτως, υπογραµµίζαµε και τότε ότι στο κλείσιµο του 2021
το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν ήταν λίγο χαµηλότερο από ό,τι δύο
χρόνια νωρίτερα, δηλαδή το 2019, όπως δείχνουν και τα επίσηµα
στοιχεία που παρουσίασε εχθές στην αρµόδια επιτροπή η Αντι-
πρόεδρος του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Το 2021, το ΑΕΠ ήταν στα
181,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ το 2019 ήταν στα 183,4 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ.

Βασικός λόγος γι’ αυτή τη γρήγορη ανάκαµψη ήταν η από-
φαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης να άρει προσωρινά τους απαρά-
δεκτους στόχους του τρίτου µνηµονίου για τα θεόρατα πλεονάσ-
µατα του προϋπολογισµού, στους οποίους η κυβέρνηση Τσίπρα
καταδίκασε την οικονοµία µας για την πενταετία 2018-2022.

Έτσι τέθηκε σε λειτουργία, προσωρινά, η ρήτρα διαφυγής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που διέκοψε προσωρινά τη σκληρή λιτό-
τητα του τρίτου µνηµονίου για την τριετία 2020-2022 και επέ-
τρεψε τελικά στον προϋπολογισµό του 2021 να έχει έλλειµµα της
τάξης του -4,7%. Όπως γνωρίζουν οι πολίτες, οι ελλειµµατικοί
προϋπολογισµοί βοηθούν την ανάκαµψη, ενώ οι πλεονασµατικοί,
προϋπολογισµοί στους οποίους επιστρέφουµε από φέτος, ση-
µαίνουν νέα λιτότητα και χαµηλούς ρυθµούς ανάπτυξης. 

Έχοντας θέσει το ιστορικό και µακροοικονοµικό πλαίσιο, θα
ήθελα τώρα να εστιάσω σε τρεις κεντρικές πτυχές του ισολογι-
σµού - απολογισµού του 2021. Αυτές είναι τα έσοδα, δηλαδή, οι
φόροι, το δηµόσιο χρέος και τα έξοδα.

Σχετικά µε τα έσοδα θεωρούµε ότι τα 55 δισεκατοµµύρια ευρώ
που εισέπραξε το δηµόσιο το 2021 συνέχισαν να αντανακλούν
την προβληµατική φορολογική δοµή που εισήγαγαν τα µνηµόνια
και η τρόικα το 2010. Βάσει αυτής, οι φόροι εισοδήµατος, που
αποτελούν κοινωνικά τους δικαιότερους φόρους, καταλαµβά-
νουν ένα µικρό µερίδιο των εσόδων του κράτους το 2021, κοντά
στο 13%, σύµφωνα µε την έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που
είναι στα ίδια επίπεδα µε εκείνα που είχε η χώρα και το 2017, επί
ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό συµβαίνει, κατά τη γνώµη µας, διότι δεν φορολο-
γούνται επαρκώς τα µεγάλα εισοδήµατα και τα υπερκέρδη των

τραπεζών και των µεγάλων επιχειρήσεων.
Η Ελλάδα, ως γνωστόν, είναι και πρωταθλήτρια παγκοσµίως

στις offshore αποταµιεύσεις, µια κατάσταση που, δυστυχώς, µε-
τακυλά το κύριο βάρος της φορολογίας στους µισθωτούς και
στους συνταξιούχους, δηλαδή, στις κατηγορίες του πληθυσµού
που µια δικαιότερη φορολογική δοµή θα έπρεπε να προστατεύ-
σει.  

Ταυτόχρονα, λόγω της διατήρησης του µνηµονιακού καθεστώ-
τος και µετά από τη λήξη του τρίτου µνηµονίου, τα έσοδα του
κράτους το 2021, στηρίχθηκαν και πάλι σε δύο άµεσους οριζό-
ντιους φόρους, στον ΦΠΑ και στον ειδικό φόρο κατανάλωσης,
που είναι ίδιοι και για τους φτωχούς και για τους πλούσιους,
καθώς, βεβαίως, και στον ΕΝΦΙΑ. Μόνος του ο ΦΠΑ κάλυψε το
35% των εσόδων του κράτους το 2021, ενώ µαζί µε τον ειδικό φό-
ρο κατανάλωσης κάλυψαν σχεδόν το µισό.

Αυτή η φορολογική δοµή µας βρίσκει ριζικά αντίθετους, διότι
είναι κοινωνικά άδικη και διαιωνίζει το καθεστώς αυθαιρεσίας και
ασυδοσίας που διέπει το τραπεζικό σύστηµα, καθώς και τις πο-
λυεθνικές επιχειρήσεις και τις εγχώριες µεγάλες επιχειρήσεις
στη χώρα µας. Ταυτόχρονα, αυτή η φορολογική δοµή αποτελεί
µία από τις χειρότερες πλευρές της κληρονοµιάς των µνηµονίων
που η Πλεύση Ελευθερίας επιδιώκει σθεναρά να ανατρέψει. 

Το δεύτερο µεγάλο ζήτηµα της εκτέλεσης του απολογισµού
του 2021 ήταν το δηµόσιο χρέος. Λόγω του ελλειµµατικού προ-
ϋπολογισµού της χρονιάς εκείνης, το δηµόσιο χρέος αυξήθηκε
ξανά το 2021, φτάνοντας σε επίπεδα ρεκόρ. Σύµφωνα µε την έκ-
θεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, σε απόλυτους αριθµούς, το
χρέος έφτασε τότε τα 389 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, το
υψηλότερο -µέχρι εκείνη τη στιγµή- σηµείο του από το ξέσπασµα
της κρίσης του 2008. Και ως ποσοστό του Ακαθαρίστου Εθνικού
Προϊόντος ανήλθε στο 214%.

Η Πλεύση Ελευθερίας, θεωρεί, ότι το δηµόσιο χρέος της χώ-
ρας δεν είναι νόµιµο και υποστηρίζει, ταυτόχρονα, πως οικονο-
µικά δεν είναι βιώσιµο. Γι’ αυτό θεωρούµε ότι ο προϋπολογισµός
του 2021 έπρεπε να έχει άλλη πρόβλεψη για το δηµόσιο χρέος
από αυτή που παρουσιάζει η Κυβέρνηση στον απολογισµό της.
Το ζήτηµα αυτό για την Πλεύση Ελευθερίας είναι τόσο κεντρικό,
ώστε το θεωρούµε από µόνο του επαρκή αιτία για να καταψηφί-
σουµε όλον τον απολογισµό του 2021. 

Έρχοµαι τώρα στην τρίτη πτυχή της κριτικής µας για τον απο-
λογισµό του 2021 που αφορά στα έξοδα. Κατ’ αρχάς, παρ’ ότι
χρονιά πολύνεκρης πανδηµίας, τα προϋπολογισµένα έξοδα του
Υπουργείου Υγείας ήταν µικρότερα από εκείνα του Εθνικής Αµύ-
νης. Με έµφαση, κυρίως, στα εξοπλιστικά προγράµµατα ο προ-
ϋπολογισµός για την άµυνα αρχικά ήταν 5,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Κάλυπτε, δηλαδή, το 10% όλου του προϋπολογισµού του
κράτους ή αλλιώς το 3% του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος.
Αυτό, είναι αρκετά επάνω από τον στόχο του 2% που µας ζητά
το ίδιο το ΝΑΤΟ να ξοδεύουµε για την άµυνα.

Παράλληλα, ο προϋπολογισµός για την υγεία το 2021 ήταν αρ-
χικά στα 4,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή, 1,2 δισεκατοµµύριο
ευρώ λιγότερο από ό,τι στην άµυνα.

Όπως γνωρίζουµε, ο προϋπολογισµός του 2021, αναθεωρή-
θηκε τέσσερις φορές, κυρίως, λόγω της πανδηµίας. 

Είναι γεγονός ότι στον απολογισµό, τα έξοδα για την υγεία,
έως το τέλος του έτους αυξήθηκαν κατά 1,1 δισεκατοµµύριο
ευρώ από τα προβλεπόµενα. Όµως, αυτό που προκαλεί εντύ-
πωση είναι ότι αντί να δει κάποιος τα έξοδα για την άµυνα να πα-
ραµένουν στα ίδια επίπεδα ή να µειώνονται, για να χρηµατοδο-
τήσουν αυτή την αύξηση στην υγεία, µέσα στο 2021 τα ήδη
υψηλά έξοδα για την άµυνα αυξήθηκαν ακόµα περισσότερο. Φυ-
σικά, όλα µε δανεικά, φτάνοντας τα 5,8 δισεκατοµµύρια ευρώ ή
το 3,2% του ΑΕΠ. Και αυτά τα δανεικά ήρθαν τη στιγµή που το
χρέος ήταν υψηλότερο και από τα πιο µαύρα χρόνια της κρίσης.

Άλλος τοµέας στον οποίο ο απολογισµός εξόδων προκαλεί έκ-
πληξη, είναι η παιδεία. Εκεί, στο τέλος του έτους ο απολογισµός
δείχνει πως έµεινε αχρησιµοποίητο ένα ποσό 131 εκατοµµυρίων
ευρώ, δηλαδή, κάπου το 3% του προϋπολογισµού του Υπουρ-
γείου. Από αυτά, τα 38 εκατοµµύρια ευρώ ήταν αχρησιµοποίητα
ποσά σε παροχές εργαζοµένων. Οι παροχές εργαζοµένων στο
Υπουργείο Παιδείας αφορούν στα έξοδα, κυρίως για τους διορι-
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σµούς δασκάλων και καθηγητών. Τα κονδύλια που παρέµειναν
αχρησιµοποίητα στο Υπουργείο Παιδείας -από αυτά τα 38 εκα-
τοµµύρια ευρώ- ήταν για µισθούς καθηγητών. Είναι ένα ποσό που
θα µπορούσε να καλύψει µέχρι και χίλιους περισσότερους καθη-
γητές στα σχολεία τη χρονιά εκείνη, ενώ 87 εκατοµµύρια ευρώ
ήταν αχρησιµοποίητα ποσά µε τα οποία θα µπορούσαν να αγο-
ράσουν εξοπλισµό. Ήταν στο κονδύλι για τον εξοπλισµό.

Αυτά θα ήταν ικανά, για να εξοπλίσουν και τα δεκατρείς χιλιά-
δες πεντακόσια σχολεία της χώρας µε σύγχρονο εξοπλισµό σε
µία σειρά από τοµείς. Και ρωτήσαµε στην αρµόδια επιτροπή
εχθές τον κύριο Υπουργό δεν ξοδεύτηκαν αυτά τα ποσά, αλλά -
δυστυχώς- δεν πήραµε απάντηση. Και σας ξαναρωτώ τώρα κύριε
Υπουργέ, γιατί έµειναν αχρησιµοποίητα αυτά τα ποσά από το
Υπουργείο Παιδείας;

Έρχοµαι τώρα σε µια παρατήρηση για το Υπουργείο Προ-
εδρίας, το οποίο έχει ευθύνη για τις σχέσεις της κυβέρνησης µε
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Σύµφωνα µε τον απολογισµό της
έκθεσης του Ελεγκτικού Συνεδρίου, η Γενική Γραµµατεία Ενηµέ-
ρωσης του Υπουργείου Προεδρίας, που επιδοτεί τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, επιχορήγησε µέχρι το τέλος του έτους επιπλέον 19
εκατοµµύρια ευρώ σε επιδοτήσεις προς µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης που δεν είχαν προϋπολογιστεί. Αυτά ισοδυναµούν µε τέσσε-
ρις φορές περισσότερα από τον αρχικό προϋπολογισµό της για
«επιχορηγήσεις σε λοιπά νοµικά πρόσωπα για λοιπούς σκοπούς».
Τέτοια είναι η αδιαφάνεια που περιστοιχίζει αυτό το κονδύλι συ-
γκεκριµένα.

Στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη -και µιλάµε για µια χρο-
νιά µεγάλων πυρκαγιών, περιλαµβανοµένης και της πυρκαγιάς
που έκαψε τον δρυµό της βόρειας Εύβοιας- προκαλεί ιδιαίτερη
έκπληξη το πόσα αδιάθετα κονδύλια υπάρχουν σε αρκετές πυ-
ροσβεστικές υπηρεσίες της χώρας. Χθες ο Υπουργός είπε ότι ξο-
δεύτηκαν αρκετά εκατοµµύρια για την αγορά εναέριων µέσων
πυρόσβεσης το 2021. Όµως, στην περίπτωση των γήινων µέσων
πυρόσβεσης και των πυροσβεστικών υπηρεσιών, βλέπουµε ότι
στην περίπτωση της Πυροσβεστικής Εύβοιας, ο προϋπολογισµός
προέβλεπε αρχικά έξοδα της τάξης των 45.000 ευρώ και µετά
από την τεράστια πυρκαγιά που είχαµε στην Εύβοια, το ποσό
αυτό ανήλθε µόνο στα 50.000 ευρώ. Δηλαδή, ήταν σαν να µην
έγινε απολύτως τίποτα στην Εύβοια το 2021. Και εξ αυτών των
50.000 ευρώ, τα 30.000 πήγαν σε αγορές ειδών συντήρησης και
επισκευής µεταφορικών µέσων ξηράς. Προφανώς, δηλαδή, για
να διορθωθούν κάποιες βλάβες των πυροσβεστικών οχηµάτων.
Πρόκειται για µηδαµινά ποσά, τα οποία συντηρούν το καθεστώς
υποστελέχωσης και ανεπαρκών µέσων πυρόσβεσης που υπάρχει
στις περισσότερες περιοχές της χώρας. 

Για να έχετε και κάποιο συγκριτικό µέτρο, το Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη την ίδια στιγµή ξόδεψε το δεκαπλάσιο ποσό,
δηλαδή 550.000 ευρώ, για την ασφάλεια µελών της κυβέρνησης
και πολιτικών προσώπων για φρουρούς - σεκιούριτι, ενώ το Υ-
πουργείο Εσωτερικών ξόδεψε εξήντα φορές περισσότερα, δη-
λαδή, 3 εκατοµµύρια ευρώ σε έξοδα -και διαβάζω, όπως τα λέει
ο απολογισµός- «έξοδα προβολής, διαφήµισης και δηµοσίων σχέ-
σεων». 3.000.000 ευρώ! Και αυτά αφορούν µόνο σε ένα Υπουρ-
γείο, ενώ ο αρχικός προϋπολογισµός για τα έξοδα «προβολής,
διαφήµισης και δηµοσίων σχέσεων» στο Υπουργείο Εσωτερικών
ήταν 1.000.000 ευρώ. Δηλαδή, υπήρξε τριπλάσια αύξηση µετά
από τις αναθεωρήσεις του προϋπολογισµού. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να συνοψίσω τους λό-
γους για τους οποίους η Πλεύση Ελευθερίας καταψηφίζει τον
ισολογισµό και απολογισµό του 2021. 

Πρώτον, τα δηµόσια οικονοµικά εκείνο το έτος βασίστηκαν σε
ένα άδικο φορολογικό σύστηµα, που στηρίζεται –κυρίως- στους
έµµεσους οριζόντιους φόρους και στη συντριπτική συµβολή των
µισθωτών και των συνταξιούχων. 

Δεύτερον, τα αυξηµένα έξοδα για την υγεία που χρησιµοποι-
ήθηκαν για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, δυστυχώς, δεν µε-
τασχηµάτισαν τις δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Δύο
χρόνια αργότερα, δυστυχώς, έχουµε το ίδιο ΕΣΥ που είχαµε και
πριν από την πανδηµία. 

Παράλληλα, ο απολογισµός του 2021 δεν παρουσίασε µε
επαρκή διαφάνεια ποια ακριβώς ποσά ανατέθηκαν απευθείας για

την αντιµετώπιση της πανδηµίας τη χρονιά εκείνη και κυρίως, σε
ποιους; 

Τέλος, για µια ακόµα φορά, το 2021 δεν αντιµετώπισε αποτε-
λεσµατικά την ωρολογιακή βόµβα του µη βιώσιµου δηµοσίου
χρέους, επιβαρύνοντας έτσι την εθνική οικονοµία µε ένα τερά-
στιο βάρος, το οποίο επωµίστηκε και συνεχίζει να επωµίζεται ο
Έλληνας φορολογούµενος. 

Για αυτούς τους λόγους θα ψηφίσουµε «όχι» στον απολογισµό. 
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα ένας µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Άνω Λιοσίων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Νίκη», ο κ. Νατσιός.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, χρόνια πολλά σήµερα για

την εορτή των Αρχαγγέλων, ατρόµητοι προστάτες της εθνικής
µας αξιοπρέπειας και κυριαρχίας. Γιορτάζει και η Πολεµική µας
Αεροπορία. 

Σήµερα είναι και η επέτειος του Ολοκαυτώµατος του Αρκα-
δίου. Ήταν 8 Νοεµβρίου του 1866, στην Κρήτη. 

Ένας λαός, αγαπητοί µου, που οι πρόγονοί του ολοκαυτώθη-
καν για την ελευθερία δεν αξίζει τέτοια µεταχείριση, όπως αυτή
που βιώνει ο λαός µας. Δεν αξίζει να τον έχουν οδηγήσει στην οι-
κονοµική εξαθλίωση και να του παίρνουν το σπίτι του ντόπια και
ξένα «αρπακτικά». Δεν αξίζει να διαλύονται τα νοσοκοµεία του,
να ξενιτεύονται τα παιδιά του για να εργαστούν, να περιµένει επι-
δόµατα φτώχειας για να πληρώσει ακόµα και είδη πρώτης ανά-
γκης. Δεν είναι δυνατόν να του έχει αφαιρεθεί η ιστορική µνήµη
και τα παιδιά του να µεγαλώνουν χωρίς ρίζες και πίστη.

Δεν αξίζει ο λαός µας τη ληστρική υπερφορολόγηση που του
έχει επιβάλλει η Κυβέρνηση της χώρας του. Επιπλέον, δεν αξίζει
η γη του να καίγεται ή να καταποντίζεται και να απειλείται η εδα-
φική ακεραιότητα της πατρίδας του, της ποτισµένης µε το αίµα
των προγόνων του, από ανέντιµους βόρειους και ανατολικούς
γείτονες, καθώς και από ύπουλους καλοντυµένους εχθρούς, που
έρχονται, όπως έρχονται πάντοτε, για να καρπωθούν ό,τι έχει και
δεν έχει αυτός ο τόπος, µεταµφιεσµένοι πολλές φορές οι εχθροί
µας σε φίλους. Πόσα ολοκαυτώµατα χρειάζονται, για να έρθει
επιτέλους η πολυπόθητη ελευθερία; 

Για τον απολογισµό της κεντρικής διοίκησης του κράτους του
οικονοµικού έτους 2021 θα σταθώ σε ορισµένα βασικά σηµεία ή
µάλλον, θα έλεγα, σε σηµεία και τέρατα, βάσει της έκθεσης του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, για την ορθότητα και αξιοπιστία των στοι-
χείων που παρουσιάζονται. 

Προσπερνώ το γεγονός ότι παραβιάζεται µια βασική αρχή της
λογιστικής επιστήµης. Δηλαδή, αντί να καταρτίζετε οικονοµικές
καταστάσεις µε βάση ένα και µόνο λογιστικό πλαίσιο, εφαρµό-
ζετε σε κάποια στοιχεία το προηγούµενο λογιστικό πλαίσιο και
σε άλλα το ισχύον. Αυτό, καταλαβαίνετε, µία εφορία δεν θα το
ανεχόταν σε µία ιδιωτική επιχείρηση. Φαντάζοµαι ότι υπήρχαν
λόγοι που έγινε. Ωστόσο, είναι σώφρον το κράτος πρώτο να δίνει
το καλό παράδειγµα, ώστε να αξιώνει και τον σεβασµό από τους
πολίτες του. Πρώτα, λοιπόν, το κράτος να δίνει το παράδειγµα.

Ο Πλάτων, ο µεγάλος φιλόσοφος, στον διάλογο του µε τίτλο
«Μενέξενος», λέει κάτι πολύ σηµαντικό: «Πολιτεία γ�ρ τροφ�
�νθρώπων �στίν, καλ� µ�ν �γαθ�ν, � δ� �ναντία κακ�ν». Και σε νεοελ-
ληνική απόδοση: Γιατί, στα αληθινά, η πολιτεία, το κράτος, είναι
τροφός και παιδαγωγός των ανθρώπων και η ωραία πολιτεία πλά-
θει τους ωραίους και συνετούς ανθρώπους, η κακή ενάντια τους

4882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κακούς πολίτες. 
Ας πάµε σε άλλα, πιο σηµαντικά ζητήµατα. Το Ελεγκτικό Συνέ-

δριο επισηµαίνει ότι η κρατική ιδιοκτησία λείπει παντελώς από
τον ισολογισµό. Δηλαδή, οι εδαφικές εκτάσεις, τα κτήρια, οι
εγκαταστάσεις, οι πάσης φύσεως εξοπλισµοί, για να µην πω πε-
ρισσότερα, είναι σαν να µην υπάρχουν. Με απλά λόγια, το κράτος
µας οµολογεί δηλαδή, ότι δεν γνωρίζει την πάγια περιουσία του,
δεν την έχει καταγράψει, δεν την έχει αποτιµήσει και εποµένως,
ούτε την ελέγχει. Όταν δεν ξέρεις τι έχεις πώς µπορείς να το
προστατεύσεις από κλοπή, από φθορά και από καταπάτηση;
Πρόκειται για µια διαχρονική αδυναµία του ελληνικού κράτους
και πρέπει κάποτε να αντιµετωπιστεί σοβαρά και συστηµατικώς.
Διότι, κάποιος κακόβουλος θα έλεγε ότι επίτηδες τόσα χρόνια το
πολιτικό σύστηµα αποφεύγει την καταµέτρηση της δηµόσιας πε-
ριουσίας, ώστε να κλείνει το µάτι στην καταπάτηση της περιου-
σίας του ελληνικού λαού και να καλλιεργεί την πελατειακή διαφ-
θορά. 

Κατά δεύτερον, θα σταθούµε σε ένα µελανό σηµείο που πονάει
εκατοντάδες χιλιάδες ελληνικά νοικοκυριά και οικογένειες και λέ-
γεται εγγυήσεις για τα κόκκινα δάνεια του προγράµµατος «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ». Η έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου αναφέρει την πα-
ροχή εγγυήσεων, ύψους 18,56 δισεκατοµµυρίων ευρώ του ελλη-
νικού δηµοσίου προς τα funds. Οι ιδιωτικές τράπεζες ξεφορτώ-
νονται κόκκινα δάνεια σε ξένα funds αγνώστων µετόχων, ώστε τα
τελευταία να αρπάξουν τα σπίτια των Ελλήνων οφειλετών για ψί-
χουλα. Όµως, µε ποιον όρο; Εάν αυτά τα funds δεν καταφέρουν
να πληρώσουν έστω και τούτα τα ψίχουλα για την αρπαγµένη πε-
ριουσία, µπαίνει ως εγγυητής να πληρώσει για λογα- ριασµό τους
το δηµόσιο, δηλαδή ο ίδιος ο ελληνικός λαός. Πρόκειται για µία
µεγάλη ανηθικότητα και αδικία. Είναι τρανή απόδειξη ότι δεν σέ-
βεστε τον ελληνικό λαό ούτε τον θέλετε νοικο- κύρη στο σπίτι
του. 

Βέβαια, για να µη σηκώσετε σκόνη και κουρνιαχτό γύρω από
το απαράδεκτο αυτό θέµα, δεν αναγνωρίζετε στον ισολογισµό
προβλέψεις για χρηµατοοικονοµικούς κινδύνους, όπως οι κατα-
πτώσεις αυτών των εγγυήσεων για ανεξόφλητα κόκκινα δάνεια.
Δεν έχετε καταρτίσει κανένα λογιστικό σύστηµα παρακολούθη-
σης των σχετικών ζηµιών και υποχρεώσεων, τη στιγµή που όλοι
µας αντιλαµβανόµαστε ότι είναι υπαρκτός ο κίνδυνος να µην απο-
πληρωθούν αυτά τα δάνεια και τελικά, να κληθεί να τα πληρώσει
το ελληνικό δηµόσιο. 

Μπροστά σε έναν τέτοιον ελλιπή και αναξιόπιστο απολογισµό,
όπως ανέφερε ο προλαλήσας Βουλευτής µας, ο κ. Βορύλλας, η
Νίκη δεν µπορεί προφανώς να δώσει την έγκρισή της για την κύ-
ρωσή του.

Θα µου επιτρέψετε, επίσης, να κάνω και δύο σχόλια για το ίδιο
το περιεχόµενο του απολογισµού, να επικεντρωθώ σε δύο -εντός
εισαγωγικών- «λεπτοµέρειες», σταγόνες µεν στον ωκεανό, που
αποκαλύπτουν, όµως, τον τρόπο σκέψης της Κυβέρνησης. Εξάλ-
λου, εξ όνυχος τον λέοντα. 

Διαβάζουµε στον απολογισµό των εξόδων της κεντρικής διοί-
κησης, στην κατηγορία εξόδων C33 µε τίτλο «Αγορές τιµαλφών»
και συγκεκριµένα «αγορές λοιπών έργων τέχνης», ότι προϋπολο-
γίσατε 52.000 ευρώ και τελικά, ο ελληνικός λαός χρεώθηκε µε
1.248.700 ευρώ, για να αγοράσετε έργα τέχνης.

Στην περιοχή µου, στη γενέτειρά µου, την Πιερία έχουµε µια
παροιµία: «Η  ψείρα µας στον Όλυµπο κι εµείς στα πανηγύρια».
Αυτά ήταν σπατάλες την εποχή που οι Έλληνες συµπολίτες µας
έψαχναν στα σκουπίδια για φαγητό είτε ξεσπιτώνονταν για χρέη
λίγων χιλιάδων ευρώ ή το χειρότερο αφαίρεσαν τη ζωή τους από
την οικονοµική τους απελπισία, την εποχή εκείνη γίνονταν αυτά
µε τις αγορές έργων τέχνης, που είχατε κλείσει τους ναούς και
δεν βοηθιούνταν ούτε από το φιλόπτωχο παγκάρι.

Την περασµένη Κυριακή στην εκκλησία αναγνώστηκε το Ευαγ-
γέλιο για τον πλούσιο και τον φτωχό Λάζαρο. Έκανε αδιάφορο
φαγοπότι ο πλούσιος την ώρα που ο φτωχός Λάζαρος πάλευε να
χορτάσει από τα ψίχουλα τα πίπτοντα εκ της τραπέζης του πλου-
σίου. Ίσως δεν έχετε κατανοήσει το µέγεθος της ντροπής, γιατί
θεωρείτε ότι δεν παραβιάσατε κανένα νόµο ξοδεύοντας, εν µέσω
κρίσης, χρήµατα για έργα τέχνης. 

Ο Μέγας Βασίλειος στον λόγο του περί πλεονεξίας κατονοµά-

ζει ως κλέφτη και λωποδύτη όχι µόνο αυτόν που αρπάζει τα
ρούχα κάποιου, αλλά και εκείνον που δεν ντύνει τον γυµνό, αν
και µπορεί να το κάνει. Λέει ο Μεγάλος Άγιος: «Τοσούτους αδι-
κείς όσοις παρέχειν εδύνασο» Δηλαδή: «Τόσους αδικείς στη ζωή
σου όσους θα µπορούσες να βοηθήσεις» Και εξηγεί: «Πρόσεξε.
Το ψωµί που εσύ παρακρατείς είναι του πεινασµένου, το ένδυµα
που φυλάς στις αποθήκες σου είναι του γυµνού, το παπούτσι που
σαπίζει στο σπίτι σου είναι του ξυπόλυτου». 

Εµείς θα συµπληρώναµε, αν µπορούµε να συµπληρώσουµε
τον Μεγάλο ουρανοφάντωρα Άγιο: «Ο ιδρώτας του ελληνικού
λαού που το ξόδεψε σε έργα τέχνης είναι εκείνο που τον έχει
ανάγκη». Εσείς µπορείτε να αισθάνεστε ότι βρίσκεστε στο απυ-
ρόβλητο, αλλά να το ξέρετε ότι θα έρθει η στιγµή που θα λει-
τουργήσουν και οι πνευµατικοί νόµοι. 

Δεύτερη σταγόνα στον ωκεανό είναι ένα ακόµα ζήτηµα του
κρατικού απολογισµού που αφορά ιδιαιτέρως στον Πρωθυ-
πουργό και στην εκτόξευση των εξόδων του στο προσωπικό του
Υπουργείο, αυτό το Υπουργείο της Κυβέρνησης, της Προεδρίας
της Κυβερνήσεως. Υπερδιπλασιάσατε τη δαπάνη σας στον επο-
νοµαζόµενο Τοµέα Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης από 14 σε 34,2
εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, ξοδέψατε περισσότερο από 20 εκα-
τοµµύρια ευρώ από όσα προϋπολογίσατε για να γυαλίζει το προ-
φίλ σας στα δελτία ειδήσεων. Μάλιστα, στον φετινό προϋπολο-
γισµό αναφέρονται δυόµισι χιλιάδες πεντακόσιοι τριάντα ένας
επικοινωνιολόγοι και δηµοσιογράφοι. Ναι, τόσοι είναι. Πάνω από
δυόµισι χιλιάδες κρατικοδίαιτοι είναι ο επικοινωνιακός στρατός
που δουλεύει για να ψιµυθιώνει, να φτιασιδώνει τον Πρωθυ-
πουργό, τους εκλεκτούς του και το ανίκανο επιτελικό κράτος. 

Την ίδια στιγµή που ξοδεύετε ασύστολα για την προσωπική
σας επικοινωνιακή προβολή, έχετε φιµώσει και τη φωνή της
Νίκης από τα τηλεοπτικά κανάλια, ενώ δεν µας αποδίδετε τη νό-
µιµη και προβλεπόµενη κρατική επιδότηση. Ελπίζετε ότι µε αυτόν
τον τρόπο η Νίκη, φτωχή και άφωνη, θα ξεχαστεί και θα σβήσει.
Κάνετε µεγάλο λάθος. Η Νίκη, το Δηµοκρατικό Πατριωτικό µας
Κίνηµα, είναι η φωνή της συνείδησης του απλού ελληνικού λαού.
Έτσι ταπεινά µπήκε στη Βουλή και µε ταπεινότητα θα αγωνίζεται
να καταργήσει τις µειοδοσίες, τα εγκλήµατα και τις αδικίες που
διαπράττονται εις βάρος του ελληνικού έθνους και λαού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας για σώφρονα και συ-
νετή οικονοµική διαχείριση του ιδρώτα του ελληνικού λαού, ας
συµφωνήσουµε σε κάποια βασικά πράγµατα. 

Ας συµφωνήσουµε ότι το τεράστιο και αυξανόµενο έλλειµµα
στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών αποκαλύπτει ότι η ελληνική
οικονοµία έχει άµεση εξάρτηση από τις εισαγωγές, εποµένως
είναι ευάλωτη στις διεθνείς κρίσεις. 

Ας συµφωνήσουµε ότι ακόµα και να υπεραναπτύξουµε την
νούµερο ένα βιοµηχανία µας, τον τουρισµό, δηµιουργούµε έσοδα
που εξαφανίζονται σε εισαγόµενα προϊόντα. 

Ας συµφωνήσουµε, επίσης, ότι υπάρχει µια πρωτόγνωρη διε-
θνής οικονοµική κρίση που εγκυµονεί κινδύνους για τον εθνικό
επισιτισµό µας. 

Ας συµφωνήσουµε ότι αξίζει να αφήσουµε κάτω τα µολύβια και
τις οθόνες και να ασχοληθούµε µε τον πρωτογενή τοµέα µας, να
κάνουµε και νέες επενδύσεις, αλλά στενά εποπτευόµενες για την
οργάνωση της αγροτικής και κτηνοτροφικής µας παραγωγής. 

Ας συµφωνήσουµε ότι αξίζει να διατρεφόµαστε από δικά µας
ελληνικά αγνά προϊόντα και να έχουµε καλύτερα προϊόντα στο
τραπέζι µας, αλλά και τα χρήµατα που δαπανούµε να µένουν
στην Ελλάδα και να δηµιουργούµε νέο εισόδηµα για άλλες ελλη-
νικές οικογένειες. 

Μέχρι να συµφωνήσουµε σε αυτά θα αντιµετωπίζουµε ακρίβεια
αλλά και το απότοκο της ακρίβειας τη βία. Οι κάποτε νοικοκύρη-
δες αγρίεψαν από τη φτώχεια και την ανέχεια τόσα χρόνια και
τώρα πια αγρίεψαν και οι νέοι µας. Η παραβατική συµπεριφορά
των ανήλικων παιδιών µας έχει αυξηθεί τόσο σε συχνότητα όσο
και σε πρωτόγνωρη βαναυσότητα. Πρόκειται για παιδιά µεγαλω-
µένα σε ανεξέλεγκτες οθόνες, µε ακούσµατα σκουπίδια από τη
µουσική τραπ, που εξυµνεί την παραβατικότητα πολλές φορές,
παιδιά µε έλλειψη σεβασµού προς τον νόµο, τους θεσµούς και
τον ίδιο τον συνάνθρωπο. Μόνο τον µήνα Σεπτέµβριο η Αστυνο-
µία προχώρησε σε χιλιάδες τριακόσιες πενήντα τρεις συλλήψεις
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ανηλίκων σε όλη τη χώρα, που περιλαµβάνουν οπλοφορία, ναρ-
κωτικά, σωµατικές βλάβες και δεκαεπτά βιασµούς παρακαλώ.
Αυτά είναι πρωτάκουστα δεδοµένα για τον πολιτισµό µας. Η µε-
γαλύτερη αποτυχία µας είναι στην ανατροφή και διαπαιδαγώ-
γηση των νέων µας, των παιδιών µας. 

Πολλές είναι οι αιτίες. Ακούστε κάτι: «Στην οµάδα του Γκο-
φρουά τα πράγµατα ήταν πιο εύκολα γιατί ο Εντ µοίρασε ένα
σωρό γροθιές στις µύτες και οι παίκτες πήραν τις θέσεις τους
χωρίς πολλές διαµαρτυρίες. Είναι βλέπετε πολύ δυνατά τα χτυ-
πήµατα του Εντ. Ο Γκοφρουά, όπως είπε, δεν είστε εντάξει, µας
έχει στραβώσει ο ήλιος. Εγώ του απάντησα πως αν τον ενο-
χλούσε ο ήλιος, δεν είχε παρά να κλείσει τα µάτια. Πιαστήκαµε
στο ξύλο. “Ε, παιδιά”, φώναξε ο Αλσέστ από το τέρµα του, αλλά
κανείς δεν του έδωσε σηµασία. Εγώ συνέχισα να παίζω ξύλο µε
τον Γκοφρουά, του είχα σκίσει το φανελάκι του που ήταν ολοκαί-
νουργιο και είχε κόκκινο χρώµα, αυτός µου έδινε κλωτσιές στο
καλάµι. Ο Ρούφους κυνηγούσε τον Ανιάν. Ο Εντ άρχισε να µοι-
ράζει γροθιές στις µύτες που βρίσκονταν πιο κοντά του, δηλαδή
στους συµπαίκτες του. Όλοι φώναζαν, έτρεχαν, διασκέδαζαν
πολύ. Ήταν απίθανο». 

Είναι κείµενο στη γλώσσα σε βιβλίο πέµπτης δηµοτικού. Αυτά
διδάσκονται σε εννιάχρονα και δεκάχρονα παιδιά και µετά απο-
ρούµε γιατί αγρίεψαν τα παιδιά µας. Τα διδάσκουµε αυτό που
µας έλεγε µια αρχαία λατινική παροιµία: «Homo homini lupus», ο
άνθρωπος για τον άνθρωπο λύκος. Με αυτά τα κείµενα αυτό προ-
ωθείτε. Ας µην απορούµε.

Όπως έλεγε και µε κυνική ειλικρίνεια ο λυµεώνας του ελληνι-
κού έθνους, ο Κίσινγκερ: «Δεν υπάρχει πολιτεία που να ενδιαφέ-
ρεται για το καλό των κατοπινών γενεών γιατί το µέλλον δεν έχει
εκλογική περιφέρεια». 

Η οικονοµική ανέχεια είναι µια σηµαντική παράµετρος, συνά-
δελφοι, που πολύ συχνά οδηγεί τους νέους σε παραβατικές συ-
µπεριφορές. Η φτώχεια γεννά την αγανάκτηση, η αγανάκτηση
γεννά τάσεις βίας και οι τάσεις βίας γίνονται το όχηµα που συνο-
δεύει τον νέο στον δρόµο προς το έγκληµα. Όσο πιο πολύ εξα-
θλιώνονται οι συνθήκες διαβίωσης ενός νέου τόσο το κοινό
έγκληµα φαντάζει σε πολλούς ως µονόδροµος, ως µοναδική έξο-
δος διαφυγής από τη δυστυχία και την ανισότητα. 

Αν ο νέος δεν έχει πνευµατικό υπόβαθρο ώστε να στηριχθεί
στην πρόνοια του Θεού, η φτώχεια γίνεται ένα ανυπόφορο βάρος
που πρέπει να αποτιναχθεί από πάνω του πάση θυσία και αφού
δεν υπάρχει αξιοκρατία, ο νέος απαντά στη διαφθορά του κρά-
τους πληρώνοντάς το µε το ίδιο νόµισµα. Αφού βλέπει παντού
αδικίες, µε αδικία ανταποδίδει και εκείνος. Αφού βλέπει την ατι-
µωρησία να υπερισχύει, στην ατιµωρησία επενδύει και εκείνος.

Να πω κάτι για την ποινικοποηµένη σήµερα λέξη τιµωρία. Μια
ωραία ετυµολογική ανάλυση µας λέει ότι η λέξη τιµωρία παρά-
γεται από τη λέξη τιµή, που στην ελληνική γλώσσα έχει τη σηµα-
σία που της δίνουµε όλοι, εκτός από την οικονοµική, σηµαίνει και
αξιοπρέπεια, αλλά και από τη λέξη ώρα. 

Η λέξη ώρα, αγαπητοί µου, στην αρχαία αρτιµελή µορφή της
γλώσσας µας, στην ιστορική ορθογραφία γραφόταν και µε δα-
σεία και µε οξεία. Ώρα σηµαίνει χρονική διάρκεια, εξ ου και ω-
ραίος και ώριµος και άγουρος και αγόρι, αλλά γραφόταν µε ψιλή
και οξεία που σηµαίνει πρόνοια και φροντίδα. «Εµνήσθην των
ηµερών των αρχαίων» θα πουν κάποιοι µε τις δασείες και τις
ψιλές.

Αν ενώσουµε, συνθέσουµε, όπως λέµε εµείς οι δάσκαλοι, τη
λέξη τιµή που σηµαίνει αξιοπρέπεια και τη λέξη ώρα µε ψιλή και
οξεία που σηµαίνει φροντίδα και πρόνοια, τιµωρία σηµαίνει ο
προνοών και φροντίζων για την αξιοπρέπεια και την τιµή σου.
Αυτή είναι η ετυµολογική ερµηνεία της λέξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Αγαπητοί µου, η παρανοµία που κρύβεται πίσω από αξιώµατα
και γραβάτες και πολιτικά γραφεία –τελειώνω σε λίγο, κύριε Πρό-
εδρε- γίνεται ο κήρυκας της εγκληµατικότητας στις φτωχογειτο-
νιές. Για έναν φτωχό νέο το έγκληµα φαντάζει ο πιο άµεσος τρό-
πος να υπερπηδήσει το κοινωνικό χάσµα που τον χωρίζει από τις
εύπορες τάξεις. Το εύκολο χρήµα του κοινού εγκλήµατος σηµαί-
νει εύκολη και ανέξοδη κοινωνική αναγνώριση. Έτσι, γεµίζει µε

ξυλοκέρατα το ψυχικό κενό ενός νέου που δεν γνωρίζει την αι-
ώνια προοπτική του ανθρώπου και έµαθε ότι τούτη εδώ είναι η
µοναδική ζωή και σε αυτή τη ζωή πρέπει να αρπάξει ό,τι προλα-
βαίνει, φάγωµεν, πίωµεν, αύριο γαρ αποθνήσκωµεν.

Μία οικογένεια που ζει µε τον καθηµερινό βραχνά της φτώ-
χειας, δεν µπορεί να αντεπεξέλθει οικονοµικά στις εξωσχολικές
δραστηριότητες που πρέπει να απολαµβάνει κάθε παιδί. Αν οι µι-
σθοί που µπαίνουν στο νοικοκυριό φτάνουν ίσα ίσα για τα τρό-
φιµα και τους λογαριασµούς του µήνα, το παιδί δεν µπορεί να
ψυχαγωγηθεί ούτε µπορεί να κοινωνικοποιηθεί σε υγιείς δραστη-
ριότητες που θα του µάθουν την πειθαρχία και τους κανόνες συ-
µπεριφοράς σε ένα κοινωνικό σύνολο. Μία τέτοια ενασχόληση
είναι για παράδειγµα ο αθλητισµός που δρα ευεργετικά στην ψυ-
χική ισορροπία των παιδιών και τα µαθαίνει να λειτουργούν µε
αλληλοσεβασµό, να εξοικειώνονται µε τον υγιή ανταγωνισµό, να
διαχειρίζονται την απογοήτευση και τον θυµό τους, να συµµορ-
φώνονται στις οδηγίες ενός προπονητή, να µοχθούν για έναν
οµαδικό στόχο.

Ο κοινωνικός αποκλεισµός που υφίστανται τα παιδιά φτωχών
οικογενειών έχει ως αποτέλεσµα να οδηγούνται άθελά τους στην
αποµόνωση και να αναπτύσσουν τυφλό µίσος κατά πάντων. Πολ-
λές φορές οι νέοι ταυτίζονται µε τα προβλήµατα των γονιών τους
και για να τους υπερασπιστούν έρχονται σε ευθεία κόντρα µε την
κοινωνία, που τη θεωρούν υπεύθυνη για την αδυναµία του πα-
τέρα τους και της µητέρας τους. Το φτωχό παιδί υφίσταται ένα
καθηµερινό βιωµατικό µπούλινγκ από µια αδιάφορη πολιτεία που
το σπρώχνει στο περιθώριο της ζωής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ λίγο να συντοµεύσετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, τελει-
ώνω, τελευταία σελίδα.

Και πολλές φορές η µοναδική άµυνά του είναι να αυτοεξορι-
στεί σε ένα γκετοποιηµένο τρόπο ζωής, να συσπειρωθεί µε τους
οµοιοπαθείς φίλους του και να αναπτύξει αισθήµατα ρεβανσι-
σµού απέναντι στο κράτος, τους νόµους και την κοινωνία. Κάπως
έτσι γεννιούνται συµµορίες όπου ο νέος νιώθει ότι αναπληρώνει
την ανθρώπινη επικοινωνία και την αναγνώριση που του λείπει.

Όµως, τα παιδιά δεν είναι ούτε πολιτικοί αναλυτές ούτε «life
coach» του εαυτού τους για να διαχειριστούν ψυχολογικά τη δυ-
στυχία που χτυπά το σπιτικό τους. Απλά θέλουν να ζήσουν όπως
όλα τα παιδιά αξίζει να ζουν, χωρίς αποκλεισµούς και µε ίση πρό-
σβαση στα δικαιώµατα, τις ευκαιρίες και τις υγιείς χαρές της
ζωής, να µη νιώθουν σαν παιδιά ενός κατώτερου θεού, διότι είναι
νοµοτελειακό ότι όπου σπέρνεις αδικία θερίζεις µίσος.

Σήµερα, αγαπητοί µου, που γιορτάζουµε τους Αγίους Αρχαγ-
γέλους µας, τους ακοίµητους φρουρούς των ανατολικών συνό-
ρων µας, ας αναφωνήσουµε το «στώµεν καλώς» του Ταξιάρχη
Μιχαήλ µπροστά στον πόλεµο που άνοιξε το κακό, η αδικία και η
απανθρωπιά στον κόσµο µας, να πούµε «στώµεν καλώς, στώµεν
µετά φόβου Θεού», να προσευχηθούµε και να αγωνιστούµε µε
όλη µας τη δύναµη για αυτή την ταλαιπωρηµένη και χιλιοβασανι-
σµένη πατρίδα µας το τρικυµισµένο πρόσωπο του λαού µας να
ξαναγίνει ηλιόλουστο, να βασιλεύσει ξανά η ελπίδα και η αρχο-
ντιά και η αγάπη στην πατρίδα µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος -ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Κατρίνης και του ευχόµαστε και χρόνια πολλά
για την ονοµαστική του εορτή! Θα ακολουθήσει η Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας και µετά θα µπω στον
κατάλογο των οµιλητών.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για
τις ευχές σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε την έκθεση επί του
απολογισµού των εσόδων και εξόδων του προϋπολογισµού του
2021 και νοµίζω ότι αυτή η έκθεση είναι, πραγµατικά, ένας κατα-
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πέλτης που γκρεµίζει το οικοδόµηµα, το αφήγηµα περί χρηστής
διαχείρισης, περί δηµοσιονοµικών µεγεθών τα οποία είναι σε
πολύ καλή κατάσταση, το αφήγηµα ότι είναι µια επιτυχηµένη δη-
µοσιονοµική πολιτική η οποία οδηγεί τη χώρα σε άλλους δρό-
µους και σε άλλες κατευθύνσεις.

Και µάλιστα, αυτά που αναφέρονται στην έκθεση του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου θα έλεγα ότι δεν είναι µόνο ανησυχητικά αλλά ότι
µας τροµάζουν και θέλω να σταχυολογήσω ορισµένα από αυτά
γιατί έχουν µια αξία. Πιθανόν σε άλλες συνθήκες η έκθεση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου από µόνη της θα οδηγούσε σε µοµφή στο
οικονοµικό επιτελείο για αυτά τα οποία αναφέρει µέσα. Μιλάει
για παράβαση των αρχών της καθολικότητας και της ειλικρίνειας
και της ακρίβειας που διέπουν την κατάρτιση του προϋπολογι-
σµού. Δηλαδή, λέει ότι υπάρχει επανειληµµένη υποεκτίµηση προ-
βλέψεων των εξόδων που έχουν πάγιο και επαναλαµβανόµενο
χαρακτήρα -και γιατί όλα αυτά;- φυσικά, για να είναι οι προβλέ-
ψεις του προϋπολογισµού ευχάριστες στους πιστωτές, στους
αξιολογητές του αξιόχρεου της χώρας και στους πολίτες πολλές
φορές. Είναι µία έκθεση όπου δεν λέει κουβέντα ο προϋπολογι-
σµός για τα ελλείµµατα και τη διόγκωση του κρατικού χρέους.

Επίσης, µιλάει για πληµµελή χρήση πιστώσεων του τακτικού
αποθεµατικού που δεν είναι συµβατές µε τον κατά νόµο προορι-
σµό τους. Δηλαδή, τα αποθεµατικά χρησιµοποιούνται πολύ απλά
αντικανονικά για χρηµατοδότηση µη προβλεπόµενων από τον
νόµο δαπανών φορέων της κεντρικής διοίκησης και φυσικά,
υπάρχουν και υψηλά αδιάθετα. Άρα, αντί να χρηµατοδοτούνται
από τον τακτικό προϋπολογισµό, έχουµε το αποθεµατικό ως ει-
δικό λογαριασµό.

Και, επίσης, µιλάει για αύξηση απλήρωτων και ληξιπρόθεσµων
υποχρεώσεων κεντρικής διοίκησης σε σχέση µε το προηγούµενο
έτος. Αυτό δεν χρειάζεται να πούµε γιατί γίνεται. Είναι σαφές ότι
είναι η δηµιουργική λογιστική στην οποία η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας αρέσκεται διαχρονικά, για να µη φαίνονται τα τε-
ράστια ελλείµµατα του κρατικού προϋπολογισµού και, βεβαίως,
το κρατικό χρέος το οποίο δεν καταγράφεται ορθά.

Φτιάχνετε, λοιπόν, -και σας κατηγορούµε ευθέως- ψεύτικους
προϋπολογισµούς και το κάνετε γιατί όλο αυτό το διάστηµα σε
αυτό το οποίο έχετε πρωταγωνιστήσει και επιδοθεί -και το λέει
πάλι η έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου- είναι σε ένα ρεκόρ
απευθείας αναθέσεων, πάνω από τριακόσιες δεκατέσσερις χιλιά-
δες απευθείας αναθέσεις µέσα στη διετία Μητσοτάκη µε συνο-
λικό ύψος 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μάλιστα στα νοσοκοµεία
πάνω από 87% είναι οι απευθείας αναθέσεις. Αυτό είναι που χα-
ρακτηρίζει τη χρηστή διαχείριση της Κυβέρνησής σας.

Όµως, πάµε στον προϋπολογισµό. Τεράστιες αποκλίσεις µε-
ταξύ εκτιµήσεων για τους στόχους του προϋπολογισµού και των
τελικών στόχων. Τρανταχτό παράδειγµα: προϋπολογισµός του
2022, διαβάζω και θα καταθέσω τον πίνακα: Τον Νοέµβριο του
2022, έναν µήνα πριν κλείσει ο προϋπολογισµός, λέτε ότι θα
έχουµε πρωτογενές αποτέλεσµα µείον 3,4 δισεκατοµµύρια ευρώ
-ενάµιση µήνα πριν ολοκληρωθεί ο προϋπολογισµός του έτους
2022- και στα απολογιστικά στοιχεία τα οποία δηµοσιοποιήσατε
µε το προσχέδιο του προϋπολογισµού του 2024 το µείον 3,4 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ -ενάµιση µήνα πριν κλείσει ο προϋπολογι-
σµός- γίνεται συν 273 εκατοµµύρια ευρώ. Καταθέτω τον πίνακα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή, λοιπόν, είναι η αξιοπιστία των προβλέψεών σας και γιατί
το λέω; Γιατί πάνω σε αυτές τις προβλέψεις στηρίζετε τον προ-
ϋπολογισµό της επόµενης χρονιάς. Και όταν υπάρχουν τόσο µε-
γάλες αποκλίσεις, πώς µπορεί κάποιος να πει ότι οι εκτιµήσεις
του φετινού προϋπολογισµού αποτελούν αξιόπιστη βάση για όσα
θα γίνουν το επόµενο έτος; Προφανώς και δεν αποτελούν.

Άρα, έλλειµµα αξιοπιστίας που πιστοποιεί το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο στα απολογιστικά στοιχεία του 2021, προφανές έλλειµµα
αξιοπιστίας στα προσχέδια και σχέδια προϋπολογισµών µε πολύ
µεγάλες αποκλίσεις µεταξύ αυτών που εσείς εκτιµάτε και αυτά
τα οποία τελικά υλοποιούνται, ένα γενικευµένο έλλειµµα αξιοπι-
στίας της Κυβέρνησης που δεν είναι µόνο δηµοσιονοµικό, είναι

και πολιτικό.
Και αυτό το λέµε, γιατί τρανταχτό παράδειγµα είναι αυτά τα

οποία εξαγγέλθηκαν για τη φορολογία τις προηγούµενες ηµέρες.
Τι λέγατε προεκλογικά; Ότι είστε η Κυβέρνηση που έχει µειώσει
πάνω από πενήντα φόρους, ότι είστε η Κυβέρνηση που αποκατέ-
στησε την αδικία στη µεσαία τάξη από τη ναι όντως φοροµπη-
χτική πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ. Τι λέγατε; Ότι δεν θα επιβάλλετε
κανένα νέο φόρο. Τι κάνατε, όµως, ταυτόχρονα; Μια σειρά εξαγ-
γελιών, παροχών και υποσχέσεων που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
-και έχει αξία αυτό- τις συνέδεε µε τη γενικόλογη καταπολέµηση
της φοροδιαφυγής, χωρίς όµως να λέει συγκεκριµένα τι θα κάνει.
Ήρθε, όµως, η ώρα και επιβάλλετε οριζόντια φορολόγηση σε πε-
ντακόσιες χιλιάδες αυτοαπασχολούµενους, τους οποίους βαφτί-
ζετε συλλήβδην ως φοροφυγάδες. Και, βεβαίως, είναι αυτοί οι
οποίοι δηλώνουν έσοδα έως 10.000 ευρώ. Μήπως ξεχνάτε ότι
εσείς µειώσατε στο 9% τη φορολογία για τα έσοδα ως 10.000
ευρώ το 2019; Και τώρα αυτούς στους οποίους κλείνατε το µάτι
το 2019 και ορθώς προχωρήσατε σε µείωση της φορολογίας,
επειδή δηλώνουν έως 10.000 ευρώ, ξαφνικά δεν τους θεωρείτε
αδικηµένους από τον ΣΥΡΙΖΑ αλλά τους θεωρείτε φοροφυγάδες
σύµφωνα µε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη; 

Και όλα αυτά τα κάνετε τη στιγµή που είναι αδύνατος ο υπο-
λογισµός του ακριβούς ποσού για τη φορολογία από τις κληρο-
νοµιές, για τη φορολογία από έσοδα από τυχερά παιχνίδια και
την ίδια στιγµή που οι φοροαπαλλαγές είναι στο 26,7% των φο-
ρολογικών εσόδων. Και αντί να έχετε ήδη ενσωµατώσει την κοι-
νοτική οδηγία για τη φορολόγηση των πολυεθνικών -κάτι που
γίνεται µόλις τώρα, αύριο θα περάσει στην Ολοµέλεια η φορο-
λόγηση των πολυεθνικών εταιρειών, µετά από αρκετά χρόνια κα-
θυστέρησης- αντί να πάρετε εθνικά µέτρα για τις εταιρείες µε
εµπορική δραστηριότητα στην Ελλάδα, αυτό που κάνετε είναι να
στοχοποιείτε συλλήβδην τους ανθρώπους της αγοράς.

Επιβάλλετε, λοιπόν, κεφαλικό φόρο για να πάρετε 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ επιπλέον από τους επαγγελµατίες και απασχο-
λούµενους, την ίδια στιγµή που εσείς καθυστερείτε τη σύνδεση
των ταµειακών µηχανών, την ίδια στιγµή που εσείς καθυστερείτε
την καθολική εφαρµογή των POS στην αγορά, την ίδια στιγµή
που εσείς οι ίδιοι ένα µήνα πριν, και λιγότερο στο προσχέδιο του
προϋπολογισµού, προσδιορίζατε µηδενικό στόχο εσόδων από
την πάταξη της φοροδιαφυγής για το 2024. Αυτά είναι πεπρα-
γµένα και γραπτά της δικής σας Κυβέρνησης, του δικού σας οι-
κονοµικού επιτελείου.

Ορατός, λοιπόν, ο κίνδυνος να κλείσουν πάρα πολλοί αυτοα-
πασχολούµενοι, µετά από αυτό το µέτρο. Δεν ξέρω αν αυτός
είναι ο στόχος σας, τελικά, γιατί κάνατε συνέργειες, κάνατε πτω-
χευτικό και τώρα προαναγγέλλετε και έκτακτη οριζόντια φορο-
λογία. Είναι σαφές ότι θέλετε να εφαρµόσετε αυτά που έλεγε η
έκθεση Πισσαρίδη, ότι πολλές µικρές ατοµικές επιχειρήσεις στην
Ελλάδα είναι δοµικό πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας και µε-
τέρχεστε κάθε τρόπο για να το επιτύχετε.

Και, βέβαια, το επιχείρηµα της Κυβέρνησης ότι όλα αυτά γίνο-
νται δήθεν για το δηµόσιο συµφέρον και ότι τα έσοδα θα πάνε
στην υγεία και στην παιδεία, πολύ απλά δεν τα πιστεύει κανένας.
Τα είπε ο εισηγητής µας κ. Κουκουλόπουλος, ο οποίος σας είπε
και για την υπόθεση της «AEGEAN». Εσείς λέτε ότι παίρνετε
ρίσκο. Εµείς λέµε ότι κάνετε εξυπηρέτηση. Όµως, το λέει όχι το
ΠΑΣΟΚ αλλά και το ΚΕΠΕ. 

Καταθέτω τη µελέτη του ΚΕΠΕ για την αποεπένδυση του Τα-
µείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας από τις τράπεζες. Μι-
λάει για εξαιρετικά ζηµιογόνα πολιτική, µε 46 δισεκατοµµύρια να
έχουν σωρευτεί από το 2011 και ζηµιές που θα υπερβούν τα 40
δισεκατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα όχι µε το ΠΑΣΟΚ αλλά µε την
έκθεση της MOODY’s ακριβώς ένα µήνα πριν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και, βέβαια, επειδή θα µας πείτε ότι αυτό συµβαίνει και σε άλ-
λες περιπτώσεις, το ίδιο το ΚΕΠΕ λέει ότι σε παρόµοιες περιπτώ-
σεις στις Ηνωµένες Πολιτείες είχαµε κέρδη ή ζηµιές, όπως στη
Μεγάλη Βρετανία όπου υπάρχει περίπου 17% ζηµιά, όταν στην
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Ελλάδα το ποσοστό αυτό υπερβαίνει το 95%.
Μιλάτε, λοιπόν, για δηµόσιο συµφέρον και λέτε ότι τα κάνετε

όλα στο βωµό του δηµοσίου συµφέροντος. Πρώτο παράδειγµα
είναι το θέµα της αποεπένδυσης του ΤΧΣ από τις τράπεζες και
το θέµα της «AEGEAN». Ως δεύτερο παράδειγµα, καταθέτω την
ερώτηση και την απάντηση που το επιβεβαιώνει για το ζήτηµα
των προστίµων που κατέβαλε η χώρα για την απώλεια δασµών,
λόγω πληµµελούς ελέγχου και από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
αλλά και επί δικής σας θητείας. Η ζηµία που υπήρξε, λοιπόν, εκτι-
µάται στα 680 εκατοµµύρια ευρώ περίπου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και, βεβαίως, το πιο τρανταχτό παράδειγµα είναι ότι την ίδια
στιγµή που ψάχνετε εναγωνίως δηµόσια έσοδα για να υποστηρί-
ξετε τις προεκλογικές εξαγγελίες σας και όχι τις ανάγκες της κοι-
νωνίας, έχουµε 9 δισεκατοµµύρια ευρώ έσοδα από τόκους για
τις ελληνικές τράπεζες. Ακούσατε κάτι γι’ αυτό; Οι τράπεζες το
2023 θα έχουν αύξηση πάνω από 50% στα έσοδα από τόκους.
Ακούσατε την Κυβέρνηση να µιλάει µήπως για φορολόγηση των
«υπερ-υπερ-υπερκερδών» των τραπεζών; Σιγή ιχθύος! Τράπεζες
µε διπλάσιο επιτοκιακό περιθώριο σε σχέση µε τον µέσο όρο των
ευρωπαϊκών τραπεζών -3,13 έναντι ακόµα 1.59- και µε τον δείκτη
δανείων προς καταθέσεις να είναι από τους χαµηλότερους στην
Ευρώπη, κάτω από 60%, όταν ο ίδιος δείκτης είναι στο 110%. Άρα
έσοδα από τόκους όχι από δάνεια που δίνουν, γιατί δεν υπάρχει
πιστωτική επέκταση, γιατί η πιστωτική επέκταση των τραπεζών
επί Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι µόνο µε την ασφάλεια του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Άρα οι τράπεζες δεν δίνουν δάνεια, αλλά ει-
σπράττουν υπερέσοδα 9 δισεκατοµµυρίων από τόκους. Κι εσείς
τους παρακολουθείτε!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και, βέβαια, -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- έρχοµαι στο
χρόνιο πρόβληµα των προµηθειών και στα έσοδα από τις προµή-
θειες των τραπεζών.

Καταθέτω -γιατί το έχετε ξεχάσει- την ερώτηση που το ΠΑΣΟΚ
πρώτο είχε υποβάλει στη Βουλή το 2019 και τα δηµοσιεύµατα σε
σχέση µε τις υπέρογκες και παράλογες χρεώσεις από τις προµή-
θειες των τραπεζών, οι οποίες µάλιστα φέτος έχουν αυξηθεί ως
έσοδα. Και πριν από τέσσερα χρόνια µπήκε η Επιτροπή Ανταγω-
νισµού. Αλήθεια ποια είναι τα αποτελέσµατα; Πέρασαν τέσσερα
ολόκληρα χρόνια και, δυστυχώς, οι πολίτες συνεχίζουν να χρεώ-
νονται καταχρηστικά µε υπέρογκες προµήθειες και η Κυβέρνηση
δεν κάνει τίποτα παρά τη σύσταση και της Τράπεζας της Ελλά-
δος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε -γιατί αυτό αφορά επίσης την
πολιτική του οικονοµικού επιτελείου της Κυβέρνησης- µε το ζή-
τηµα του ιδιωτικού χρέους, ενός ακόµα τοµέα όπου η Κυβέρνηση
είναι και αναξιόπιστη και αποτυχηµένη. Από το 2020 µέχρι σή-
µερα έχουν βγει σε πλειστηριασµό εκατόν σαράντα οκτώ χιλιά-
δες ακίνητα. Το 2023, έχουν αναρτηθεί εξήντα χιλιάδες πλειστη-
ριασµοί, το 2024, εξήντα πέντε χιλιάδες πλειστηριασµοί µε µέση
αξία κατοικίας -προσέξτε!- τα 128.000 ευρώ. Δεν µιλάµε για
βίλες, για εξοχικά και για υπερπολυτελή ακίνητα όπως επικοινω-
νιακά περνάτε. Εσείς τι κάνατε; Πτωχευτικό Κώδικα. Υπάρχει φο-
ρέας επαναπόκτησης ακινήτων που ψηφίστηκε το 2020; Τρία
χρόνια µετά δεν υπάρχει, αλλά έχετε προβλέψει, λέει, πιστοποι-
ητικό ευάλωτου, για να µένει στο σπίτι του. Πόσοι, κύριε Υπουρ-
γέ, έχουν πάρει αυτό το πιστοποιητικό; Λιγότεροι από ογδόντα
δανειολήπτες! 

Το ιδιωτικό χρέος είναι στα 270 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ
τρία εκατοµµύρια εννιακόσιοι ογδόντα πέντε χιλιάδες χρωστούν
στην εφορία, δύο εκατοµµύρια τριακόσιοι χιλιάδες χρωστούν
στον ΕΦΚΑ, ένα εκατοµµύριο χρωστούν σε τράπεζες και funds,
ενώ η Κυβέρνηση έχει κάνει δέκα χιλιάδες ρυθµίσεις όλες κι όλες

µέσω του εξωδικαστικού. Μιλάµε για την πλήρη αποτυχία!
Και, βέβαια, το χειρότερο είναι ότι το θέµα τού ποιοι είναι αδύ-

ναµοι δανειολήπτες και πρέπει να στηριχθούν και να µη χάσουν
την πρώτη κατοικία τους, η Κυβέρνηση το έχει εκχωρήσει ολο-
κληρωτικά στους servicers και στα funds. Δεν υπάρχει κυβέρ-
νηση, δεν υπάρχει πολιτεία σε αυτή τη χώρα να εφαρµόζει κοι-
νωνική πολιτική για τους, πραγµατικά, ευάλωτους. Αυτό εναπό-
κειται στη διακριτική ευχέρεια των servicers. 

Για όλα αυτά, λοιπόν, για την πλήρη αναξιοπιστία την οποία
επιβεβαιώνουν και τα στοιχεία του προϋπολογισµού που καταθέ-
τετε αλλά και η έκθεση του ανώτατου δηµοσιονοµικού δικαστη-
ρίου της χώρας το οποίο απογυµνώνει την επικοινωνιακή σας
τακτική περί πολύ καλών δηµοσιονοµικών και χρηστής διαχείρι-
σης, εµείς όχι µόνο διαφωνούµε και καταψηφίζουµε αλλά θα συ-
νεχίζουµε να αναδεικνύουµε ότι όλο αυτό που προσπαθείτε πολύ
εύσχηµα να περάσετε, είναι πολύ απλά ένας γίγαντας µε πήλινα
πόδια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κα-
ραγεωργοπούλου και θα ακολουθήσουν οι κύριοι Κωτσός και Κα-
πετάνος και µετά θα µπούµε πάλι στους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους. 

Ορίστε, κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έτος 2021 σηµαδεύτηκε από

µεγάλα γεγονότα που καθόρισαν την πορεία της χώρας µας συ-
νολικά. Μέσα από την ιστορία των αριθµών ισολογισµού και απο-
λογισµού µπορεί, ωστόσο, κανείς να φωτίσει εκείνες τις πτυχές
της ιστορίας που αποδεικνύουν τους λόγους για τους οποίους η
Πλεύση Ελευθερίας στοχευµένα µόνο να καταψηφίσει µπορεί το
υπό ψήφιση νοµοσχέδιο. 

Ο συνάδελφός µου Αλέξανδρος Καζαµίας εξέθεσε στην αρµό-
δια επιτροπή ότι 131 εκατοµµύρια ευρώ έµειναν αχρησιµοποίητα
στον χώρο της παιδείας και κατ’ επέκταση και του αθλητισµού.
Κοιτώντας δύο χρόνια πίσω, όχι µόνο τους µαθητές και τους κα-
θηγητές που υπέφεραν στη διάρκεια της πανδηµίας και αγωνί-
στηκαν για τις αναγκαίες ισορροπίες συνέχισης της εκπαίδευσης
και παραγωγής έργου, αλλά και τους αθλητές που εκείνη τη χρο-
νιά χάρισαν στην Ελλάδα τα µετάλλια των Ολυµπιακών Αγώνων
του Τόκιο, αναρωτιέµαι τι είδους εξήγηση µπορεί να δώσει η Κυ-
βέρνησή σας στους αθλητές µας Στέφανο Ντούσκο, Μίλτο Τε-
ντόγλου, στην Εθνική Οµάδα Πόλο Ανδρών, στον Λευτέρη
Πετρούνια και στον Θοδωρή Ιακωβίδη που έκαναν τους Έλληνες
και τις Ελληνίδες να δακρύσουν από χαρά και συγκίνηση τόσο
για τις επιδόσεις τους εντός των γηπέδων όσο και µε τις δηλώ-
σεις τους. Γιατί δεν διανεµήθηκαν τα χρήµατα αυτά στην παιδεία
και στον αθλητισµό, ως είχε προβλεφθεί; Πώς να εξηγήσει κανείς
στους ήρωες εκείνης της εποχής που δεν βλέπουν τα χρήµατα
του κρατικού προϋπολογισµού να φθάνουν σε δοµές, προπονη-
τές και αθλητές για την ενίσχυση της προσπάθειάς τους µε τα
κατάλληλα µέσα αλλά διατίθενται στις οµοσπονδίες που αναδια-
νέµουν τους πόρους σε κυβερνητικής επιρροής παράγοντες του
αθλητισµού, ότι υπήρχε αποθεµατικό δυνάµει του εγκριθέντος
προϋπολογισµού, αλλά στο πλαίσιο της ενίσχυσης της παιδείας
δεν κρίθηκε ότι έκανε να χρησιµοποιηθεί;

Και ενώ ο κ. Σταϊκούρας, τότε Υπουργός Οικονοµικών, κατά
την κατάθεση του προϋπολογισµού έτους 2021, δίνει ιδιαίτερη
έµφαση στην υλοποίηση του δυσµενούς σεναρίου που προ-
έβλεπε το προσχέδιο του προϋπολογισµού µε µέτρα στήριξης
της οικονοµίας ειδικά στον τοµέα της υγείας από την αιτία της
σοβαρότερης οικονοµικής κρίσης που έπληξε τη χώρα µας και
την παγκόσµια κοινότητα, εν τούτοις η συνολική πολιτική της Κυ-
βέρνησης που δεν περιελάµβανε µόνιµα δηµοσιονοµικά µέτρα,
δεν στάθηκε ικανή να δηµιουργήσει µια νέα εικόνα που να αξίζει
στον Έλληνα φορολογούµενο όταν απευθύνεται στα δηµόσια νο-
σοκοµεία, να απολαµβάνει τις παροχές που δικαιούται, που έχει
αιµοδοτήσει και στηρίξει σε καθεστώς πολλαπλής κρίσης. Υπο-
στελέχωση, ανεπάρκεια γιατρών και νοσηλευτικού προσωπικού,
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έλλειψη υποδοµών, έλλειψη υλικών ακόµα και αναγκαίων για τη
βασική λειτουργία των δοµών υγείας, έφεραν τότε αλλά και δύο
χρόνια µετά την απόγνωση και την απελπισία για την ολιγωρία
του κρατικού µηχανισµού. 

Η πανδηµία, όµως, δεν κατέδειξε µόνο την ανικανότητα της Κυ-
βέρνησης να διαχειριστεί τις δωρεές που δόθηκαν για εξοπλισµό
των νοσοκοµείων της χώρας και τα κονδύλια που προϋπολογί-
στηκαν για την ενίσχυση της οικονοµίας στον τοµέα της υγείας,
κατέδειξε και το αµείλικτο πρόσωπο των συνεργατών της, των
τραπεζιτών και των παρ’ αυτώ εταιρειών διαχείρισης κόκκινων
δανείων. Επιχειρήσεις που καταστράφηκαν οικονοµικά µε τα πα-
ρατεταµένα lock down από τα χρέη που δηµιούργησαν εκείνη την
περίοδο, σήµερα εισπράττουν τα αποτελέσµατα του δικού σας
απολογισµού που µας καλείτε να υπερψηφίσουµε. 

Είχαµε κατασχέσεις και πλειστηριασµούς για οφειλές µετά την
πρόσθεση υπέρογκων τόκων και την πώληση των δανείων από
τις τράπεζες στα funds. Δεν δώσατε καµµία δυνατότητα ουσια-
στικής ρύθµισης. Παραπλανήσατε τους πολίτες µε την προσ-
φορά του εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης χρεών που µόνο
ελάχιστοι κατάφεραν να συγκεντρώνουν τις προϋποθέσεις έντα-
ξής τους σε αυτόν τον µηχανισµό, ώστε να εξαιρεθούν από τη
λαίλαπα των µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης. Απεναντίας, φρο-
ντίσατε να αφήσετε τα funds να προβαίνουν σε µη νόµιµες χρε-
ώσεις µέσα από αδιαφανείς διαδικασίες, προκειµένου να διευκο-
λύνετε την αποσυµφόρηση των τραπεζών και την απαλλαγή τους
από τα κόκκινα χαρτοφυλάκια. 

Σήµερα που µιλάµε αναµένεται η διενέργεια άµεσα άνω των
δεκαπέντε χιλιάδων νέων πλειστηριασµών, συνολικής εκτιµώµε-
νης αξίας 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ, απότοκο και εκείνης της
περιόδου έτους 2021 που η κυβέρνησή σας όχι µόνο δεν προ-
στάτεψε την επιχειρηµατικότητα, αλλά δηµιούργησε προϋποθέ-
σεις οικονοµικής καταστροφής. 

Το 2021 είναι, όµως, και η χρονιά που προστατεύετε µε κάθε
τρόπο τον δικό σας κατηγορούµενο για στυγερά εγκλήµατα Δη-
µήτρη Λιγνάδη. Είναι η χρονιά που γυναικοκτονίες οδηγούν στην
αντίδραση των κακοποιηµένων γυναικών που δηµιουργούν κινή-
µατα, προσπαθώντας να αναδείξουν την ολιγωρία της δικής σας
πολιτικής βούλησης που παραµένει και σήµερα ανύπαρκτη στον
τοµέα της πρόληψης, της ενασχόλησης µε τη θεσµοθέτηση του
όρου «γυναικοκτονία» στον Ποινικό µας Κώδικα. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει διά της Προέδρου της Ζωής Κων-
σταντοπούλου πολλές φορές µε ιδιαίτερη έµφαση αξιώσει την
προσοχή της πολιτείας στο ζήτηµα της ποινικής προστασίας των
γυναικών, όπως επίσης στη θεσµική αποκήρυξη της έµφυλης
βίας. Η έξαρση της βίας κατά των γυναικών το έτος 2021 δεν
αποτέλεσε λόγο αναµόρφωσης του δικαιικού µας συστήµατος
ούτε τότε ούτε και σήµερα, µε αποτέλεσµα τα θύµατα να µην
απολαµβάνουν της ενδεδειγµένης προστασίας από τη δικαιο-
σύνη. 

Και επειδή στον απολογισµό σας δεν θα µπορούσε κανείς να
µη θυµηθεί τα πεπραγµένα σας στον τοµέα της περιβαλλοντικής
πολιτικής και της προστασίας του πολίτη, όπως εµείς εννοούµε
την προστασία, θεωρούµε ότι η πολιτική σας υπήρξε επικίνδυνη
και πρόσφορη για την παρακάτω οξεία κριτική. Η αδυναµία ή η
ανικανότητα του κράτους να ολοκληρώσει το Εθνικό Κτηµατολό-
γιο και το Δασολόγιο, καθώς και οι καθυστερήσεις στις διαδικα-
σίες κύρωσης των δασικών χαρτών, σε συνδυασµό µε νοµοθετή-
µατα των τελευταίων τεσσάρων τουλάχιστον ετών που δεν εξα-
σφαλίζουν, αλλά αντιτίθενται κατ’ ουσίαν στην προστασία του πε-
ριβάλλοντος, τη βιώσιµη ανάπτυξη και την ορθολογική οργάνωση
του χώρου, αποτελούν ένα εκρηκτικό µείγµα. 

Παρά τις καταδίκες από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο παρατη-
ρούµε τη διαδοχική επιχείρηση θέσπισης και ψήφισης νοµοθετη-
µάτων που επιχειρούν την εκµετάλλευση του αιγιαλού, την επα-
ναφορά της οριοθέτησης οικισµών χωρίς την έκδοση προεδρικού
διατάγµατος, τον αποχαρακτηρισµό αναδασωτέων εκτάσεων που
έχουν κριθεί από τα αρµόδια δασαρχεία -ν.4986/2022- την κατο-
χύρωση µη δασικού χαρακτήρα περιοχών µε παράκαµψη των θε-
σµοθετηµένων διαδικασιών των δασικών χαρτών, µε την περίπτω-
ση πυρόπληκτης περιοχής της Ανατολικής Αττικής, προσθήκες
στον ν.4626/2019. Αυτά µάλιστα, σε συνδυασµό µε τη στασιµό-

τητα της εκπόνησης τοπικών και ειδικών πολεοδοµικών σχεδίων,
της µη ολοκλήρωσης των ειδικών περιβαλλοντικών µελετών οι
οποίες εµπεριέχουν σηµαντικό κοµµάτι χωροταξικής οργάνωσης
µέσω του καθορισµού χρήσεων γης για τις προστατευόµενες πε-
ριοχές του δικτύου «NATURA 2000».

Παρατηρούµε, αντίθετα, τη νοµοθέτηση κατ’ εξαίρεση χωρικού
σχεδιασµού σε τέτοιον βαθµό ώστε η εξαίρεση να αποτελεί
πλέον τον κανόνα. Βλέπουµε την πολεοδοµία για τον τουρισµό
να αποτελεί ένα ακόµα βήµα προς την απορρύθµιση του συστή-
µατος χωρικού σχεδιασµού, το Υπουργείο Τουρισµού να αναλαµ-
βάνει την αρµοδιότητα της έκδοσης και αναθεώρησης οικοδο-
µικών αδειών για νέα ή υφιστάµενα µεγάλα ξενοδοχεία και εγκα-
ταστάσεις, παρακάµπτοντας τόσο τις τοπικές υπηρεσίες δόµη-
σης ΥΔΟΜ, όσο και την κεντρική του ΥΠΕΝ. 

Έχουµε επί των ζητηµάτων του δηµοσίου χωρικού σχεδια-
σµού, όπως για παράδειγµα στην περίπτωση του προγράµµατος
ανασυγκρότησης της βόρειας Εύβοιας µετά την καταστροφική
πυρκαγιά του Αυγούστου 2021, τη διεύρυνση του κατ’ εξαίρεση
σχεδιασµού µε την προώθηση µελετών από επιτροπές ιδιωτών
που εκπονούνται µέσω µελετητικών γραφείων της κατά βούληση
επιλογής της κυβερνώσας σας πολιτείας, οι οποίες µελέτες προ-
σφέρονται υπό µορφή δωρεάς στη διοίκηση, σε µια διοίκηση που
καταφεύγει όλο και πιο συχνά σε πρακτικές κακής νοµοθέτησης,
όπως είναι η συνεχιζόµενη θέσπιση παρεκκλίσεων, η προσθήκη
ρυθµίσεων σε τελείως διαφορετικής θεµατολογίας νοµοσχέδια
και νοµοσχέδια αναρµόδιων Υπουργείων, συχνά χωρίς να έχει
προηγηθεί η ελάχιστη έστω δηµόσια διαβούλευση, µε ελλιπέ-
στατη τεκµηρίωση και αιτιολόγηση των προτεινόµενων διατά-
ξεων, µε εισαγωγή διατάξεων εµφανώς φωτογραφικού χαρα-
κτήρα, αποσαρθρώνοντας έτσι κάθε έννοια χρηστής διοίκησης,
κάθε συνταγµατικό θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας ενός ευρωπαϊ-
κού κράτους δικαίου. 

Το 2021 συνεχίστηκε το έργο του Ελληνικού Κτηµατολογίου
χωρίς αξιολογήσεις των παραδοτέων, χωρίς λογοδοσία, χωρίς
διαφάνεια ως προς τα χρήµατα που δαπανήθηκαν για την κτηµα-
τογράφηση και την ορθότητα των εγγραφών στο πλαίσιο των
ανειληµµένων υποχρεώσεων των αναδόχων. Ήδη σήµερα έχουµε
γίνει µάρτυρες των απόκοσµων καταστάσεων εν είδει τριτοκο-
σµικής χώρας που επικρατούν στα κτηµατολογικά γραφεία της
χώρας που δεν λειτουργούν και δεν θα λειτουργήσουν µε την
ηλεκτρονική σας γραφειοκρατία. 

Το 52% του πληθυσµού της χώρας αδυνατεί να έχει πρόσβαση
σε ψηφιακά εργαλεία και δεν διαθέτει ψηφιακή παιδεία. Τα έτη
2020 - 2021 ήταν µια καλή αφορµή για να δηµιουργήσετε µε αλ-
µατώδη τρόπο τη µετάβαση της καθηµαγµένης από την πανδηµία
και την παρατεταµένη οικονοµική κρίση ελληνικής κοινωνίας στην
ψηφιακή εποχή. Προσπαθήσατε να µας πείσετε ότι αποτελεί πα-
νάκεια η όλη µετάβαση στις µεθόδους της τεχνητής νοηµοσύνης
σαν να είναι το πρόβληµα της εξέλιξης του κράτους δικαίου η
ψηφιακή γνώση και η κατάκτηση, ενώ εικόνες ντροπής σε σχο-
λεία χωρίς υποδοµές, σε νοσοκοµεία χωρίς γάζες, σε πυροσβε-
στικά σώµατα χωρίς εξοπλισµό, στιγµατίζουν την ανικανότητά
σας. 

Και ήρθε στον απόηχο του έτους 2021 η προετοιµασία του πε-
δίου δράσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, η οποία πα-
ρακολουθώντας την εξέλιξη της οικονοµίας των κρατών-µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεδοµένης της πολεµικής σύρρα-
ξης µεταξύ Ρωσίας και Ουκρανίας καθιέρωσε την πολιτική της
αύξησης των επιτοκίων στα δάνεια των πολιτών. 

Ο απολογισµός του έτους 2021 βρήκε τους Έλληνες φορολο-
γούµενους αποδυναµωµένους, µε το έγκληµα του Κτηµατολο-
γίου να συνεχίζεται και να απειλεί τις περιουσίες τους από τη µία
και από την άλλη να αγωνιούν για την αποπληρωµή των δόσεων
των στεγαστικών τους δανείων που λίγους µήνες µετά, τα είδαν
να εκτοξεύονται και να εκτινάσσουν τον οικιακό προϋπολογισµό
σε δυσθεώρητα ύψη. 

Εξοπλιστικά προγράµµατα, αγορά πολεµικών φρεγατών και
λοιπά άλλα, που καθόρισαν την εξωτερική µας πολιτική, µας οδή-
γησαν σταδιακά, µε την έναρξη πολέµου στην Oυκρανία, στην
κλιµάκωση των συνεπειών µιας στάσης που αποκηρύσσει την ει-
ρήνη και πλαισιώνει πολεµοχαρείς και ανάξιες της ιστορίας και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4887



της πορείας της χώρας µας πρακτικές.
Θα κλείσω µε ένα σχόλιο για την οικονοµική πολιτική µιας χρο-

νιάς που στιγµατίστηκε από τις πυρκαγιές, τόσο στην Εύβοια,
όσο και στην Αττική και στην Ηλεία: Καµµία πρόληψη, καµµία πα-
ρέµβαση για τη διάσωση του διασωθέντος πλούτου και τη στή-
ριξη των τοπικών κοινωνιών. Τα κονδύλια που διατέθηκαν από τον
προϋπολογισµό σας για την ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος ήταν ελάχιστα, ενώ η αξιοποίηση των εθελοντών και των επο-
χικών πυροσβεστών αποτέλεσαν και τότε και σήµερα άγνωστο
ζητούµενο από την Κυβέρνησή σας. Απεναντίας το πέπλο προ-
στασίας των ισχυρών βιοµηχανιών που δρουν ανεξέλεγκτες και
ρυπαίνουν το περιβάλλον ναρκοθετώντας τη ζωή µας την ίδια, η
παροχή διευκολύνσεων σε ισχυρούς παράγοντες της εκποίησης
του πλούτου µας µε «φωτογραφικούς» διαγωνισµούς στους οποί-
ους µειοδοτούν οι γνωστοί σας και επίλεκτοι, όπως στην περί-
πτωση «ΛΑΡΚΟ - ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ», αποτέλεσε και τότε και σήµερα
δείγµα µιας σκληρής ανάλγητης προς τον Έλληνα πολίτη στάσης
που δεν τιµά κανέναν και κυρίως ένα κόµµα που οφείλει στις τρά-
πεζες ανερυθρίαστα 435 εκατοµµύρια ευρώ συντελώντας στην
αρνητική προοπτική της οικονοµίας µε την προβολή του έτους
2021 στο σήµερα αποθαρρυντικά και ενοχλητικά για όλους τους
Έλληνες είτε σας ψήφισαν είτε όχι.

Η κολοσσιαία προσωπικότητα του Μίκη Θεοδωράκη που έφυγε
από τη ζωή το έτος 2021, υµνητή της ειρήνης και υπερασπιστή
των αδικηµένων µέσα από τις µοναδικές δηµιουργικές συνθέσεις
και τη στάση ζωής του άφησε στον χρόνο αυτόν ένα ανεξίτηλο
αποτύπωµα µε το παράδειγµά της ζωής του να φωτίζει το σή-
µερα και τον δρόµο για την πολυπόθητη ελευθερία µας και τη
διεκδίκησή της µε όλη µας τη δύναµη.

Η Πλεύση Ελευθερίας υπηρετώντας πιστά τους Έλληνες πο-
λίτες αυτής της χώρας συνεχίζει στον δρόµο που έχει διακηρύξει,
καταψηφίζοντας το σχέδιο νόµου που αφορά στον ισολογισµό
και τον απολογισµό του έτους 2021. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία συνάδελφε, και για την απόλυτη τήρηση του χρόνου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» σαράντα έξι
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 19ο Δηµοτικό Σχολείο Λαµίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της  Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό ο Υπουργός και αµέσως
µετά προχωράµε στους οµιλητές. 

Κύριε Πετραλιά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά κάποια σχόλια του κ. Κατρίνη ότι οι προβλέψεις

του προϋπολογισµού είναι ευχάριστες και αισιόδοξες, να θυµίσω
ότι στον προϋπολογισµό του 2022 προβλέπαµε 1,2 πρωτογενές
έλλειµµα, ήρθε 0,1 πρωτογενές πλεόνασµα και στον προϋπολο-
γισµό του 2023 πλεόνασµα 0,7 και αναµένουµε πλεόνασµα 1,1,
κάτι που πιστοποιούν και οι οίκοι αξιολόγησης και οι θεσµοί. 

Επίσης, να πω ότι τα ληξιπρόθεσµα µετράνε κανονικά στο έλ-
λειµµα κατά EZA. Σε αυτά τα νούµερα προστίθενται τα ληξιπρό-
θεσµα, ασχέτως πότε τα πληρώνεις. Τα ληξιπρόθεσµα έχουν
µειωθεί σηµαντικά και γι’ αυτό εξήλθαµε και της ενισχυµένης επο-
πτείας, καθώς ήταν όρος κατά τα προηγούµενα χρόνια, ακριβώς
γιατί εκκαθαρίσαµε τις συντάξεις. 

Όσον αφορά το σχόλιο της Πλεύσης Ελευθερίας -το άκουσα
και χθες- ότι υπάρχουν κάποια αδιάθετα στο Υπουργείο Παιδείας
όσον αφορά τα µισθολογικά, να θυµίσουµε ότι το 2021 πέντε
µήνες τα σχολεία ήταν κλειστά και προφανώς µέσα στα κονδύλια
για τα µισθολογικά περιλαµβάνονται και οι υπερωρίες. Δεν γινό-
ταν να πληρώνεις υπερωρίες σε δασκάλους που δεν είναι εκεί. 

Ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωτσός Γεώργιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε

σήµερα µια σηµαντική διαδικασία λογοδοσίας, όπου επί της ου-
σίας αξιολογείται µέσα από την κύρωση του απολογισµού και του
ισολογισµού του 2021 η αξιοπιστία της Κυβέρνησης αναφορικά
µε την εκτέλεση του προϋπολογισµού του συγκεκριµένου έτους.

Αναµφίβολα, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, κρίνεται η
αποτελεσµατικότητα και η αξιοπιστία της Κυβέρνησής µας, την
οποία, όµως, επέδειξε κατά την υλοποίηση του προϋπολογισµού,
καθώς κατορθώσαµε να υλοποιήσουµε το σύνολο των προεκλο-
γικών µας δεσµεύσεων και των προγραµµατικών δεσµεύσεων
εκείνης της χρονιάς, παρά τις όποιες αντιξοότητες αντιµετωπί-
σαµε το 2021, γιατί πραγµατικά το 2021 ήταν ένα ιδιαίτερο έτος
µε την πανδηµία να βρίσκεται σε εξέλιξη, να έχουµε γεωπολιτικές
κρίσεις ιδιαίτερα µε τη γείτονα χώρα, να έχουµε µία κλιµατική
κρίση η οποία έχει εκδηλωθεί λίγο νωρίτερα στο τέλος του 2020
ιδιαίτερα στη Θεσσαλία, στην Εύβοια µε τον «Ιανό», αλλά και
πάρα πολλές πυρκαγιές και ταυτόχρονα οι αγορές από το τέλος
του 2021 προεξοφλούσαν τη γεωπολιτική κρίση στην Ανατολική
Ευρώπη ανάµεσα στην Ουκρανία και τη Ρωσία, µε αποτέλεσµα
να έχουµε µια αύξηση στο ενεργειακό ισοζύγιο. 

Αυτή, λοιπόν, την κρίσιµη χρονιά, που η χώρα µας κλήθηκε να
αντιµετωπίσει, αλλά και η Κυβέρνησή µας να σταθεί δίπλα στους
συµπολίτες µας θεωρώ ότι τα καταφέραµε µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο. Η συλλογική µας αντίδραση στην πανδηµία ήταν
εξαιρετικά επιτυχής, εφόσον κατορθώσαµε να προστατέψουµε
και τον οικονοµικό και τον παραγωγικό ιστό της χώρας µας µέσα
από µία πολύ συγκεκριµένη σειρά µέτρων στήριξης της οικονο-
µίας, στήριξης της κοινωνίας. Ελήφθη άµεσα ένα ευρύ πλέγµα
µέτρων ύψους 43, περίπου, δισεκατοµµυρίων ευρώ, προκειµένου
να παραµείνει η οικονοµία ανοιχτή και να παραµείνει η αναπτυ-
ξιακή διαδικασία της χώρας µας σε υψηλό επίπεδο. 

Η οικονοµία µας ανέκαµψε και ξεπέρασε τις αρχικές εκτιµήσεις
καλύπτοντας σχεδόν το σύνολο των απωλειών του 2020. Δεν
είναι τυχαίο εξάλλου το γεγονός ότι η EUROSTAT έχρισε την Ελ-
λάδα πρωταθλήτρια εκείνη τη χρονιά, ιδιαίτερα όταν το τελευταίο
τρίµηνο του 2021 είχαµε µία ανάπτυξη που ξεπερνούσε τα 13,4%
έναντι 11,4% της Ιρλανδίας και 3,9% στον µέσο όρο της Ευρω-
ζώνης. Από την περίοδο των Ολυµπιακών Αγώνων, επί της ου-
σίας, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είχαµε να δούµε τέτοιο
εύρος και τέτοια εκτίναξη στους αναπτυξιακούς δείκτες αναφο-
ρικά µε τη χώρα µας. Επιπρόσθετα, το 2021 εγκρίθηκε και το σχέ-
διο «Ελλάδα 2.0», το οποίο ήταν θεµελιώδες στον οικονοµικό και
κοινωνικό µετασχηµατισµό της χώρας µας επιδρώντας στο σύ-
νολο της κοινωνικής και αναπτυξιακής ζωής, τις τεχνολογίες, τις
αντιλήψεις, στην ενεργειακή µετάβαση, στις νέες τεχνολογίες,
την ψηφιοποίηση του κράτους, στη µείωση της γραφειοκρατίας,
συµβάλλοντας έτσι αποτελεσµατικά και ουσιαστικά στη γενικό-
τερη µεταρρύθµιση στην πολιτική. 

Στη χώρα µας, λοιπόν, το 2021 πετύχαµε σταθερότητα, αλλά
και πολιτική συνέχεια. Αυτή η πολιτική σταθερότητα µάς έκανε
ικανούς να προσελκύσουµε επενδύσεις, να µπορέσουµε να είµα-
στε πρώτοι στην απορρόφηση ευρωπαϊκών πόρων, να διεκδι-
κούµε από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς, όπως η Ευρωπαϊκή Κεντ-
ρική Τράπεζα, µια ευνοϊκή µεταχείριση στα ελληνικά οµόλογα.
Πετύχαµε ανάπτυξη για την οποία µιλούσαν επί της ουσίας πα-
γκόσµιοι κολοσσοί, όπως η «MICROSOFT», η «AMAZON», η «PFI-
ZER», που είδαν ευκαιρίες στην Ελλάδα, ήρθαν στην Ελλάδα και
επένδυσαν στη χώρα µας δηµιουργώντας πολλές καλές και κα-
λοπληρωµένες θέσεις εργασίας.

Για να δούµε ποια ήταν τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της πολι-
τικής που εφαρµόσαµε το 2021 και τι πετύχαµε µέσα από αυτές
τις πολιτικές: Οι επενδύσεις και οι εξαγωγές αυξήθηκαν. Είχαµε
πλεονασµατικό αγροτικό ισοζύγιο για πρώτη φορά µετά το 1980
και συρρίκνωση του ελλείµµατος στο εµπορικό ισοζύγιο. Το πρα-
γµατικό διαθέσιµο των νοικοκυριών αυξήθηκε. Το οικονοµικό
κλίµα βελτιώθηκε.

Τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια µειώθηκαν. Οι τραπεζικές κατα-
θέσεις αυξήθηκαν κατά 37 δισεκατοµµύρια ευρώ ως απότοκο, αν
θέλετε, και της καλής οικονοµικής κατάστασης που δηµιουργή-
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θηκε στην ελληνική κοινωνία. Ταυτόχρονα είχαµε και την πρώτη
αύξηση του κατώτατου µισθού µετά από πάρα πολλά χρόνια,
µετά από µία περίοδο παγώµατος, µειώσεων και ανασφάλειας
που επικρατούσε στην ελληνική κοινωνία. Έγιναν µόνιµες προσ-
λήψεις εκπαιδευτικών, ενισχύοντας τη δηµόσια εκπαίδευση και
δίνοντας τον τόνο για το πώς φανταζόµαστε το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα στη χώρα µας. 

Η ανεργία άρχισε να µειώνεται. Και βέβαια είχαµε µία σειρά
από γενναίες µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών. Όλα
αυτά -ξαναλέω- σε µία περίοδο και σε µία χρονιά µε έντονες κρί-
σεις, είτε κλιµατική, είτε ενεργειακή, είτε υγειονοµική, είτε γεω-
πολιτική, όπου η χώρα µας και η Κυβέρνησή µας µέσα από µία
σειρά συγκεκριµένων µέτρων, αλλά κυρίως δηµιουργώντας και
την αίσθηση της αυτοπεποίθησης και της εξωστρέφειας κατόρ-
θωσε να πετύχει αυτά τα πολύ θετικά αποτελέσµατα. 

Η µεγάλη, λοιπόν, εικόνα της ελληνικής οικονοµίας ήταν θε-
τική, µε περισσότερες, καλύτερες και πιο ευνοϊκές προοπτικές
για το επόµενο έτος. Παρατηρήσαµε, λοιπόν, µία σταδιακή µετα-
τροπή του οικονοµικού µοντέλου της ελληνικής οικονοµίας, το
οποίο πλέον έχει γίνει πιο παραγωγικό, πιο εξωστρεφές, µε πε-
ρισσότερη αυτοπεποίθηση, πιο καινοτόµο και είναι αυτό που θα
οδηγήσει στη συνέχεια στην οικονοµική ανάπτυξη και θα έχει και
ουσιαστικό αντίκτυπο στην οικονοµική και κοινωνική ζωή του
τόπου µας. 

Ως Κυβέρνηση, λοιπόν, αποδείξαµε αφ’ ενός µεν ότι είχαµε και
έχουµε πλήρη επίγνωση των ζητηµάτων που απασχολούν την κοι-
νωνία, το ευρύτερο περιβάλλον -διεθνές, γεωπολιτικό- και ταυ-
τόχρονα αξιοποιώντας την εργατικότητα αλλά και τη συνέπεια
του ελληνικού λαού κατορθώσαµε να κάνουµε βήµατα προς τα
µπρος, να δηµιουργήσουµε ουσιαστικά µία Ελλάδα πιο σύγ-
χρονη, πιο αποτελεσµατική, µε περισσότερη αυτοπεποίθηση, µε
περισσότερη εξωστρέφεια. Και έτσι θα συνεχίσουµε και τα επό-
µενα χρόνια.

Γι’ αυτό θα ήθελα να σας καλέσω να ξεπεράσετε ίσως και τους
εαυτούς σας και τις µικροκοµµατικές και µικροπολιτικές επιδιώ-
ξεις και να στηρίξετε την κύρωση του Ισολογισµού και του Απο-
λογισµού, διότι µόνον θετικά αποτελέσµατα είχε να επιδείξει για
τη χώρα µας βάζοντας τα θεµέλια για όλο αυτό που βλέπουµε
πλέον µε την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, µε τη χώρα
µας να γίνεται ένας αξιόπιστος εταίρος και στην Ευρώπη και σε
όλο το διεθνές περιβάλλον...

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Και να εξοπλίζεται. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ:…και βεβαίως να ενισχύει και την αµυ-

ντική της θωράκιση. Πολύ σωστά παρεµβαίνει και µε διορθώνει
ο Ναύαρχος. 

Να είστε καλά. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα ακολουθήσει
τώρα ο κ. Χρήστος Καπετάνος και αµέσως µετά ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύ-

ριοι συνάδελφοι, κατ’αρχάς θα µου επιτρέψετε να ευχηθούµε
χρόνια πολλά στην Πολεµική µας Αεροπορία. Σήµερα οι άνθρω-
ποι αυτοί που µε γενναιότητα υπερασπίζονται τα σύνορά µας
γιορτάζουν και γιορτάζει και η πατρίδα µας.

Συζητάµε σήµερα για την κύρωση του απολογισµού και του
ισολογισµού του έτους 2021. Εγώ δεν θα σας µιλήσω µε κάποιο
γραπτό κείµενο, παρ’ ότι είναι τέτοια η φύση της κύρωσης, αλλά
µε κάποιους κανόνες πρακτικής λογικής, πολιτικής λογικής. 

Και ας πάρουµε τα πράγµατα µε τη σειρά.
Είπε ο Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ: Έγιναν αναθέσεις στους ΟΤΑ

το 2021 και ήταν υπέρµετρες, ξεφύγαµε. Ξεχνάµε ότι δεν ήταν
µόνο ο «Ιανός» -που στην πατρίδα µου τη Λάρισα το πληρώσαµε
πολύ ακριβά-, δεν ήταν µόνο αυτά τα οποία έγιναν από τους ΟΤΑ
Α’ και Β’ βαθµού για τον «Ιανό». Ήταν και ο µεγάλος σεισµός στον
Τύρναβο, στην Ελασσόνα, σε όλο σχεδόν τον Νοµό Λάρισας, αλ-
λά και γενικότερα τη Θεσσαλία. Και αυτός στις αρχές του 2021.
Ήταν και οι πυρκαγιές που είχαµε το ίδιο έτος. Ήταν πολλά τα
γεγονότα τα οποία σηµάδεψαν εκείνη τη χρονιά. 

Είπε µετά ο Εκπρόσωπος, νοµίζω πάλι του ΠΑΣΟΚ, για τις ανα-

θέσεις στα νοσοκοµεία. Τώρα να συζητήσουµε για τον COVID
εκείνη τη χρονιά; Νοµίζω ότι τα λόγια είναι περιττά. Ευτυχώς που
η Νέα Δηµοκρατία ήταν τότε κυβέρνηση και δεν µπορούµε να συ-
ζητήσουµε τίποτε άλλο, διότι ο κάθε Έλληνας ανατριχιάζει στη
σκέψη και µόνο να µην ήταν τότε η Νέα Δηµοκρατία και να µην
είχε ακολουθηθεί η συγκεκριµένη πολιτική που ναι, ήταν και επι-
δοµατική και σε ανθρώπους που είχαν ανάγκη λόγω του COVID,
και µπορέσαµε να αντεπεξέλθουµε σε αυτή τη δύσκολη πορεία
που είχαµε πάρει. 

Μας είπαν µετά για ψεύτικους προϋπολογισµούς και ισολογι-
σµούς, ότι αυτούς φέρνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι η έκθεση της Ολοµέλειας του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου µίλησε για την ορθότητα και την αξιοπιστία και
του συγκεκριµένου ισολογισµού και απολογισµού που σήµερα
φέρνουµε προς κύρωση. 

Η µόνη έλλειψη αξιοπιστίας στην πολιτική ζωή πάντως τις τε-
λευταίες ηµέρες ήταν αυτό που ανακοίνωσε η συνιστώσα «Οµπ-
ρέλα», ότι αξιοπιστία δεν έχει η ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ. Άρα, λοιπόν,
µην µπερδεύουµε τα πράγµατα για το ποιος είναι αξιόπιστος και
ποιος προσπαθεί να γίνει αξιόπιστος αλλά δεν µπορεί. 

Πάµε παρακάτω. Τι κατάφερε η Νέα Δηµοκρατία αυτό το έτος,
το 2021, ένα έτος που µπήκαν πραγµατικά οι βάσεις για να φτά-
σουµε σήµερα την ελληνική οικονοµία εδώ που είναι; Και δεν
µπορεί σήµερα να αρνείται κάποιος ότι η ελληνική οικονοµία έχει
πάρει έναν δρόµο που είναι δρόµος προόδου και ανάπτυξης,
έστω και µε προβλήµατα, µε παραλείψεις. Πάντα αυτά υπάρχουν.
Είναι όπως η πορεία ενός ανθρώπου που γεννιέται και προχωράει
στη ζωή του, αναπτύσσεται. Αναπτύσσεται, όµως, µε προβλή-
µατα και µε θέµατα τα οποία πρέπει να διορθώσει και να βελτιώ-
σει. Και γι’ αυτό είµαστε εδώ και γι’ αυτό αυτή η Βουλή νοµοθετεί
αδιάκοπα. Τι κατάφερε, λοιπόν, µε βάση αυτό το δύσκολο έτος
του 2021 να µπορέσουµε σήµερα να έχουµε;

Καταφέραµε να έχουµε µια χώρα όπου η ανεργία έχει φτάσει
στο 10%. Θυµάστε πόσο την παραλάβαµε; Στα χρόνια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είχε φτάσει περίπου στο 20% αυτή η ανεργία. 

Μειώθηκαν οι ασφαλιστικές και φορολογικές υποχρεώσεις των
Ελλήνων. Κι έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα και µας λέει: ναι, αλλά
εσείς φέρνετε ένα νοµοσχέδιο που ζητάτε από τους ελεύθερους
επαγγελµατίες να πληρώσουν. Μα, είπε κανένας ότι είναι µια κα-
τάσταση η οποία είναι ευχάριστη αυτή που υπάρχει µε τη φορο-
διαφυγή; Ή λέει κάποιος ότι πρέπει να µείνουν τα πράγµατα ως
έχουν; Εµείς φέρνουµε µια πρόταση. Ποια είναι η αντιπρόταση
που υπάρχει; Ποτέ δεν εκφράστηκε και κανένας δεν νοµίζω να
γνωρίζει ποια είναι η αντιπρόταση. Προσπαθούµε, παίρνουµε από
δω και από κει το τι υπάρχει και τι δεν υπάρχει.

Η χώρα µας επίσης, για να µην ξεχνιόµαστε, είναι µια χώρα
που έχει φτάσει το δηµόσιο χρέος -κι είναι πρώτη αυτή τη στιγµή
σε όλο τον ΟΟΣΑ- από το 207% στο 172%. Πρόκειται για τη µε-
γαλύτερη µείωση δηµοσίου χρέους. Ποια άλλη χώρα το έχει
κάνει αυτό; Και βεβαίως είναι και το γεγονός ότι όλοι οι διεθνείς
οίκοι µάς επικροτούν για την ανάκτηση της επενδυτικής µας βαθ-
µίδας. Είναι πράγµατα τα οποία δείχνουν ποια είναι η πορεία της
ελληνικής οικονοµίας. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειάζεται ούτε να
βαυκαλιζόµαστε ούτε να επαινούµε χωρίς να υπάρχει αντίκρισµα.
Είναι βέβαιον ότι η Ελλάδα προχωράει και προχωράει µε στα-
θερά βήµατα, προχωράει και διορθώνει πράγµατα και καταστά-
σεις οι οποίες είχαν συµβεί τα προηγούµενα χρόνια και χρειά-
ζεται τη συναίνεση και τη βοήθεια όλων των κοµµάτων του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου. Είµαστε µια οκτακοµµατική Βουλή. Δεν εί-
µαστε µια Βουλή πλέον όπου είναι λίγα τα κόµµατα και όπου δεν
υπάρχουν πολλές θέσεις, προτάσεις, αντιπροτάσεις. Δεν χρει-
άζεται η στείρα αντιπολιτευτική κριτική. Εδώ έρχεται σήµερα
προς κύρωση ένας απολογισµός και ισολογισµός που πραγµα-
τικά µπόρεσε και έβαλε την Ελλάδα σε στέρεες βάσεις, στις βά-
σεις που σήµερα πορευόµαστε και βλέπετε ότι όλες οι χώρες της
Ευρώπης αναγνωρίζουν τις προσπάθειες που έχει κάνει αυτή η
Κυβέρνηση και ο Έλληνας Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης. 

Άρα, λοιπόν, ας ψηφίζουµε επιτέλους χωρίς µεµψιµοιρίες, ας
ψηφίζουµε µε γνώµονα ποιο είναι το συµφέρον για τους πολίτες
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που εκπροσωπούµε εδώ ο καθένας µας, ο καθένας από τους
τριακόσιους, έτσι ώστε να µπορέσουµε να προσθέσουµε περισ-
σότερα από όσα τυχόν αφαιρέσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 

Καλείται τώρα στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Παππάς. Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης και ένας ακόµα οµιλητής. 

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε για τον Απολογισµό και

µε έκπληξη διαπιστώνω ότι εκ µέρους και του εισηγητή αλλά και
των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας υπάρχει ένα άγχος απα-
ντήσεων προς την Αντιπολίτευση. 

Νοµίζω, κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, θα έπρεπε
να απαντήσετε στο Ελεγκτικό Συνέδριο, όχι σε εµάς, το οποίο
λέει για τις απευθείας αναθέσεις ότι δεν υπήρξε προγραµµατι-
σµός, δεν υπήρξε επαρκής αιτιολόγηση, υπήρξε παράκαµψη των
διοικητικών υπηρεσιών, υπήρχαν περιπτώσεις όπου ήταν ασαφές
το αντικείµενο της σύµβασης, δεν υπήρχαν εχέγγυα διαφάνειας,
δεν υπήρχαν σαφή κριτήρια, δεν γίνονταν διαπραγµατεύσεις.

Και θυµήθηκα παλαιότερα ως τοµεάρχης υποδοµών ότι ο κα-
θόλα σεβαστός και απολύτως υπεύθυνος για το δράµα των Τε-
µπών κ. Καραµανλής είχε παραγγείλει διά της ΟΣΥ 250.000 ευρώ
γάντια από ένα επιπλάδικο στις Σέρρες, απολύτως διαφανώς, µε
απόλυτη διαφάνεια! Αλλά αυτό είναι ένα δείγµα από τις τριακό-
σιες δεκατέσσερις χιλιάδες απευθείας αναθέσεις και τα 4,5 δι-
σεκατοµµύρια τα οποία επιλέξατε να αξιοποιήσετε µε αυτόν τον
τρόπο.

Ένα σχόλιο σε σχέση µε τα µακροοικονοµικά. Ο κύριος Υπουρ-
γός πριν µας είπε ότι καλώς είναι αισιόδοξοι για την οικονοµία.
Εάν δείτε το τι εκτιµάτε εσείς και το τι εκτιµά η Κοµισιόν, νοµίζω
θα αναθεωρήσετε αυτή σας τη δήλωση, κύριε Υπουργέ, πρώτον
και δεύτερον, αναµένουµε και από εσάς και από το οικονοµικό
επιτελείο µια δήλωση για το αν θα αναθεωρηθούν οι εκτιµήσεις
από το προσχέδιο του προϋπολογισµού στο σχέδιο του προϋπο-
λογισµού. Διότι έχουν µεσολαβήσει βεβαίως οι αρνητικές παρα-
τηρήσεις για το οικονοµικό κλίµα που δηµοσίευσε το ΙΟΒΕ και
βεβαίως, άλλες διεθνώς καταστάσεις σε σχέση µε το οικονοµικό
κλίµα, τις τιµές των καυσίµων κ.λπ., που λογικά τις περιγράφετε
στο προσχέδιο του προϋπολογισµού, αλλά δεν φαίνεται να επη-
ρεάζουν τις προβλέψεις τις οποίες έχετε καταγράψει.

Θα ήταν δε ευχής έργον να παραδεχτείτε, γιατί αυτό αφορά
και τα µελλούµενα στη συζήτηση που πρέπει δηµιουργικά να κά-
νουµε µέσα στο Κοινοβούλιο, ότι η ανάπτυξη η οποία προέκυψε
τα προηγούµενα χρόνια προέκυψε επειδή είχατε τη δυνατότητα
πολύ µεγάλων δηµόσιων δαπανών. Αυτό πρέπει να είναι ένα µά-
θηµα, νοµίζω, οικονοµικής πολιτικής, το οποίο και εσείς να το
κρατήσετε και να αποσυµφορηθεί και λίγο η συζήτηση για το αν
µπορεί ή πρέπει να παρεµβαίνει το δηµόσιο, το κράτος µε δαπά-
νες, όταν η οικονοµία βρίσκεται σε κίνδυνο. 

Εάν υπάρχει ένα µάθηµα από τα τελευταία χρόνια, από τις αλ-
λεπάλληλες κρίσεις, ήταν ότι οι οικονοµίες χρειάστηκαν µεγάλη
δηµόσια παρέµβαση. Μην ντρέπεστε να το παραδεχτείτε και
εσείς και ότι είναι αναντικατάστατος ο ρόλος του δηµοσίου. Άλλο
που µε τη δική σας τη Δεξιά, τη συντηρητική προσέγγιση έγινε
µε όρους τους οποίους περιγράφει το Ελεγκτικό Συνέδριο και
στο οποίο δεν θεωρείτε ότι έχετε χρέος µε λεπτοµέρεια να απα-
ντήσετε µέχρι στιγµής. 

Αυτή λοιπόν είναι η κατάσταση. Θα περιµένουµε και το σχέδιο
του προϋπολογισµού, για να δούµε εάν είστε ένα οικονοµικό επι-
τελείο, µια Κυβέρνηση, µια πλειοψηφία που κοιτάει έξω από το
παράθυρο, βλέπει τι συµβαίνει και αυτό το αποτυπώνει και στον
προϋπολογισµό.

Θα σας έλεγα δε ότι παρ’ όλο που η χώρα µας ήταν στην κο-
ρυφή σε σχέση µε τις δαπάνες κατά τη διάρκεια των αλλεπάλλη-
λων κρίσεων στην Ευρώπη, καταλήξαµε να είµαστε δέκατοι
όγδοοι στους είκοσι επτά στην ανάπτυξη µεταξύ 2019 και 2023.
Προσέξτε να δείτε τι έγινε. Ήσασταν πρωταθλητές στις δαπάνες.

Εµείς δεν σας λέγαµε να µην κάνετε δαπάνες, δεν είµαστε η πα-
ράταξη που θέλει και την πίτα αφάγωτη και τον σκύλο χορτάτο.
Βεβαίως πρέπει να υπάρξει δηµόσια παρέµβαση όταν υπάρχει
κρίση, αλλά ο τρόπος µε τον οποίο διοχετεύτηκαν δεν είχε τα
αναµενόµενα αναπτυξιακά αποτελέσµατα. Καταγράφεται λοιπόν
και αυτό στα µειονεκτήµατα των δικών σας επιλογών. 

Μπαίνουµε σε µια φάση που πλέον δεν έχει τα χαρακτηριστικά
της προηγούµενης, δηλαδή αυτές οι µεγάλες δηµόσιες δαπάνες
δεν υπάρχουν.

Ναύαρχε, δεν υπάρχουν σε αυτή τη φάση οι δυνατότητες να
αυξήσετε πάλι το δηµόσιο χρέος κατά 60% και µένει γυµνό το
τέρας της ακρίβειας, το οποίο µεθοδευµένα το αφήνετε να πέσει
πάνω στα κεφάλια των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, µε
ανανεωµένη δε και µε αλλαγµένο όνοµα τη ρήτρα αναπροσαρ-
µογής και για τους λογαριασµούς ρεύµατος. Θα έρθει η λυπη-
τερή στα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις το επόµενο διάστηµα.

Τώρα βλέπουµε και τα αποτελέσµατα επιλογών που έγιναν
κατά τη διάρκεια της προηγούµενης περιόδου. 

«AEGEAN». Όταν αποφασίσατε να δώσετε τα 120 εκατοµµύ-
ρια, σας φέραµε το παράδειγµα -εδώ ήµασταν τον Νοέµβρη του
2020- και σας είπαµε «Γιατί δεν κάνετε αυτό που κάνει η γερµα-
νική κυβέρνηση µε τη «LUFTHANSA»;». Όσα λεφτά έδωσε, τα
πήρε σε µετοχές. 

Και πάτε και ασκείτε τώρα το δικαίωµα, το οποίο για το δηµό-
σιο το εξασφαλίσατε µε δυσµενέστερους όρους απ’ ό,τι για τους
ιδιώτες, γιατί το δηµόσιο πήρε ένα δικαίωµα για κάθε τέσσερις
µετοχές και χάνει το δηµόσιο 35 εκατοµµύρια ευρώ. Και θα µας
πει ο Υπουργός «Πού ξέρετε αν θα ανέβει η µετοχή;». Υπάρχουν
εκτιµήσεις ότι θα ανέβει η µετοχή λοιπόν, κύριε Υπουργέ, και
χάνει το δηµόσιο, σας λέµε εµείς, 35 εκατοµµύρια ευρώ. 

Με λύπη όµως θα πω ότι αυτό το σύµπτωµα είναι λεπτοµέρεια
µπροστά σε αυτό που πάει να γίνει µε τις τράπεζες. Στις τράπεζες
το ελληνικό δηµόσιο έχει βάλει πάνω από 42-43 δισεκατοµµύρια
και µαθαίνουµε ότι έχετε πρόθεση να πάτε στη συνολική αποε-
πένδυση του ΤΧΣ, στη συνολική απόσυρση του δηµοσίου, του
ΤΧΣ δηλαδή, από τη συµµετοχή στο µετοχικό κεφάλαιο των τρα-
πεζών, σε µια εποχή που…

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: (δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Λαζαρίδη, µην εξεγείρεστε. Ακού-

στε λίγο µε προσοχή. Αυτή τη στιγµή οι τράπεζες είναι εύρωστες
και µια χαρά. Ένα δισεκατοµµύριο η καθεµιά έχει ανακοινώσει
ότι θα έχει κέρδη. 

Δυνητικά το δηµόσιο λοιπόν θα µπορούσε να εισπράξει µερί-
σµατα 750 εκατοµµύρια. Το απεµπολείτε λοιπόν αυτό το δι-
καίωµα και µαθαίνουµε ότι θέλετε άρον άρον να αποσυρθείτε.
Δεν µπορεί να µείνει σε αυτό το επίπεδο η συζήτηση. 

Σας ενηµερώνω, κύριε Υπουργέ, ότι θα ζητήσουµε ειδική συ-
νεδρίαση των αρµόδιων επιτροπών, της Επιτροπής Οικονοµικών
και της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, µε την παρουσία
των κυρίων του ΤΧΣ, για να µας εξηγήσουν τη στρατηγική τους,
να µας εξηγήσουν τις αποτιµήσεις τους, να µας εξηγήσουν τις
εκτιµήσεις τους, να µας πουν τι σας εισηγήθηκαν, να δούµε αν
πήραν τη γνώµη κάποιου ειδικού και να δούµε αν εσείς θεωρείτε
λογικό το ελληνικό δηµόσιο να απωλέσει 40 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Γι’ αυτό σας είπα ότι η υπόθεση µε την «AEGEAN» είναι µια λε-
πτοµέρεια. Και µην αρχίσετε τα περί λαϊκισµού τώρα και εξόδου
από το ευρώ και το γνωστό ποίηµα που λέτε πάντα. Διότι και στις
Ηνωµένες Πολιτείες έβγαλαν και κέρδος, το δηµόσιο έβγαλε και
κέρδος από τη συµµετοχή του στις τράπεζες και στη Βρετανία
είχε πάρα πολύ µικρές απώλειες. 

Ερωτώ λοιπόν ποια είναι η πολιτική ηγεσία, η οποία θα πάρει
στις πλάτες της την απόφαση το δηµόσιο να απωλέσει 40 δισε-
κατοµµύρια ευρώ από τη διάσωση των τραπεζών. Εδώ θα πρέπει
να µιλήσουµε ανοικτά, κύριοι, και δεν αφορά µόνο την παράταξή
σας. 40 δισεκατοµµύρια ευρώ για να αποπληρωθούν θέλουν χρό-
νια. Υπερβαίνει το όριο της δικής σας Κυβέρνησης η ανάγκη απο-
πληρωµής αυτού του ποσού και δεν είναι σαν τα 35 που χάνουµε
ή δεν χάνουµε -χάνουµε σίγουρα λέµε εµείς- από την «AEGEAN».
Πρόκειται για τεράστιο ποσό. 

Και το λέω αυτό διότι είχε και την πρόνοια ο Κυβερνητικός Εκ-
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πρόσωπος εχθές να επιτεθεί στον Στέφανο Κασσελάκη για το
2015. Θέλησε να καταστεί Κυβερνητικός Εκπρόσωπος όλων των
τελευταίων κυβερνήσεων. Από το 1995 µέχρι το 2015 το ελληνικό
δηµόσιο χρέος αυξήθηκε κατά 200 δισεκατοµµύρια. Δεν θα τρε-
λάνουµε τον κόσµο εδώ. Είναι γνωστό το τι έγινε. 

Διότι αν παρακολουθήσει κανένας τα στελέχη της Νέας Δηµο-
κρατίας, δύναται να θεωρήσει ότι ξαφνικά γεννήθηκε ένα δηµό-
σιο χρέος που µας έφερε σε αδιέξοδο το 2015 και µάλιστα, τον
Γενάρη του 2015. Δεν είναι αυτή η αλήθεια και το γνωρίζετε πάρα
πάρα πολύ καλά. 

Έγινε και µια κουβέντα περί αξιοπιστίας. Κοιτάξτε να δείτε, δεν
είναι καλές µέρες να µιλάτε για αξιοπιστία εσείς, νοµίζω. Δεν είναι
καλές µέρες, διότι έχετε έρθει σε κατά µέτωπο σύγκρουση µε τις
προεκλογικές σας εξαγγελίες.

Διαβάζω. Δεν µου είναι εύκολο, αλλά θα το κάνω, θα διαβάσω
ακριβώς τι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης. 2 Ιουνίου του 2023: «Εµείς
φόρους δεν θέλουµε, κόψαµε φόρους. Θα στηρίξουµε τη µικρο-
µεσαία επιχείρηση, θα µειώσουµε κι άλλο τους φόρους». 29
Μαΐου στο Περιστέρι: «Δεν είµαστε αυτοί που θα ξανατσακίσουµε
τους ελεύθερους επαγγελµατίες, επιστρέφοντας στο νόµο Κα-
τρούγκαλου. Με τη Νέα Δηµοκρατία στην Κυβέρνηση ξέρετε τι
πληρώνετε σε ασφαλιστικές εισφορές».Τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές έχετε ήδη προλάβει να τις αυξήσετε.

Θέλω να σας παροτρύνω ειλικρινώς να µπορέσετε να προλά-
βετε, στοιχειωδώς, να απαντήσετε στις αιτιάσεις και τα επιχειρή-
µατα που έχουν καταθέσει όλοι οι επαγγελµατικοί κλάδοι για το
απρόοπτο, το άδικο και το ατελέσφορο της δικής σας πρωτοβου-
λίας, η οποία δεν έχει να κάνει καθόλου µε την πάταξη της φο-
ροδιαφυγής. Διότι για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής στο
πρόγραµµά σας λέτε ότι θα κάνετε αυτόµατους ψηφιακούς ελέγ-
χους, εντατικοποίηση των φορολογικών ελέγχων, εντάξει, µάλι-
στα.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κι αυτά τα κάναµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Βεβαίως, βεβαίως, τα κάνατε και τώρα

ήρθατε επί δικαίων και αδίκων λοιπόν και επιβάλλετε αυτόν τον
φόρο.

Τέλος -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- θα περιµέναµε να
είστε ενεργοί στη συζήτηση η οποία εξελίσσεται στην Ευρώπη
για το σύµφωνο σταθερότητας. Και εδώ πέρα δεν είναι η Ελλάδα
πλέον µια ταπεινή εξαίρεση στο τι συµβαίνει στην Ευρώπη. Υπάρ-
χουν κι άλλες χώρες που έχουν υψηλό δηµόσιο χρέος. Γιατί δεν
τολµάει η Ελλάδα λοιπόν να συµµετέχει στη συζήτηση; Έθεσα
το θέµα στον κ. Χατζηδάκη και µου απάντησε «Ό,τι και να γίνει
στη συζήτηση στην Ευρώπη, εµείς δεν πρόκειται να συµµετέ-
χουµε και θα είµαστε τα καλά παιδιά». 

Μα δεν είναι η κατάσταση εκεί που ήταν την περασµένη δεκαε-
τία. Έχει ανοίξει η συζήτηση, έχει φουντώσει. Το σύµφωνο στα-
θερότητας έδειξε τα όριά του, ειδικά οι παράµετροι στις οποίες
δεσµεύονται τα κράτη. Αυτό το σύστηµα έδειξε τα όριά του και
έχει φουντώσει µια συζήτηση στην Ευρώπη. 

Είναι δυνατόν η Ελλάδα να απουσιάζει, ρητά και από επιλογή,
από αυτή τη συζήτηση; Τι είναι; Ο Μακρόν και ο υπουργός του των
οικονοµικών που βάζουν µείζονα ζητήµατα για το σύµφωνο στα-
θερότητας τι είναι; Είναι τίποτα ακραίοι; Η πρόταση του ESM, η
οποία φαίνεται ότι είναι πιο «µαλακή», πιο ήπια, από τις προτάσεις
των φειδωλών και της Γερµανίας προκύπτει από κάποιους ακραί-
ους; Η πρόταση του Ευρωπαϊκού Δηµοσιονοµικού Συµβουλίου; 

Δεν µας αφορά αυτό σαν Ελλάδα; Δεν πρέπει να µπούµε ενερ-
γητικά σε αυτή τη συζήτηση; Ή θα µείνουµε στη γραµµή που
έχουν τα κόµµατα και µάλλον η πτέρυγα του κόµµατος µε το
οποίο έχετε αδελφοποιηθεί, του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος
υπό τον κ. Βέµπερ, και όλων των φειδωλών, που λένε ότι δεν πρέ-
πει να αλλάξει τίποτα; Εκεί έχετε ένα τεράστιο κενό.

Και από κοντά βεβαίως -έχουµε καταθέσει σχετική ερώτηση
και ελπίζω πάρα πολύ σύντοµα να πάρουµε και τις απαντήσεις-
υπάρχει και το θέµα του ιδιωτικού χρέους, που είναι ο ελέφαντας
στο δωµάτιο και για το οποίο δεν φαίνεται να παίρνετε πρωτο-
βουλίες. Έχουν αυξηθεί τα ληξιπρόθεσµα τα τρία τελευταία χρό-
νια κατά πολύ, 2,5 δισ. για τις επιχειρήσεις, 4,2 δισ. για τα νοι-
κοκυριά και 1,5 εκατοµµύριο ΑΦΜ βρίσκονται σε µέτρα αναγκα-
στικής είσπραξης. 

Αυτή είναι µια συνθήκη που θα υπονοµεύει µονίµως τις ανα-
πτυξιακές προοπτικές και δεν λέτε δυστυχώς να το καταλάβετε
και δεν το καταλαβαίνετε. Ή µάλλον µπορεί να το καταλαβαίνετε,
αλλά είστε δέσµιοι άλλων ιδεών, οι οποίες ιδέες αποτυπώνονται
στο σχέδιο Πισσαρίδη και υλοποιούνται και διά της φορολόγησης
των ελεύθερων επαγγελµατιών, µε τον τρόπο που επιλέγετε να
τους φορολογήσετε, και µε τον τρόπο που έχετε χειριστεί την
κρίση της ενέργειας, και µε τον τρόπο που δεν χειρίζεστε και δεν
απαντάτε στη µεγάλη κρίση του ιδιωτικού χρέους, η οποία µα-
στίζει τα ελληνικά νοικοκυριά και τις ελληνικές επιχειρήσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοί, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 48ο Δηµοτικό Σχολείο Πά-
τρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Στυλιανός Φωτόπουλος και θα ακολουθήσει ο
κ. Καράογλου. 

Κύριε Φωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τη

συζήτηση για τον απολογισµό της χρήσης 2021 θα πω λίγα πρά-
γµατα και επιγραµµατικά, δεδοµένου ότι ο ειδικός αγορητής της
Ελληνικής Λύσης κ. Βιλιάρδος νοµίζω ότι στην οµιλία του ήταν
αρκετά αναλυτικός. Είναι δεδοµένο -και το έχουµε αποδεχτεί νο-
µίζω όλοι- ότι η λογιστική µεταρρύθµιση της κεντρικής διοίκησης
αποτελεί ένα πολύπλοκο και µε ιδιαίτερες απαιτήσεις έργο. 

Παρ’ όλα αυτά η ελληνική κρατική διοίκηση -και το θέτω δια-
κοµµατικά- έχει ξεκινήσει µια διαδικασία εδώ και περίπου µια δε-
καετία. Παρ’ όλα αυτά, σήµερα που µιλάµε, στο τέλος του 2023,
δεν έχουµε καταφέρει να απογράψουµε και να αποτιµήσουµε τον
µεγάλο όγκο των παγίων. Αυτό τι σηµαίνει; Αυτό σηµαίνει ότι οι
οικονοµικές καταστάσεις τις οποίες καλούµαστε εµείς σήµερα
να εγκρίνουµε ή όχι είναι, να το πω έτσι, λάθος και είναι λάθος
τόσο σε επίπεδο ισολογισµού όσο και σε επίπεδο και σε επίπεδο
της κατάστασης αποτελεσµάτων χρήσης. Διότι καταλαβαίνουµε
όλοι ότι θα αυξηθούν, και σε ποσότητα και σε αξία τα πάγια, θα
µεταβληθεί και η κατάσταση των αποτελεσµάτων χρήσης κατά
το ποσό των αποσβέσεων. Είναι λογικό και νοµίζω ότι σε αυτό
συµφωνούµε, όσοι έχουµε τουλάχιστον µια µικρή πείρα στα οι-
κονοµικά. 

Κάτι παρόµοιο συµβαίνει και µε τις απαιτήσεις, στις οποίες
όλοι όσοι έχουµε µια µικρή εµπειρία στα οικονοµικά συµφωνούµε
ότι θα πρέπει το ποσό των απαιτήσεων να αναπροσαρµοστεί.
Υπάρχουν εγγραφές οι οποίες θα πρέπει να διαγραφούν, όπως
επίσης κάτι θα πρέπει να γίνει και µε το σκέλος που αφορά την
εγγυοδοσία. Υπάρχει περίπτωση να µην εισπραχθούν. Θα πρέπει
να φύγει από το κοµµάτι των απαιτήσεων και να γίνουν οι σχετι-
κές προβλέψεις. 

Από εκεί και πέρα, διαβάζοντας την έκθεση του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου, θα σας πω επί τροχάδην αυτό το οποίο αναφέρει στη
σελίδα 86, το οποίο αφορά την αύξηση κατά 102,6% του ανεξάρ-
τητου υπολοίπου δανείων υπέρ των οποίων έχει εγγυηθεί το ελ-
ληνικό δηµόσιο. Εγώ σας ακούω όταν λέτε ότι δεν θα υπάρξει
περίπτωση κατάπτωσης εγγυήσεων που δόθηκαν στο πλαίσιο
του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ». Παρ’ όλα αυτά και το Ελεγκτικό
Συνέδριο εκφράζει τις επιφυλάξεις του. 

Συµπερασµατικά, όταν έχουµε κονδύλια τα οποία δεν ανταπο-
κρίνονται στην πραγµατικότητα και άρα και οι οικονοµικές κατα-
στάσεις δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, οι οικονοµι-
κές καταστάσεις τις οποίες καλούµαστε να εγκρίνουµε και να
υπερψηφίσουµε δεν εξυπηρετούν τον λόγο για τον οποίο συ-
ντάσσονται. 
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Φεύγω από το κοµµάτι του προϋπολογισµού-απολογισµού της
χρήσης 2021 και έρχοµαι σε ένα θέµα το οποίο θα µας απασχο-
λήσει ιδιαίτερα και την επόµενη εβδοµάδα και τους επόµενους
µήνες και αφορά το φορολογικό. Τις τελευταίες µέρες γινόµαστε
όλοι µάρτυρες ενός επικοινωνιακού τσουνάµι κατασυκοφάντη-
σης των ελεύθερων επαγγελµατιών, χαρακτηρίζοντάς τους συλ-
λήβδην -όχι από όλους- ως φοροφυγάδες. Να ενηµερώσουµε,
για όσους δεν το ξέρουν, ότι η φοροδιαφυγή δεν έχει ταµπέλα,
«υδραυλικοί», «γιατροί», «δικηγόροι», αλλά έχει ονοµατεπώνυµο,
είναι αυτός κι αυτός ο οποίος συνελήφθη να κάνει φοροδιαφυγή. 

Στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι και µε τα νέα µέτρα -για
τα οποία παρεµπιπτόντως δεν είχατε κάνει καµµία αναφορά προ-
εκλογικά και οι εκλογές δεν ήταν πριν τρία χρόνια, ήταν πριν
τρεις-τέσσερις µήνες- δεν θα οδηγήσουν στο αποτέλεσµα το
οποίο εσείς προσδοκάτε. Πιστεύουµε ότι θα έχουµε ένα φαινό-
µενο αντίστοιχο µε αυτό το οποίο είχαµε την περίοδο του νόµου
Κατρούγκαλου για το ασφαλιστικό, κάτι το οποίο οδήγησε µικρές
ατοµικές επιχειρήσεις απλά να κλείσουν και να αναζητήσουν διέ-
ξοδο οι πρώην ελεύθεροι επαγγελµατίες σε µεγαλύτερα σχήµατα
ως υπάλληλοι. 

Κάτι αντίστοιχο πιστεύουµε ότι θα γίνει και µε την πολυαναµε-
νόµενη και ως κορωνίδα στη µάχη κατά της φοροδιαφυγής δια-
σύνδεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές. Θεωρούµε ότι δεν
θα δώσει τα αναµενόµενα αποτελέσµατα, καθώς είναι γνωστό ότι
στην αγορά όσοι περνάνε από το POS ποσά, χτυπάνε και τις αντί-
στοιχες αποδείξεις στην ταµειακή µηχανή. Άρα και φορολογού-
νται, άρα και διαβιβάζονται στο ESM. Αλλά αυτό, πρώτα ο θεός
να είµαστε καλά, έχουµε καιρό µέχρι του χρόνου για να το συζη-
τήσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Άκουσα και συναδέλφους νωρίτερα, οι οποίοι µας ζητάνε προ-
τάσεις για το θέµα της φοροδιαφυγής. Μα εµείς από την πρώτη
µέρα στη Βουλή, και στην πρώτη θητεία της Ελληνικής Λύσης και
στη δεύτερη, έχουµε πει ότι η φοροδιαφυγή πατάσσεται µε έναν
τρόπο, καθιστώντας τη µη ελκυστική. Ο πιο σίγουρος τρόπος γι’
αυτό είναι ο γραµµικός φόρος, ο flat tax, σε επιχειρήσεις και σε
φυσικά πρόσωπα, αναγνωρίζοντας τα πάντα, όλα τα έξοδα. Δεν
υπάρχει άλλη λύση. Δεν µπορούµε να έχουµε έναν εφοριακό πά-
νω από κάθε Έλληνα, πάνω από κάθε επιχείρηση, όπως δεν µπο-
ρούµε να έχουµε έναν αστυνοµικό ή έναν τροχονόµο.

Κλείνοντας την οµιλία µου θα σταθώ σε δύο ακόµη στοιχεία.
Ειδικά για το πρώτο δεν ακούω να γίνεται συζήτηση και αφορά
τα στατιστικά του ενιαίου φόρου ιδιοκτησίας ακινήτων -του
ΕΝΦΙΑ- µεταξύ των χρήσεων 2022 και 2021. 

Δεν θα σταθώ στο επικοινωνιακό του πράγµατος, δηλαδή στο
γεγονός ότι παρότι µειώσατε τους φόρους καταφέρατε να ει-
σπράξετε περισσότερα, γιατί πολύ απλά ανεβάσατε τις αντικει-
µενικές αξίες και γι’ αυτό νοµίζω ότι θα το βρούµε µπροστά µας
σε δικαστικές διενέξεις που θα έχουµε µε τους δήµους. 

Θα σταθώ σε κάτι το οποίο νοµίζω ότι βγάζει µάτι και είναι η
µείωση των ιδιοκτητών ακινήτων φυσικών προσώπων µεταξύ των
χρήσεων 2021-2022 κατά τριάντα χιλιάδες τετρακόσια ογδόντα
επτά άτοµα. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει αυτό το οποίο σας
λέµε ότι οι Έλληνες ξεπουλάνε, η ελληνική περιουσία αφελληνί-
ζεται, funds και διάφοροι περίεργοι τύποι οι οποίοι συστήνουν
εταιρείες, έρχονται και αγοράζουν τις περιουσίες των Ελλήνων
και σε αυτό εµείς απλά κοιτάµε και µιλάµε για άµεσες ξένες επεν-
δύσεις. 

Το δεύτερο θέµα το οποίο δεν το έχουµε αναδείξει -το ανέ-
φερε ο κ. Παππάς στο κλείσιµο της οµιλίας του- είναι το θέµα των
ληξιπρόθεσµων οφειλών ,τόσο για τα φυσικά πρόσωπα όσο και
για τις επιχειρήσεις. Δεν µπορώ να καταλάβω αυτή την προτε-
σταντική λογική, αυτή την τιµωρητική λογική την οποία έχετε, να
βλέπετε τα ληξιπρόθεσµα να αυξάνονται κάθε χρόνο -κάτι το
οποίο αποτυπώνεται και στον απολογισµό τον οποίο µόλις µας
καταθέσατε- και παρ’ όλα αυτά να µην προχωράτε σε µία γενναία
νοµοθετική ρύθµιση, τόσο για τα ασφαλιστικά ταµεία όσο και για
τις οφειλές προς την φορολογική διοίκηση. Είναι δυνατόν; Για
ποιον λόγο το κάνετε αυτό; Τι κερδίζουµε; Έχουµε καταφέρει το
µεγαλύτερο µέρος των Ελλήνων να είναι φορολογικά ληξιπρόθε-

σµοι, να µην είναι φορολογικά ενήµεροι και το κράτος να µην ει-
σπράττει. Ειλικρινά, δεν µπορώ να καταλάβω ποια λογική σας
οδηγεί σε αυτές τις αποφάσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Φωτόπουλο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Θεόδωρος Καράογλου, Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα ακολουθήσει ο κ. Νικόλαος Βρεττός, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νίκης, κ. Στυλιανός Πέτσας και στη συνέχεια ο κ.
Πλεύρης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Ορίστε, κύριε Καράογλου, έχετε το  λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν κάνεις απολογισµό αξιολο-
γείς το σύνολο των δράσεων για µια συγκεκριµένη χρονική πε-
ρίοδο. Πρόκειται για µια πολύ ουσιαστική διαδικασία, που βοη-
θάει να αναλύσεις δεδοµένα, να κατανοήσεις µεθοδολογίες και
βάσει των διδαγµάτων να χαράξεις µια ασφαλέστερη πορεία
προς την κατεύθυνση που θέλεις να ακολουθήσεις. 

Υπό αυτή την έννοια κάθε απολογισµός περιλαµβάνει µεταξύ
άλλων και τη διαχείριση του παρελθόντος. Πώς δηλαδή, θα αξιο-
ποιήσεις τα πεπραγµένα ως µάθηµα για το µέλλον, εξάγοντας
πολύτιµα συµπεράσµατα αναφορικά µε τη λήψη αποφάσεων και
τη βελτίωση σε µια σειρά από διάφορους τοµείς. 

Αυτό ακριβώς περιέχει και πράττει και η έκθεση του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου επί του απολογισµού και του ισολογισµού για το
2021. Συζητούµε για τους οικονοµικούς δείκτες µιας ιδιαίτερα
ευάλωτης χρονικής περιόδου, δεδοµένου ότι η ελληνική οικονο-
µία -όπως συνέβαινε σε παγκόσµιο επίπεδο, λόγω της πανδηµίας
του κορωνοϊού- βίωνε µια συρρίκνωση της συνολικής δραστηριό-
τητάς της σε κοµβικούς κλάδους, όπως ο τουρισµός, η ψυχαγω-
γία, οι µεταφορές, το εµπόριο και γενικά οι δραστηριότητες που
χαρακτηρίζονται από υψηλό βαθµό απόδοσης, συνάθροισης και
διεπαφής. 

Υπενθυµίζω, για παράδειγµα, ότι το 2021 -την συζητούµενη
χρονιά για τον ισολογισµό και απολογισµό- η εστίαση στην Ελ-
λάδα ξεκίνησε να λειτουργεί από τα µέσα του µηνός Μαΐου.
Μέσα σε εκείνο, λοιπόν, το ευµετάβλητο περιβάλλον, µε το lock-
down σε περιοχές όπου κρινόταν επιβεβληµένο, η ελληνική Κυ-
βέρνηση συνέχιζε να εφαρµόζει πολιτικές που εµπόδισαν το κύµα
της πανδηµίας να προλάβει µαζικές διαστάσεις, µε αποτέλεσµα
οι απώλειες ανθρώπινων ζωών να είναι µικρότερες συγκριτικά µε
την υπόλοιπη Ευρώπη και να µην καταρρεύσει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. 

Ασφαλώς δεν πρέπει να παραβλέπουµε ότι από τον Ιούλιο του
2019 και µέχρι την έναρξη της πανδηµίας στις αρχές του Μαρ-
τίου του 2020 η ελληνική οικονοµία βρισκόταν στα πρώτα στάδια
µιας έντονης επενδυτικής δραστηριότητας και συστηµατικής
ανάπτυξης, γεγονός που µας επέτρεψε να απορροφήσουµε απο-
τελεσµατικά τους κραδασµούς της επόµενης δεκαετίας. Το γε-
γονός αυτό µας επέτρεψε να κρατήσουµε ενεργά µια σειρά από
δηµοσιονοµικά και χρηµατοπιστωτικά εργαλεία, που σκοπό είχαν
αφ’ ενός τη συνέχιση της ενίσχυση των εισοδηµάτων όσων συ-
µπολιτών µας τέθηκαν εκτός εργασίας και αφ’ ετέρου την περαι-
τέρω στήριξη της ρευστότητας όσων επιχειρήσεων αναγκά-
στηκαν να αναστείλουν τη λειτουργία τους. 

Παράλληλα, παρέµειναν σε ισχύ φορολογικές παρατάσεις,
αλλά και διευκολύνσεις στις υποχρεώσεις δανειακών και φορο-
λογικών οφειλών νοικοκυριών, επιχειρήσεων και επαγγελµατιών.
Οι επιστρεπτέες προκαταβολές, τα εγγυοδοτικά προγράµµατα
που ενεργοποιήθηκαν από την Αναπτυξιακή Τράπεζα, η επιδό-
τηση ενοικίου, η επιδότηση δανείων, το πρόγραµµα για την εστία-
ση και τον τουρισµό συνδέθηκαν µε θέσεις εργασίας, στήριξαν
τους µικροµεσαίους και έβαλαν τις βάσεις για τον ολικό µετασχη-
µατισµό της ελληνικής οικονοµίας. 

Ο προλαλήσας εκλεκτός συνάδελφος, Βουλευτής Λάρισας, κ.
Χρήστος Καπετάνος δεν χρησιµοποίησε αριθµούς, όντας δικη-
γόρος. Καταλαβαίνετε ότι οι δικηγόροι, γενικότερα, είναι καλύ-
τεροι στα λόγια παρά στους αριθµούς. Εµένα θα µου επιτρέψετε
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ως οικονοµολόγος να χρησιµοποιήσω κάποιους αριθµούς τώρα
και θα έλεγα, λοιπόν, σε επίπεδο αριθµών από την επισκόπηση
του κρατικού προϋπολογισµού του 2021 προκύπτει ότι το σκέλος
των εσόδων εµφανίζει υπέρβαση κατά 1 δισεκατοµµύριο 952 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Ως προς το σκέλος των δαπανών υλοποιήθηκε εντός των
ορίων των πιστώσεων µετά την ψήφιση τεσσάρων συµπληρωµα-
τικών προϋπολογισµών, συνολικού ύψους 4 δισεκατοµµυρίων
750 εκατοµµυρίων ευρώ. Με τους δύο εξ αυτών ενισχύθηκαν οι
πιστώσεις του αρχικώς ψηφισθέντος προϋπολογισµού εξόδων
µη χρηµατοοικονοµικών συναλλαγών κατά 3,15 δισεκατοµµύρια
και µε τους άλλους δύο οι πιστώσεις του αρχικώς ψηφισθέντος
προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων κατά 1,6 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ. 

Το έλλειµµα για τη συγκεκριµένη χρήση του 2021 διαµορφώ-
θηκε στα 14 δισεκατοµµύρια 449 εκατοµµύρια, µειωµένο κατά
341 εκατοµµύρια έναντι της αρχικής πρόβλεψης. 

Από εκεί και πέρα θα αναφερθώ σε κάποιους αριθµούς που
είναι ενδεικτικοί του τι ακριβώς συνέβη εξαιτίας του κορωνοϊού.
Το επίδοµα θέρµανσης ανήλθε σε 163 εκατοµµύρια 220 χιλιάδες
ευρώ, ενώ είχε προϋπολογιστεί σε 84 εκατοµµύρια ευρώ µε συ-
νέπεια να υπερβεί τις αρχικές προβλέψεις κατά 79,2 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Οι µεταβιβάσεις στα νοσοκοµεία ανήλθαν σε 1 δισεκατοµµύριο
540 εκατοµµύρια, ενώ είχαν προϋπολογιστεί σε 1 δισεκατοµµύ-
ριο 31 εκατοµµύρια µε συνέπεια να υπερβούν τις αρχικές προ-
βλέψεις κατά 227 εκατοµµύρια 960 χιλιάδες ευρώ. 

Οι µεταβιβάσεις στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης -
κοµβικής σηµασίας εκείνη την περίοδο, γιατί όλοι µας θυµόµαστε
τον σηµαντικό ρόλο που διαδραµάτισαν οι Οργανισµοί Τοπικής
Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού την περίοδο του κορωνοϊού-
ανήλθαν σε 2,75 δισεκατοµµύρια ενώ είχαν προϋπολογιστεί σε
2,55 δισεκατοµµύρια, δηλαδή περίπου 196 δισεκατοµµύρια
έχουν υπερβεί τις αρχικές προβλέψεις. Συγκρατήστε επίσης ότι
η ενίσχυση σε νοµικά πρόσωπα για την υλοποίηση µέτρων προ-
στασίας της δηµόσιας υγείας από τον κορωνοϊό ανήλθε σε 263
εκατοµµύρια, ενώ είχε προϋπολογιστεί σε 2 εκατοµµύρια, ενώ η
ενίσχυση µε τη µορφή της επιστρεπτέας προκαταβολής σε επι-
χειρήσεις ανήλθε σε 2,73 δισεκατοµµύρια, αν και δεν είχε προ-
ϋπολογιστεί αντίστοιχο ποσό. 

Με λίγα λόγια αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνά-
δελφοι, ο προϋπολογισµός του 2021 ανταποκρίθηκε στις απαι-
τήσεις και τις ανάγκες της εποχής και διακρίθηκε για την κοινω-
νική του ανταποδοτικότητα. Δεσµευτήκαµε και κάναµε πράξη
πως κανένας συµπολίτης µας δεν θα µείνει πίσω µόνος και αβοή-
θητος. Και κάπως έτσι η µετά COVID εποχή έχει ως κύριο χαρα-
κτηριστικό την υψηλή διατηρήσιµη βιώσιµη και έξυπνη ανάπτυξη.
Ανάπτυξη για τους πολλούς κι όχι για τους λίγους. Ανάπτυξη που
σήµερα µας επιτρέπει να µοιράζουµε το µέρισµα της στο σύνολο
της κοινωνίας. Ο προϋπολογισµός του 2021, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ήταν προϋπολογισµός ευθύνης, συνέπειας και ανά-
καµψης. 

Αποδείχθηκε επίσης, πως ήταν φιλοεπενδυτικός, αισιόδοξος,
ευέλικτος και αξιοπρεπής, διότι µας οδήγησε στο ξέφωτο της
πραγµατικής ανάπτυξης. Δυστυχώς, σήµερα, η ελληνική οικονο-
µία είναι παραγωγική και ανταγωνιστική αφού προηγουµένως, το
2021, διοχετεύσαµε στην πραγµατική οικονοµία περισσότερα
από 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο απολογισµός της Κυβέρνησης

της Νέας Δηµοκρατίας από τον Ιούλιο του 2019 µέχρι και σήµερα
είναι ένας απολογισµός ιδιαίτερα θετικός. Το πιστοποιούν βασικά
µεγέθη της οικονοµίας, όπως η ανάπτυξη του διαθέσιµου εισο-
δήµατος, οι φορολογικές ελαφρύνσεις, η δραστική µείωση της
ανεργίας, αλλά και η πρόσφατη κατάκτηση της επενδυτικής βαθ-
µίδας για τη χώρα µας µετά από αρκετά χρόνια. Καθένας από
τους παραπάνω στόχους επιτεύχθηκε σε χρονικές περιόδους
που οι διαδοχικές εξωγενείς κρίσεις ταυτίστηκαν µε την καθηµε-
ρινότητα όλων µας, απαιτώντας ειδικούς χειρισµούς και δηµο-

σιονοµικές επιβαρύνσεις. 
Γι’ αυτό, κλείνοντας, θα πω ότι ο καλύτερος απολογισµός οι-

κονοµικός και πολιτικός αποτυπώνεται στην καθηµερινότητα του
Έλληνα πολίτη της ελληνικής κοινωνίας. Σε αυτά τα τεσσεράµισι
χρόνια η Ελλάδα κατέγραψε µια αδιαµφισβήτητα σηµαντική και
µετρήσιµη πρόοδο σε όλα τα επίπεδα. Αποδείξαµε στην πράξη
τι σηµαίνει άσκηση υπεύθυνης πολιτικής, βελτιώνοντας ουσια-
στικά τη ζωή των πολιτών οι οποίοι άλλωστε γι’ αυτόν τον λόγο
µας επιβράβευσαν στις εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου του
2023. 

Τέλος, αποδείξαµε και κάτι ακόµη, ότι για την αντιµετώπιση έκ-
τακτων καταστάσεων δεν απαιτούνται µονάχα µέτρα αλλά κυ-
ρίως δοµικές αλλαγές, µεταρρυθµίσεις που µας επιτρέπουν να
προσαρµοζόµαστε στα νέα δεδοµένα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καράογλου. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Νικόλαος Βρεττός, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος από τη Νίκη, για έξι λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η κύρωση του απολογισµού για το 2021, µιας

και αυτή τη χρονιά συζητάµε, είναι µια διαδικασία σοβαρής ανά-
λυσης πολιτικών συµπερασµάτων. Δεν υπάρχει περίπτωση να µην
είναι σωστά καταγεγραµµένος, γιατί ο έλεγχος από το Ελεγκτικό
Συνέδριο είναι στο τοπικό επίπεδο µε κάποιες παρατηρήσεις που
δεν δηµιουργούν καµµία άλλη περαιτέρω παρενέργεια. 

Κι επειδή ακούσαµε τους κυβερνητικούς Βουλευτές να είναι
ικανοποιηµένοι -και γιατί άλλωστε να µην είναι εµείς αποδείξαµε
και µε την οµιλία του Προέδρου µας κ. Νατσιού και µε του ειδικού
αγορητή µας ότι αν το διαβάσετε απλά καταλαβαίνετε ότι όχι
απλώς δεν είναι επιτυχηµένος, αλλά ήταν µια ευκαιρία, χρησιµο-
ποιώντας όλη αυτή τη δυσχέρεια του δεύτερου κύκλου της παν-
δηµίας, να αποδείξετε πόσο ανάλγητη οικονοµική πολιτική ασκεί-
τε για τα λαϊκά στρώµατα. Και αυτό έγινε µε δύο συγκεκριµένες
πολιτικές. 

Η πρώτη ήταν ότι το 2021 αυξήσατε τις αντικειµενικές αξίες
και κυρίως στις λαϊκές περιοχές, γιατί σε περιοχές µε υψηλές
αντικειµενικές αξίες υπήρξαν και µειώσεις. Άρα βρήκατε την ευ-
καιρία σε µια περίοδο δυσλειτουργίας και µη κανονικότητας να
φορτώσετε καινούργιες αυξήσεις. Τι πρόβληµα έχουν οι αντικει-
µενικές αξίες; Ξέρουµε ότι στην πόλη µου τον Άγιο Δηµήτριο που
είναι ένας λαϊκός δήµος αυξήσατε τις αντικειµενικές αξίες κατά
τέτοιο τρόπο έτσι ώστε να έχει πιο υψηλή αντικειµενική αξία ο
Άγιος Δηµήτριος από τη Νέα Σµύρνη, την Ηλιούπολη, τον Άλιµο,
γειτονικές περιοχές όπου οι εµπορικές αξίες των ακινήτων είναι
πολλαπλάσιες. 

Κατ’ αυτόν τον τρόπο τι κάνατε; Επιβαρύνατε σε µια περίοδο
που υπολειτουργούσε οικονοµικά το κράτος -σύµφωνα µε τις δι-
κές σας επιλογές γιατί δική σας ευθύνη ήταν αυτό- περιοχές που
απευθύνονται στα λαϊκά στρώµατα, παρασύροντας πάνω από εί-
κοσι φόρους που έχουν να κάνουν µε την αύξηση των αντικειµε-
νικών αξιών. Κι αυτό το γνωρίζατε. Δεν είναι κάτι που προέκυψε,
που δεν µπορούσατε να το ελέγξετε, συνειδητά το κάνατε, µε
αποτέλεσµα -πέρα από τις αυξήσεις των µεταβιβάσεων, των γο-
νικών παροχών, όλες αυτές που ήταν εκτός ορίων- να θυµατο-
ποιηθούν συµπολίτες µας οι οποίοι είχαν ανάγκη την επιχορή-
γηση, επιδότηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, εννοώ
τα προνοιακά βοηθήµατα. 

Ξέρετε ότι πάρα πολλοί συµπολίτες µας αποκλείστηκαν, γιατί
αυξήθηκαν οι αντικειµενικές αξίες. Επίσης, το ίδιο επιβαρύνθηκαν
και τα στεγαστικά επιδόµατα. Όσο δε για το κοινωνικό οικιακό τι-
µολόγιο της ΔΕΗ -το ξέρετε τόσο καλά που επανέρχεστε τώρα-
το ανακοινώσατε µετά από τόσα χρόνια σε µια περίοδο κατά τη
δική σας εξαιρετική ανάπτυξη οικονοµική. 

Άρα, εσείς το 2021 είχατε σε αυτό τον τοµέα µια αποτυχηµένη
κοινωνική πολιτική σε γνώση σας.

Βρήκατε, όµως, χρόνο για να αγοράσετε έργα τέχνης. Είναι
δυνατόν µέσα σε µια τέτοια περίοδο, που στενάζει και υγειονο-
µικά; Διότι τότε πλέον έρχεται το δεύτερο κύµα του 2021 αν θυ-
µάστε, όπου αρχίζουν και υπάρχουν προβλήµατα, τα νοσοκοµεία
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αρχίζουν και φορτίζουν, δεν µπορούν να εξυπηρετηθούν. Και τι
κάνατε; Δώσατε -λέει- περισσότερα χρήµατα για την υγεία. Για
ποιον λόγο; Για να βοηθήσετε τους ασθενείς; Επ’ ουδενί τρόπω.
Οι καταστάσεις, αν δεν ξέρετε ή δεν ήσασταν τότε, ήταν τραγι-
κές. 

Το να εξοπλίσετε κάποιες ΜΕΘ ή να πάρετε κάποια µηχανή-
µατα -που ήταν στους διαδρόµους- µέσα σε χώρους, οι οποίοι
ήταν απαράδεκτοι για την ανθρώπινη αξιοπρέπεια και τη ζωή, το
να διασωληνώνετε ανθρώπους µέσα στη βρώµα των δωµατίων
και στα µικρόβια που ήταν τέσσερις ασθενείς και να φεύγουν…
Εσείς τα λεφτά τα δώσατε. Μπορεί να χάρηκαν οι προµηθευτές,
µπορεί να πούλησαν ειδικά µηχανήµατα, τα οποία όµως δεν είχαν
τη στελέχωση, γιατί είχατε φροντίσει ως Κυβέρνηση να διώξετε
το νοσηλευτικό προσωπικό. Αυτό το νοσηλευτικό προσωπικό που
στον πρώτο κύκλο της πανδηµίας στάθηκε και κράτησε το αφή-
γηµα, εσείς κοιτάξατε να το τιµωρήσετε.

Άρα, µε αυτές τις πολιτικές µπορεί κάποιοι να διαβάζουν τα
νούµερα, αλλά κυρίως, πρέπει να ενδιαφέρονται για τις πολιτικές.
Γιατί τα νούµερα είναι σωστά. Άλλωστε, η πατρίδα µας είναι διά-
σηµη για τη δηµιουργική της λογιστική, ακόµα και όταν µια δηµι-
ουργική λογιστική οδήγησε τη χώρα µας στον χορό των µνηµο-
νίων. 

Σήµερα τρέχουν πολλές προστάτιδες χώρες να αθωώσουν τον
υπεύθυνο τότε της ΕΛΣΤΑΤ. Εποµένως, όλα αυτά τα έγγραφα -
που είναι σωστά, τυπικά, δοµηµένα- δεν αποτυπώνουν την πρα-
γµατική φροντίδα και θέλησή σας να υπερασπίσετε τα λαϊκά
στρώµατα και τα µικρά ακόµα και τα µεσαία, απλώς να εξυπηρε-
τήσετε ένα αφήγηµα που το πιστεύετε. Δηλαδή, το ξεπούληµα
της δηµόσιας και ιδιωτικής περιουσίας.

Για όλους αυτούς τους λόγους, κανένας σοβαρός και έντιµος
Βουλευτής δεν θα ενέκρινε ποτέ αυτή την κύρωση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βρεττό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί-συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Κάτω Τιθορέας.

Καλώς ήρθατε, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Στυλιανός Πέτσας, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν εισέλθω στο θέµα του απολογισµού και του ισολογισµού

του 2021, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο σηµεία που ακούστηκαν
προηγουµένως. 

Πρώτον, στην αναφορά που έχει να κάνει µε την επένδυση του
ελληνικού δηµοσίου µέσω του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας, του ΤΧΣ, στις ελληνικές τράπεζες. Άκουσα από τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Παππά, να δια-
τυπώνει ένα ρητορικό ερώτηµα: Ποιος θα αναλάβει ενώπιον του
ελληνικού λαού το χρέος να υποστεί µια ζηµιά το ελληνικό δηµό-
σιο -δηλαδή, οι ίδιοι οι φορολογούµενοι- περίπου 40 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ από την ενδεχόµενη αποεπένδυση στο ΤΧΣ, όταν το
ελληνικό δηµόσιο έχει επενδύσει περίπου 46 δισεκατοµµύρια
ευρώ τα προηγούµενα χρόνια από το 2011 και µετά; 

Οµολογώ ότι τέτοια αυτοκριτική δεν έχω ξανακούσει, γιατί ο
ΣΥΡΙΖΑ ζηµίωσε 40 δισεκατοµµύρια ευρώ το ελληνικό δηµόσιο
και τους Έλληνες µικροµετόχους µε το κλείσιµο των τραπεζών
τον Ιούνιο του 2015 και µε το δηµοψήφισµα-παρωδία της 5ης Ιου-
λίου 2015 και µε τον τρόπο της ανακεφαλαιοποίησης των τραπε-
ζών, αχρείαστης ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών, που ακο-
λούθησε το κλείσιµο των τραπεζών τον Δεκέµβριο του 2015.

Πραγµατικά, ελπίζω να βρουν το θάρρος, σε αυτή τη συζήτηση
που είπαν ότι θα προκαλέσουν µε την κοινή συνεδρίαση της Επι-
τροπής Οικονοµικών Υποθέσεων και της Επιτροπής Παραγωγής
και Εµπορίου, να αναλάβουν τις ευθύνες τους για αυτό το τρα-
γικό αποτέλεσµα. Ήταν µια τυχοδιωκτική πολιτική, που συνολικά

ζηµίωσε τους Έλληνες φορολογούµενους και γενικά την ελλη-
νική οικονοµία µε πάνω από 100 δισεκατοµµύρια ευρώ! Αυτά δεν
τα λέω τώρα. Τα έχω γράψει από το 2016. Όποιος θέλει, µπορεί
να ανατρέξει στα δηµοσιεύµατα εκείνης της εποχής.

Μάλιστα, εδώ ίσως αξίζει να πω κάτι και για τον κ. Κατρίνη,
γιατί κατέθεσε στα Πρακτικά, νοµίζω, κάτι αντίστοιχο από µία έκ-
θεση του ΚΕΠΕ. Ποια κριτική ήταν αυτή που ασκούσε ο κ. Κατρί-
νης; Στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη; Δεν ήταν στην
κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου, µονοκοµµατική κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ, το 2011; Δεν ήταν το ΠΑΣΟΚ στην τρικοµµα-
τική κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας του Λουκά Παπαδήµου; Δεν
ήταν στην κυβέρνηση Σαµαρά, τρικοµµατική στην αρχή και στη
συνέχεια δικοµµατική, το ΠΑΣΟΚ; Για τις ανακεφαλαιοποιήσεις,
εννοώ, που προηγήθηκαν του 2015. Τι κριτική ασκεί τώρα;

Αντίθετα, αυτή η τοποθέτηση του ΠΑΣΟΚ θολώνει τα νερά
στον αποκλειστικό υπεύθυνο της τροµερής ζηµίας που έχουν
υποστεί οι Έλληνες µέτοχοι αλλά και οι Έλληνες φορολογούµε-
νοι µε τον τρόπο που ακολούθησε τη διακυβέρνηση το πρώτο
εξάµηνο του 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ.

Δεύτερο στοιχείο. Αναφέρθηκε εδώ για τα ζητήµατα των απευ-
θείας αναθέσεων µιας έκθεσης του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που
δεν είναι η έκθεση του απολογισµού και ισολογισµού που συζη-
τούµε σήµερα εδώ, αλλά είναι µια ειδική έκθεση που αφορά τις
αναθέσεις που έχουν πραγµατοποιήσει διάφοροι φορείς του δη-
µοσίου, κυρίως ΟΤΑ και νοσοκοµεία, η οποία δόθηκε στη δηµο-
σιότητα χθες. Παρακαλώ, να τη δείτε αυτή την έκθεση. Είναι µια
έκθεση που αναφέρεται σε ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε συ-
στηµατικά προβλήµατα στην εφαρµογή των δηµοσίων συµβά-
σεων στη χώρα µας. Θα περίµενα, πραγµατικά, να κάνουµε µια
σοβαρή συζήτηση πώς µπορούµε να βελτιώσουµε το υφιστάµενο
πλαίσιο, τον ν.4412/2016 όπως τροποποιήθηκε το 2021, είτε
αφορά τους κανονικούς διαγωνισµούς για να γίνουν πιο γρήγο-
ροι, είτε αφορά τη διαδικασία απευθείας αναθέσεων, είτε αφορά
τη διαδικασία αναθέσεων χωρίς προηγούµενη δηµοσίευση, δη-
λαδή, µε διαπραγµάτευση. Θα ήταν πολύ σηµαντικό.

Θα ήταν, επίσης, πολύ σηµαντικό αντί να λέµε γενικά νούµερα
για απευθείας αναθέσεις, να τα δούµε λίγο. Μιλάµε για τριακό-
σιες µία χιλιάδες συµβάσεις και πλέον µε αντικείµενο περίπου 3,2
δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή περίπου 10.000 ευρώ η απευθείας
ανάθεσης κατά µέσο όρο, που καταλαβαίνουµε όλοι ότι αυτό έχει
να κάνει κυρίως µε την αναποτελεσµατικότητα στο να προβλέψει
κάποιος και να υλοποιήσει γρήγορα µια σύµβαση, όταν καθυστε-
ρεί ένας πολύ µεγάλος διαγωνισµός ή όταν µιλάµε για δαπάνες
που έχουν να κάνουν µε την πανδηµία ή µε θέµατα εκτάκτων ανα-
γκών. Όµως και εκεί υπάρχουν πολύ µεγάλα περιθώρια βελτίω-
σης, ιδίως στα ζητήµατα διαπραγµάτευσης χωρίς προηγούµενη
δηµοσίευση, δηλαδή, το άρθρο 32, παράγραφος 2γ, ώστε να
προχωρούµε γρήγορα, πάντα προς το συµφέρον των φορολο-
γουµένων, αλλά και για να παρέχεται η υπηρεσία ή το έργο το
οποίο αναµένουν οι πολίτες από εµάς.

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα που αφορούν τον απολογισµό και
τον ισολογισµό του 2021 που συζητούµε σήµερα, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ένας ιστορικός απολογισµός για δύο λόγους:

Πρώτον, διακόσια χρόνια µετά την Ελληνική Επανάσταση του
1821, φαντάζοµαι, οι ερευνητές του µέλλοντος θα µπορούν να
δουν τι πέτυχε η Ελληνική Δηµοκρατία, όπως αποκρυσταλλώνε-
ται στα νούµερα ενός τέτοιου απολογισµού.

Δεύτερον, το 2021 είναι µια χρονιά που µιλάµε για τέσσερις
συµπληρωµατικούς προϋπολογισµούς. Τέσσερις συµπληρωµα-
τικούς προϋπολογισµούς, πραγµατικά, για να αντιµετωπίσουµε
τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την πανδηµία -τρεις εξ αυ-
τών- και ένας για τα αποτελέσµατα των φυσικών καταστροφών,
ιδίως των πυρκαγιών του Αυγούστου του 2021 και όσα αυτές
προκαλούσαν σε τέσσερις περιφέρειες της χώρας.

Δεν µπορεί, λοιπόν, να περνάµε έτσι έναν τέτοιο απολογισµό.
Να τον βλέπουµε µε σεβασµό και να κοιτάζουµε στο τέλος δυο-
τρία βασικά πράγµατα, στα οποία θέλω να αναφερθώ, σεβόµενος
και τον χρόνο.

Πρώτον, τα έσοδα. Τα έσοδα του προϋπολογισµού, τελικά,
όπως είχαν προϋπολογιστεί από το οικονοµικό επιτελείο, έκλει-
σαν λίγο-πολύ εκεί που προβλεπόταν µε κάποιες µικρές υπερβά-
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σεις, κάποιες µικρές υστερήσεις. Γιατί; Διότι το ελληνικό ΑΕΠ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυξήθηκε κατά 8,4% το 2021, όταν
είχε µειωθεί 9,3% το 2020, τη χρονιά της κορύφωσης της πανδη-
µίας. Δηλαδή, έκανε ένα τροµερό ριµπάουντ που δεν έχει προ-
ηγούµενο και έκλεισε την πληγή που προκάλεσε η πανδηµία και
άρα τα έσοδα αυξήθηκαν, όπως αυξήθηκε και η οικονοµική δρα-
στηριότητα.

Δεύτερον, στα έξοδα ξανά δεν παρατηρούνται τίποτα ιδιαίτε-
ρες µεταβολές σε σχέση µε τις προβλέψεις. Αντίθετα, υπάρχουν
κάποιες υπερβάσεις. Πού; Στις κοινωνικές παροχές, στα κοινω-
νικά προνοιακά επιδόµατα, στα λοιπά µάλιστα κοινωνικά προνοι-
ακά επιδόµατα, και στις επιχορηγήσεις κατά 228 εκατοµµύρια
ευρώ για τα νοσοκοµεία. Θα ψέξουµε την Κυβέρνηση, επειδή
έδειξε κοινωνική συνοχή σε µια πολύ δύσκολη χρονιά;

Σε σχέση µε το χρέος, ακούστηκε ότι αυξήθηκε πάρα πολύ.
Νοµίζω είπε και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μαµουλάκης, ότι
αυξήθηκε 14 δισεκατοµµύρια ευρώ, 3,8%. Νοµίζω είναι στη σε-
λίδα 81, γιατί κοιτούσα τον πίνακα. Γιατί δεν είπε ότι στη σελίδα
83 λέει το Ελεγκτικό Συνέδριο ότι αυξήθηκε το ΑΕΠ πολλαπλά-
σια, 9,8%, σε ονοµαστικούς όρους και έτσι το δηµόσιο χρέος πε-
ριορίστηκε ως ποσοστό του ΑΕΠ; Λέει, µάλιστα, ότι η πιστολη-
πτική ικανότητα της χώρας είναι σταθερή ή µε θετική προοπτική,
όπως αποδείχθηκε µε την αναβάθµιση της πιστοληπτικής ικανό-
τητας και την ανάκτηση επενδυτικής βαθµίδας αυτή τη χρονιά
που διανύουµε σήµερα.

Εποµένως, για τα τρία αυτά βασικά σηµεία, που είναι πολύ κα-
θοριστικά, ώστε να µπορούµε όλοι να διδασκόµαστε, να βλέ-
πουµε τα βασικά µας λάθη και να προσπαθούµε να τα διορθώ-
σουµε, να βλέπουµε πού πηγαίνουµε καλά και να προσπαθούµε
να το ενισχύσουµε, θα περίµενα µια πολύ σοβαρή συζήτηση και
όχι µικροκοµµατικά τσιτάτα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κλείνω -αν µου επιτρέπετε µε λίγη ανοχή, κύριε Πρόεδρε-
µε ένα θέµα ειδικού ενδιαφέροντος. Θα δείτε µέσα στη σελίδα
17 ένα ζήτηµα που έχει να κάνει µε τα έσοδα τα οποία βεβαι-
ώνονται και τα έσοδα τα οποία εισπράττονται. Υπάρχει µια πολύ
µεγάλη απόκλιση διαχρονικά, όποιες εκθέσεις του Ελεγκτικού
Συνεδρίου και αν δείτε. Γιατί συµβαίνει αυτό; Προφανέστατα, τα
έσοδα που βεβαιώνονται δεν είναι αυτά τα έσοδα τα οποία προ-
ϋπολογίζει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Έχει ενσωµατώσει
µέσα το ποσοστό εισπραξιµότητας, ώστε να µην πέφτει έξω ο
προϋπολογισµός.

Όµως, εδώ πρέπει να δούµε πού υπάρχουν χρόνιες αδυναµίες
και ποια έσοδα από αυτά δεν µπορούν να εισπραχθούν και ιδού
πεδίον δόξης λαµπρό για διακοµµατική συναίνεση, ώστε να δια-
γράφονται γρήγορα έσοδα που δεν πρόκειται να εισπραχθούν
ποτέ και να µην απασχολούν τη φορολογική διοίκηση, ώστε η φο-
ρολογική διοίκηση να επικεντρώνεται στους ελέγχους τους εκεί
που τα χρέη, οι οφειλές των υπόχρεων σε αυτά τα βεβαιωθέντα
έσοδα είναι πιο πρόσφατες, άρα και πιο εύκολα εισπράξιµες για
το καλό όχι µόνο του προϋπολογισµού, αλλά φυσικά για το καλό
της ελληνικής κοινωνίας.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας συγχαρητήρια στο οικονο-
µικό επιτελείο που εκείνη την πολύ δύσκολη χρονιά του 2021 κα-
τάφερε υπό την ηγεσία του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, να φέρει αυτό τον προϋπολογισµό σε πέρας σχεδόν
στα πλαίσια τα οποία είχαν προϋπολογιστεί και καλώ όλους να
δουν τις καλύτερες µέρες για την ελληνική οικονοµία, τις οποίες
έχουν καταγράψει όλοι οι διεθνείς οίκοι αξιολόγησης και να
δούµε τι πραγµατικά µπορούµε να κάνουµε, µακριά από µικρο-
κοµµατικές µεµψιµοιρίες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πέτσα.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, για δώδεκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πιστεύω
ότι και µε την τοποθέτηση του εισηγητή µας, των οµιλητών µας -
και επειδή ακολουθώ τον κ. Πέτσα- δόθηκαν όλες οι απαντήσεις

που έχουν να κάνουν µε τον απολογισµό του 2020-2021.
Το 2020-2021 είναι µια ιδιαίτερη χρονιά, που ειπώθηκε από

όλους, γιατί στην πραγµατικότητα, είµαστε σε µια φάση που ερ-
χόµαστε µετά το 2020, όπου είχαµε τις πολύ έντονες επιβαρύν-
σεις από την πανδηµία, αλλά παράλληλα και το 2021 αρχίζουµε
να µπαίνουµε σε µια κανονικότητα οικονοµίας. Όµως, παρέµεναν
πάρα πολύ µεγάλες υποχρεώσεις και ανάγκες να στηριχθούν κοι-
νωνικές οµάδες και στο κοµµάτι της εργασίας και στο κοµµάτι
της ασφάλισης και στο κοµµάτι των αυξηµένων δαπανών που
υπήρχαν για την υγεία.

Υπό αυτή, λοιπόν, την έννοια, θα πρέπει να αντιληφθούµε ότι
το 2021, στην πραγµατικότητα, το κράτος παρέµενε ο εργοδότης
των πολιτών οι οποίοι είχαν µπει σε αναστολή. Ουσιαστικά, ήταν
αυτός που χρηµατοδοτούσε σε µεγάλο βαθµό την οικονοµία εκεί
που χρειαζόταν να γίνουν στηρίξεις. Στήριζε µε επιδόµατα τις κοι-
νωνικές οµάδες και παράλληλα, είχε και ένα υπέρογκο κόστος
για τη λειτουργία του σκέλους που είχε να κάνει µε τα νοσοκο-
µεία.

Και επειδή άκουσα και µια κριτική σε αυτό το κοµµάτι, µε τι
προϋπολογισµό ξεκινήσαµε το 2021 και πού καταλήξαµε, ήταν
προφανές ότι δεν µπορούσε κανένας να προβλέψει ακριβώς πώς
θα είναι η πορεία της πανδηµίας και πόσο µεγάλη θα είναι η επι-
βάρυνση στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Και αυτό που έχει σηµασία
και ειπώθηκε είναι ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας στηρίχθηκε συ-
νολικά και µπόρεσαν να γίνουν όλες οι πράξεις οι οποίες χρει-
άζονταν, ώστε να έχουν οι Έλληνες πολίτες την καλύτερη δυνατή
φροντίδα.

Είναι πολύ σηµαντικό ότι, παρ’ όλο που υπήρχε όλο αυτό το
πλαίσιο, καταφέραµε να υλοποιήσουµε µια κυβερνητική πολιτική
που στηριζόταν µε µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών
και δικαιώθηκε απόλυτα η πολιτική µας στο γεγονός ότι υπήρχαν
περισσότερα έσοδα τη στιγµή που είχαµε µείωση των φορολογι-
κών συντελεστών. Ήταν αυτό που πολλές φορές µε συγχωρείτε,
αλλά δεν µπορεί να το αντιληφθεί η Αριστερά, όταν λέµε ότι, όταν
µειώνονται οι φορολογικοί συντελεστές, αλλά αυξάνεται η οικο-
νοµία, αυτοµάτως έχουµε πολύ περισσότερα φορολογικά έσοδα.

Να θυµηθούµε για τον εισαγωγικό φόρο, ότι το 22% το κάναµε
9%. Να θυµηθούµε τις τρεις µονάδες µείωση των ασφαλιστικών
εισφορών. Και επειδή άνοιξε µια κουβέντα και δεν θέλω να το
αφήσω να πέσει κάτω, προφανώς η Κυβέρνηση είχε αναφερθεί
και στο σκέλος της φορολογίας, ότι στοχεύει στην πάταξη της
φοροδιαφυγής και το φορολογικό νοµοσχέδιο, όπως έχει παρου-
σιαστεί, έχει µια σειρά από αυτές τις κατευθύνσεις.

Στο κοµµάτι που συνδέεται -και αναφέρθηκε και ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, νοµίζω και των άλλων κοµµά-
των- και στο σκέλος που αναφέρεται στους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες, δεν αναφερόµαστε σε νέο φόρο. Αναφερόµαστε σε
ένα µαχητό τεκµήριο, το οποίο προφανώς και στη συζήτηση που
θα γίνει θα αποτυπωθεί µε τέτοιο τρόπο, ώστε σε καµµία περί-
πτωση να µη δηµιουργείται αίσθηµα αδικίας, ότι οι άνθρωποι που
πραγµατικά βρίσκονται κάτω από αυτό το εισόδηµα θα κληθούν
να πληρώσουν φόρους. Εκεί πέρα είναι µια ανοικτή συζήτηση
που θα γίνει, αλλά µε ένα πλαίσιο πάντοτε φορολογικής δικαιο-
σύνης, όπως έχει αποδείξει διαχρονικά όλα αυτά τα πέντε χρόνια
που κυβερνά η Κυβέρνηση ότι το έχει µια βασική σταθερά.

Σε αυτό το σηµείο µε συγχωρείτε, κύριοι συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης, αλλά δεν θα δεχθούµε υποδείξεις από το κόµµα που
κατ’ εξοχήν υπερφορολόγησε -ο κ. Πολάκης έχει πει τον ακριβή
χαρακτηρισµό για το τι έκανε- τη µεσαία τάξη και να µας κουνά
τώρα το δάχτυλο, ότι δήθεν εµείς ερχόµαστε και δεν θέλουµε να
στηρίξουµε τη µεσαία τάξη.

Έρχοµαι στο κοµµάτι το οποίο αναφέρεται -και έγινε κουβέ-
ντα- στην ειδική έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Στο κοµµάτι
το οποίο παρουσιάζει και έχει ένα µεγάλο ενδιαφέρον -γιατί, άµα
δούµε, αυτές είναι επαναλαµβανόµενες εκθέσεις σε µεγάλο βαθ-
µό του Ελεγκτικού Συνεδρίου- θα πρέπει να δούµε παθογένειες
που σε µεγάλο βαθµό καθυστερούν διαγωνιστικές διαδικασίες,
µε αποτέλεσµα να χρειάζεται να πάµε σε άλλες µορφές, ουσια-
στικά συµβάσεις µέσω διαπραγµατεύσεων, για να µπορέσουν να
λειτουργήσουν οι υπηρεσίες.

Ειδικά, όµως, για το 2021 -και µε συγχωρείτε και εδώ πέρα θα
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πω ότι είναι ένας ευθύς λαϊκισµός- δεν µπορούµε να µην εκτιµή-
σουµε τις ανάγκες της πανδηµίας. Τα νοσοκοµεία, προφανώς,
είχαν προγραµµατισµό για συγκεκριµένο αριθµό ασθενών. Θέ-
λετε να µου πείτε το ότι ξεκίνησαν να προµηθεύονται επιπλέον
αναπνευστήρες και ότι ξεκίνησαν να προµηθεύονται επιπλέον
φάρµακα τα οποία χρειάζονταν, το ότι έπρεπε µετά από ένα ση-
µείο να αρχίσουν να προµηθεύονται αντιιικά από µοναδικές εται-
ρείες που ήταν οι µόνες που τα έβγαζαν, δεν ήταν λογικό ότι
αυτοµάτως, προκειµένου να καλυφθούν αυτές οι αυξηµένες ανά-
γκες, θα πηγαίναµε και σε διαδικασίες που δεν µπορούσαν να
έχουν το χρονικό διάστηµα που απαιτούν συνήθως έτη για να
µπορέσουν να καλυφθούν;

Επί της αρχής, λοιπόν, προφανώς, θα πρέπει να βρούµε τις
µορφές και τις διαδικασίες, ώστε να κινούνται πιο γρήγορα οι δια-
γωνιστικές διαδικασίες. Από την άλλη, όµως, πλευρά, δεν µπο-
ρούµε να εκτιµούµε τις ιδιαίτερες συνθήκες.

Εγώ θα σας φέρω και ένα παράδειγµα. Αναλαµβάνοντας Υ-
πουργός από τον Σεπτέµβριο και µετά, έπρεπε να έχουµε κλίνες
από ιδιωτικές κλινικές. Χρησιµοποιούσαµε υπηρεσίες ιδιωτών. Τα
νοσοκοµεία χρησιµοποιούσαν αυτές τις υπηρεσίες, προκειµένου
να καλύψουν αυξηµένες ανάγκες. Μπορούσε εκεί πέρα να οδη-
γηθεί µια διαγωνιστική διαδικασία µε τους όρους που απαιτού-
νται και τη χρονική διάρκεια; Προφανώς, θα πήγαιναν σε δια-
δικασίες µε διαπραγµάτευση.

Άρα και αυτό το επισηµαίνει το Ελεγκτικό Συνέδριο, ότι µπορεί
να υπάρχουν αυτές οι στρεβλώσεις οι οποίες γίνονται σε µια κα-
νονικότητα, γιατί το βρίσκαµε και σε προηγούµενα χρόνια, αλλά
υπάρχουν και οι ιδιαίτερες συνθήκες της συγκεκριµένης περιό-
δου. Και για αυτόν τον λόγο, αργότερα -και θα φανεί και στις εκ-
θέσεις που θα γίνουν και το 2022 και µετά- έχει µπει και αρχίζει
να µπαίνει το σύστηµα και µε τις διαπραγµατεύσεις που γίνονταν
στο φάρµακο από την Επιτροπή Διαπραγµάτευσης, αλλά και συ-
νολικά σε ένα στάδιο που, όπως σωστά ειπώθηκε από τον προ-
λαλήσαντα, θα πρέπει να δούµε πώς θα βελτιώσουµε όλες αυτές
τις διαδικασίες, ώστε να µην υπάρχουν οι παθογένειες οι οποίες
υπήρξαν.

Ως προς το κοµµάτι τώρα που έχει να κάνει -επειδή ειπώθηκε
και αυτό, µπήκαµε σε µια συζήτηση- µε τη δήλωση που έκανε ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ για τον λόγο που χρεώθηκε η χώρα και
την απάντηση που υπήρξε από τον Παύλο Μαρινάκη, κύριε Παπ-
πά, προφανέστατα, δεν έχει πει κανένας κάτι. Υπάρχει µια διαδι-
κασία. Η χώρα το 2009, λόγω στρεβλώσεων που υπάρχουν,
έφτασε στο χείλος της χρεοκοπίας και για αυτόν τον λόγο, υπο-
χρεωθήκαµε να µπούµε στα µνηµόνια και εκεί πέρα, το κάθε
κόµµα κάνει την αποτίµησή του και προφανώς, έχουµε αναφερθεί
εµείς και στην καταστροφική δεκαετία του 1980.

Όµως, κύριε Παππά, το γεγονός ότι έγινε µια διαχείριση κρί-
σεων το 2012-2015 και η χώρα ήταν έτοιµη να βρίσκεται σε ένα
πλαίσιο κανονικότητας µετά από θυσίες των Ελλήνων και είχαµε
την περίφηµη διαπραγµάτευση του Αλέξη Τσίπρα µε τον κ. Βα-
ρουφάκη, που µας στοίχισε 100 δισεκατοµµύρια ευρώ και έχασε
πέντε-έξι χρόνια η χώρα και αυτό το οποίο πετύχαµε φέτος µε
την επενδυτική βαθµίδα θα µπορούσαµε να το είχαµε οκτώ χρό-
νια πριν, αν δεν είχε µεσολαβήσει η δική σας διακυβέρνηση, είναι
κάτι που ο κ. Κασσελάκης εµµέσως πλην σαφώς το έγραφε.
Όµως, τότε ήταν είκοσι τεσσάρων ετών. Διότι αυτά που έγραφε
ο κ. Κασσελάκης, όταν ήταν είκοσι τεσσάρων, ήταν σε µεγάλο
βαθµό η κριτική που σας κάναµε και φέρατε τη χώρα σε αυτή τη
διάλυση.

Άρα, ακόµα και αν δεν ξέρει καλά την ιστορία, επειδή βρισκό-
ταν στην Αµερική, να πάρει να διαβάσει τα άρθρα του για το πώς
έβλεπε τη διακυβέρνησή σας και τώρα που έχει αναλάβει τη δια-
κυβέρνηση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να κάνει επιτέλους
την αυτοκριτική για το τι στοιχίσατε το πρώτο εξάµηνο του 2015
και πώς λόγω αυτής της επιβάρυνσης της χώρας, στην πραγµα-
τικότητα, βγήκαµε από τον κυκεώνα των µνηµονίων πολύ αργό-
τερα από ό,τι θα µπορούσαµε να πάµε και κόντεψαν να πάνε
στράφι οι θυσίες του ελληνικού λαού.

Θα υπάρξει και το σκέλος, κύριε Υπουργέ, του προϋπολογι-
σµού που σε λίγες µέρες που θα ξεκινήσει -φαντάζοµαι- η συζή-
τηση για να οδηγηθούµε σε ένα ευρύτερο πλαίσιο. Δεν πρέπει

να ξεχνάµε ότι αυτή η Κυβέρνηση από το 2019 ψηφίστηκε και έχει
υλοποιήσει -κι είναι πολύ σηµαντικό- ήδη από το πρώτο οικονο-
µικό νοµοσχέδιο που έφερε, το 50% των δεσµεύσεων που ανέ-
λαβε στο προεκλογικό της πρόγραµµα για τη διακυβέρνηση
2023-2027. 

Εµείς είµαστε µια Κυβέρνηση που µε έναν ξεκάθαρο τρόπο πι-
στεύουµε, ότι η ανάπτυξη της οικονοµίας αυτοµάτως ευνοεί,
όλους όσοι βρίσκονται εδώ πέρα. Δεν βλέπουµε δογµατικά κα-
ταστάσεις και ακόµα και απολογισµός του 2020-2021 δείχνει, ότι
σε µεγάλο βαθµό τότε, µετά από ένα καταστροφικό έτος 2020
λόγω της πανδηµίας του παγκόσµιου καταστροφικού έτους, εί-
µαστε η χώρα που έχουµε τη µεγάλη ανάπτυξη το 2020-2021 και
µπαίνουν οι βάσεις, προκειµένου πριν δύο-τρεις µήνες να απο-
κτήσουµε την επενδυτική βαθµίδα και να βλέπουµε πια ότι η τε-
τραετία η οποία έρχεται, είναι µια τετραετία µεγάλης οικονοµικής
ανάπτυξης. 

Οπότε, εδώ θα βρισκόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Θα
συζητάµε κάθε χρόνο και κάποια στιγµή θα καταλάβετε ότι οι πο-
λιτικές που προάγουν την κοινωνική ευαισθησία είναι οι πολιτικές
οι οποίες έρχονται από φιλελεύθερες κυβερνήσεις και όχι από
σοσιαλιστικές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πλεύρη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ο κ.

Παππάς για ένα λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Ήταν πάρα πολύ ενδιαφέρουσα η αφήγηση του Κοινοβουλευ-

τικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας για τα παρελθόντα
χρόνια. Κρατώ µε πάρα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον τη διαπίστωση
και το συµπέρασµα ότι επήλθε η χρεοκοπία το 2009. Νοµίζω ότι
αυτό παράγει πολιτικό ενδιαφέρον για τα εσωτερικά της Νέας
Δηµοκρατίας και δείχνει ότι οι διαφορετικές διαδροµές οι οποίες
έχουν συναντηθεί στο εσωτερικό τους, έχουν ακόµη ανοιχτούς
λογαριασµούς να λύσουν.

Για το 2015 νοµίζω ότι ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος δεν έκανε τίποτε άλλο από αυτό που µονότονα γίνεται από
την πλευρά της παράταξής του να ξεχνά τις εκλογές του Σεπτεµ-
βρίου του 2015. Διότι ο Αλέξης Τσίπρας έφερε ό,τι κατάφερε και
ό,τι δεν κατάφερε ενώπιον του ελληνικού λαού και ζήτησε ξανά
την εντολή. Την εντολή την έλαβε και έβγαλε τη χώρα από τα µνη-
µόνια. 

Τώρα, για το ποιος συσσώρευσε το χρέος, -ε, κύριε Πλεύρη,
άµα θέλετε να τσακωθείτε µε την αλήθεια και την EUROSTAT-
δεν θα µας βρείτε συµπαραστάτες.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τον λόγο παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-

τρίνης, επίσης, για ένα λεπτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα από πολλούς συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και

από τον προλαλήσαντα, τον κ. Πλεύρη, µια προσπάθεια να µας
πείσουν ότι αυτό που παρουσιάζεται σήµερα, που είναι ο απολο-
γισµός του 2021, µε την υπογραφή του Ελεγκτικού Συνεδρίου µι-
λάει για δηµιουργική λογιστική, µιλάει για µη ακριβή στοιχεία,
µιλάει για ρεκόρ απευθείας αναθέσεων, µιλάει για όλα αυτά τα
οποία έζησε η χώρα και οδηγήθηκε το 2009 στη χρεοκοπία. Βέ-
βαια, ο κ. Πλεύρης -θέλω να είµαι δίκαιος- είχε ψηφίσει το πρό-
γραµµα «ΔΙΑΔΟΣΗΣ», ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία
δεν το είχαν ψηφίσει τότε. 

Θέλει, λοιπόν, µε όλη αυτή την αφήγηση η Κυβέρνηση να πεί-
σει την ελληνική κοινωνία και εµάς, τα πολιτικά κόµµατα, ότι δεν
επαναλαµβάνονται τα ίδια λάθη τα οποία τα πλήρωσε η χώρα κι
οι πολίτες µέσα από µία µακροχρόνια δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή. Όλα όσα εµείς αναφέραµε µε στοιχεία και για τις επιλογές
που οδηγούν σε αποεπένδυση από τις τράπεζες και για τις επι-
λογές που έχουν ένα ρίσκο, όπως αυτή µε την «AEGEAN», αλλά
και για τις επιλογές που ίσως οδηγήσουν να έχουµε αύξηση λη-
ξιπρόθεσµων δαπανών και για τις επιλογές να πληρώνουµε πρό-
στιµα για ελλιπείς ελέγχους για τους δασµούς και για τις
επιλογές τού να φορολογήσουµε τελικά τους επαγγελµατίες για

4896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



να «ξύσει»ο κ. Χατζηδάκης, δήθεν, «τον πάτο του βαρελιού», για
να µπορέσει ο κ. Μητσοτάκης αυτά που υποσχέθηκε προεκλο-
γικά να τα υλοποιήσει εν ευθέτω χρόνω. Συγγνώµη, αλλά εµείς
θα τα στηλιτεύουµε και θα σας θυµίζουµε ότι ναι, η Νέα Δηµο-
κρατία είναι η παράταξη η οποία, µε την ίδια λογική της δηµιουρ-
γικής λογιστικής, οδήγησε τη χώρα εκεί που την οδήγησε και δεν
µας επιτρέπεται, ως πολιτικό σύστηµα, να αφήσουµε να ζήσουµε
πάλι την ίδια περιπέτεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ο κ. Αθανάσιος Πλεύ-
ρης έχει τον λόγο για ένα λεπτό και κλείνει αυτός ο διάλογος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ευχα-
ριστώ πολύ! 

Προσέξτε! Γιατί άκουσα και τον κ. Παππά, άκουσα και τον κ.
Κατρίνη. Προφανώς, το 2010 η χώρα µπήκε στο µνηµόνιο. Έχει
γίνει πολύ µεγάλη κουβέντα, δεν θα µεταφέρουµε αυτή την κου-
βέντα πλέον στο Κοινοβούλιο. Προφανώς, οι αναφορές παθογε-
νειών αναφέρονται στη δεκαετία του ’80. Αυτό έλεγε πάντοτε η
Νέα Δηµοκρατία. Ποια είναι, όµως, η ειδοποιός διαφορά που κά-
νουµε ότι δεν το καταλαβαίνουµε; Ότι η ταλαιπωρία της χώρας
2010 µε 2015 θα µπορούσε να είχε ολοκληρωθεί το 2015 και ξα-
φνικά, λόγω της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, βρεθήκαµε σε προ-
ηγούµενο στάδιο και χρειαστήκαµε άλλα έξι µε επτά χρόνια, για
να µπορέσουµε να φτάσουµε σε σηµείο που θα ήµασταν το 2015.

Αναφέρθηκε ο κ. Παππάς στο κοµµάτι ότι µεσολάβησαν εκλο-
γές. Ναι, προφανώς, µεσολάβησαν εκλογές. Και δηµοψήφισµα
µεσολάβησε και µάλιστα ο Αλέξης Τσίπρας πήρε το αποτέλεσµα
του δηµοψηφίσµατος και το άλλαξε και πήγε σε εκλογές. Να σας
θυµίσω, όµως, ότι έχουν µεσολαβήσει πολύ πιο πρόσφατες εκλο-
γές. Έχουν µεσολαβήσει οι εκλογές του 2023, όπου για πρώτη
φορά ο Κυριάκος Μητσοτάκης αυξάνει ποσοστό κόµµατος, έχο-
ντας κυβερνήσει στις µεγαλύτερες κρίσεις και προφανώς, ο απο-
λογισµός που συζητάµε σήµερα, έχει κριθεί από τον ελληνικό λαό
µε τις εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πλεύρη.
Καλείται στο Βήµα η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ.

Ζωή Κωνσταντοπούλου για δεκαπέντε λεπτά. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τι υποκρισία! Κύριε Παππά, κύριε Πλεύρη, τι υποκρισία!
Τσακώνεστε ποιος χρέωσε τη χώρα πρώτος, ποιος την χρέωσε
πιο πολύ, ποιος φταίει λίγο λιγότερο ή λίγο περισσότερο και δεν
οµολογείτε στους ανθρώπους που µας παρακολουθούν ότι χρε-
ώσατε τη χώρα. Φαντάζοµαι θα έρθουν και οι µαθητές να παρα-
κολουθήσουν τη συνεδρίαση να δουν πόσοι λίγοι Βουλευτές
εµφανίζονται στην Αίθουσα. Ευτυχώς, κύριε Πλεύρη, ήταν η οµι-
λία σας και ήρθαν δεκαπέντε Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
από τους εκατόν πενήντα οκτώ του 40% και κάτι. 

Τσακώνεστε, λοιπόν, ποιος χρέωσε πρώτος ή ποιος χρέωσε
πιο πολύ. Επί σαράντα χρόνια καταχρεώσατε τη χώρα ΠΑΣΟΚ
και Νέα Δηµοκρατία και όταν δόθηκε η µοναδική θεσµική ευκαι-
ρία να αποκηρυχθεί αυτό το παράνοµο χρέος, το οποίο ελέγ-
χθηκε και εκδόθηκε στις 17 Ιουνίου του 2015 πόρισµα λογιστικού
ελέγχου αυτού του χρέους που τεκµηριώνει ότι πρόκειται για
χρέος παράνοµο, αθέµιτο, απεχθές, επονείδιστο και µη βιώσιµο,
δηλαδή, για χρέος που έχει τα τέσσερα χαρακτηριστικά κατά το
Διεθνές Δίκαιο και κατά τη διεθνή πρακτική του ΟΗΕ, για να απο-
κηρυχθεί, να διαγραφεί και να περιοριστεί -ω, του θαύµατος!-
ήρθε ο κ. Τσίπρας και ο κ. Παππάς -που τον άκουσα εδώ πέρα   
να βγάζει λόγους κατά του χρέους και κατά της πολιτικής ΠΑΣΟΚ
και Νέας Δηµοκρατίας- και τα νοµιµοποίησαν και ψηφίσατε όλοι
µαζί 13 και 14 Αυγούστου του 2015 -όλοι µαζί, κύριε Παππά, κύριε
Κουκουλόπουλε, κύριε Πλεύρη και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας-
το τρίτο µνηµόνιο, αυτό για το οποίο αλληλοκατηγορείστε για το
ποιος φταίει. Και οι τρεις φταίτε και όλοι εκείνοι οι οποίοι …

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ήσασταν κι εσείς µαζί τότε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ, µην επεµβαίνετε!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Κυριαζίδη, αφήστε τις συνήθειες του κοινοβου-
λευτικού µπούλινγκ που αναβιώνουν ανά πάσα στιγµή, αφήστε

τα αυτά! Γιατί, υποτίθεται, ότι έχετε έναν Αρχηγό που εκπροσω-
πεί -υποτίθεται!- τον κοινοβουλευτικό πολιτισµό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ιδιαίτερα εσείς ως Πρόεδρος προ-
σπαθούσατε να µας πείσετε …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µην
επιµένετε, δεν έχετε τον λόγο. Δεν έχετε κανένα δικαίωµα να
επεµβαίνετε. Σας παρακαλώ! Έχει δικαίωµα η Πρόεδρος να πει
την άποψή της. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έξις δευτέρα φύσις!

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Παρακαλώ, πολιτικό πολιτισµό! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ναύαρχε, τι θα

γίνει, θα συνεχίσουµε τον διάλογο εδώ; Δεν γίνεται αυτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επικουρικά.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Επικουρικά πολιτικό πολιτισµό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ παρακαλώ να συνεχίσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, συνεχίστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ πολύ.
Όταν ψηφίζατε όλοι µαζί το τρίτο µνηµόνιο, χρεώνοντας ακόµη

περισσότερο τη χώρα, υπήρχε ήδη και ήταν κοινοβουλευτικό και
εθνικό κεκτηµένο το πρώτο πόρισµα, η προκαταρκτική έκθεση
της Επιτροπής Αλήθειας Δηµοσίου Χρέους, κοινοβουλευτικής
επιτροπής, την οποία είχα συστήσει ως Πρόεδρος της Βουλής,
η οποία τεκµηριώνει όλους τους λόγους για τους οποίους οφεί-
λατε οι κυβερνώντες το 2015 και οι εν συνεχεία κυβερνώντες
µέχρι σήµερα να έχετε κάνει ενέργειες αποκήρυξης του χρέους.
Γιατί το χρέος αυτό δεν το δηµιούργησαν οι πολίτες, όµως το
έχετε µε τεχνάσµατα µετακυλήσει στους ώµους των πολιτών, την
ώρα που και οι µεν και οι δε και οι εκ τρίτου τρώτε µε χρυσά κου-
τάλια στην πλάτη του ελληνικού λαού, σε βάρος των Ελλήνων πο-
λιτών, σε βάρος των παιδιών, σε βάρος των επόµενων γενεών. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά, για αυτή τη συζήτηση, το πόρισµα
της Επιτροπής Αλήθειας Δηµοσίου Χρέους της 17ης Ιουνίου 2015,
αλλά και το επόµενο πόρισµα που αφορούσε στο τρίτο µνηµόνιο,
το οποίο εκδόθηκε τον Σεπτέµβριο του 2015 και εξηγεί, κύριοι,
εσείς που εξανίσταστε για αυτό, αλλά το ψηφίσατε, γιατί είναι και
αυτό το χρέος παράνοµο, αθέµιτο, αντισυνταγµατικό, απεχθές,
κατά το Διεθνές Δίκαιο ή αλλιώς επονείδιστο και µη βιώσιµο.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα πορίσµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Από το 2015 µέχρι σήµερα που υπάρχει αυτό το κοινοβουλευ-
τικό κεκτηµένο, δεν έχετε κάνει το παραµικρό, για να υπερασπι-
στείτε τους πολίτες αυτής της χώρας έναντι αυτού του χρέους.
Και όχι απλώς δεν έχετε κάνει το παραµικρό, αλλά η χώρα µας
στα ψηφίσµατα του ΟΗΕ, που προστατεύουν τις παρανόµως χρε-
ωθείσες χώρες, ξέρετε τι κάνει; Αυτό που κάνατε και για την Πα-
λαιστίνη. Απέχει. Τον Σεπτέµβριο του 2015 η υπηρεσιακή κυβέρ-
νηση, µε Υπουργό Εξωτερικών τον κ. Μολυβιάτη και συναινετικά
επιλεγείσα από όλους σας, έδωσε εντολή στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία µας στον ΟΗΕ να δηλώσει αποχή στο ψήφισµα του ΟΗΕ
για την αποκήρυξη των παρανόµων χρεών των κρατών. Δηλαδή,
ένα κράτος, µία χώρα που δεν υπερασπίζεται τα εθνικά της δίκαια
και τα δίκαια των πολιτών της. 

Είναι τεράστια υποκρισία σήµερα να έρχεστε εδώ και να δεί-
χνετε ο ένας τον άλλον. Θα έπρεπε όλοι οι πρώην κυβερνήσαντες
και νυν κυβερνώντες να κοιτιέστε µεταξύ σας και στον καθρέφτη.
Η κατάσταση της υπερχρέωσης της χώρας οφείλεται στις πρά-
ξεις και στις παραλείψεις σας και από το 2015 µέχρι σήµερα που
υπάρχουν αυτά τα πορίσµατα δεν τα έχει χρησιµοποιήσει κανείς,
ενώ οφείλει. Διαχειριστής πολυκατοικίας που θα είχε στοιχεία για
να αποκηρύξει τα χρέη της πολυκατοικίας, θα είχε πράξει τα ελά-
χιστα. Εσείς και οι µεν και οι δε και οι έτεροι δεν έχετε κάνει το
παραµικρό. 

Και βέβαια, σας εξυπηρετεί πάρα πολύ µία τέτοια συζήτηση
για τον ισολογισµό και τον απολογισµό του 2021, όπου λέτε ο κα-
θένας κάποια προσχηµατικά πράγµατα και κυρίως ποντάρετε σε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4897



αυτό το οποίο απεργάζεστε και έχετε συµφωνήσει και οι τρεις,
που είναι η απόλυτη υποβάθµιση της Βουλής και του ελέγχου
που ασκεί η Βουλή στα δηµόσια οικονοµικά του κράτους. Διότι
δεν είναι εδώ ούτε ο Αρχηγός σας και Πρωθυπουργός, κύριε
Πλεύρη, ούτε ο Αρχηγός σας ή ο αντ’ αυτού, κύριε Παππά, ούτε
ο Αρχηγός σας, κύριε Κουκουλόπουλε. Δεν είναι εδώ ούτε κανέ-
νας Υπουργός, παρά µόνο ο Υφυπουργός κ. Πετραλιάς. Σε µία
συζήτηση, η οποία προβλέπεται κατά το Σύνταγµα ως κορυφαία
γιατί αφορά λογοδοσία, θα έπρεπε να είναι εδώ όλοι οι Υπουργοί
και να δίνουν λόγο για το πώς µεταχειρίστηκαν τα κονδύλια. Θα
έπρεπε δηλαδή να υπάρχει λεπτοµερής λογοδοσία και αυτή δεν
υπάρχει. 

Το Σύνταγµα προβλέπει ότι πρόκειται για διαδικασία στην
οποία κατατίθεται η Έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου το αργό-
τατο, έναν χρόνο µετά τη συµπλήρωση του έτους. Κατατέθηκε,
λοιπόν, αυτή η Έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου -και µε συγ-
χωρείτε, αλλά αυτό θα ήθελα να το τονίσω, για να είµαστε ακρι-
βείς- και συζητούµε σήµερα αυτά, που, υποτίθεται ότι τα επεξερ-
γάστηκε η Επιτροπή του Προϋπολογισµού, Ισολογισµού και Απο-
λογισµού της Βουλής από χθες µέχρι σήµερα. Ενώ το Σύνταγµα
και ο Κανονισµός της Βουλής προβλέπουν τρεις τουλάχιστον συ-
νεδριάσεις στην επιτροπή και ενώ, επίσης, το Σύνταγµα και ο Κα-
νονισµός της Βουλής µιλούν για δύο συνεδριάσεις της Ολο-
µέλειας, εσείς ξεπετάξατε δύο συνεδριάσεις χθες στην επιτροπή
στις 14.00’ και στις 16.00’ και ξεπετάτε σήµερα στην Ολοµέλεια
και οι τρεις σας -γιατί έχετε την τεράστια κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία- και δεν αντιλέγετε σε αυτή τη διαδικασία. Πώς να αντι-
λέξετε, όµως, όταν ο κ. Παππάς είναι µόνος του στα έδρανα; Ο
κ. Κουκουλόπουλος είναι, επίσης, µόνος του στα έδρανα. Ποια
Αντιπολίτευση και ποιοι ερίζουν για την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση; Εµείς είµαστε πιο πολλοί. Έχουµε έξι Βουλευτές αυτή τη
στιγµή, διότι µας έχουν κλέψει τις δύο έδρες και οι τέσσερις εί-
µαστε εδώ και ο άλλος είναι σε επιτροπή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Στην Ολοµέλεια δεν µίλησε κανέ-
νας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ! Δεν
έχετε δικαίωµα να επεµβαίνετε. Μην ενοχλείτε συνέχεια. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ελάτε τώρα! Δεν ήσασταν, για να ακούσετε και τον κ.
Καζαµία και την κ. Καραγεωργοπούλου που µίλησαν. Αφήστε,
λοιπόν, τα «δεν µίλησε κανείς». Ήρθατε αγουροξυπνηµένοι να
µας πείτε ότι δεν µίλησε κανένας! 

Η συνταγµατική, λοιπόν, διαδικασία είναι κορυφαία, ακριβώς
γιατί αφορά λογοδοσία. Και αυτό που γίνεται σήµερα στη Βουλή
είναι πλήρης απαξίωση µιας κορυφαίας διαδικασίας λογοδοσίας
και απολογισµού. 

Κύριε Κεδίκογλου, µετά θα σας βγάλουν βίντεο και…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας

παρακαλώ, να απευθύνεστε στο Προεδρείο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, εντάξει, αλλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Γιατί µετά θα αρχίσει

ο διάλογος, θα αρχίσουν να κάνουν φασαρία και µετά θα έχετε
παράπονα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κανένας διάλογος. Απλώς, όταν ακούω και εγώ έναν
Βουλευτή να µιλάει µεγαλοφώνως στο τηλέφωνο, δεν µπορώ να
µην το σχολιάσω, γιατί αυτή είναι η κατάσταση εδώ στη Βουλή. 

Η Έκθεση, λοιπόν, του Ελεγκτικού Συνεδρίου έχει κατατεθεί
από τον κ. Σαρµά στη Βουλή στις 14 Δεκεµβρίου του 2022 και
την καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Κατατέθηκε, λοιπόν, στις 14 Δεκεµβρίου 2022 και τη φέρνετε
σε άλλη Βουλή, µε άλλους Υπουργούς, έντεκα µήνες αργότερα.
Γιατί το κάνατε αυτό, εάν όχι για να ξεπλύνετε διαδικασίες και
ευθύνες; Το νοµοσχέδιο το υπογράφει χωρίς ακριβή ηµεροµηνία
-λέει, Αθήνα, κενό, Δεκεµβρίου 2022- ο κ. Σταϊκούρας ως Υπουρ-

γός Οικονοµικών, ο οποίος δεν είναι σήµερα Υπουργός Οικονο-
µικών.

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών και είναι µεγαλει-
ωδώς απών από τη διαδικασία.

Μίλησαν τέσσερις Βουλευτές σας, εκ των οποίων ο ένας είναι
πρώην Υπουργός και εµπλεκόµενος στη διάθεση κονδυλίων, ο κ.
Πέτσας. Μίλησε και ο κ. Κωτσός, ο Πρόεδρος της Επιτροπής
Απολογισµού. Από τους Υπουργούς δεν µίλησε κανείς. Μίλησε
και ο κ. Πλεύρης, που ήταν Υπουργός την περίοδο εκείνη και είναι
σήµερα Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Είναι πάρα πολύ ξεκάθαρο ότι φυσικά και η Κυβέρνηση δεν
θέλει καθόλου να λογοδοτήσει. Όµως, και η Αντιπολίτευση, η ερί-
ζουσα ποια είναι Αξιωµατική -αλλά καµµία δεν είναι Αξιωµατική
Αντιπολίτευση-, δεν θέλει επίσης πολλά-πολλά και µεγάλη ανά-
λυση ούτε του απολογισµού ούτε του χρέους του κράτους. 

Και ακούγεται από Βουλευτή της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας ότι θα έπρεπε να χαιρόµαστε κιόλας γιατί
κάνατε καταπληκτική δουλειά και µειώσατε το χρέος από το 220
στο 170 τόσο τοις εκατό, όταν η χώρα µπήκε στα µνηµόνια µε
119% χρέος. Δεν καταλαβαίνω πραγµατικά για πόσο ακόµη όλοι
µαζί και κατά µόνας θα κοροϊδεύετε τους πολίτες. 

Το σίγουρο είναι ότι τη λογοδοσία δεν την ήθελε κανείς. Το
2015 συστάθηκε Επιτροπή για τον Λογιστικό Έλεγχο του Χρέους,
η οποία συνέχιζε την εργασία της, αλλά την κατήργησε, κύριε
Παππά, ο κ. Τσίπρας και ο κ. Βούτσης. Οπότε να πείτε στον Αρ-
χηγό σας τον κ. Κασσελάκη, που λέει «τι δουλειά έχω εγώ µε αυ-
τούς που χρέωσαν τη χώρα», ότι µαζί τα κάνατε. Από το 2015 και
µετά µαζί τα κάνετε. Ο κ. Βούτσης κατήργησε την Επιτροπή Λο-
γιστικού Ελέγχου του Χρέους µε πράξη πρωτοφανή.

Και, βεβαίως, ουδέποτε επανασυστήσατε την εξεταστική επι-
τροπή για τους λόγους που οδήγησαν τη χώρα στα µνηµόνια, µια
επιτροπή που επίσης είχα συστήσει. Προέδρευε ο κ. Βίτσας. Και
αυτή την παρασιωπήσατε και δεν επανήλθατε ποτέ γιατί µεταπη-
δήσατε σε εκείνους οι οποίοι ψηφίζουν, οµνύουν και ψάλλουν
υπό τον ήχο των µνηµονίων. Και τώρα αναζητείτε υποτίθεται νέα
ταυτότητα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ψάλλω επειδή είµαι Παππάς.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): «Ψάλλετε επειδή είστε παππάς». Εντάξει, θα το σηµει-
ώσουµε και αυτό στα Πρακτικά. 

Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Καζαµίας, επεσή-
µανε, έχοντας µελετήσει όλον αυτόν τον πάκο που θέσατε στη
διάθεση των Βουλευτών πριν δύο ηµέρες, τις αντιφάσεις και τα
ακραία ελλείµµατα αυτού του απολογισµού. Η Κοινοβουλευτική
µας Εκπρόσωπος κ. Καραγεωργοπούλου παρέθεσε όλα εκείνα
τα σηµεία που σας εκθέτουν µε κορυφαίο ότι αφήσατε αδιάθετα
και δεν αξιοποιήσατε εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ που αφο-
ρούσαν κονδύλια για την παιδεία, που αφορούσαν κονδύλια για
τον αθλητισµό, που αφορούσαν κονδύλια για την υγεία. 

Και δεν µπορεί, βέβαια, η απάντηση να είναι ότι επειδή τα κον-
δύλια αφορούσαν υπερωρίες και τα σχολεία λειτουργούσαν µε
την τηλεκπαίδευση, δεν υπάρχουν υπερωρίες, άρα δεν τα διαθέ-
τουµε και σε κανέναν άλλον εκπαιδευτικό σκοπό. Για αυτό κατέρ-
ρευσε η τράπεζα θεµάτων την ηµέρα των εξετάσεων πριν από
λίγους µήνες και για αυτό τόσα σχολεία στερούνται βασικών υπο-
δοµών. Διότι τα κονδύλια για την παιδεία όταν δεν έχετε να τα
διαθέσετε εκεί απ’ όπου αρχικώς τα προϋπολογίσατε, τα τρώτε
ή τα µετακινείτε σε ευγενείς σκοπούς, όπως η εθνική άµυνα,
όπως λέτε, έχοντας, όµως, καταλήξει αντί να διατίθενται για την
άµυνα της χώρας, να διατίθενται για πολεµικούς σκοπούς και για
επιθετικούς σκοπούς, όπως κάνατε στον πόλεµο µε την Ουκρανία
και όπως εξακολουθείτε να κάνετε στη διεθνή µας πολιτική.

Δεν άκουσα καµµία λέξη από πλευράς εκείνων οι οποίοι λογο-
δοτούν και κάνουν τον απολογισµό για το ξεπούληµα της ΔΕΗ
που κάνατε το 2021. Όµως, ποιος να σας ψέξει όταν είχε προκα-
ταλάβει τη διαδικασία ο ΣΥΡΙΖΑ πριν από εσάς και προηγουµέ-
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νως η κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου; 
Δεν άκουσα τίποτε πειστικό για την πολιτική προστασία. Είναι,

όµως, αποκαλυπτικό ότι η µοναδική συζήτηση που έγινε µετά από
δύο µήνες από τις πυρκαγιές και τις πληµµύρες έγινε σήµερα
στην Επιτροπή Περιφερειών -εκεί εµφανίστηκε για πρώτη φορά
ο κ. Κικίλιας-, ενώ στη Βουλή δεν υπάρχει καµµία διαδικασία λο-
γοδοσίας. 

Δεν άκουσα, επίσης, τίποτε για την αύξηση των κονδυλίων κα-
τά εκατοµµύρια ευρώ. Θα τα πει και ο ειδικός µας αγορητής στη
διαδικασία αυτή, ο κ. Καζαµίας, για την τεράστια αύξηση κονδυ-
λίων για την ΕΥΠ το 2021 και γιατί αυτή η αύξηση κονδυλίων ήταν
αναγκαία. 

Καλωσορίσατε, παιδιά!
Έρχοµαι τώρα, αφού υπογραµµίσω ότι για µας, το κοινωνικό

κράτος δικαίου, η παιδεία, η υγεία, η δικαιοσύνη, η πολιτική προ-
στασία, η πρόνοια είναι κορυφαίοι τοµείς στους οποίους θα
έπρεπε να διατίθενται τα κονδύλια του προϋπολογισµού, πράγµα
που δεν γίνεται, έρχοµαι στη διεθνή συνθήκη, την οποία βεβαίως
δεν µπορώ να αφήσω ασχολίαστη σήµερα 8 Νοεµβρίου, την ώρα
που η χώρα είναι διεθνώς εκτεθειµένη από την πολιτική που ασκεί
ο κ. Μητσοτάκης σε διεθνές επίπεδο στον πόλεµο στη Γάζα.

Κύριοι, έχω µιλήσει ων ουκ έστιν αριθµός φορές από αυτό εδώ
το Βήµα για την τεράστια ευθύνη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
σε σχέση µε τον πόλεµο στη Γάζα. Έχετε πάρει ανερυθρίαστα
τη θέση του κράτους που διαπράττει διεθνή εγκλήµατα. Έχετε
πάρει την πλευρά των θυτών που εγκληµατούν σε βάρος αµάχου
πληθυσµού και παιδιών. 

Ο Γενικός Γραµµατέας του ΟΗΕ απευθύνει εκκλήσεις κατά-
παυσης του πυρός, απευθύνει εκκλήσεις για την ανθρωπιστική
τραγωδία που βρίσκεται σε εξέλιξη και για τη γενοκτονία που δια-
πράττεται σε βάρος του παλαιστινιακού λαού. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έφερε στην Ολοµέλεια της Βουλής την
περασµένη Πέµπτη τον Πρέσβη των Παλαιστινίων, του παλαιστι-
νιακού κράτους, και υποχρεωθήκατε µε αυτή µας την ενέργεια
να πείτε δυο λέξεις συµπαράστασης στα θύµατα προσέχοντας,
όµως, πάρα πολύ να µη στενοχωρήσετε το κράτος του Ισραήλ
και του Νετανιάχου ακόµη και την ώρα που αµετανόητοι ανακοι-
νώνουν συνέχιση των εγκληµάτων.

Και µέσα σε όλη αυτή τη συνθήκη συνέβη και το τραγικό για
κράτος δικαίου, να συλλαµβάνεται ένας νεαρός Παλαιστίνιος
επειδή ύψωσε τη σηµαία των Παλαιστινίων και την ελληνική ση-
µαία στη διαδήλωση που έγινε εναντίον του πολέµου, εναντίον
των εγκληµάτων και υπέρ του παλαιστινιακού λαού που δοκιµά-
ζεται, να συλλαµβάνεται, λοιπόν, για ποιο αδίκηµα; Για ακούστε:
Έκθεση -λέει- σε κίνδυνο αντιποίνων το εικοσιδυάχρονο παιδί.
Δώσατε εντολή ως Κυβέρνηση -και θα έρθω σε αυτό και τι ση-
µαίνει για την ελευθερία του λόγου για τη δηµοκρατία σε µια
χώρα- έκθεση σε κίνδυνο αντιποίνων. Όποιος µε πράξεις που θέ-
τουν υπό αµφισβήτηση κυριαρχικά δικαιώµατα άλλου κράτους ή
µε άλλες προκλητικές ενέργειες εκθέτει το ελληνικό κράτος ή
σύµµαχό του ή τους κατοίκους του σε κίνδυνο αντιποίνων ή εκ-
θέτει σε κίνδυνο διατάραξης της φιλικές σχέσεις της Ελλάδας ή
συµµάχου της µε ξένο κράτος τιµωρείται µε φυλάκιση έως τρία
έτη ή χρηµατική ποινή. Αν τα αντίποινα επήλθαν πραγµατικά εξαι-
τίας των ενεργειών του, επιβάλλεται φυλάκιση τριών ετών. 

Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, ο κ. Μαρινάκης, στη χθεσινή
ενηµέρωση δήλωσε ότι αυτό έγινε µε πρωτοβουλία και µε εµπ-
λοκή του κ. Οικονόµου, του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη.
Συνελήφθη ένας πολίτης, ένας νεαρός, ένας Παλαιστίνιος που
διαδήλωσε για τη χώρα του και για τον λαό του και θέλησε η Κυ-
βέρνησή σας να µετατρέψει αυτόν σε αποδιοποµπαίο τράγο και
εξιλαστήριο θύµα για να δώσει διαπιστευτήρια στο κράτος του
Ισραήλ επειδή υψώθηκε από έναν πολίτη η σηµαία των Παλαιστι-
νίων.

Γιατί εσείς έχετε συµφωνήσει µόνο τη σηµαία του κράτους του
Ισραήλ να υψώνετε και µάλιστα, να φωτίζετε και τη Βουλή, προ-
σβάλλοντας το αίσθηµα δικαίου και δηµοκρατίας του ελληνικού
λαού και των Ελλήνων πολιτών. Διότι οι Έλληνες πολίτες, ο λαός
µας, διαχρονικά είναι αλληλέγγυος στον παλαιστινιακό λαό. Και
αυτά τα διαπιστευτήρια που εσείς δίνετε και θέλετε να δίνετε
είναι διαπιστευτήρια αίµατος, είναι διαπιστευτήρια εγκλήµατος,

είναι διαπιστευτήρια που θα γράψουν µε πολύ µελανές σελίδες,
µε πολύ µελανές γραµµές την ιστορία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Υπάρχει και ένα όριο, κύριε Πρό-
εδρε! Διαχρονικά εγκλήµατα εµείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε, ολοκληρώνετε!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, βλέπετε ότι γίνεται µετ’
εµποδίων η οµιλία µου, οπότε παρακαλώ να µου επιτρέψετε να
ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το καταλαβαίνω.
Συνέχεια επεµβαίνετε, κύριοι συνάδελφοι!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν αρκούν, λοιπόν, τα κροκοδείλια δάκρυα, δεν αρκούν
οι επιµεληµένες διαρροές ότι κάτι θα γίνει για κάποιον θαλάσσιο
ανθρωπιστικό διάδροµο για τη Γάζα. Δεν έχει γίνει τίποτε τέτοιο.
Εµείς δηλώσαµε ότι αν πάρετε τέτοια πρωτοβουλία, θα σας βοη-
θήσουµε και το είπα και προσωπικά στον κ. Γεραπετρίτη, αλλά
καµµία τέτοια πρωτοβουλία δεν έχετε πάρει.

Αυτή τη στιγµή έχετε σύρει τη χώρα σε αποχή από το ψήφισµα
του ΟΗΕ για κατάπαυση του πυρός και µπαίνετε σε διαδικασίες
να µιλάτε για ανθρωπιστικές παύσεις, δηλαδή να τους σκοτώνουν
και να κάνουν λίγο διάλειµµα. Είναι ντροπιαστικό πραγµατικά στη
διεθνή κονίστρα η Ελλάδα που διαχρονικά τάχθηκε µε το κράτος
δικαίου, µε τα δικαιώµατα, µε τους αδικηµένους και µε τα θύ-
µατα, σήµερα να είναι µε την πλευρά των σφαγέων, µε την
πλευρά ενός κράτους που εγκληµατεί. Και προσέξτε τα λόγια
µου, γιατί µιλώ πάντα για το κράτος. Και ο λαός του Ισραήλ θύµα
είναι αυτού του κράτους και οι άµαχοι του Ισραήλ θύµατα είναι
αυτού του κράτους. Γι’ αυτό και γίνονται µεγαλειώδεις συγκε-
ντρώσεις Εβραίων πολιτών σε όλη την υφήλιο και λένε «Not in my
name!», όχι στο δικό µου όνοµα αυτή η σφαγή και αυτή η πολι-
τική. Να διδαχθείτε από αυτά και επιτέλους να ξεπλύνετε τη χώρα
µας από αυτή την ντροπή που της έχετε επισείσει µε την πολιτική
σας!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κωνσταντοπούλου.
Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό που κάνετε

είναι απαράδεκτο. Επεµβαίνετε συνεχώς, δεν αφήνετε την κυρία
Προέδρο να µιλήσει, να πει την άποψή της. Δικαίωµά της είναι να
την πει. Έχετε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, θα του δώσω τον
λόγο και θα πει αυτά που θέλει να πει. Δεν θα µιλά ο καθένας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε

Πλεύρη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρώτα από όλα, θα

αναφερθώ κυρίως σε αυτά που είπε στο τέλος η κυρία Πρό-
εδρος. Όµως, να πούµε και το εξής, επειδή δόθηκε και µια ει-
κόνα, αν δείτε το άρθρο 122 του Κανονισµού της Βουλής, η έκ-
θεση απολογισµού συζητείται από την κατάθεσή της, που είναι
στο τέλος του χρόνου, µέσα σε έναν χρόνο. Και πάντοτε, άµα κοι-
τάξετε την κοινοβουλευτική τάξη, συζητούνταν λίγο πριν τον προ-
ϋπολογισµό.

Πάµε, όµως, σε αυτό που ειπώθηκε, γιατί διαφορετικά δεν θα
έπαιρνα τον λόγο. Ακούστε, κύριε Πρόεδρε: Αυτή τη στιγµή ακού-
σαµε προσβολή προς την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας και µου κάνει εντύπωση ότι η κυρία Πρόεδρος µέσα
στα είκοσι έξι λεπτά που µίλησε αναφέρθηκε επτά, οκτώ λεπτά
για τη Γάζα και δεν είπε τη λέξη «Χαµάς». Δεν είπε τη λέξη «Χα-
µάς»!

Γιατί αυτό το οποίο γίνεται στη Γάζα, κυρία Πρόεδρε, είναι
αποτέλεσµα των τροµοκρατικών ενεργειών της Χαµάς που µπήκε
µέσα στο Ισραήλ, βίασε γυναίκες, απήγαγε παιδάκια και αυτή τη
στιγµή που µιλάµε το κράτος του Ισραήλ έχει πολίτες άµαχους
οι οποίοι είναι αιχµάλωτοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτοί δεν έχουν ψυχή! Αιχµάλωτοι και όµηροι, όπως πολύ

σωστά λέτε και δεν απελευθερώνονται!
Και για πρώτη φορά στη σύγχρονη ιστορία συζητάµε, κύριε
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Πρόεδρε, να υπάρχουν άνθρωποι άµαχοι τους οποίους τους
έχουν απαγάγει, τους οποίους τους έχουν κακοποιήσει, άλλους
τους σκότωσαν, από ένα φεστιβάλ µάλιστα, οι περίφηµοι µαχητές
τροµοκράτες -ακούω την Αριστερά να λέει για µαχητές της «Χα-
µάς»- και εδώ πέρα δεν γίνεται τίποτα.

Και η ελληνική Κυβέρνηση αυτό το οποίο είπε -και είναι το σύ-
νολο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που το λέει αυτό- είναι ότι απο-
δεχόµαστε το δικαίωµα του Ισραήλ στην αυτοάµυνα.

Και κύριε Πρόεδρε, αυτό το οποίο λέµε -και αύριο ο Πρωθυ-
πουργός γι’ αυτό θα βρίσκεται- είναι ακριβώς για τους ανθρωπι-
στικούς διαδρόµους και για την ανθρωπιστική βοήθεια που δίνει
η Ελλάδα για τους αµάχους, αλλά αυτό δεν αναιρεί το δικαίωµα
ενός κράτους να προστατεύει τους πολίτες του από τροµοκρά-
τες.

Και για να ολοκληρώσω την τοποθέτηση γι’ αυτό που είπατε
για τον Παλαιστίνιο, θα πρέπει να καταστεί σαφές, κυρία Πρό-
εδρε, ότι όσοι έρχονται εδώ πέρα και θέλουν να έχουν τα ευερ-
γετήµατα της Δύσης ως προς το άσυλο πρέπει να σέβονται και
τους νόµους του κράτους στο οποίο έρχονται. Και οι νόµοι του
κράτους και τα άρθρα απονέµονται από εισαγγελικές αρχές και
θα εξεταστεί το αδίκηµα. Οι κυβερνήσεις, όπως ξέρετε, δεν συλ-
λαµβάνουν. Υπάρχουν συγκεκριµένα αδικήµατα που αποδίδονται
ή δεν αποδίδονται στην πορεία και θα φανεί. Όσοι, όµως, βρίσκο-
νται εδώ πέρα να ξέρουν ότι η ανεκτικότητα της Δύσης αντί-
στοιχα δηµιουργεί την υποχρέωση σε αυτούς να σέβονται τη
δηµόσια τάξη. Και κανένας εδώ πέρα δεν θα έρθει να µεταφέρει
τον πόλεµο της Μεσανατολής στην Ευρώπη! Κανένας εδώ πέρα
δεν θα έρχεται να πανηγυρίζει για εγκλήµατα τροµοκρατών! Είναι
εκτός των αρχών και αξιών της Δύσης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πλεύρη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα ένας
µαθητές και µαθήτριες και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δη-
µοτικό Σχολείο Νίκαιας Λάρισας.

Καλώς ήρθατε, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κυρία Πρό-
εδρε, έχετε τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και καλωσορίζουµε τα παι-
διά από τη Νίκαια της Λάρισας, µία πληγείσα περιοχή, για την
οποία έχω καταθέσει τέσσερις, πέντε επίκαιρες ερωτήσεις στον
κ. Μητσοτάκη, αλλά δεν έρχεται στον κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Όπως και για το Ισραήλ, κύριε Πλεύρη, αυτά τα οποία είπατε
µε εντυπωσίασαν. Τρεις επίκαιρες ερωτήσεις έχω καταθέσει στον
Πρωθυπουργό σας, αλλά δεν εµφανίζεται στη Βουλή για να απα-
ντήσει. Αν αυτά που είπατε είναι αυτά που θα έλεγε, είναι πρα-
γµατικά θλιβερό να διολισθαίνει η χώρα µας σε αυτό το επίπεδο.

Πρώτα απ’ όλα, θέλω να σας ενηµερώσω, αν και είµαι βέβαιη
ότι είστε ενήµερος, ότι η Χαµάς δεν είναι κράτος. Αντιθέτως, το
Ισραήλ είναι κράτος.

Θέλω, επίσης, να σας ενηµερώσω για την περίπτωση που δεν
το έχετε πληροφορηθεί ότι η Πλεύση Ελευθερίας έχει από την
πρώτη στιγµή καταδικάσει όλα τα εγκλήµατα σε βάρος αµάχου
πληθυσµού και αθώων προσώπων και πολιτών και µε εντυπωσιά-
ζει υπ’ αυτή την έννοια πώς θεωρήσατε ότι θα σηκωθείτε και θα
πείτε «δεν ακούσαµε τη λέξη «Χαµάς»» και θα µας φέρετε σε κά-
ποια δύσκολη θέση. Δεν είµαστε, κύριε Πλεύρη, σε δύσκολη
θέση, γιατί ξέρουµε πολύ καλά µε ποιου το µέρος είµαστε. Σας
το έχω πει πολλές φορές σε αυτή εδώ την Αίθουσα: Είµαστε µε
το µέρος της ειρήνης, είµαστε µε το µέρος των πολιτών, είµαστε
µε το µέρος των αθώων, είµαστε µε το µέρος των παιδιών. Το
πρόβληµα είναι εσείς µε ποιανού το µέρος είστε. Διότι όταν λέτε
ότι το να σκοτώνονται εκατόν σαράντα παιδιά τη µέρα, ή όπως

µας είπε ο Πρέσβης των Παλαιστινίων…
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είπαµε τέτοιο πράγµα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπε αυτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ! Κύριοι συνάδελφοι, τι τρόποι είναι αυτοί; Τι τρό-
πος είναι αυτός, να µιλάτε όλοι µαζί;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όπως µας είπε εδώ σε αυτή την Αίθουσα ο Πρέσβης
των Παλαιστινίων, σε αυτό εδώ το κτήριο της Βουλής που τον
προσκάλεσε η Πλεύση Ελευθερίας. Και µέσα σε αυτή εδώ την Αί-
θουσα δύο είναι µόνο, δυστυχώς, τα κόµµατα που είναι κατά του
πολέµου και υπέρ του παλαιστινιακού λαού καθαρά. Εγώ δεν έχω
ποτέ πρόβληµα να αναφερθώ και σε κάποιο άλλο κόµµα, είναι το
ΚΚΕ και είναι και η Πλεύση Ελευθερίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα δεν είστε υπέρ του ισραη-
λινού λαού. Μα, τι ακούµε εδώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι, τι
είναι αυτό που κάνετε;

Κύριε συνάδελφε, κύριε Μαρκόπουλε, τι αγένεια είναι αυτή;
Μα, δεν επιτρέπεται να µιλάτε, δεν επιτρέπεται να επεµβαίνετε.

Αν θέλετε, κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ναι, έχετε ήδη µιλήσει

είκοσι επτά λεπτά, οπότε -αν θέλετε- ολοκληρώστε.
Ευχαριστώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, να τοποθετηθώ, κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι αρ-
κετά σοβαρά αυτά τα οποία ειπώθηκαν και θα ήθελα να τα
απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Φυσικά, όλα είναι σο-
βαρά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν µας φέρνετε λοιπόν, κύριε Πλεύρη, σε κάποια δύ-
σκολη θέση. Είστε στη δύσκολη θέση να απαντήσετε γιατί νο-
µιµοποιείτε και υποστηρίζετε τη διάπραξη γενοκτονίας και ποιος
είναι εκείνος ο ιθύνων νους που σκέφτηκε -αποκλείεται να είστε
εσείς, γιατί τα νοµικά σας δεν θα τα αµφισβητήσω- ότι µπορεί
ποτέ να παρουσιαστεί η γενοκτονία, τα εγκλήµατα κατά της αν-
θρωπότητας και τα εγκλήµατα πολέµου ως πράξη άµυνας σε
άδικη επίθεση.

Ξέρετε πάρα πολύ καλά, εµένα είναι η ειδίκευσή µου το Διε-
θνές Ποινικό Δίκαιο, ότι αυτά τα οποία λέτε είναι προκλητικά και
προσβλητικά για το διεθνές ανθρωπιστικό κεκτηµένο, για το κε-
κτηµένο του Διεθνούς Ποινικού Δικαίου και για το κεκτηµένο της
ίδρυσης του διεθνούς ποινικού δικαστηρίου, το οποίο το Ισραήλ
το καταψήφισε, ακριβώς διότι διαπράττει αυτά τα εγκλήµατα
αµετανόητα. 

Είναι, λοιπόν, πραγµατικά θλιβερό να γίνεστε απολογητές
αυτών των εγκληµάτων και πραγµατικά θλιβερό για µένα να δια-
σύρεται η χώρα µου στο διεθνές στερέωµα, γιατί δεν καταδικάζει
εκείνα τα οποία ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών, ο Γενικός Γραµ-
µατέας του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, ο Παγκόσµιος Οργα-
νισµός Υγείας, οι Γιατροί Χωρίς Σύνορα, όλοι οι διεθνείς οργα-
νισµοί και πολλά άλλα ευρωπαϊκά κράτη καταδικάζουν.

Είναι θλιβερό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, ολο-

κληρώστε, σας παρακαλώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Κατά τον Κανονισµό, έχω
πέντε λεπτά στην οποιαδήποτε επόµενη παρέµβασή µου. Θα σας
το πει και η κυρία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι µετά από είκοσι
επτά λεπτά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ για την υπό-
δειξη. Καταλαβαίνω ότι είµαστε λίγοι σε αυτή την Αίθουσα που
µιλάµε γι’ αυτά τα θέµατα µε αυτό τον τρόπο και καταλαβαίνω
ότι ενοχλούν.

Εγώ θα περιµένω τον κ. Μητσοτάκη πότε θα φανεί. Αν περιµέ-
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νει ότι θα υπάρξει εβδοµάδα που δεν θα του καταθέσω επίκαιρη
ερώτηση, παρακαλώ ενηµερώστε τον ότι δεν θα υπάρξει τέτοια
εβδοµάδα. Οπότε, να µην περιµένει εκείνη την εβδοµάδα για να
έρθει και να έρθει στη Βουλή να πει αυτά που είπατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κωνσταντοπούλου, την κυρία Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευ-
θερίας. 

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος.

Κύριε Καραθανασόπουλε, θα µιλήσετε δώδεκα λεπτά; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα πάρω και τη δευτε-

ρολογία µου, κύριε Πρόεδρε. Το δηλώνω εκ των προτέρων. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ούτε ο απολογισµός, αλλά ούτε και ο ισολογισµός µπορεί να

διαφέρει ως προς τον προϋπολογισµό τον οποίον εξετάζει. Βε-
βαίως κάποια µεγέθη του µπορούν να έχουν µικροδιαφορές.
Όµως, ως προς το περιεχόµενο, τον προσανατολισµό, αλλά και
το τι θέλει να υλοποιήσει, υλοποιεί αυτά τα οποία προβλέπονται
στον προϋπολογισµό για το 2021. Και γενικά οι κρατικοί προϋπο-
λογισµοί στο σηµερινό σύστηµα που ζούµε, στο καπιταλιστικό,
είναι πάντοτε αντιλαϊκοί προϋπολογισµοί. Διαφέρουν µόνο ως
προς τον βαθµό αντιλαϊκότητας και όχι ως προς τον χαρακτήρα,
γιατί συγκεντρώνει χρήµατα από τους πολλούς για να τα δώσει
στους λίγους µέσα από χρηµατοδοτήσεις, µέσα από φοροαπαλ-
λαγές, µέσα από κατασκευές υποδοµών που εξυπηρετούν τους
επιχειρηµατικούς οµίλους και τα επενδυτικά τους σχέδια και
µέσα από την πολιτική προµηθειών. Είτε αυτές γίνονται µε απευ-
θείας αναθέσεις είτε γίνονται µέσα από διαγωνισµούς, πάντα το
κράτος αγοράζει ακριβά και πουλάει φθηνά. Το ίδιο γίνεται και
µε τις αγοραπωλησίες εταιρειών, κρατικοποιήσεις-αποκρατικο-
ποιήσεις.

Και ερχόµαστε στην αποεπένδυση των τραπεζών, για την
οποία έγινε µεγάλη κουβέντα. Εδώ χάθηκαν 40 δισεκατοµµύρια
από τις δύο ανακεφαλαιοποιήσεις, 35 δισεκατοµµύρια από τη
δεύτερη ανακεφαλαιοποίηση που έκανε η Νέα Δηµοκρατία και
άλλα 5 δισεκατοµµύρια από την τρίτη ανακεφαλαιοποίηση που
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά τα 40 δισεκατοµµύρια του ΤΧΣ που δόθη-
καν στις τράπεζες έχουν χαθεί και αποτελούν δηµόσιο χρέος ήδη
για τον ελληνικό λαό. Και βέβαια, η τρίτη ανακεφαλαιοποίηση του
ΣΥΡΙΖΑ παρέδωσε τις τράπεζες που ήταν υπό τον έλεγχο του ΤΧΣ
στα αµερικάνικα funds, για την απαγόρευση του ΤΧΣ να συµµε-
τάσχει. 

Από αυτή την άποψη, εµείς λέµε πολύ συγκεκριµένα ότι µέσα
από αυτή τη διαδικασία του κρατικού προϋπολογισµού στηρίζο-
νται τα συµφέροντα των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων.
Όµως, θα αντιτείνει κάποιος «µα, εδώ χρηµατοδοτεί και ζητήµατα
που αφορούν λαϊκές ανάγκες, όπως για παράδειγµα την παιδεία,
την υγεία και άλλα». Όµως, αυτές οι δαπάνες είναι δαπάνες που
αφορούν την αναπαραγωγή της εργατικής δύναµης και θα
έπρεπε κανονικά να βαρύνουν αποκλειστικά αυτούς που εκµε-
ταλλεύονται την εργατική δύναµη, δηλαδή τους καπιταλιστές. 

Έτσι, λοιπόν, οι δαπάνες για την παιδεία, για την υγεία, για τις
συντάξεις πρέπει κατ’ αποκλειστικότητα, κατά τη γνώµη του ΚΚΕ,
να βαρύνουν αυτούς που κερδίζουν από την εκµετάλλευση της
εργατικής δύναµης, είτε είναι χειρωνακτική, είτε είναι πνευµατική.
Όµως, όλες αυτές οι δαπάνες βαρύνουν τον ίδιο τον λαό, την ίδια
την εργατική τάξη. Και βεβαίως οι όποιες δαπάνες διατίθενται
είναι πολύ κάτω από τις ανάγκες που έχουν αυτές οι υπηρεσίες,
αλλά και πολύ κάτω από τις δυνατότητες της εποχής. Κι όλα αυτά
γίνονται, βεβαίως, στο όνοµα της ατοµικής επιλογής και της ατο-
µικής ευθύνης, µε αποτέλεσµα να αποτελούν εµπορεύµατα και
µε συνέπεια να διευρύνεται όλο και περισσότερο η ψαλίδα ανά-
µεσα στις δυνατότητες που αντικειµενικά υπάρχουν και στο επί-
πεδο ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών. Έτσι, λοιπόν, ο κρατι-
κός προϋπολογισµός δεν είναι τίποτε άλλο παρά µια αντιλαϊκή
αναδιανοµή σε βάρος του λαού και προς όφελος των πλουσίων
πάντοτε. 

Τρανή απόδειξη αυτού το οποίο έλεγα παραπάνω για τα ζητή-
µατα της διεύρυνσης της ψαλίδας αποτελεί η διαχείριση που
έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για την πανδηµία και

που εντασσόταν και στον προϋπολογισµό, αλλά και κατ’ επέ-
κταση και στον απολογισµό και ισολογισµό του 2021. Στο επίκε-
ντρο αυτής της πολιτικής της πανδηµίας ήταν η ατοµική ευθύνη.
Άφησε, λοιπόν, στο όνοµα της ατοµικής ευθύνης αθωράκιστο η
Κυβέρνηση το δηµόσιο σύστηµα υγείας, προχώρησε σε ορισµένα
µπαλώµατα, σε ανακύκλωση γιατρών και νοσηλευτικού προσω-
πικού, στην εντατικοποίηση των εργαζοµένων και κατ’ επέκταση
σε παραιτήσεις, µε αποτέλεσµα η σηµερινή εικόνα που υπάρχει
στα νοσοκοµεία, στη δηµόσια υγεία, πρωτοβάθµια ή δευτερο-
βάθµια, να αποτυπώνει τη σηµερινή κατάσταση, όπου επί της ου-
σίας τα νοσοκοµεία βρίσκονται υπό κατάρρευση και οι αγώνες
των υγειονοµικών είναι καθηµερινοί, για να µπορέσουν να σώ-
σουν ό,τι µπορεί να σωθεί από την επιδροµή την οποία προετοι-
µάζει η Κυβέρνηση για να αναδιαρθρώσει το σύστηµα µε βάση
τα σαθρά υλικά της εµπορευµατοποίησης µέσω των συµπράξεων
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.

Από την άλλη µεριά, στην εποχή της πανδηµίας, ο ιδιωτικός το-
µέας της υγείας, δηλαδή τα αρπακτικά της υγείας, δεν είδαν καµ-
µία επιβάρυνση από την πανδηµία, αλλά αντίθετα αύξησαν τις
εργασίες τους εξαιτίας της αναστολής των τακτικών χειρουρ-
γείων στα δηµόσια νοσοκοµεία που µεταφέρθηκαν στα ιδιωτικά,
τον κύκλο εργασιών και φυσικά την κερδοφορία τους. Την εποχή
της πανδηµίας, η Κυβέρνηση στήριξε µε πολύµορφους τρόπους
τους επιχειρηµατικούς οµίλους, χωρίς ταυτόχρονα να επιβάλει
κανένα µέτρο στους επιχειρηµατικούς οµίλους για την υγιεινή και
ασφάλεια εντός των επιχειρήσεων, εντός των εργοστασίων ή στα
µέσα µαζικής µεταφοράς που αποτελούσαν και τους τροφοδό-
τες, ας το πούµε έτσι, στους λογαριασµούς διάχυσης της παν-
δηµίας. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι το εξής: Η συζήτηση έγινε για το
φορολογικό σύστηµα, το οποίο είναι πάντοτε άδικο έτσι όπως το
ζούµε και γίνεται όλο και περισσότερο φορολογικά άδικο εξαιτίας
της πολιτικής του φορολογικού ανταγωνισµού που την αποδέχε-
ται και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ και των
νέων φοροαπαλλαγών που δίνονται στους επιχειρηµατικούς οµί-
λους, µε αποτέλεσµα να µεταφέρονται όλο και περισσότερα φο-
ρολογικά βάρη στις πλάτες των λαϊκών στρωµάτων και να
συµµετέχουν όλο και µε µεγαλύτερο µερίδιο τα λαϊκά στρώµατα
σε αυτά τα φορολογικά έσοδα, ενώ αντίθετα απαλλάσσονται οι
επιχειρηµατικοί όµιλοι.

Η αλήθεια είναι ότι η απαλλαγή των επιχειρηµατικών οµίλων
από τη φορολογία δεν είναι αποτέλεσµα µόνο της πολιτικής της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Για πα-
ράδειγµα, στη συνταγµατική αναθεώρηση ως ΚΚΕ είπαµε να κα-
ταργηθούν οι απαράδεκτες συνταγµατικές φοροαπαλλαγές για
τους εφοπλιστές οι οποίοι εθελοντικά συµµετέχουν. Ας γινόταν
και για τους συνταξιούχους, να συµµετέχουν δηλαδή εθελοντικά
στα φορολογικά έσοδα. Γιατί οι εφοπλιστές; Μήπως είναι ταλαί-
πωροι άνθρωποι; Τότε το αρνήθηκε και η Νέα Δηµοκρατία και ο
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ και τώρα ψάχνουν να βρουν µικροσκανδα-
λάκια. Λέει: «Οι τράπεζες που έχουν κέρδη γιατί να µην πληρώ-
σουν;». Μα, τον αναβαλλόµενο φόρο ποιοι τον έβαλαν; Τον έβα-
λαν οι κυβερνήσεις αυτών των τριών κοµµάτων, µε τις τράπεζες
να µην πληρώνουν φόρο. Τους εφοπλιστές ποιοι τους απαλλάσ-
σουν; Αυτά τα τρία κόµµατα και οι κυβερνήσεις τους τους απαλ-
λάσσουν από το να πληρώνουν φόρο και συνολικά εκεί όπου
συσσωρεύεται ο πλούτος να µην πληρώνουν επί της ουσίας καµ-
µία φορολογία.

Αντίθετα, χαρακτηριστικό δείγµα της αντιλαϊκότητας είναι η έµ-
µεση φορολογία, ο ΦΠΑ για παράδειγµα που είναι η πιο άδικη
µορφή φορολογίας. Ακόµα και ένας ο οποίος δεν έχει εισοδή-
µατα γιατί είναι άνεργος ή ακόµα και αν βρίσκεται σε αυτή την
προνοµιούχα κατηγορία του 10% που παίρνει επίδοµα, αναγκά-
ζεται να καταβάλλει το 20% στη φορολογία. Το επιστρέφει πίσω
αυτό το πενιχρό επίδοµα ανεργίας που παίρνει. 

Είναι ή δεν είναι φοροληστεία αυτή, κύριε Υπουργέ; Πώς αλ-
λιώς µπορεί να ονοµαστεί παρά µια τεράστια φοροληστεία;
Ακόµη και τώρα και τα χρήµατα που δίνουν οι γονείς στα άνεργα
παιδιά τους, φορολογούνται και αυτά. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο και τονίζουµε ότι η έµµεση φορολογία είναι πιο άδικη. Και,
βεβαίως, και τα τρία κόµµατα, δηλαδή και η Νέα Δηµοκρατία και
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ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, έχουν δείξει ιδιαίτερα στοιχεία φορολο-
γικής επιδροµής µέσα από την αξιοποίηση της άδικης έµµεσης
φορολογίας.

Από την άλλη µεριά, η Κυβέρνηση έχει το θράσος να µιλάει σή-
µερα για πάταξη της φοροδιαφυγής, ασκώντας ένα φορολογικό
κυνηγητό στους αυτοαπασχολούµενους και τους επαγγελµατίες
στο όνοµα, λέει, της φορολογικής δικαιοσύνης. Σοβαρά µιλάτε;
Μιλάτε για φορολογική δικαιοσύνη εσείς που επιτρέπετε να κλέ-
βουν το καρβέλι οι επιχειρηµατικοί όµιλοι από το τραπέζι και να
προσπαθείτε να κυνηγήσετε αυτούς που προσπαθούν µέσα από
τα ψίχουλα που έχουν αποµείνει να καλύψουν τις ανάγκες τους,
είτε είναι µισθωτοί, είτε είναι συνταξιούχοι, είτε είναι επαγγελµα-
τίες; 

Το καρβέλι πρέπει να φορολογήσετε, κύριε Υπουργέ και όχι τα
ψίχουλα! Εµείς αυτής της άποψης είµαστε ως ΚΚΕ. Αντίθετα,
εσείς κυνηγάτε αυτά τα ψίχουλα και µάλιστα στην αντιδραστική
φασίζουσα -εµείς θα την πούµε- λογική της συλλογικής ευθύνης
όλοι οι επαγγελµατίες φοροδιαφεύγουν. Αλήθεια; Πού το βρή-
κατε αυτό; Και αν φοροδιέφευγαν όλοι οι ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες, τότε πώς είναι τρία εκατοµµύρια φορολογούµενοι που
χρωστούν στην εφορία µέχρι 500 ή µέχρι 1.000 ευρώ και οι οποίοι
δεν µπορούν να πληρώσουν; Γιατί χρωστάνε; Γιατί έκαναν περι-
ουσιακά στοιχεία µε τα 1.000 ευρώ και αύξησαν τις περιουσίες
τους ή γιατί δεν έχουν να πληρώσουν; Και έρχεστε και τους βά-
ζετε κεφαλικό φόρο άλλα 1.000 ευρώ να πληρώσουν; Και έχετε
το θράσος να λέτε ότι αυτή είναι φορολογική δικαιοσύνη; 

Πιάστε τον παράνοµο πλουτισµό µέσα από τέτοιες διαδικα-
σίες. Αυτό µπορεί να γίνει, αξιοποιώντας τα σύγχρονα µέσα της
τεχνολογίας που έχετε στα χέρια σας. Όµως, πώς θα πιάσετε τον
παράνοµο πλουτισµό, όταν επιτρέπετε τις off shore εταιρείες;
Και, µάλιστα, είναι αφορολόγητες, όταν κατέχουν ακίνητα. Ενώ
το σπίτι που έχει ένας του το φορολογείτε µε τον ΕΝΦΙΑ, για τις
off shore είναι αφορολόγητο. Δεν πληρώνουν ΕΝΦΙΑ οι off shore
που έχουν τη µεγάλη ακίνητη περιουσία ή όταν µπορούν να κά-
νουν τις διάφορες τριγωνικές συναλλαγές ή να αξιοποιούν τους
διάφορους φορολογικούς παραδείσους και τα τραπεζικά απόρ-
ρητα που υπάρχουν στη χώρα µας και στο εξωτερικό. 

Αυτό είναι, λοιπόν, το τραγελαφικό της όλης κατάστασης και
γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο όλη αυτή η διαδικασία είναι άδικη και
σε βάρος των επαγγελµατιών, των αυτοαπασχολούµενων και των
εµπόρων και πρέπει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο να µην έρθει
καν στη Βουλή για συζήτηση.

Ένα τρίτο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ, κύριε
Πρόεδρε, είναι η συζήτηση που έγινε για τις εξοπλιστικές δαπά-
νες, οι οποίες πραγµατικά το 2021 εκτινάχθηκαν σπάζοντας κάθε
ρεκόρ στο 3,54% του ΑΕΠ. Πρωταθλητές στα επίπεδα του ΝΑΤΟ.
Και ποιοι τις ψήφισαν αυτές τις εξοπλιστικές δαπάνες; Τις ψήφι-
σαν Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και Ελληνική Λύση. Το ΚΚΕ
τις καταψήφισε. Γιατί τις καταψήφισε; Διότι είναι εξοπλιστικές δα-
πάνες οι οποίες δεν σχετίζονται µε την άµυνα της χώρας, αλλά
σχετίζονται µε την ικανοποίηση των αναγκών που προκύπτουν
από την όλο και βαθύτερη εµπλοκή της Ελλάδος στους ιµπερια-
λιστικούς σχεδιασµούς. Άρα, λοιπόν, πρόκειται επί της ουσίας
για εξοπλιστικά προγράµµατα µέσα από τα οποία συµβάλλει η
χώρα µας στο να ξεδιπλωθούν οι ιµπεριαλιστικοί σχεδιασµοί στην
ευρύτερη περιοχή…

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν θωρακίζεται η χώρα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: … συµµετέχοντας στον

πόλεµο ενάντια στην Ουκρανία και τώρα στη σφαγή που γίνεται
και µε στρατιωτικά µέσα σε βάρος του παλαιστινιακού λαού. 

Από αυτή την άποψη µπορεί να αποτελεί πρόκληση, γιατί αυτό
δεν είναι επιλογή µόνο της σηµερινής Κυβέρνησης. Είναι συνο-
λικά επιλογή της άρχουσας τάξης να συµµετέχει και να εµπλέκε-
ται όλο και βαθύτερα στους αµερικανο-ιµπεριαλιστικούς σχε-
διασµούς.

Γιατί το κάνει αυτό; Διότι θέλει να συµµετάσχει στο πλιάτσικο
που θα γίνει σε βάρος των λαών της περιοχής, στις πλουτοπα-
ραγωγικές πηγές και οι επιχειρηµατικοί όµιλοι της Ελλάδας να
πάρουν ένα κοµµάτι από αυτή την πίτα που προκύπτει µέσα από
τη σφαγή των λαών. Αυτό είναι το ζήτηµα το οποίο έχουµε µπρο-
στά µας.

Εµείς το λέµε καθαρά: Είµαστε πάντα ως ΚΚΕ µε τη σωστή
πλευρά της ιστορίας και µε το δικαίωµα του και του παλαιστινια-
κού λαού και του κάθε λαού µε όποιον τρόπο επιλέξει, ακόµη και
ένοπλα, να πολεµάει τον κατακτητή του. Το ισραηλινό κράτος
είναι κατακτητής του παλαιστινιακού λαού και πρέπει να το πο-
λεµήσει ακόµη και ένοπλα ο παλαιστινιακός λαός. Εδώ γίνεται
γενοκτονία, υπάρχει απαρτχάιντ συνεχόµενο, υπάρχει αποκλει-
σµός. Τρεις ώρες την ηµέρα νερό, νερό ακατάλληλο προς πόση!
Και όλα αυτά είναι όλα καλώς καµωµένα; Γιατί δεν µιλάµε για τα
εγκλήµατα; Οι πέντε χιλιάδες πολιτικοί κρατούµενοι που έχει το
Ισραήλ τι είναι; Αυτοί δεν έχουν ψυχή; 

Και το λέµε καθαρά βεβαίως ότι όλα αυτά δεν σχετίζονται µε
το αν το Ισραήλ καταπατά το Διεθνές Δίκαιο. Το Διεθνές Δίκαιο
είναι ένα κουρελόχαρτο ούτε ο ΟΗΕ µπορεί να επιβάλει δίκαιη
λύση στο παλαιστινιακό ζήτηµα, όπως δεν επέβαλε στο Κυ-
πριακό. Πόσα χρόνια τώρα είναι η κυπριακή κατοχή; Ποιοι µπο-
ρούν να επιβάλουν τη λύση; Μόνο οι λαοί µε την πάλη τους, για
να υπάρχει πραγµατικά ανεξάρτητο κράτος παλαιστινιακό στα
σύνορα του 1967 µε πρωτεύουσα την Ανατολική Ιερουσαλήµ και
ισραηλίτικο κράτος. Αυτή είναι η διέξοδος και µόνο οι λαοί µπο-
ρούν να την επιβάλλουν. Και ο ελληνικός λαός µε τις τεράστιες
διαδηλώσεις διαµαρτυρίας τις οποίες κάνει, συµβάλλει αποφα-
σιστικά σε αυτή την κατεύθυνση εκφράζοντας έµπρακτα την αλ-
ληλεγγύη του, αλλά και ταυτόχρονα απαιτώντας να σταµατήσει
η εµπλοκή της χώρας µας. 

Η Ελλάδα απειλείται από αντίποινα όχι από τη δράση του εί-
κοσι δύο ετών Παλαιστίνιου που φυλακίσατε, αλλά απειλείται από
αντίποινα γιατί στο έδαφός της λειτουργεί η Σούδα που συµµε-
τέχει ενεργά στον πόλεµο αυτό, όπως και η Ελευσίνα. Από αυτές
τις δράσεις απειλείται µε αντίποινα η Ελλάδα από την άλλη
πλευρά και όχι από τον Παλαιστίνιο που µαζί µε την ελληνική ση-
µαία ύψωσε και την παλαιστινιακή. Γι’ αυτό πρέπει να αποσυρ-
θούν όλες οι κατηγορίες και να απελευθερωθεί. 

Και αν νοµίζετε ότι µε τέτοιο τρόπο θα τροµοκρατήσετε τον
λαό και θα σταµατήσετε το λαϊκό ποτάµι για το οποίο οι κοµµου-
νιστές είναι περήφανοι, γιατί πρωταγωνιστούν σε αυτόν τον λαϊκό
ξεσηκωµό, είσαστε βαθιά γελασµένοι. Η λαϊκή οργή θα φουντώ-
σει µε τέτοιες κινήσεις ακόµη περισσότερο, κύριε Υπουργέ και
κύριοι της Κυβέρνησης. 

Τέταρτο σηµείο, η συζήτηση για την αναθεώρηση του δηµο-
σιονοµικού συµφώνου που έγινε εδώ. Το ΠΑΣΟΚ βγήκε ως «λα-
γός» αντιδραστικών λογικών. Τι είπε το ΠΑΣΟΚ µε τον εισηγητή
του; Ότι πρέπει να εξαιρούνται οι εξοπλιστικές δαπάνες από το
δηµοσιονοµικό έλλειµµα. Αλήθεια; Δεν θα τις πληρώσει αυτές τις
εξοπλιστικές δαπάνες ο ελληνικός λαός; Τι λέτε; Να µπορεί να
κάνει ασύστολα εξοπλιστικές δαπάνες τις οποίες θα πληρώνει ο
λαός, αλλά να µην καταγράφεται στο έλλειµµα, για να είµαστε
σύµφωνοι µε τους δηµοσιονοµικούς κανόνες. Επίσης, βγαίνει ο
ΣΥΡΙΖΑ και λέει «µαζί µε τις εξοπλιστικές, ας βάλουµε και τις υπο-
δοµές που κάνει µε δηµόσια δαπάνη το κράτος, αρκεί να έχουν
πολλαπλασιαστική αξία», δηλαδή αρκεί να είναι υποδοµές που
να εξυπηρετούν τα επενδυτικά σχέδια των επιχειρηµατικών οµί-
λων. Τι λέτε; Και όλα αυτά να εξαιρεθούν, λες και δεν θα τα πλη-
ρώσει ο λαός; Και γιατί πρέπει αυτά να εξαιρεθούν; Για να έχει
λυτά τα χέρια της η Κυβέρνηση να χρηµατοδοτεί ασύστολα τέ-
τοιου είδους υποδοµές που είναι ξένες προς τις ανάγκες του
λαού, ενώ αντίθετα οι υποδοµές που είναι απαραίτητες και έχουν
πρωταρχική σηµασία για την προστασία του ίδιου του λαού -ολο-
κληρωµένης αντιπληµµυρικής προστασίας, αντιπυρικής, αντισει-
σµικής- να µεταφέρονται στις καλένδες, γιατί δεν χωράνε στην
προκρούστεια κλίνη της ευρωενωσιακής λογικής περί κόστους -
οφέλους.

Από αυτή την άποψη, κύριε Πρόεδρε, η κριτική των άλλων κοµ-
µάτων, αξιοποιώντας επαναλαµβανόµενες διαπιστώσεις που
κάνει το Ελεγκτικό Συνέδριο για τον απολογισµό και τον ισολογι-
σµό, διαπιστώσεις οι οποίες στο σύνολό τους σχεδόν επαναλαµ-
βάνονται τα τελευταία είκοσι χρόνια και παραπάνω µε όλες τις
κυβερνήσεις, είναι βαθύτατα επιδερµική κριτική ή αν το σχέδιο
νόµου το υπέγραψε άλλος Υπουργός, όπως λένε άλλοι. 

Επί της ουσίας όλες οι κυβερνήσεις αξιοποίησαν και την αδια-
φάνεια και τις απευθείας αναθέσεις και να µην µπορεί να γίνεται

4902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διασταύρωση των στοιχείων, για να µπορέσουν να διαµορφώ-
σουν και να οικοδοµήσουν ακόµη πιο γρήγορα ένα κράτος βαθύ-
τατα εχθρικό, όλο και πιο εχθρικό απέναντι στον λαό.

Το αστικό κράτος πάντοτε είναι εχθρικό απέναντι στον λαό και
στις ανάγκες του, ακόµη και τότε τη δεκαετία του �90 που κάποιοι
ψευδεπίγραφα το ονόµαζαν «κοινωνικό κράτος». Τι κοινωνικό
κράτος ήταν αυτό; Ήταν ένα αστικό κράτος, αλλά η αστική τάξη
αναγκάστηκε να παραχωρήσει στους εργαζόµενους και λόγω της
πάλης των σωµατείων και των συνδικάτων, αλλά και λόγω των
κατακτήσεων που είχε τότε ο σοσιαλισµός, δικαιώµατα και να δια-
µορφώσει ορισµένα συστήµατα -υγείας, παιδείας- γιατί η σύ-
γκριση µε το σοσιαλιστικό κράτος ήταν συντριπτική. Και βεβαίως
όλα αυτά µε την ανατροπή του σοσιαλισµού τα πήραν πίσω και
µε την αλλαγή του συσχετισµού δύναµης σε βάρος του διεθνούς
εργατικού ταξικού κινήµατος. Άρα έχουµε να κάνουµε µε ένα
κράτος εχθρικό, είναι απέναντι στον λαό και τις ανάγκες του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, τε-
λείωσε και  ο χρόνος της δευτερολογίας σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Είναι επιλεκτικά ανίκανο να ικανοποιεί τις ανάγκες του λαού
και επιλεκτικά πολύ ικανό και πανίσχυρο να ικανοποιεί τις ανά-
γκες των επιχειρηµατικών οµίλων, αλλά και να θωρακίζει µέσα
από τη βία, την τροµοκρατία, την αστυνοµοκρατία, την εξουσία
της άρχουσας τάξης σε βάρος των καταπιεσµένων λαϊκών στρω-
µάτων και επί της ουσίας να συµβάλλει βαθύτατα σε αυτή τη βαρ-
βαρότητα του συστήµατος στο οποίο ζούµε, ενός συστήµατος
το οποίο οξύνει όλο και περισσότερο τις κοινωνικές ανισότητες
και θα συνεχίσει να τις οξύνει, ανάµεσα σε µια χούφτα που καρ-
πώνονται τον κοινωνικά παραγόµενο πλούτο και στον λαό που
υποφέρει, που θα οδηγήσει και σε νέα κρίση για να πληρώνει συ-
νέχεια ο λαός είτε την ανάπτυξή τους είτε την κρίση τους. 

Πρέπει, λοιπόν, να διευρυνθεί ακόµη περισσότερο το ρεύµα
αµφισβήτησης της αντιλαϊκής πολιτικής, το ρεύµα αµφισβήτησης
αυτής της βαρβαρότητας και η συµπόρευση ευρύτερων λαϊκών
στρωµάτων µε το ΚΚΕ.

Είναι φανερό ότι καταψηφίζουµε και τον απολογισµό και τον
ισολογισµό για το 2021.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Να πω στους συνα-

δέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, που διαµαρτύρονται ότι ο κ. Κα-
ραθανασόπουλος είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και
δικαιούται δευτερολογία. Άρα δεν υπήρχε λόγος διαµαρτυρίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα ένας
µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Μουσικό Σχολείο Λευκάδας.

Σάς καλωσορίζουµε, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών ο κ. Αθανάσιος Πετραλιάς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς να απαντήσω στον προηγούµενο εισηγητή ότι οι
εξοπλιστικές δαπάνες του 2021 αφορούσαν τις προκαταβολές
για τα Ραφάλ Εκείνη τη χρόνια υπογράφτηκε η συµφωνία -µάλι-
στα µετά την κρίση στον Έβρο το φθινόπωρο του 2020-, οπότε
ήταν επιβεβληµένες.

Σήµερα ήθελα να αναφέρω ότι η ελληνική οικονοµία είναι απο-
δεκτό πλέον διεθνώς ότι πατάει σε στέρεες βάσεις έχοντας µπει
σε µια δυναµική τροχιά ανάπτυξης και µείωσης του δηµοσίου
χρέους. Ο προϋπολογισµός του 2024 που θα κατατεθεί σε λίγες
ηµέρες είναι ο πρώτος µετά από δεκατρία έτη που καταρτίζεται
µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανακτήσει την επενδυτική του
βαθµίδα.

Ωστόσο δεν ήταν αυτονόητο ούτε εύκολο να επιτευχθεί αυτή
η θετική πορεία για την ελληνική οικονοµία. Τα προηγούµενα
χρόνια -ιδίως το 2021- είχαµε να αντιµετωπίσουµε πρωτόγνωρες

καταστάσεις µε εξωγενείς κρίσεις και ταυτόχρονα να συνεχί-
σουµε τη µεταρρυθµιστική µας πολιτική τηρώντας τις προεκλο-
γικές µας δεσµεύσεις, αλλά και τους δηµοσιονοµικούς στόχους.

Η σηµερινή, λοιπόν, συζήτηση µας δίνει την ευκαιρία να αξιο-
λογήσουµε πολιτικές που εφαρµόστηκαν στο πρόσφατο παρελ-
θόν και να τις κρίνουµε εκ του αποτελέσµατος. Το 2001, όπως
ανέφερα, ήταν από δηµοσιονοµικής πλευράς µια ιδιαίτερα απαι-
τητική χρονιά, καθώς είχαµε τριπλή κρίση: είχαµε την πανδηµία,
είχαµε φυσικές καταστροφές το καλοκαίρι και είχαµε και από τον
Σεπτέµβριο, Οκτώβριο του 2021 την εµφάνιση της ενεργειακής
κρίσης. 

Βασική µας επιδίωξη ήταν να κρατήσουµε όρθια την κοινωνία.
Μέχρι τον Μάιο του 2021 είχαµε σηµαντικά περιοριστικά µέτρα
έναντι του κορωνοϊού -να θυµίσω ότι από τον Οκτώβριο έως τον
Μάιο του 2021 ήταν το µεγάλο lockdown του κορωνοϊού- ενώ
προς τα τέλη του έτους ξεκίνησαν οι επιδοτήσεις για το ηλε-
κτρικό ρεύµα εξαιτίας των σηµαντικών αυξήσεων στην τιµή του
φυσικού αερίου. Λόγω της πανδηµίας -το έχουµε αναφέρει- από
το 2020 έως το 2022 δαπανήθηκαν 43,4 δισεκατοµµύρια ευρώ -
µαζί µε τη µόχλευση των τραπεζών είναι αυτά τα χρήµατα- εκ των
οποίων 16,1 δισεκατοµµύρια µέσα στο 2021, µε σαράντα πέντε
διαφορετικές κατηγορίες µέτρων. Και λέω «κατηγορίες µέτρων»
γιατί κάθε µέτρο το ανανεώναµε κάθε µήνα, αλλάζαµε τους ΚΑΔ,
το πλαίσιο, τους αλγόριθµους. Σαράντα πέντε κατηγορίες µέ-
τρων, λοιπόν, ένα τιτάνιο έργο, την ίδια στιγµή που είχαµε και ενι-
σχυµένη εποπτεία και τους θεσµούς και διαπραγµατευόµασταν
µέτρο µέτρο. Και καταφέραµε δώδεκα θετικές αξιολογήσεις και
να εξέλθουµε της ενισχυµένης εποπτείας την ίδια στιγµή. 

Θυµίζω ενδεικτικά µέτρα που εφαρµόστηκαν το 2021, όπως: Η
αναστολή της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης, που εν συνεχεία
µονιµοποιήθηκε. Γίνεται εδώ µια συζήτηση για τους άµεσους και
έµµεσους φόρους. Ναι, προφανώς ο λόγος των άµεσων προς έµ-
µεσους φόρους µειώθηκε γιατί µειώθηκαν οι άµεσοι φόροι και
αρκετά. Και ο ΕΝΦΙΑ µειώθηκε και καταργήθηκε η εισφορά αλ-
ληλεγγύης. Μειώθηκαν κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες οι ασφα-
λιστικές εισφορές. Μειώθηκε η προκαταβολή φόρου από το
100% στο 80% και στο 55% για τους ελεύθερους επαγγελµατίες.
Οι επιστρεπτέες προκαταβολές, την ίδια χρονιά, και εν συνεχεία
µειώθηκε το ποσοστό επιστροφής τους –σωστά, το επιβεβαιώνω.
Από τα 8,26 δισεκατοµµύρια βεβαιώθηκαν περίπου τα 3,1 δισε-
κατοµµύρια και έχουν εισπραχθεί έως σήµερα τα 1,4 δισεκατοµ-
µύρια, γιατί πολλοί πολίτες επέλεξαν να πληρώσουν εφάπαξ γιατί
είχαν την επιπλέον µείωση. 

Επίσης, άλλα µέτρα ήταν οι αποζηµιώσεις ειδικού σκοπού σε
εργαζοµένους και το πρόγραµµα «ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ», η επιδότηση
ενοικίων, τα προγράµµατα «ΓΕΦΥΡΑ I» και «ΓΕΦΥΡΑ II» για τους
δανειολήπτες. 

Το 2021 όµως έκανε την εµφάνισή της και η ενεργειακή κρίση.
Ήταν ανάγκη να σχεδιαστούν άµεσα και να εφαρµοστούν µέτρα
για την άµβλυνση των επιπτώσεων σε νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις. Έτσι κατά τους µήνες Σεπτέµβριο έως Δεκέµβριο του 2021
δόθηκαν 323 εκατοµµύρια ευρώ για επιδοτήσεις ρεύµατος σε
λογαριασµούς νοικοκυριών. Ξεκινήσαµε τότε να επιδοτούµε
µέχρι 300 κιλοβατώρες. Μετά, καθώς επεκτάθηκε η κρίση, το
2022 επεκταθήκαµε σε περισσότερες κιλοβατώρες και στις επι-
χειρήσεις. 

Συνολικά έως σήµερα τα µέτρα για την ενεργειακή και πληθω-
ριστική κρίση από τον Σεπτέµβριο του 2021 έως τον Σεπτέµβριο
του 2023 έχουν ανέλθει σε περίπου 13,7 δισεκατοµµύρια ευρώ
εκ των οποίων τα 9,5 δισεκατοµµύρια αφορούν επιδοτήσεις ρεύ-
µατος και φυσικού αερίου -9,1 για ρεύµα, 400 εκατοµµύρια ευρώ
για το φυσικό αέριο- που στο µεγαλύτερο µέρος οι επιδοτήσεις
ρεύµατος, τα 8,5 από τα 9,5 δισεκατοµµύρια καλύφθηκαν από τα
έσοδα του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης, µέσα από τον πρό-
τυπο µηχανισµό παρακράτησης των υπερεσόδων στη χονδρική
αγορά και τα δικαιώµατα εκποµπών ρύπων.

Επανερχόµενος στο έτος 2021 να θυµίσω ότι πέραν της παν-
δηµίας και της ενεργειακής κρίσης είχαµε το καλοκαίρι τις κατα-
στροφικές πυρκαγιές στη Βαρυµπόµπη και στη βόρεια Εύβοια.
Όµως, παρ’ όλες τις πρωτόγνωρες αντιξοότητες, δεν σταµατή-
σαµε τις µεταρρυθµίσεις. Συνεχίσαµε να λαµβάνουµε επιπλέον
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σηµαντικά µέτρα, όπως φορολογικά κίνητρα για ηλεκτρονικές
συναλλαγές, το πρόγραµµα «Πρώτο Ένσηµο», µείωση του φό-
ρου συγκέντρωσης κεφαλαίου, µείωση τέλους κινητής τηλεφω-
νίας -αυτά είναι µέτρα του 2021-, αλλά και το µέτρο της κατάρ-
γησης του φόρου γονικών παροχών, δωρεών -την ίδια χρονιά-,
ένα βαθιά ιδεολογικό µέτρο -επιτρέψτε µου να πω- υπέρ της ελ-
ληνικής οικογένειας, καθώς ό,τι ανήκει στον γονέα πρέπει να
µπορεί να ανήκει και στο παιδί του. 

Το 2021 οι προκλήσεις που αντιµετωπίσαµε ήταν πολλές εξαι-
τίας της πανδηµίας, της ενεργειακής κρίσης και των φυσικών κα-
ταστροφών. Εφαρµόσαµε όµως µια αποτελεσµατική δηµοσιο-
νοµική πολιτική και µείναµε προσηλωµένοι στις µεταρρυθµίσεις.
Έτσι πετύχαµε ανάπτυξη 8,4% από ύφεση 9,3% το προηγούµενο
έτος -δεν ήταν αυτονόητο ότι σε ένα µόνο έτος θα ανακτήσουµε
τις απώλειες της πανδηµίας και αν δείτε, ελάχιστες χώρες το κα-
τάφεραν αυτό, να επανέλθουν τόσο γρήγορα- και την επαναφορά
σε ένα έτος του ΑΕΠ από τα 165 δισεκατοµµύρια στα 181,5 δι-
σεκατοµµύρια, κοντά στα επίπεδα πριν την πανδηµία, ενώ αυτή
ακριβώς η πολιτική έφερε επιπλέον 5,6% ανάπτυξη το 2022, έτσι
ώστε σήµερα να έχουµε µια οικονοµία που ξεπερνά τα 206 δισε-
κατοµµύρια ευρώ από 183 δισεκατοµµύρια το 2019.

Όλα αυτά τα κάναµε στηρίζοντας την κοινωνία όταν απαιτείτο
και ακολουθώντας συνετή δηµοσιονοµική πολιτική µετέπειτα. Και
αυτό έπρεπε να γίνει, γιατί έχουµε υψηλό δηµόσιο χρέος σε αυτή
τη χώρα. Το 2020 και λόγω της πανδηµίας το χρέος αυξήθηκε
στο 207% του ΑΕΠ. Το 2021 ωστόσο µε αυτή την πολιτική και την
προσήλωση στους στόχους µειώθηκε στο 195%, το 2022 στο
172% και φέτος στο 160% του ΑΕΠ, καθιστώντας τη χώρα µας
πρωταθλήτρια στη µείωση χρέους στην Ευρωζώνη. Το αποτέλε-
σµα της πολιτικής αυτής φάνηκε πρόσφατα όταν ανακτήσαµε την
επενδυτική βαθµίδα αναβαθµίζοντας την αξιοπιστία της χώρας.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να αναφερθώ και σε ένα σηµείο που
έθεσαν οι εισηγητές και είναι δόκιµο. Αφορά τη βασική σύσταση
του Ελεγκτικού Συνεδρίου στην έκθεσή του που αφορά την ολο-
κλήρωση της λογιστικής µεταρρύθµισης. Τα αναλύσαµε και στην
επιτροπή. Σκοπός είναι έως το 2025 να έχει ολοκληρωθεί το νέο
τεχνικό σύστηµα, το πληροφοριακό σύστηµα GOV-ERP, και να
έχουν όσο γίνεται περισσότεροι φορείς -σίγουρα η Κεντρική Δι-
οίκηση και οι µεγάλοι φορείς- υιοθετήσει τα διεθνή λογιστικά
πρότυπα και να «ρεπορτάρουν» στο σύστηµα προϋπολογισµού
σε δεδουλευµένη βάση και µέχρι το τέλος του έτους σκοπεύουµε
να βγάλουµε την πρώτη εγκύκλιο για την κατάρτιση του Μη-
τρώου Παγίων, το οποίο είναι το πρώτο βήµα. Το Μητρώο Παγίων
είναι -να το πω έτσι- ένα υποσύνολο του GOV-ERP, που στόχο
έχει ακριβώς να έχουµε σε ένα σηµείο καταγεγραµµένη και απο-
τιµηµένη όλη τη δηµόσια περιουσία. Άλλο είναι η καταγραφή,
υπάρχει σε διάφορες βάσεις και τώρα πρέπει να ενωθεί. Και το
άλλο είναι να γίνει το evaluation, η αποτίµηση, ακριβώς για να
αποτυπώνεται στο ενεργητικό του κράτους η αξία της δηµόσιας
περιουσίας, κάτι που δεκαετίες ολόκληρες δεν έχει ολοκληρω-
θεί.

Ο απολογισµός λοιπόν εσόδων και εξόδων του κράτους το
2021, ο ισολογισµός και οι λοιπές χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις που συζητάµε σήµερα αποδεικνύουν πως µε µία αποτελε-
σµατική δηµοσιονοµική πολιτική η χώρα µπορεί να ξεπεράσει
δυσκολίες που φαίνονται ανυπέρβλητες και να βγει πιο δυνατή.
Γι’ αυτό θα συνεχίσουµε µε το ίδιο σθένος την πολιτική αυτή,
προς όφελος των πολιτών, προσηλωµένοι στις µεταρρυθµίσεις,
στην ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος και των µισθών, στον
περιορισµό της φοροδιαφυγής και στην ενίσχυση του κοινωνικού
κράτους, δηµιουργώντας ένα καλύτερο µέλλον για τους Έλληνες
πολίτες, βασιζόµενοι στην ανάπτυξη και όχι στον δανεισµό.

Ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Υφυπουργό. 

Θα ολοκληρώσουµε τη συνεδρίαση µε τις δευτερολογίες.
Όποιος συνάδελφος θέλει θα µιλήσει. 

Ο κ. Καζαµίας δήλωσε ότι έχει κάποια επείγουσα υποχρέωση.
Θα του δώσουµε τον λόγο στο τέλος, αν το επιθυµεί.

Κύριε Βορύλλα, θέλετε να δευτερολογήσετε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κόντη, εσείς θέ-

λετε τον λόγο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ούτε εσείς θέλετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτε εγώ επιθυµώ να δευτε-

ρολογήσω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ο κ. Κου-

κουλόπουλος.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν χρειάζοµαι καν όλο τον

χρόνο που προβλέπεται, κύριε Πρόεδρε. 
Ένα σχόλιο και µία θέση για ένα πολύ σηµαντικό θέµα που έχει

κυριαρχήσει και αφορά τις τράπεζες και την αποεπένδυση. 
Κατ’ αρχάς θέλω να πω ότι µε αφετηρία την ατυχή δήλωση του

κ. Κασσελάκη µε αφορµή την απουσία του -που δεν είναι κι υπο-
χρεωτική στο κάτω κάτω- από την εκδήλωση τιµής στον Κώστα
Σηµίτη ξεκίνησε ένας διάλογος. Είδε φως και ανέβηκε και η αγα-
πητή Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας και φούντωσε ένας διά-
λογος που µας πήγε δέκα χρόνια πίσω. Σπεύδω να πω ότι από
την πλευρά του ΠΑΣΟΚ δεν έχουµε το παραµικρό πρόβληµα να
συζητήσουµε για όλα όσα συνέβησαν στη χώρα από το 2008,
2009 και µετά µέχρι και σήµερα. Κανένα πρόβληµα. Πιστεύουµε
βαθιά -και έχουµε τεκµήρια για να το αποδείξουµε αυτό- ότι µια
τέτοια συστηµατική συζήτηση θα µας βγάζει µόνο δικαιωµένους
στη συνείδηση του ελληνικού λαού, σήµερα που τα πράγµατα
είναι διαφορετικά. 

Όµως η χώρα βρίσκεται σε άλλη φάση. Δεν ξέρω τι νόηµα έχει
να γυρίζει διαρκώς ο διάλογος εκεί πίσω, παρ’ ότι –ξαναλέω- θα
είχαµε κάθε λόγο να τον επιδιώκουµε εµείς προσδοκώντας
οφέλη τα οποία θεωρούµε δεδοµένα. Γιατί σήµερα ο ελληνικός
λαός έχει συγκεκριµένα προβλήµατα, µε κορυφαίο αυτό της
ακρίβειας, και πρέπει να δίνουµε απαντήσεις πρώτα απ’ όλα για
το σήµερα, για να εγγυηθούµε ένα καλύτερο αύριο. 

Έτσι λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, στο ζήτηµα της αποεπένδυσης
των τραπεζών, σε συνέχεια αυτών που είπε ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος κ. Κατρίνης πριν λίγη ώρα στην παρέµβασή
του, θέλω να προσθέσω µία φράση µόνο. Έχουµε πει σε ανύπο-
πτο χρόνο -όχι πολύ παλιά, πριν έναν χρόνο περίπου- ότι δεν
έχουµε κανένα πρόβληµα να καταργηθεί το ΤΧΣ, που µάλλον επι-
βάλλεται κιόλας να καταργηθεί, δεν χρειάζεται, και να περάσουν
οι µετοχές στο Υπουργείο Οικονοµικών µε εκπρόσωπο µε διακρι-
τική παρουσία στις τράπεζες, στο όνοµα του δηµοσίου, γιατί έχει
µετοχές. 

Η αποεπένδυση όµως πρέπει να γίνει ιδιαίτερα προσεκτικά για
να υπάρξουν οι καλύτερες δυνατές ανακτήσεις από το δηµόσιο,
γι’ αυτά που έδωσε στις τράπεζες. 

Διότι -µία φράση θα πω µόνο και µε αυτή θα τελειώσω- πρέπει
να έχουµε συνείδηση όλοι µας, όλες οι πτέρυγες της Βουλής,
από εµάς που ξεκινήσαµε την πρώτη µεγάλη ανακεφαλαιοποίηση
µε τον νόµο του 2011 µέχρι την ανακεφαλαιοποίηση του ΣΥΡΙΖΑ
του 2015 –όλα τα θυµόµαστε, κύριε Πλεύρη, εµείς, τίποτε δεν
έχουµε ξεχάσει- ακόµα και την επιτροπή που είχε συστήσει η κ.
Κωνσταντοπούλου ως Πρόεδρος για το επονείδιστο χρέος και
όλα αυτά, πρέπει να έχουµε συνείδηση όλοι µας κοινή για ένα
πράγµα, ότι τις έχουµε πληρώσει ως ελληνική πολιτεία και τελικά,
ως Έλληνες φορολογούµενοι τις τράπεζες µια και δύο και τρεις
και πέντε φορές και είναι τεράστιο το βάρος και δεν υπάρχει κα-
νένας λόγος σήµερα που είµαστε σε συνθήκες ηρεµίας ως χώρα,
από κάθε άποψη, να προσθέσουµε και άλλο βάρος. 

Είναι πολύ καθαρό αυτό που σας λέω. Εµείς πρόκειται να ανα-
λάβουµε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες το επόµενο διάστηµα γι’
αυτό το θέµα, διότι δεν είναι θέµα το οποίο µπορεί να µείνει έτσι.
Όπως αναλάβαµε την πρωτοβουλία να φέρουµε το θέµα της «AE-
GEAN» χθες, έτσι θα πράξουµε το επόµενο διάστηµα και για τις
τράπεζες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κουκουλόπουλο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία

4904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Πρόεδρε, αλλά για ένα λεπτό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επειδή ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ είπε ότι δόθηκε
τώρα µια αφορµή για να µιλήσουµε για το χρέος…

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για τα παλιά όλα είπα, όχι για το
χρέος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στα παλιά κατατάξατε και το χρέος της χώρας. 

Θα µου επιτρέψετε λοιπόν να σας πω και σε εσάς που εκπρο-
σωπείτε το ΠΑΣΟΚ, που κυβερνήσατε πάνω από τη µισή Μετα-
πολίτευση και στους κυρίους που εκπροσωπούν τη Νέα Δηµο-
κρατία και κυβέρνησαν την άλλη µισή Μεταπολίτευση και στους
κυρίους που εκπροσωπούν τον ΣΥΡΙΖΑ και έχουν µέσα και στε-
λέχη πρώην δικά σας και έχετε πρώην δικά τους, το εξής. 

Εάν δεν γίνει πραγµατική διεκδίκηση της απόσυρσης των
χρεών της χώρας, που γνωρίζετε όλοι πολύ καλά ότι είναι χρέη
που δεν συνδέονται µε δηµόσιες δαπάνες οι οποίες έγιναν επ’
ωφελεία του ελληνικού λαού, αλλά είναι χρέη που συνδέονται µε
πρακτικές διαχρονικής διαφθοράς, κυβερνητικής, κρατικής, κοµ-
µατικής, εάν αυτό δεν γίνεται και δεν γίνει, όπως έχετε φροντίσει
να µην γίνει, ο ελληνικός λαός µονίµως θα πληρώνει τα δικά σας
σπασµένα.

Άρα, αυτά δεν είναι τα παλιά. Είναι δυστυχώς αυτά τα οποία
έχετε όλοι συµφωνήσει να τα κάνετε τωρινά και θηλιά στον λαιµό
των παιδιών και των επόµενων γενεών. Γιατί οι δόσεις που συµ-
φωνήσατε όλοι, υπογράψατε και ψηφίσατε, είναι δόσεις που πλη-
ρώνουν τα αγέννητα παιδιά. Έχετε συµφωνήσει τα παιδιά που
έχουν γεννηθεί από το 2010 και µετά και αυτά που γεννιούνται
και σήµερα, πριν πάρουν την πρώτη τους ανάσα, να είναι χρεω-
µένα.

Αυτό λοιπόν για εµάς δεν είναι τα παλιά. Είναι το παρόν και το
µέλλον. Σε εσάς εναπόκειται τι θα κάνετε. Τα πορίσµατα της Επι-
τροπής Αλήθειας Δηµοσίου Χρέους είναι κοινοβουλευτικό κεκτη-
µένο και κεκτηµένο του ελληνικού λαού και όσο και αν τα έβαλαν
στο συρτάρι τους εκείνοι που κυβερνούσαν το 2015 και αυτοί που
κυβερνούν εντεύθεν, σήµερα το 2023 εξακολουθείτε όλοι να
είστε υπόλογοι γι’ αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Έχουµε Υπουργό Υγείας επιφορτισµένο µε το πλέον ευαί-
σθητο κοµµάτι που αφορά το κοινωνικό κράτος δικαίου και τη δη-
µόσια υγεία τον κ. Χρυσοχοΐδη που είναι ο Υπουργός του ΠΑΣΟΚ
που είπε «Ψήφισα το µνηµόνιο χωρίς να το διαβάσω». Ποια παλιά
λέµε; 

Δυστυχώς τα παλιά είναι τα καινούργια και τα συνεχιζόµενα
όσο δεν υπάρχει λογοδοσία και όσο δεν υπάρχει τελικώς και τι-
µωρία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και ολοκληρώνω µε µια φράση, κύριε Πρόεδρε. 

Και φαίνεται ότι αυτή η τεχνική του αλληλοεκβιασµού λειτουρ-
γεί, διότι ο καθένας από τους τρεις σας, από τα τρία αυτά κόµ-
µατα που ευθύνεστε, µιλάτε και εγκαλείτε τους υπολοίπους τόσο
όσο, υπολογίζοντας και τι έχουν και εκείνοι να πουν για εσάς.

Εµείς γι’ αυτό είµαστε εδώ, γι’ αυτό η Πλεύση Ελευθερίας διεκ-
δίκησε την εµπιστοσύνη των πολιτών και τους εκπροσωπεί, γιατί
εµάς δεν µας έχει κανείς στο χέρι του, κανείς στην τσέπη του και
θα συνεχίσουµε να λέµε και λέµε αυτά που πάντα ο ελληνικός
λαός εκπροσωπούσε και κάποιοι διαχρονικά τον πρόδιδαν µε τις
γνωστές ιστορικές ή ανιστόρητες κολοτούµπες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Θα συνεχίσετε, κύριε Μαµουλάκη; Όχι.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εγώ θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι γνωστό, κύριε Πρόεδρε, το πώς

φτάσαµε στην κρίση χρέους του 2009, είναι γνωστό ποιοι ανέλα-
βαν τότε το πολιτικό κόστος και ποιοι ρύθµισαν το χρέος ώστε
τώρα και µέχρι το 2032, εδώ και πολλά χρόνια, το κόστος εξυπη-
ρέτησης να είναι τέτοιο που να δίνει βαθµούς δηµοσιονοµικής
ελευθερίας στη χώρα. Είναι γνωστό ποιο εννεάµηνο διακυβέρνη-
σης σώρευσε στη χώρα ένα αχρείαστο χρέος αρκετών δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Είναι όµως ευθύνη µας σήµερα που µιλάµε, κύριε Πρόεδρε, σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα να επισηµαίνουµε ότι κάποιοι, χωρίς να
έχουν διδαχθεί από τα λάθη του παρελθόντος, συνεχίζουν να
συσσωρεύουν κρατικό χρέος το οποίο επί θητείας της Νέας Δη-
µοκρατίας έχει υπερβεί τα 403 δισεκατοµµύρια ευρώ και θεω-
ρούν ότι µε δηµοσιονοµικά τερτίπια, µε εσωτερικούς δανεισµούς
µεταξύ των φορέων της γενικής κυβέρνησης µπορούν να παρου-
σιάζουν µια εικόνα προς τα έξω, η οποία όµως φοβόµαστε -και
το επισηµαίνουµε- έχει ηµεροµηνία λήξεως το 2032 και θα πρέπει
κάποια στιγµή σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ως πολιτικό σύστηµα
µε γενναιότητα να αντιµετωπίσουµε ένα πρόβληµα το οποίο δεν
θέλουµε –το είπα και πριν- να το ξαναβρούµε µπροστά µας. 

Αυτό λοιπόν εµείς, κύριε Πρόεδρε, θα το επισηµαίνουµε στην
Κυβέρνηση όσο και αν προσπαθεί να µας πείσει ότι όλα τα δηµο-
σιονοµικά βαίνουν καλώς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μαρκόπουλε,

θέλετε να δευτερολογήσετε; Όχι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το Γενικό Λύκειο Θεσπρωτικού Πρέβε-
ζας. 

Καλωσορίσατε, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των σχεδίων νόµου
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: α) «Για την
κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 2021»,
και β) «Για την κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµα-
τοοικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου
αναφοράς 1/1/2021 έως 31/12/2023» και προχωρούµε στην ψή-
φισή τους ξεχωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Για την κύρωση του
Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 2021»;

Οι αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου παρακαλώ να εγερθούν.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου)

Προφανώς ηγέρθησαν οι περισσότεροι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μετρήστε τους πόσοι είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ! 
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών: «Για την κύρωση του Απολογισµού του Κράτους
οικονοµικού έτους 2021» έγινε δεκτό σε µόνη συζήτηση κατά
πλειοψηφία και έχει ως εξής: 

«Για την κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού
έτους 2021

Άρθρο Μόνο
Κυρώνεται ο Απολογισµός Εσόδων και Εξόδων του Κράτους

οικονοµικού έτους 2021, ως ακολούθως:
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Αθήνα,                                  2023

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ερωτάται το Σώµα: Γί-
νεται δεκτό το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Για την κύρωση του Ισολογισµού και των λοι-
πών Χρηµατοοικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκη-
σης, περιόδου αναφοράς 1/1/2021 έως 31/12/2021»;

Οι αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου παρακαλώ να εγερθούν.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι το σχέδιο νόµου)

Προφανώς ηγέρθησαν οι περισσότεροι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πώς είναι οι περισσότεροι, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, είναι

οι περισσότεροι. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ούτε απαρτία δεν έχουν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Για
την κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονοµι-
κών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου αναφοράς
1/1/2021 έως 31/12/2021» έγινε δεκτό σε µόνη συζήτηση κατά
πλειοψηφία και έχει ως εξής:

«Για την κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατο-
οικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου
αναφοράς 1/1/2021 έως 31/12/2021

Άρθρο Μόνο

Κυρώνεται ο Ισολογισµός και οι λοιπές Χρηµατοοικονοµικές
Καταστάσεις της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου αναφοράς
1/1/2021 έως 31/12/2021, ως ακολούθως:
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4980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Αθήνα,                                    2023

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης ως προς τη συ-
ζήτηση και ψήφιση του Απολογισµού και του Ισολογισµού και των
λοιπών Χρηµατοοικονοµικών Καταστάσεων της Κεντρικής Διοί-
κησης, περιόδου αναφοράς από 1-1-2021 έως 31-12-2021. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της Πέµπτης 6 Ιουλίου 2023, της Παρασκευής 7 Ιουλίου 2023,
της Τρίτης 18 Ιουλίου 2023, της Τετάρτης 19 Ιουλίου 2023, της
Παρασκευής 21 Ιουλίου 2023, της Δευτέρας 24 Ιουλίου 2023 και
της Τρίτης 25 Ιουλίου 2023 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώ-
νει.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 6 Ιουλίου 2023, της Παρασκευής 7 Ιουλίου 2023,
της Τρίτης 18 Ιουλίου 2023, της Τετάρτης 19 Ιουλίου 2023, της
Παρασκευής 21 Ιουλίου 2023, της Δευτέρας 24 Ιουλίου 2023 και

της Τρίτης 25 Ιουλίου 2023 επικυρώθηκαν. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 15.31’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 9 Νοεµβρίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2021/2101 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 24ης Νοεµβρίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2013/34 όσον αφορά στη δηµοσιοποίηση στοιχείων φορο-
λογίας εισοδήµατος από ορισµένες επιχειρήσεις και υποκατα-
στήµατα - Επικαιροποίηση εθνικής νοµοθεσίας για τις υπο-
χρεώσεις δηµοσιότητας των εταιρειών και άλλες επείγουσες δια-
τάξεις», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που
θα διανεµηθεί και β) αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών, συζή-
τηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντά-
γµατος και το άρθρο 83 του Κανονισµού της Βουλής, για την
αίτηση άρσης ασυλίας των Βουλευτών κυρίων Αθανασίου Χαλκιά,
Χαραλάµπους Κατσιβαρδά, Γεωργίου Μανούσου, Αλεξάνδρου
Ζερβέα, Ιωάννη Δηµητροκάλλη, Διονυσίου Βαλτογιάννη, Γεωρ-
γίου Ασπιώτη, Μιχαήλ Γαυγιωτάκη, Ιωάννη Κόντη, Πέτρου Δηµη-
τριάδη και Κωνσταντίνου Φλώρου, σύµφωνα µε την ειδική
ηµερήσια διάταξη.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


